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Heldring en het conservatisme 
G. H. Scholten 

Een Britse schrijver heeft eens terugverlangd 

naar de dertiger jaren van deze eeuw "when 
left was left and right was right, and right was 

wrong." 
De Nederlandse politicoloog-historicus Lip

schits merkte op dat men, terwille van de dui
delijkheid, in wetenschappelijke literatuur de 
vage en emotionele termen "links" en "rechts" 
beter zou kunnen vermijden 1 ). De verwarring 
rond de begrippen "progressief" en "conserva
tief" is niet veel minder groot. Het is dan ook 
verheugend dat Heldring in het artikel "Lof van 
het conservatisme" 2) getracht heeft het be
grip conservatisme te omschrijven en dat hij 
poogt de oprechte conservatief als een respec
tabele deelnemer aan de politieke strijd in ere 

te herstellen. 

Heldring heeft ook gelijk als hij wijst op de 

historische en filosofische verwantschap van 

liberalisme en socialisme. Op twee punten kan 
ik hem echter moeilijk volgen. Ten eerste in de 

sprong van (persoonlijke) levenshouding naar 
(politieke) filosofie. Hoewel het percentage 
lieden met een conservatieve persoonlijke in

stelling binnen de SGP hoger zal zijn dan 
binnen de PSP en er wel een verwantschap 
tussen levenshouding en politieke filosofie be
staat, omvat "het conservatisme" als politieke 
filosofie andere elementen dan een "conserva
tieve" persoonlijke instelling. Juist daardoor is 
het mogelijk dat men ook "conservatieven" qua 
instelling in socialistische of liberale partijen 
aantreft en omgekeerd ook personen met een 
"progressieve" of "liberale" persoonlijkheid 
binnen groeperingen met een "conservatieve" 
politieke ideologie. Ten tweede overschat Hel

dring mijns inziens het optimisme in het libera
lisme (als politieke filosofie) en overaccentueert 

hij het scepticisme in het conservatisme. 

Een conservatieve politieke filosofie (of ideolo
gie) houdt meer in dan scepcis, wil tot behoud 
van het goede en afkeer van radicale verande

ringen. Russell Kirk onderscheidt in zijn beken
de boek "The Conservative Mind" zes "canons 

of conservative thought", die mijns inziens het 
conservatisme als politieke ideologie zeer wel 

typeren. 3) 

Samengevat komen deze neer op: 
1. het geloof in een Goddelijke voorzienigheid; 

politieke problemen zijn in wezen religieuze 

en morele problemen; 
2. de overtuiging dat een beschaafde samen

leving rangen en standen ("orders and clas

ses") vereist en dat deze leiding behoeft; 
3. geloof in traditie en gezond vooroordeel; af

keer van "sophisters and calculators"; 
4. liefde voor variëteit en het mysterie van het 

traditionele bestaan; 
5. de overtuiging dat eigendom en vrijheid sa

mengaan; 
6. het inzicht dat verandering en hervorming 

niet hetzelfde zijn, geleidelijke verandering is 

nodig om het goede te behouden. 
In een conservatieve politieke filosofie zijn de 
eerste drie punten wellicht belangrijker dan de 
laatste, waartoe Heldring het conservatisme 
lijkt te beperken. Ten aanzien van deze eerste 

punten zijn de confessionele partijen in Neder

land duidelijk "conservatiever" dan zowel de 

PvdA als de VVD. 

Men kan Heldring toegeven dat zowel het so
cialisme als het liberalisme in "de vooruitgang" 
geloven in die zin dat beide vertrouwen dat een 
goede en rationele politieke en maatschappelij
ke structuur een mogelijkheid biedt om ook de 
mensen zelf te "verbeteren", terwijl in het con
servatisme uitgegaan wordt van een meer on
veranderlijk mensbeeld, waarbij de structuren 
er vooral toe dienen de "zondige mens" toch 

een dragelijk aards bestaan te laten leiden. 
Het gaat echter te ver het liberalisme al te 
zeer met een optimistisch vooruitgangsgeloof 
te vereenzelvigen. Liberale politieke denkers 
hebben van oudsher het machtsmisbruik van 

regeerders gevreesd. 
John Stuart Mil! had weinig vertrouwen in de 
tolerantie van de meerderheid van de mensheid 

en vreesde de maatschappelijke ontwikkeling in 
zijn dagen 4). Sheldon Wehlin constateerde 
dan ook van het begin af aan in het liberalisme 
een spanning tussen een optimistisch geloof in 

de mensheid en een pessimistische erkenning 
van menselijke zwakheden 5). Bij uitstek libera-



Ie denkbeelden als die van de rechtsstaat, de 

machtenscheiding en systemen van "checks 
and balances" z[jn pogingen om de burgers 
zowel tegen elkaar als vooral tegen onvolmaak
te overheden te beschermen. Het liberalisme 
ziet het eigenbelang als belangrijke motor voor 
de vooruitgang. De grote betekenis van het 
liberalisme ligt juist in de poging vrijheid, rede 
en eigenbelang op realistische wijze ten bate 
van de vooruitgang aan te wenden en daarbij 
het beroep op traditie en emotie te vermin
deren. 

Realisme en sceptisisme is geen monopolie van 
het conservatisme, het staat er zelfs op ge
spannen voet mee, zoals uit de punten van Kirk 
bl[jkt. Grote politieke leiders als Lenin, FrankJin 
D. Roosevelt en Mao-Tse-Tung, kan men moei
lijk conservatief noemen, hoewel ook zij er in 
ruime mate van voorzien waren. 

Heldring laat bewust in het midden of de WD 
als conservatief moet worden beschouwd. Legt 
men het beginselprogramma van de VVD naast 
de zes punten van Kirk, dan blijkt slechts een 
duidelijke overeenstemming met het v[jfde punt. 
6) Ten aanzien van andere punten bestaat aan
leiding tot twijfel. Een meer principieel liberale 
tekst van het beginselprogramma zou dan ook 
de voorkeur verdienen. Kijkt men naar uitspra
ken van VVD-politici, dan blijken nogal wat 
tegenstrijdigheden. Zo kan men bij mr.H. van 
Rial zowel uitspraken citeren die heel duidelijk 
met Kirk's tweede tot vijfde punt overeenstem
men, als uitspraken die blijk geven van een 
"progressief" geloof in de mogelijkheden tot 
individuele en maatschappelijke "vooruitgang", 
als - naar believen "reactionair" of "revolutio
nair" te noemen - denkbeelden over een fede
ralisatie van Nederland 7). Het artikel van Von
hoff in het februari-nummer van dit blad, wijst 
echter in een niet-conservatieve richting 8). 

Kijkt men naar het gevoerde beleid, dan is het 
- net als bij de andere Nederlandse partijen in 
onze dagen - moeilijk een duidelijk verband 
met enige "ideologie" te leggen. Men ziet bij 
de WD wel dikwijls een behoedzaamheid en 
een ontbreken van een oriëntatie op de toe
komst die op z'n minst conservatief aandoen. 
Het is uitermate gewenst dat daar zo snel mo
gelijk verandering in komt en er dan geen twij
fel meer kan bestaan over de vraag of men de 
WD conservatief dan wel liberaal moet 
noemen. 

Mijns inziens ligt het niet op de weg van de 
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WD. maar op die van een principiële combi

natie van Christelijke partijen om een eerlijk 
en respectabel gemoderniseerd conservatisme 
te vertegenwoordigen. Als zij dat zouden doen, 
zouden zij daarmede de politieke duidelijkheid 
in Nederland een grote dienst bewijzen. Of zij 
dat zouden willen en kunnen is echter de vraag. 

1. I. Lipschits, Links en rechts in de politiek, 

Meppel 1969, blz. 21. 
2. J. L. Heldring, "Lof van het conservatisme" 

(in: Liberaal Reveil, 15e jaargang - april 
1974, blz. 15-17). 

3. Russell Kerk, The Conservative Mind: From 
Burke to Eliot, 3rd revised ed. Chicago 1960 
blz. 7-8. 

4. G. H. Scholten, "John Stuart Mill en het li
beralisme in 1973" (in: Liberaal Reveil, 15e 
jaargang - oktober 1973, blz. 13-20). 

5. Sheldon S. Wohlin, Politics and Vision, 
London. 1961, blz. 286 e.v. 

6. Beginselprogramma van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie, art. 16. 

7. Zie bijvoorbeeld het interview door W. 
Woltz in het Cultureel Supplement van 
NRC-Handelsblad van 12 januari 1973, waar
in de heer Van Riel te kennen gaf dat hij 
gaarne Advocaat-Generaal bij het Provinciale 
Gerechtshof te Assen omstreeks 1870 ge
weest zou zijn; Mr. H. van Riel in gesprek 
met Joop van Tijn (Amsterdam, 1970) en H. 
van Riel, "Voor Nederlandse kernproble-
men vereist: een vaste hand en een duidelij
ke lijn" (in:Eiseviers Magazine, 19 februari 
1974, blz. 62-63). Karakteristieke uitspraken 
in laatstgenoemd artikel zijn o.a.: "En dat 
hoofdfeit acht ik de keuze: of vóór een so
ciaal geregeerd hypermodern uitgerust Ne
derland in de beste welzijnssituatie, met 
krachtige hand geleid, en onderdeel van het 
West-europese/Amerikaanse verdedigngs
complex: of vóór een reactionair, socialis
tisch land vol verdeeldheid, vol waanideeën. 
met een teruglopend nationaal inkomen, waar 
de leidig ten dele in de handen ligt van fi
guren die ik als niet veel beter dan wel
menende maar licht- warhoofdige lieden met 
tot anarchisme leidende karakterstructuur 
zie", en- na het D'66 of PvdA wereldbeeld 
als "nonsens" geschetst te hebben: "Wat 
mankeert is het beeld van de mens in zijn 
zondige natuur." 

8. H. J. L. Vonhoff, "De strijd om het midden" 
(in: Liberaal Reveil. 15e jaargang, februari 
197 4, blz. 1-5). 



Ontwikkelingshulp 

Johan F. van Dunné 

Stel dat bij de eerstvolgende kabinetsformatie 
van liberaal confessionele signatuur er nog 
één ministersstoel voor de WD gevonden moet 
worden, en alleen ontwikkelingssamenwerking 
nog beschikbaar is. Cynische geesten zullen 
aannemen dat in dat geval de formatie 
vastloopt. 
Ontwikkelingssamenwerking is nu eenmaal niet 
erg in bij onze partij. 

Toch is ontwikkelingshulp een bij uitstek 
liberale zaak. Gelijke ontplooiingskansen voor 
iedereen is geen beginsel dat aan lands
grenzen gebonden is. En wat is ontwikkelings
hulp anders dan een poging om iets te doen aan 
de schrijnende ongelijkheid in levenskansen 
tussen de 30% relatief rijken en de 60 % 
straatarmen in deze wereld. Dit gevoel voor 
verantwoordelijkheid voor de ander oftewel de 
medemenselijkheid, die prof. Hartog in een van 
zijn vaste bijdragen in de NRC als vrijwel het 
enige verantwoorde motief voor ontwikkelings
hulp erkent, is uitdrukkelijk geen exclusief 
politiek bezit van de confessionelen of de 
socialisten. 

In de uitbouw naar een brede middenpartij 
waar de sterk vergrote WD nu voorstaat, moet 
voorkomen worden dat een karakterisering als 
progressief of conservatief de partij volledig 
typeert. Een vooruitstrevende of een meer 
behoudende persoonlijke geaardheid verstaat 
zich immers beide zeer wel met een liberale 
maatschappijvisie. Op dit moment lopen we 
geen gevaar als eenzijdig progressief bekend 
te staan. Een eenzijdig behoudend image wordt 
ons opgeplakt en aangewreven door politieke 
tegenstanders, helaas niet zonder succes. Het 
wordt te weinig door onze politieke opstelling 
geloochenstraft, ook wat ontwikkelingshulp 
betreft. 

Immers het portugese vechtpak waarin 
Waalkens op zoek ging naar misstanden in 
Mozambique en de argumentatie voor zijn con
clusie dat de portugese soldaten geen gruwel-
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daden zouden hebben bedreven, zegt wel iets 

over z[jn conservatisme maar geeft niet aan 
hoe hij zich als liberaal van andere conser
vatieven als het AR-kamerlid Schakel onder
scheidt. Dat Waalkens woordvoerder voor 
ontwikkelingshulp van de VVD is gebleven 
mag dan voor ons als leden van deze partij 
begrijpelijk zijn op grond van onze waardering 
voor fair play _ Waalkens heeft deze wat 

bizarre kanten van zijn reis betreurd - politiek 
gezien versterkt dat natuurlijk wel het behou
dende beeld van de partij. 
Of neem het standpunt over de omvang 
van de hulp. Gezien de enorme behoeften in 
de ontwikkelingslanden om de nu reeds 
geboren jongste generatie enige kansen te 
geven (laat staan gelijke kansen met ons) en 
de daartegenover staande bijdrage van 1 tot 
1,2% van het bruto nationaal produkt d.w.z. 
± 2,7% van de begroting, waarover de 
Nederlandse politieke discussie gaat, is de 
discussie over de omvang van de hulp 
gebaseerd op gevoelsargumenten. Over de 
meest effectieve aanwending kan zinvol 
politiek gediscussieerd worden maar elke 
oproep tot verlaging komt terecht over als 
conservatief. 

De vraag in welke mate en op welke gebieden 
de WD nadruk zal leggen op de vooruit
strevende aanwending van onze liberale 
beginselen is dan ook voor onze geloof
waardigheid als brede middenpartij van groot 
belang. Daarbij moet er rekening mee worden 
gehouden dat in de discussie tussen 
progressief en conservatief ontwikkelings
samenwerking een sterke symboolfunctie heeft 
gekregen. Vooruitstrevende mensen menen 
per definitie voor te moeten zijn, conser
vatieven hebben allerlei bedenkingen. In de 
zakelijke, door deskundige argumenten onder
steunde discussie over de inhoud van het 
ontwikkelingsbeleid uit zich dat niet. De 
scheiding van geesten vindt plaats, waar 
- positieve of negatieve - onzakelijke gevoels
argumenten gehanteerd kunnen worden. Een 
uitweg voor een middenpartij is dan een 
positieve, zo zakelijk mogelijke, technocratische 
benadering. Dit vergroot tevens de aan
trekkelijkheid van de WD als alternatief voor 
confessioneel stemmende liberalen gezien de 



relatief grote aandacht die medeverantwoorde
lijkheid voor de wereld als geheel in christelijke 
kringen traditioneel reeds heeft. 
Zo zou de fractie in plaats van geprikkeld te 
reageren op de uitdagende presentatie, 

drs. Pronk's kundigheid op ontwikkelings
economisch terrein, zijn inbreng in de inter
nationale discussie over ontwikkelings
strategieën en de goodwill die zijn optreden in 

internationale fora bij vertegenwoordigers van 
de derde wereld heeft gekweekt als uitgangs

punt voor interventie kunnen nemen. 

Tot zover de partij-politiek. Blijft de vraag wat 
een liberale aanpak van ontwikkelingssamen
werking in het huidige beleid zou veranderen. 

De volgende liberale beginselen lijken mij 
relevant voor ontwikkelingssamenwerking. 

1. de eerdergenoemde gelijke kansen als 
basisprincipe van sociale rechtvaardigheid; 

2. het idee dat het niet aangaat de maat
schappij van boven af te willen vormen. 
Trouwens bijsturen waar nodig is in de 

richting van een gewenste maatschappij

structuur is moeilijk genoeg; 

3. verdraagzaamheid. Het liberalisme is een 
overtuiging, maar geen geloofsovertuiging. 
Voor redelijke argumenten en cijfers willen 
we onze mening nog herzien. Van ons mag 
ieder op eigen wijze zalig worden; 

4. het vermijden van bureaucratie waarbij 
meespeelt het relativeren van eigen en 
andermans fouten. Wanneer iets fout 
gegaan is zit daar nog niet meteen kwade 
trouw achter en is het overnemen van de 
verantwoordelijkheid door een ambtelijke 
instantie nog geen garantie dat niets meer 

fout zal gaan. 

Het eerste beginsel is reeds genoemd als 
specifiek liberaal motief om ons voor de arme 
landen in te spannen. Het tweede is relevant 

bij de keuze van ontvangende landen waar ik 

later nog even op terugkom. 
De verdraagzaamheid c.q. openheid voor 
nieuwe ideeën is de basis waarop we aan
sluiting kunnen vinden bij de internationale 
comunis opinio die zich op dit terrein aftekent. 
Als vuistregel voor de meer behoudende leden 
van onze partij zou ik willen aangeven dat voor
zover McNamara, nu Wereldbank-directeur, 

eens minister van defensie van de Verenigde 
Staten, deze internationale meningsvorming 

propageert, we er geen extremistische buil 

aan zullen vallen. Slechts het laatste criterium, 
samengevat als rationalisering van het beleid 
zou ik in dit kader verder willen uitwerken. 
A. Voorkomen van bureaucratie aan Neder

landse zijde. 
1. De financiële hulp zoveel mogelijk als 

programmahulp verlenen. Programma
hulp is de financiering van een brede 

groep importbehoeften (in het geval van 
gebonden programmahulp zoals Neder
land die kent uitsluitend import uit 
Nederland). Of dit nu in het ontvangende 

land via een vergunningstelsel gaat of 
door verkoop van deze hulpdeviezen op 
een beurs zoals in Indonesië, het 
kenmerk is een grote flexibiliteit, directe 
commerciële relaties en weinig markt
verstoring in het ontvangende land. 
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2. De technische hulp voor wat betreft 
projecten in principe doen uitvoeren 
door derden, d.w.z. internationale 
consultants. Hiertoe moet de discre
pantie dat apparaatskasten van 
ontwikkelingssamenwerking niet het 

ontvangende land worden toegerekend, 
maar die van consultants wel, worden 

opgeheven. Algemene uitbesteding kan 

grotere risico's betekenen. Een kleine, 
met relatief zware persoonlijke bevoegd
heden beklede inspectie, die veel 
buitengaats in het veld is, zou controle 
op de consultants moeten uitvoeren. Het 
belang van slechts ambtelijk controle 
tijdens het werk of achteraf, is de veel 
snellere vaart van activiteiten, waar
tegenover dan de eventuele risico's 

staan. 
Het Development Assistance Committee 
van de OESO heeft wel eens de vraag 
gesteld of de donorlanden die het alle

maal zo goed en gedegen ambtelijk voor
bereid willen doen, zich hebben afge
vraagd of de kostenbesparing bereikt 
met een meer gedegen aanpak, wel op
woog tegen verliezen voor de ontwikke

lingslanden die de vertraging vanwege 
deze grondige, maar tijdvergende aanpak 

met zich brengt. 

Zo noemt het onlangs uitgekomen rap
port van VNO en NCW Bedrijfsleven en 
ontwikkelingssamenwerking als een van 
de voordelen van bilaterale hulp boven 
multilaterale hulp de snellere realisering 



van activiteiten (ik noem dit recente 

rapport, dat ik verder hier onbesproken 
moet laten, omdat het bedrüfsleven met 
beide typen hulp ruime ervaring heeft). 
Gezien de grote kennis over ontwikke

lingsproblemen van de arme landen die 
de grote internationale organisaties als 
Wereldbank en UNDP op dit gebied 
hebben, is hun grondige voorbereiding, 
evaluatie en herevaluatie voor iets van 
start gaat wellicht zinvol en produktief. 
Als kleine bilaterale donor kunnen we 
beter het voordeel van de snelheid uit
buiten. 

B. Commercieel verantwoorde besteding. 
Voor projekten uit de financiële en 
technische hulp is de binding een 
onzakelijke beperking van de bestedings
alternatieven. Ook het Rijksinkoopbureau 
kijkt over de grenzen naar goedkopere 
alternatieven bij de inkoop voor Neder
landse departementen. Voor programma
hulp, waarbij in het ontwikkelingsland eerst 
gekeken wordt wat men specifiek uit 
Nederland wil hebben op grond van eigen 
commerciële ervaring voordat de procedure 
in gang gezet wordt, is een ontbinding geen 
urgente zaak. Maar voor projekten, die 
vaak eerst in algemene termen wordt 
overeengekomen, voordat uitgewerkte 
specificaties beschikbaar zijn, is er geen 
ontwikkelingstechnische rede de ont
wikkelingslanden een meerprijs te laten 
betalen in de gevallen dat de binding de 
concurrenten sterk heeft beperkt. 
Bij de selectie van voor Nederlandse uitvoe
ring specifiek geschikte projekten in het 
bestedingsoverleg waar het Directoraal
Generaal voor de buitenlandse economische 
betrekkingen als adviseur bij zit, wordt de 
besteding globaal op het Nederlands 
leveringspotentieel gericht en dat zou 
voldoende moeten zijn. Door het RIB de 
aanbesteding te laten verzorgen kan het 
bedrijfsleven een strikt eerlijke concurrentie
stelling worden gegarandeerd. 

C. Herbezinning op bestaande gewoonten. 
Nu de leningen aan ontwikkelingslanden 
gezien de kapitaalrente in Nederland 
werkelijk zeer zacht zijn geworden, moet 
regelrechte schenking serieus overwogen 
worden. Tegen weinig werkelijke kosten 
krijg je een aanzienlijke verbetering van de 

5 

kwaliteit van onze hulp voor het ontwikke

lingsland, onder meer omdat we geen 
aandeel meer leveren in hun vaak chronisch 
slechte schuldenpositie. Bij de leningen op 
z.g. IDA-voorwaarden 1) (0.75% rente 
10 jaar grace en 50 jaar looptijd) zoals 
Tanzania die krijgt, is schenking zelfs waar
schijnlijk goedkoper. 
Het schenkingselament (met als 
vergelijkingsmaatstaf een commerciële 
lening tegen 10 %) is namelijk 84 o/o. De 
0,75 % die wij als rente vragen is bij de IDA 
een vergoeding voor administratiekosten. 
Over de 50 jaar moeten onze kosten van 
administratie vergeleken bij die van de 
IDA wel zeer laag zijn, willen we de 16% 
die we nu in eerste instantie extra geven, 
niet ruimschoots goed maken. 

Het is wellicht goed te motiveren waarom 
in de bovenstaande punten geen hete 
hangijzers van het huidige ontwikkelings
beleid zijn genoemd. Is het omdat een 
liberale minister van ontwikkelingssamen
werking het voornemen van deze regering 
moet overnemen om financiële steun te 
geven bij de herstructurering van de 
Nederlandse industrie terwille van de 
ontplooiingsmogelijkheden van de des
betreffende industrietakken in 
ontwikkelingslanden? 
Moet hij de steun aan bevrijdings
bewegingen in Zuidelijk Afrika voortzetten? 
Moet de hulp ten goede blijven komen aan 
de minstbedeelden in de ontvangende 
landen? Inderdaad, ik kan weinig op 
specifiek liberale beginselen stoelende 
argumenten vinden om dat beleid om te 
buigen. Ik wil er wel een paar vraagtekens 
bijzetten. 

De vraag bij de twee eerstgenoemde hang
ijzers is voor mij niet of het moet gebeuren, 
maar of het ontwikkelingshulp is. Niemand 
heeft bestreden dat de ontwikkelingslanden 
aan donors als Nederland steun mogen 
vragen voor de opbouw van eventueel met 
onze industrieën concurrerende bedrijven. 
Textielfabrieken, export-tuinbouw projecten 
worden reeds door ons gefinancierd. Van 
de daaruit resulterende verschuiving van 
arbeidsintensieve, van transportkosten van 

1) IDA = International Development 



het eindproduct relatief onafhankelijke 
industrieën naar armere landen, wordt 
Nederland als geheel niet armer, in tegen
deel zelfs. Te pogen de Nederlandse 
aanpassing aan deze economische 
ontwikkeling planmatig door middel van een 
herstructureringsbeleid onder leiding van 
de Staat en met financiële steun van de 
Staat te laten plaatsvinden lijkt me de 

minst effectieve aanpak. 

De hulp aan de bevrijdingsbewegingen, die 
in onze partij zo moeilijk ligt, lijkt me in 
eerste instantie buitenlands beleid op lange 
termijn. Afweging van voor en tegen van de 
beleidskeuze in deze van de huidige rege
ring, zou het bestek van dit artikel te boven 
gaan. Dat dit beleid in de vorm van 
ontwikkelingshulp wordt gerealiseerd is 
politiek gezien van secundair belang. 
Waarmee niet ontkend wordt dat ontwikke
lingshulp de enige praktische verpakking 

van dat beleid kan zijn. 

Tenslotte het als laatste genoemde facet 
van het huidige beleid, de nadruk op de 
armsten in de ontwikkelingslanden. Het 
hiermee nauw samenhangende punt van 
keuze van concentratielanden is een 
gewichtig onderdeel van ons bilaterale 
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beleid. Het argument van de huidige 

bewindsman dat dit één geheel vormt met 
het binnenlandse beleid van dit kabinet, 
gericht op de mensen van onderen, zal in 
liberale kring weinig overtuigingskracht 
hebben, maar er zijn internationaal gezien 
wel betere argumenten voor die keus aan 
te voeren. Met name McNamara, president 
van de Wereldbank, is tot de overtuiging 
gekomen dat een rationeel ontwikkelingsbe
leid op die groep mensen in ontwikkelings

landen moet zijn gericht. 
Een voorbeeld van de à-politieke geldigheid 
hiervan is Taiwan. De regering Chang-Kai
Chek, gedreven door een vurig anti
marxisme, hielp met succes de zeer arme 
landbouwers boven jan en legde daarmee 
de basis voor Taiwans successtory als 
ontwikkelingsland. Dat is de aanpak die 
minister Pronk met zijn gerichtheid op de 
40 '% armsten voorstaat. 

Het zou goed zijn dat de discussie over 
een positief gericht liberaal ontwikkelings
hulpbeleid in onze partij dusdanig verdiept 
en uitgewerkt wordt dat bij een komende 
kabinets-formatie de confessionele erop 
bedacht moeten zijn dat de WD een claim 
legt op ontwikkelingssamenwerking. 



Onderwijs- en Wetenschapsbeleid 
G. Zoutendijk 1) 

Beleidsuitgangspunten 

De afgelopen maanden is de onderwijsfilosofie 
van de huidige minister uitvoerig aan de orde 
gekomen in Tweede Kamer en pers. Het is 
niet mijn bedoeling om op zijn uitgangspunten 
en bepaalde formuleringen in de Memorie 
van Toelichting thans uitvoerig 
in te gaan. Ik gun hem vooralsnog het 
voordeel van de twijfel en zal hem op zijn 
daden beoordelen, liever dan op zijn woorden. 
Het laatste zou trouwens onbegonnen werk 
zijn. De minister is een groot voorstander 
van verdere geforceerde spreiding van macht 
en inkomen en meent via het te voeren 
onderwijsbeleid hier een bijdrage toe te kunnen 
geven. 
Het is goed ons te realiseren, dat de ont
wikkeling van de technologie en de daardoor 
toenemende complexiteit van de samenleving 
en de groei der welvaart vanzelf leidt tot een 
toenemende vraag naar arbeid op hoger 
niveau, vanzelf leidt tot een verzwakking van 
hiërarchische verhoudingen en daardoor 
vanzelf leidt tot een - zij het geleidelijke -
verkleining van inkomens- en machtsverschillen. 
Uiteraard moet het onderwijs er voor zorg
dragen, dat aan de maatschappelijke vraag 
naar goed geschoolde en kritische mensen kan 
worden voldaan. Doch daar is geen radicaal 
ander beleid voor nodig. Het komt mij voor, 
dat de minister, zoals zo veel socialisten, te 
hard willen lopen en daarbij de realiteit uit het 
oog dreigt te verliezen. Bij vele onderwijs
theoretici gaat het overigens er niet om via 
het onderwijs een bijdrage te geven tot zinvolle 
maatschappelijke ontwikkelingen, doch om de 
bestaande maatschappij-structuur radicaal af 
te breken teneinde daarna een andere - in hun 
ogen betere - maatschappij te bouwen. Ik ben 
bereid de huidige minister niet tot deze 
theoretici te rekenen. In het recent verschenen 
boek van L. Emmerij "Kan de school een 
nieuwe orde bouwen?" wordt trouwens 
duidelijk afgerekend met het idee, dat via het 
onderwijs de maatschappij veranderd kan 
worden. Dit geeft me dan weer hoop, dat de 
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nieuwlinkse pedagogische ideeën, die door 

Brezinka zo treffend aan de kaak gesteld zijn 
en die ook in Nederland in vele scholen 
aanhangers vinden, toch geen grote uitwerking 
zullen hebben. Herhaalde waarneming in 
Oost Europa, waar reeds 25 jaar indoctrinatie 
via het onderwijs wordt toegepast, had mij 
trouwens reeds tot die conclusie gebracht. 
Dit wil niet zeggen, dat ik me niet bezorgd 
maak: bezorgd om de gekleurde en eenzijdige 
voorstelling van zaken, die vele zgn. kritische 
leraren menen te moeten geven; bezorgd om 
de terreur, die op sommige kinderen wordt 
uitgeoefend; bezorgd om het peil van het 
onderwijs, dat hier en daar dreigt te dalen; 
bezorgd ook vanwege het grote gebrek aan 
motivatie bij veel kinderen; bezorgd ook voor 
het onaangepast zijn van zo veel kinderen en 
jongeren, die niet voorbereid zijn op de 
maatschappij, zoals die nu eenmaal is en die 
daardoor maatschappelijk niet goed zullen 
kunnen functioneren. 

Als er iets is, waarover wij het allen eens 
zullen zijn, dan is het dat gelijke kansen op 
onderwijs zo veel mogelijk bevorderd moeten 
worden. Wat wordt echter bedoeld met gelijke 
kansen. Er zal immers nimmer sprake zijn van 
werkelijk gelijke kansen. Mensen zijn niet 
gelijk: er zijn aangeboren verschillen in 
intelligentie, creativiteit en doorzettings
vermogen; er zijn grote milieuverschillen, die 
slechts door een collectieve opvoeding vanaf 
de geboorte zouden kunnen worden weg
genomen - iets wat niemand wel zal willen. 
Het gaat niet om gelijke kansen, het gaat om 
"fair treatment", een eerlijke behandeling, een 
derhalve zo veel mogelijk stimuleren van 
talenten, wegnemen van milieubepaalde 
handicaps, compenseren van achterstanden en 
scheppen van tweede kansen voor wie de 
eerste keer het niet gehaald heeft. Vanuit deze 
visie kunnen liberalen accoord gaan met extra 
programma's om taalachterstand weg te 

1) Lid Eerste Kamer der Staten Generaal. 
Dit artikel bevat de belangrijkste onderdelen 
van de bijdrage van de schrijver aan het be
leidsdebat over onderwerpen, rakende het 
departement van Onderwijs en Weten
schappen op 14 en 15 mei 1974. 



werken, zullen zij aandringen op educatieve 

TV-programma's, gericht op peuters, zoals in 
Amerika het zo succesvolle Sesame Street, 
doch ook gericht op oudere kinderen en 
ouders en zullen zij streven naar verlaging van 

de toegangsleeftijd tot het kleuteronderwijs; 
vanuit deze visie zullen liberalen instemmen 
met extra leerkrachten en begeleiding voor 
scholen in probleemgebieden en zullen zij 
instemmen met alle zinvolle verbeteringen, 
mits aangetoond is, dat het voor alle kinderen 
en niet alleen voor een bepaalde groep, een 
verbetering is. 
Doch zij zullen nooit accoord gaan met 
veranderingen, die slechts nivellering en 
kwaliteitsverlaging tot gevolg hebben, met 
veranderingen, die slechts een bepaalde groep 
ten goede komen en ten koste gaan van andere 
groepen of die uitgaan van het gelijkheids
dogma. En zij zullen tevens opkomen voor de 
belangen van het talentvolle kind. Ook dit heeft 
recht op aandacht; ook dit kind moet worden 
gemotiveerd en gestimuleerd. Hoe groot de 
aanleg ook is, als er niet intensief wordt 
getraind, komt er niets van terecht; dit geldt 
in het onderwijs evenzeer als in de sport. Het 
is veelal niet waar, dat het talentvolle kind er 
vanzelf wel komt. Het kan ook door verwaar
lozing en gebrek aan motivatie te gronde gaan. 
In toenemende mate zullen zeer bekwame 
probleemoplossers en leidinggevenden nodig 
zijn. Wij kunnen het ons niet permitteren het 
aanwezige talent te verwaarlozen. Trouwens, 
onderwijs' mag geen golfspel zijn, waarbij de 
betere spelers een handicap krijgen. Een 
dergelijke toepassing van het principe der 
gelijke kansen wijzen wij ten stelligste af. 
Goed onderwijs voor allen bevordert 
ongetwijfeld de sociale doorstroming. Doch er 
is meer nodig: de wil om iets te presteren, de 
bereidheid hard te werken, waarbij financiële 
prikkels altijd van belang zullen blijven. Elke 
bewering, dat ons onderwijs gefaald heeft 
deze doorstroming te bevorderen, is onjuist. 
Voor vrijwel al degenen, die thans behoren tot 
de toplaag van de maatschappij, geldt dat zij 
wel een vader of grootvader uit de arbeidende 
stand hebben gehad. Binnen het bestaande 
systeem is nog veel te bereiken in deze: daar 
zijn echt geen ingrijpende structuurverande
ringen voor nodig. Wie binnen het huidige 
systeem tijdig als talentvol ontdekt wordt, 
gemotiveerd en gestimuleerd wordt, die zal die 
toplaag kunnen bereiken. Het gaat om het 
tijdig ontdekt worden en om een adequate 

8 

begeleiding. Als de minister dan ook een hoge 

prioriteit wil geven aan verbetering van het 
kleuter- en basisonderwijs, dan juich ik dat toe. 
Ik zie derhalve met belangstelling uit naar de 
experimenten met geïntegreerd kleuter- en 
basisonderwijs, al zal het tekort aan beschik
bare middelen tot matiging van vele wensen 
moeten leiden. 
Wellicht dat door het sterk teruglopend aantal 
geboorten op den duur de financiële ruimte 
gevonden kan worden om de integratieplannen 
te verwezenlijken. Deze verheugende daling 
van het aantal geboorten dwingt trouwens tot 
een behoedzaam beleid waar het betreft de 
scholenbouw en de opleiding van kleuter
leidsters, onderwijzers en leraren. Ik heb niet 
de indruk, dat in het verleden voldoende 
rekening is gehouden met demografische en 
planologische ontwikkelingen: suburbanisatie, 
geleidelijke veroudering van bepaalde wijken, 
etc. Nieuwe scholen, die na enkele jaren weer 
gesloten moeten worden en geen andere 
bestemming kunnen krijgen, betekenen een 
grote kapitaalsvernietiging. 

Middenschool en voortgezet 
onderwijs 

Wanneer besloten zou worden een midden
school op te richten naast de bestaande 
schooltypen, zoals in Engeland het geval is, 
dan zou ik daar vrede mee kunnen hebben. 
Die kinderen, waarbij na het verlaten van de 
basisschool nog niet duidelijk is welke richting 
zij uit willen, zouden op een dergelijke 
middenschool de beroepskeuze nog enkele 
jaren kunnen uitstellen. Er zijn echter vele 
gevallen, waarbij het wel duidelijk is welke 
richting een kind kan uitgaan, waarbij het 
advies van het schoolhoofd goed en duidelijk 
is. Welke onderwijskundige reden is er om in 
die gevallen het kind te dwingen eerst nog 
enkele jaren op een middenschool te moeten 
zitten, het hem of haar onmogelijk te maken 
zich reeds te bekwamen in het gekozen 
vakgebied, zodat hij na het aflopen van de 
middenschool wellicht geen zin meer heeft in 
de beroepsopleiding; waarom mag een kind, 
dat op zijn twaalfde wel geschikt is voor een 
gymnasiale opleiding, niet ineens naar een 
gymnasium? Je helpt de achterblijvers nu 
eenmaal niet door anderen met meer 
capaciteiten te verhinderen verder te gaan. 



Je frusteert hoogstens beide groepen, de 

laatste vanwege de verveling t.g.v. het 
langzame tempo, de eerste vanwege de 
dagelijkse confrontatie met knappere kinderen. 
Nu stellen de voorstanders van de midden
school dat het juist de bedoeling is in de 
middenschool te individualiseren, zodat ieder 
kind zich kan ontplooien op de voor dat kind 
beste wijze. Doch dit is theorie, die organisa
torisch en financieel niet uitvoerbaar is. Dit 
blijkt immers al bij de zgn. vrijere vakkenkeuze, 
volgens de Mammoetwet, waar in de praktijk 
door gebrek aan faciliteiten en ook om andere 
redenen weinig van terecht komt. Trouwens, de 
massaliteit van de middenschool en de 
daardoor ontstane vervreemding van het kind 
van zijn leeromgeving, zal een demotivatie tot 
gevolg hebben, die niet met idealisme en 
theoretische beweringen te bestrijden is. Ook 
de maatschappelijke noodzaak van een 
middenschool als enig schooltype, vermag ik 
niet in te zien. Zal de sociale integratie er 
werkelijk door worden bevorderd of zullen de 
tegenstellingen juist worden verscherpt omdat 
men dagelijks geconfronteerd wordt met 
kinderen, die anders zijn en waar men niet 
mee om wil gaan. Ervaringen in het buitenland 
wijzen duidelijk in de laatste richting. Doch de 
minister veegt die ervaringen van tafel, vindt 
ze hoogstens nuttig om van te leren, doch niet 
om conclusies aan te verbinden. 
Ligt het ook niet voor de hand, dat bij invoering 
van de eenheidsschool talrijke privé-scholen 
zullen ontstaan, omdat vele ouders voor hun 
kinderen nu eenmaal het beste onderwijs 
willen hebben, onderwijs, dat de kinderen 
nuttige kennis bijbrengt, die kennis leert te 
gebruiken, dat opleidt tot mondige en kritische 
mensen, die kunnen functioneren in deze 
maatschappij. Dat de middenschool de 
democratie zou bevorderen, wil er bij mij ook 
niet in. Democratie is nog nooit bevorderd 
door dwangmaatregelen en een onderwijs
structuur, waarbij de ouders gedwongen 
worden hun kind op een eenheidsschool te 
doen, is een dwangbuis. Of wordt misschien 
onder democratie verstaan de dictatuur van de 
meerderheid, de afwezigheid van enige 
tolerantie jegens vrij grote en kwalitatief 
belangrijke minderheden? 
Zoals reeds gesteld ontmoet een middenschool 
naast de bestaande schooltypen bij mij minder 
bezwaren. Zeker wanneer experimenten het 
nut, de noodzaak en de financiële uitvoerbaar
heid hebben aangetoond. Doch dan moeten 
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deze experimenten wel in natuurwetenschappe

lijke zin worden gepland, dan moeten 
hypothesen vooraf zorgvuldig worden 
geformuleerd en via een gericht experiment 
getoetst, dan moeten geen uitgangspunten als 
dogma worden geaccepteerd, dan moet niet 
uitsluitend gewerkt worden met tot de midden
school bekeerde leraren, dan zal een eerlijke en 
langdurige evaluatie nodig zijn en dan zal 
objectieve vergelijking moeten plaatsvinden 
met vooraf vastgestelde andere groepen, die 
op traditionele wijze met evenveel extra 
middelen worden onderwezen. Ik betwijfel of 
de minister tot deze vorm van experimenteren 
bereid is. 
Het wordt tegenwoordig wel eens vergeten, dat 
het huidige onderwijssysteem veel mogelijk
heden geeft, al wil ik niet ontkennen, dat er 
verbeteringen gewenst zijn. Laten we dan 
beginnen de knelpunten weg te werken, liever 
dan weer alles door elkaar te gooien. Als de 
brugklas geen succes is en de determinatie 
vaak niet juist plaatsvindt, laten we daar dan 
wat aan doen; als er leerlingen zijn, die b.v. 
talen slechts op MAVO-niveau aankunnen, 
doch wiskunde op HAVO-niveau, laten we die 
leerlingen dan op de MAVO de mogelijkheid 
geven meer aan wiskunde te doen. Als de 
doorstroming Mavo-Havo, Havo-HBO etc. 
problemen geeft, laten we die problemen dan 
eerst oplossen. Als de maatschappelijke 
ontwikkeling vraagt om meer fundamenteel 
onderwijs, laten we het L.B.O. dan meer 
fundamenteel maken; de zo zeer verguisde 
vorige minister, de Heer Van Veen, heeft tot 
een dergelijk beleid goede aanzetten gegeven. 
Als het zgn. tweede kans onderwijs - avond
HAVO, MO-opleidingen- niet geheel 
bevredigend werkt, laten we dit dan niet 
afbreken en financieel discrimineren, doch 
juist verder ontwikkelen. Juist dit onderwijs is 
voor de sociale doorstroming zo geweldig 
belangrijk. Bij de huidige bewindslieden krijg 
ik helaas de indruk, dat zij het nieuwe zo zeer 
bewonderen, dat het bestaande verwaarloosd 
wordt. 
Het kan best zijn, dat deze marginale 
verbeteringen van het bestaande secundaire 
onderwijs geleidelijk zullen leiden tot een 
integratie van Mavo en L.B.O., tot een meer 
ongedeeld V.W.O. en wellicht tot verdere 
integratie. Dat zal dan stap voor stap bezien 
moeten worden. Het komt mij voor, dat de 
bewindslieden de handen vol zullen hebben 
aan de integratie en verbetering van het 
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kleuter- en basisonderwijs, aan het optimali

seren van de Mammoetwet en aan het 
mtegreren en saneren van het tertiair onderwijs. 
Laten ze de middenschool voorlopig in de 
koelkast zetten. De meeste leraren bij het 
AVO en VWO zullen er dankbaar voor zijn. 
En laten ze bij het vormgeven aan de leraren
opleidingen er niet vanuit gaan, dat de midden
school er wel zal komen. Vooruit lopen op nog 

niet door het parlement aangenomen wetten 
is niet alleen onelegant, doch ook uiterst 
gevaarlijk. 
Wat betreft het voortgezet onderwijs nog 
enkele andere opmerkingen. Terecht hebben 
velen geprotesteerd tegen het verdwijnen van 
het Frans uit de brugklas wanneer het zgn. 
harmonisatie-wetsontwerp zou worden aan
genomen. Frans is nog steeds een bijzonder 
belangrijke taal, gezien zijn culturele waarde, 
gezien het feit, dat het in een groot deel van 
Europa en de wereld eerste of tweede taal is 
en gezien de wetenschappelijke betekenis van 
vele in het Frans geschreven publikaties. Dit 
geldt niet alleen voor de alpha-wetenschappen, 
doch evenzeer voor de bèta-wetenschappen. 
Als wiskundige durf ik zelfs te stellen, dat een 
belangrijk en origineel stuk wiskunde niet meer 
toegankelijk zal zijn voor degenen, die het 
Frans niet kunnen lezen. Het harmonisatie
wetsontwerp, overigens nog van de vorige 
regering afkomstig, is wellicht een voorproefje 
van wat ons te wachten staat als de midden
school werkelijkheid wordt: wat Jan niet kan 
leren, dat mag Piet niet leren. In deze vorm 
kan het wetsontwerp beter worden ingetrokken. 

Een tweede opmerking betreft de wiskunde I 
eis voor o.m. de sociale wetenschappen. 
Terecht hebben vele VWO-leerlingen er op 
gewezen, dat de inhoud van het wiskunde I 
pakket weinig overeenkomt met wat voor de 
sociale wetenschappen gewenst is: enige 
kennis van waarschijnlijkheidsberekening en 
mathematische statistiek, enige kennis van de 
discrete wiskunde en enige computerwiskunde. 
Waarom dan al die ballast, die zo velen doet 
struikelen .. 
Van de wiskunde af gezien, zijn er evenzeer 
bezwaren aan te dragen: vele leerlingen met 
geringe aanleg en weinig motivatie doen het 
onderwijspeil dalen; de goeden moeten weer 
eens onder de kwaden lijden. Wat ligt dan 
meer voor de hand dan dat, zoals in vele 
andere landen, een wiskunde JIJ wordt 
ingesteld, gericht op de sociale wetenschappen. 
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Hoe staat het verder met de computerwiskunde 

in het voortgezet onderwijs? Volgens mij ter 
beschikking staande informaties neemt het 
aantal scholen, dat aan experimenten deel
neemt, eerder af dan toe en wordt momenteel 
slechts 3% der leerlingen bereikt. Bedroevend 
Jaag na zo veel jaren experimenteren, vooral 
gezien het maatschappelijk belang, dat aan 
kennis van de beginselen der automatisering 
moet worden toegekend. De enige oplossing 
bestaat hierin, dat de computerwiskunde wordt 
geïntegreerd in het wiskundeprogramma. 

Tenslotte een opmerking over de onderwijs
technologie. In de Memorie van Toelichting 
pagina 36, wordt hier iets over 
gezegd, doch wordt computer gestuurd 
onderwijs (CGO) in het geheel niet genoemd. 
Twee jaar geleden heb ik reeds gepleit voor 
experimenten met CGO, dat meer dan enig 
ander medium in de toekomst in staat zal zijn 
het onderwijs te individualiseren. Het zou mij 
niet verbazen wanneer op den duur geld 
besteed aan CGO veel beter besteed zal zijn 
dan geld besteed aan een verdere verkleining 
der klassen. De kost gaat echter voor de baat 
uit. Bij een recent bezoek aan de Verenigde 
Staten heb ik zeer goede demonstraties gezien, 
waarbij het vooral opviel, dat de kwaliteit en 
de mogelijkheden van grafische in- en uitvoer
stations zo veel verbeterd zijn vergeleken met 
enkele jaren geleden. Kosten thans ongeveer 
f. 1.25 per eindstation per uur, hetgeen bij een 
uur per dag per leerling neer zou komen op 
f. 250.- per leerling per jaar. Dit te vergelijken 
met de kosten van extra onderwijzers bij een 
verdere verlaging der leerlingenschaal. In ieder 
geval lijkt het nu hoog tijd worden, dat ook in 
Nederland op verantwoorde wijze gestart 
wordt. 

Wetenschappelijk onderwijs 
De doorstroming van het Hoger Beroeps 
Onderwijs, w.o. lerarenopleidingen naar 
universiteit of hogeschool, vormt nog steeds 
een groot probleem. De integratie van het 
tertiaire onderwijs, die reeds jaren in de 
belangstelling staat, maakt nog weinig voort
gang. Voor een sanering van dit tertiaire 
onderwijs is deze integratie echter van zeer 
groot belang, zo groot, dat de herstructurering 
van het WO feitelijk zou moeten wachten tot 
de integratie zijn beslag heeft gekregen. Het 
gaat namelijk niet alleen om samenwerkings
verbanden, doch veel meer om onderwijs-



kundige integratie, om het op elkaar afstemmen 

van onderwijsprogramma's, om het creëren 
van nieuwe para-universitaire opleidingen, bijv. 
op medisch gebied, die de druk op de 
universiteiten kunnen doen afnemen en daar
door tot kostenbesparingen kunnen leiden. Het 
lijkt me gewenst, dat zo veel mogelijk spoed 
met deze algehele integratie wordt gemaakt 
en dat daar, waar dit nu reeds mogelijk is, 
bijv. bij de HTS-en en TH's, het wettelijk kader 
voor de integratie zo snel mogelijk tot stand 
komt. Het gehele probleem is nauw verwant 
met de herstructurering van het WO. 
Na alles wat hierover gezegd en geschreven is, 
wil ik mijn mening nogmaals en puntsgewijze 
weergeven: 

1. De vierjarige cursusduur is een slecht 
compromis tussen een undergraduate en 
een graduale opleiding in Amerikaanse zin 
en zal in de praktijk tot een sterke 
verschoolsing en niveau-verlaging leiden. 
Het is niet eerlijk aan de opleiding de titel 
doctorandus te verbinden. Voor vele 
beroepsopleidingen is vier jaar te kort. 

2. Er zal geen sprake zijn van een belangrijke 
kostenbesparing, omdat er meer splitsing 
van colleges nodig zal zijn, alsook een 
grotere studiebegeleiding, terwijl de 
assistent-onderzoekers niet op het niveau 
zullen zijn, dat zij geen cursorisch onderwijs 
meer nodig hebben. 

3. Alle secties van de Academische Raad en 
vele andere deskundigen hebben zich tegen 
de herstructurering gekeerd. Welk belang 
is er dan nog mee gediend om een 
structuur door te drukken, die niet tot 
kostenbesparing leidt en door praktisch 
alle betrokkenen niet gewenst wordt? 

Bovendien zijn er nog vele andere bezwaren 
aan te voeren: de propaedeuse, die maar één 
keer overgedaan mag worden, zal tot gevolg 
hebben, dat de studenten aan grote spanningen 
worden blootgesteld en dat het vakkenpakket 
zo wordt samengesteld, dat basisvakken in de 
verdrukking komen ten koste van het eigenlijke 
hoofdvak. De grote vraag blijft, wat degenen, 
die voor de tweede maal gezakt zijn, moeten 
gaan doen. Zij zullen bij het HBO achter in 
de rij komen. Ook kan men zich afvragen 
waarom een student niet wat langzamer mag 
studeren - bijv. omdat hij daarnaast een 
werkkring heeft. Zolang hij geen colleges of 
practica tweemaal volgt en geen toelagen à 
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fonds perdu ontvangt, is hij immers voor de 

gemeenschap niet duurder. Waarom dan het 
keurslijf van een maximale studieduur? 
Het liefst zou ik zien dat het wetsontwerp in 
deze vorm zou worden ingetrokken. Er kan 

dan eerst een studie gemaakt worden van de 
voordelen van het Amerikaanse systeem, 
aangepast aan Nederlandse omstandigheden, 
waarbij gedacht kan worden aan: 

1. een driejarige algemene undergraduate 
opleiding; 

2. een uitbouw van het HBO tot "colleges" 
die in bijv. vier jaar tot hetzelfde niveau 
opleiden als de universitaire driejarige 
opleiding; via een voorbereidend jaar 
zouden zij toegankelijk moeten zijn voor 
Havo abituriënten. Ook is het denkbaar 
dit voorbereidend jaar met het eerste jaar 
te combineren tot junior colleges; 

3. de instelling van nieuwe "colleges" ter 
ontlasting van de universiteiten en hoge
scholen, zowel voor bestaande als voor 
nieuwe opleidingen; 

4. het oprichten van "graduale schools" bij 
de universiteiten en hogescholen, 
opleidende voor het doctoraat, alsook voor 
de academische beroepen; waarbij een 
strenge ingangsselectie wordt toegepast 
op basis van geleverde prestaties, alsook 
van vermoedelijke maatschappelijke 
behoefte. 

Uiteraard behoeft een en ander nog nadere 
uitwerking, doch het is mijns inziens een betere 
basis voor integratie en herstrukturering van 
het WO dan de thans bestaande plannen. 
Ondertussen loopt het universitaire onderwijs 
steeds meer vast. De vele veranderingen, die 
- niemand zal het ontkennen - noodzakelijk 
zijn vereisen een krachtig bestuur. De 
universiteiten zijn bestuurlijk echter ontwricht. 
In Delft is van enig bestuur nauwelijks sprake 
meer; conflicten in Amsterdam en andere 
plaatsen zijn direct terug te voeren op 
onduidelijkheden of met opzet onjuist inter
preteren van de WUB. In Nijmegen zijn 
bezettingen eerder regel dan uitzondering 
geworden en wordt het de Staatssecretaris 
onmogelijk gemaakt een gebouw te openen. 
Van je vrienden moet je het maar hebben. 
Door het parlement aangenomen wetten 
worden niet of onvoldoende uitgevoerd. Of het 
nu een meerderheid is, die geen enkele 
tolerantie weet op te brengen voor de stand-



punten van een minderheid of een minderheid, 

die door terreur zUn zin wil doorzetten, maakt 
in wezen niets uit: met echte democratie heeft 
het in ieder geval niets te maken. Het is zo 
langzamerhand wel duideiUk, dat er geen 

sprake meer is van kinderziekten van de 
WUB, maar dat een wet, die dit alles mogelUk 
maakt, niet deugt. De heer Broekmeyer heeft 
als woordvoerder van een grote groep 

universitaire docenten voorstellen gedaan om 
de WUB op een aantal plaatsen te 
verduideiUken en te verbeteren; zUn denk
beelden verdienen alle steun. Doch er is meer, 
dat beter geregeld moet worden, zoals de 
dubbele verantwoordeiUkheid van het College 
van Bestuur door de moeiiUke, soms onmoge
IUke scheiding tussen beleid en beheer, alsook 
de verhouding tussen faculteitraden en univer
siteitsraad. 
Verlenging van de WUB in ongewUzigde vorm 
voor een periode van 4 jaar, zoals de staats
secretaris wil, lUkt me dan ook een slechte 
oplossing. Doch behalve bovenstaande 
gebreken zUn er dieperliggende oorzaken, die 
aan het falen van de WUB ten grondslag 
liggen: 

- De gekozen raadsleden biUken moeite te 
hebben niet van hun achterban te vervreem
den. ZU weten veelal niet hoe die achterban 
over bepaalde zaken denkt. VermoedelUk 
zal deze vervreemding alleen voorkomen 
kunnen worden door volledig tot partU
vorming over te gaan met als gevolg een 
verdere politisering en verscherping van 
tegenstellingen: een heilloze ontwikkeling. 

- Vele problemen biUken te moeilUk te zUn 
voor vele raadsleden. Om beleid te kunnen 
uitstippelen, is nu eenmaal kennis van zaken 
en ervaring vereist. 

- Het biUkt geleidelUk moeiiUker te worden 
geschikte candidaten te vinden voor alle 
raden, besturen en commissies. Deze 
werkzaamheden vergen veel tijd en geven 
weinig voldoening. Het gevaar bestaat dat 
bU gebrek aan candidaten de functies in 
toenemende mate bezet gaan worden door 
lieden, die of in hun eigeniUke vak mislukt 
zijn, dan wel de universiteit willen gebruiken 
om politieke doeleinden na te streven. 

- Nieuwe initiatieven biUken moeilUk van de 
grond te komen. Als de totaal beschikbare 
middelen niet of nauweiUks uitgebreid 

worden, dan zal een nieuwe, weten

schappeiUk of maatschappeiUk gewenste 
studierichting alleen maar van de grond 
komen als men elders in de universiteit 
bereid is enig dor hout te kappen. Dit 
vereist echter een krachtig bestuur. De 
raden-structuur leidt tot een verstarring 
omdat de kwantitatief overheersende 
gevestigde belangen het nieuwe als een 
bedreiging zien. Men trekt zich terug om 
eigen belangen te verdedigen: de universiteit 
dreigt in zijn onderdelen uiteen te vallen. 

Dit alles, gevoegd bU de hoge kosten van de 
WUB door het vele vergaderen en het vele 
papier, maakt dat ingrUpende wetswUzigingen 
noodzakelijk zun. 
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De grote toeloop van studenten stelt de 
bestuurlUk verzwakte universiteit voor grote 
problemen. De numerus fixus begint snel meer 
regel dan uitzondering te worden en blijft ook 
in de tekomst gebaseerd op de beschikbare 
onderwUscapaciteit in plaats van de 
vermoedeiUke maatschappeiUke behoefte. BU 
sterk gespecialiseerde en dure studierichtingen 
is dit uiterst merkwaardig. Het is immers niet 
in het belang van het individu om na een lange 
en dure studie geen werkkring te kunnen 
vinden; het is veel beter op jongere leeftUd 
een richting te kiezen met meer perspectief. 
MaatschappeiUk gezien is het ontstaan van een 
groep structureel werkloze academici zeer 
ongewenst. Het niet instellen van een 
studentenstop wanneer de maatschappeiUke 
behoefte daar aanleiding toe geeft, betekent 
verspilling van gemeenschapsgeld. Uiteraard 
moet bij het bepalen van de maatschappeiUke 
behoefte gewaakt worden tegen het gevaar 
van monopolievorming; de overheid zal de 
bepaling van de vermoedelijke maatschappelijke 
behoefte dan ook nooit aan de beroeps
organisaties alleen mogen overlaten en 
bovendien jaariUks moeten corrigeren. Dit 
vereist een permanent bureau voor deze 
berekeningen in plaats van een commissie. 
Een tweede, met de numerus fixus verband 
houdend, probleem betreft de selectie. Alleen 
maar loten, zoals de staatssecretaris biUkbaar 
wil, is het slechtst denkbare systeem. Wanneer 
er een grote behoefte is aan bekwame 
academici, dan ligt het bij schaarse onderwUs
middelen voor de hand de kandidaten voor de 

opleiding met zo veel mogelUk zorg te 
selecteren. Vele middelen staan hiertoe ter 
beschikking: interviews, beoordelen van reeds 



geleverde prestaties, toelatingstoetsen. Zij 

worden alle in het maatschappelijk verkeer 
toegepast. Slechts wie in het gelijkheidsdogma 
gelooft, dat iedereen evengoed is en hetzelfde 
kan, zal voorstander van loten zijn. Bij elk 

ander selectiesysteem worden ook fouten 
gemaakt, doch bij een redelijke selectie
procedure geldt tenminste, dat de kans, dat 
een werkelijk goede kandidaat wordt 
afgewezen of een onbruikbare kandidaat 
geaccepteerd, verwaarloosbaar klein is. Mijn 
persoonlijke voorkeur gaat uit naar toelatings
examens i.p.v. eindexamens. Bij een her
structurering, zoals door mij voorgestaan en 
eerder uiteengezet, zal selectie voor de eerste 
fase van de studie niet of nauwelijks nodig 
zijn, zodat een eind gekomen zal zijn aan de 
immorele situatie, dat iemand met een VWO
diploma niet verder kan studeren in een door 
hem of haar gewenste richting. De under
graduate opleiding zal dan wel een afgerond 
geheel moeten zijn, zodat men, evenals in de 
V.S. als baccalaureus werkzaam kan zijn in 
een der vele para-academische beroepen. En 
bij de selectie voor de kostbare graduate 
opleidingen zal streng te werk moeten worden 
gegaan. 

Wetenschapsbeleid 

Het is niet mijn bedoeling thans uitvoerig in te 
9aan op het wetenschapsbeleid. Veel is er ook 
niet te zeggen. Het is aan het parlement 
plannen en beleidsvoornemens van de minister 
te beoordelen, doch deze minister heeft nog 
steeds geen plannen of beleidsvoornemens 
kenbaar gemaakt. Wel is aan zeer velen een 
vragenlijst toegestuurd met vele moeilijk te 
beantwoorden vragen. Het is nu eenmaal niet 
zo zwart-wit, dat de besluitvorming altijd vanaf 
de basis of altijd vanaf de top tot stand moet 
komen: het is veelal het samenspel tussen top 
en basis, dat tenslotte tot concrete projecten 
leidt. De antwoorden op de vragen zullen dan 
ook wel zo tegenstrijdig geweest zijn, dat de 
minister nu alle kanten uit kan. Doch dat is 
misschien volgens hem de ware democratie: 
iedereen zo zeer tegen elkaar in laten praten, 
dat men tenslotte blij is met een besluit, welk 
dat ook zijn moge. Liever had ik echter gezien, 
dat de minister zelf zijn ideeën had geformu
leerd en ter discussie voorgelegd. Na een jaar 
hebben parlement en wetenschap daar toch 

wel recht op. Ik wil daarom volstaan met het 

maken van enkele opmerkingen: 

1. Men kan zich terecht afvragen of er wel zo 
iets als een wetenschapsbeleid kan 
bestaan. Is wetenschappelijk onderzoek 
niet iets, dat direct verband houdt met de 
hoofdtaken van de instelling dan wel 
bedreven wordt om meer te weten, om de 
grens van het menselijk weten en kunnen 
te verschuiven. Moet coördinatie zich 
daarom niet beperken tot dure projekten, 
projekten met een duidelijk nationaal belang 
of projekten, die vanwege organisatorische 
versnippering anders niet van de grond 
komen. Doch wat is er te coördineren 
tussen bijv. enerzijds een onderzoek naar 
het gedrag van ooievaars tijdens een 
autoloze zondag en anderzijds een onder
zoek naar de gevolgen van het teruglopend 
aantal geboorten voor de AOW-premie in 

het jaar 2000? 

2. Wetenschap laat zich moeilijk ordenen. 
Vele grote ontdekkingen zijn min of meer 
toevallig gedaan. Vele vondsten, die 
schijnbaar maatschappelijk niet relevant 
waren, bleken later van grote betekenis. 
De kreet, dat wetenschap de maatschappij 
moet dienen, doet me te veel denken aan 
de oude kreet, dat wetenschap de religie 
moet dienen. En wat dat betekent, daar 
kunnen Galilei en Darwin over mee praten. 
De vrijheid van wetenschapsbeoefening is 
een te groot goed om al te snel op te 
offeren aan de inspraak ideologie en 
verdere waan van de dag. 

3. Wie al te veel wil regelen, bereikt nog geen 
coördinatie. De Russische geleerden 
hebben het spel al lang geleerd. Zij vragen 
als projekt voor volgend jaar aan wat dit 
jaar tot succes geleid heeft. En de contro
lerend ambtenaar vindt het allang mooi. 
Ook hij rapporteert liever geslaagde onder
zoekingen, zij het dan met een jaar 
vertraging. 

4. Nederland heeft een hoog ontwikkeld 
industrieel onderzoekpotentieel dank zij de 
laboratoria van enkele multinationale onder
nemingen. Deze zijn voor het weten
schappelijk aanzien, de vorming van 

onderzoekers, de bijproducten en de 
werkgelegenheid voor ons land van groot 
belang. Deze laboratoria, die niet primair 
voor de Nederlandse industrie werken, 



onder overheidscontrole willen stellen, 
staat gelijk met ze het land uitjagen, een 
uiterst domme daad. 

5. Van alle nota's en rapporten, die ik heb 

doorgeworsteld, spreekt me die van de 
Nationale Raad voor Landbouwkundig 
Onderzoek TNO het meeste aan. Het heeft 
echter weinig zin in concreto op al deze 

nota's in te gaan. 

In plaats van na 8 jaar met een ideaalstruktuur 
te willen komen, zou ik de minister willen 
aanraden met kleine verbeteringen te komen 
daar waar dat nodig en nuttig is. Allereerst 
ware een behoorlijke informatiestructuur te 
ontwikkelen, projectbudgettering en project
rapportage volgens vaste richtlijnen, ook aan 
de universiteiten. Zonder informatie is immers 
geen beleid te voeren, noch vanaf de basis, 
noch vanuit de top. Uit de rapportage blijken 
dan wel de knelpunten en de duplicaties en 
deze waren dan te verhelpen. Als het weinig 
gecoördineerde benoemingsbeleid aan de 
universiteiten bijv. tot duplicatie leidt - men 
moet een nieuw benoemde hoogleraar toch in 
de gelegenheid stellen zijn vak uit te oefenen -, 
dan zal daar wat aan moeten worden gedaan. 
Wellicht zal de beleidsruimte groter moeten 
worden om een meer effectief knelpunten
beleid te kunnen voeren. Doch om dat op te 
zetten, zijn geen acht jaren, zelfs geen aparte 

minister nodig. 

Informatiebeleid 

Nog een enkele opmerking over het informatie
beleid. Enkele jaren geleden is op advies van 
de zgn. werkgroep Böttcher als overheidB
stichting het Nobin opgericht, het Nederland 
Orgaan ter Bevordering van de Informatie-

verzorging. Het is inmiddels gebleken, dat deze 

constructie niet goed werkt. Hierbij doel ik 
niet op de bestuurs- en directie-perikelen, die 
nog als kinderziekten gekenmerkt kunnen 
worden. Het Nobin ressorteert onder een 
tweetal ministeries, 0. en W. en E.Z. en dit 
alleen al schijnt voor andere departementen 
reden te zijn om zich niet of nagenoeg niet met 
het Nobin in te laten en een eigen weg te gaan. 

Bij de oprichting moesten eon aantal grote 
projekten worden overgenomen, zodat er geen 
budgettaire ruimte is voor een werkelijk 
informatiebeleid. Een dergelijk beleid is echter 
van zeer veel belang. Het gaat immers om de 
techniek van de informatieverzorging en het 
samenspel mens/machine en niet om de 
feitelijke betekenis van de informatie. Deze 
techniek is altijd hetzelfde onafhankelijk van 
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of het nu medische, juridische of persoons
informatie betreft. Gebrek aan coördinatie 
leidt hier dan ook duidelijk tot verspilling van 
gemeenschapsgeld en veelal tot knoeiwerk. 
Internationaal komt het ontbreken van een 
nationaal informatiebeleid soms pijnlijk over. 
Het komt mij derhalve voor, dat wij naar een 
nieuwe constructie toe moeten, bijv. bestaande 
uit een Raad voor de Informatieverzorging 
onder de Minister belast met de coördinatie 
van het wetenschapsbeleid met het Nobin als 
uitvoerend orgaan. De financiering zou niet 
langer centraal dienen te geschieden, doch 
door de daartoe in aanmerking komende 
departementen, zodat deze bij de projekt
ontwikkeling betrokken blijven, bijv. door 
deelname in projektteams. Het Nobin zou 
projekten zowel zelfstandig kunnen uitvoeren 
als kunnen uitbesteden en begeleiden. Een op 
korte termijn op te stellen nota over het te 
volgen informatiebeleid komt mij dringend 
gewenst voor. 



Thorbecke: een actueel man 
M. R. Marcuse 

"Ik zou, Mijnheer de President, naar de 

specialiteiten van den tijdgeest met de 
uiterste belangstelling luisteren, indien de 
tijdgeest niet een wat verwarde geest 
scheen; indien zijne specialiteiten het min of 

meer met elkander eens waren." (1) 

Bij de voorbereidende werkzaamheden van dit 
artikel viel ondergetekende, worstelend met 
een oceaan van boeken, tijdschriften, brochures 
en krantenknipsels, als het ware vanzelf 
de variant in '"t Schrijven over Thorbecke is 
een schone zaak en schept het mensdom veel 
vermaak". Hiermee zij (voor hen die mij enigs

zins nader kennen geheel ten overvloede) 
uitdrukkelijk vastgesteld, dat bovenstaande 
gedachte in geen enkel opzicht spottend, 

denigrerend of in welke andere denkbeeldige 
zin dan ook gericht was tegen de - nagedach

tenis van - de man die twee jaar geleden door 
alles en iedereen dat zich liberaal noemt en of 
voelt op zo'n imponerende wijze is herdacht. 

Het is immers alweer twee jaar geleden dat 
heel -liberaal - Nederland het feit herdacht, dat 
Thorbecke honderd jaar daarvóór is overleden. 
En toen ik met de voorbereiding van deze bij
drage startte begon ik uiteraard met de her
denkingsartikelen uit 1972. Hieronder laat ik 
enkele van de meest opvallende 'koppen' 
volgen: 

"Een vernieuwer met betekenis. Thorbecke 
haatte schipperen". (2) 

"Thorbecke, de man die zich nooit versprak"(3) 

"Tekortkomingen droegen bij aan succes van 
Thorbecke".(4) 

"Thorbecke "do voortreffelijke burger" trok de 
deur resoluut open". (5) 

"Openbaarheid is Thorbeeke's kern". (6) 
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"Thorbecke: trouwe bewonderaars en doods
vijanden". (7) 

"Jan Rudolph Thorbecke door zijn politieke 

bastaards herbegraven". (8) 

"Een eeuw geleden stierf Thorbecke, de ge
vaarlijke professor". (9) 

"Een erflater? Ja en nee! Historicus Thorbecke 
werd minister en hervormer". (1 0) 

"Thorbecke en de kerken 'Vrijheid is een 
toverwoord geworden, en te regt'". (11) 

"Johan Rudolph Thorbecke, grootste vertegen
woordiger van Nederlands liberalisme". (12) 

"Achterkleinzoon van Thorbecke vertelt over 
zijn beroemde overgrootvader". (13) 

"Tot welke partij zou Thorbecke nu behoren?" 
(14) 

"Thorbecke heilig verklaard". (15) 

De - overigens niet aan mijn brein ontsproten -
laatste kop sierde een bijdrage van ondergete

kende naar aanleiding van de in de voorafgaan
de week gehouden Thorbecke-herdenkingen. 
Een niet onbelangrijk onderdeel daarvan vorm
de een telefonisch gehouden 'enquêtetje' over 
de door een NRC-artikel (16) voor mij zeer 
fascinerende vraag, in hoeverre en wáár Thor
becke zich in de huidige tijd polititek thuis zou 
voelen. Deze hele actualisering van Thorbecke 
is eigenlijk pas goed losgemaakt door prof. 
dr. J. C. Boogman, die tijdens de enige echte 
officiële herdenking in Leiden het sociale 
aspect van Thorbecke naar voren heeft gehaald 
en doorgelicht (17). Hij heeft ook het onderwerp 
bedacht dat het Haarlemse wetenschappelijke 

Teylers Genootschap in 1973 uitschreef voor 
zijn twee-jaarlijkse prijsvraag: 'J. R. Thorbecke 

en het sociale vraagstuk.' 

Keren wij nu éventjes terug naar de hierboven 
vermelde 'enquete'. Als men na twee jaar de 
antwoorden nog eens doorleest, raakt men (af
gezien uiteraard van de 'onzinnigheid der vraag
stelling" (18) toch steeds méér gefascineerd 



door de problematiek van wat ik dan maar 
onwetenschappelijk en heel populair noem: de 
actualisering van Thorbecke. En dan met name 
natuurlijk de helemáál onzinnige vraag: in welke 

partij zou Thorbecke zich nu hebben thuis 
gevoeld?. Laat ik voor alle duidelijkheid alle 
antwoorden op een rijtje zetten (19): 

Drs. J. M. den Uyl: Ik maak verschil tussen de 

oude en de jonge Thorbecke. De Thorbecke 
tót omstreeks 1855 plaats ik in D'66 en mis
schien zelfs in de gematigde vleugel van de 
PvdA. De Thorbecke van de zestiger jaren 
plaats ik dichter bij de VVD, al heeft hij feilloos 
ingezien dat de burgerlijke revolutie geen eind
fase was van de maatschappelijke ontwikkeling. 
Wij herdenken Thorbecke als een creatieve 
denker van de negentiende eeuw. Hij is zeker 
geen representant te noemen van de huidige 

VVD. 

H. J. L. Vonhoff: Het stellen van deze vraag is 
wetenschappelijk gezien onzinnig en, gebruikt 
in de hedendaagse politiek, onzindelijk. Het is 

een onzinnige vraag die wordt gebruikt over 
het graf van iemand die daar zelf geen keuze 
in kan doen, maar waarvan in ieder geval in 

woord en geschrift vaststaat dat hij overtuigd 

liberaal was. 

Drs. H. A. Korthals: Gezien zijn opvattingen 

over staat en godsdienst zou hij niet in een 
confessionele partij kunnen zitten. Op maat
schappelijk terrein was zijn centrale punt het 
scheppen van ontwikkelingsmogelijkheid voor 

zelfstandige kracht. Daarom zou hij mijns 
inziens evenmin in een socialistische kunnen 
aarden. Op staatkundig terrein heeft hij heel 
sterk naar voren gebracht de eigen verant
woordelijkheid en zelfstandigheid van de rege
ring en daarnaast die van de volksvertegen
woordiging jegens de regering maar ook jegens 
de kiezer. Dat zou hem m.i. hebben gescheiden 

van D'66. Hij zou zich het best hebben thuisge

voeld in de VVD. 

H. Wiegel: Thorbecke zou ongetwijfeld VVD-er 

zijn geweest omdat ik de uitgangspunten van 
Thorbeeke's beleid, heel duidelijk te vinden 
in zijn politieke testament (de Narede), dezelf
de uitgangspunten acht als die ik terugvind in 

het beginselprogramma van de VVD. 

André van der Louw: Ik plaats hem in D'66 

wegens zijn grote voorkeur voor openbaarheid 

van bestuur. Wie weet als hij het rapport van 
de club van Rome had gelezen, was hij mis
schien een radicale D'66-er geweest en als 

aanstaand lid van de progressieve volkspartij 
had hij door zijn socialistische partners wel
licht een grotere aandacht voor sociale ver

nieuwing gekregen. 

Mr. E. H. Toxopeus: Op grond van zijn begin
selen en op grond van een proces van elimina
tie zou hij zeker lid van de VVD zijn geweest. 

Mr. W. J. Geertsema: Thorbecke is niet te 
projecteren in deze tijd. De VVD als meest 
rechtlijnige voortzetting van de liberale ge
dachte sinds Thorbecke heeft uiteraard het 
recht tot herdenking, maar datzelfde recht zou 
ik aan geen enkele andere partij willen ontken

nen. Ik zou zeggen dat er geen bewijs is te 
leveren dat hij nu VVD-er zou zijn, het tegen
overgestelde is natuurlijk evenmin te bewijzen. 

Dr. Ir. W. Schermerhorn: Ik geloof niet dat er 
ook maar één partij is waarin hij zich zou 
thuisvoelen. Zijn hele structuur was niet inge

steld op partijwerk. Hij was een groot hervor

mer op staatsrechtelijk terrein maar miste dat

zelfde elan op sociaal terrein. Jammer dat een 

dergelijke figuur nu niet bestaat op Europees 
terrein. Ik zie hem echt als een vrijzinnig-de
mocraat, in het partijwezen van vandaag is 
Thorbeckes denkwereld niet over te plaatsen. 

16 

Drs. E. C. Visser: Mijn eerste reactie is dat 
Thorbecke D'66-er zou zijn geweest omdat hij 
juist werkzaam is geweest op het terrein van 
staatsrechtelijke vernieuwing waarin D'66 toch 

een functie heeft of heeft gehad. 

Mr. J. A. Berger: Voor mij hebben Drees junior 

en Thorbecke veel gemeen. Eigenlijk zou ik 
hem in geen van de huidige partijen kunnen 

plaatsen, maar gedwongen tot een keuze zou ik 

zeggen dat hij zeker lid van DS'70 zou zijn 
geworden. Hij was immers ondanks zijn liberale 

tendenties niet afkerig van staatsbemoeienis. 

Dr. A. Vondeling: Thorbecke is voor mij een 
geweldige voorloper en hervormer, progressief 

in zijn tijd. Hij was hét type van de echte libe

raal: verdraagzaam, geen vooroordelen, geen 
afkeer van het nieuwe en stond politiek met 
het gezicht naar de toekomst. Juist op het 



gebied waar hij enorme veranderingen heeft 

weten door te voeren heb ik van VVD-zijde 
sinds het bestaan van die partij nooit iets 
nieuws gehoord. Ik plaats hem tussen D'66 en 
de PvdA in. 

Dr. W. Drees jr.: Het lijkt mij een redelijke 
zaak dat de VVD hem claimt. Waarschijnlijk 
zou Thorbecke zich nu niet met de actieve 

politiek hebben bemoeid maar als partijkeuze 
lijkt mij de VVD de meest logische. 

Dr. W. Drees sr.: Afgezien van het feit dat de 

vraagstelling op zich volstrekt irreëel is ben ik 
geneigd te zeggen dat Thorbecke zelf een 
groep om zich heen zou hebben verzameld. 
Hij was nu eenmaal een ideeënvormende 
figuur en geen partijman. Hij zou zeker geen 
D'66-er zijn geworden, doch vermoedelijk bij 
de WD zijn terechtgekomen. 

Mr. H. van Riel: Gelijk vele professoren nu zou 
Thorbecke zich niet met de hedendaagse poli
tiek hebben bemoeid. Het omhoog komen niet 
door eigen verdiensten maar door relaties lag 
hem niet. Maar hij zou ongetwijfeld VVD heb
ben gestemd. 

Tenslotte verklaarde prof. dr. J. C. Boogman, 
hoogleraar in de nieuwe geschiedenis aan de 
rijksuniversiteit van Utrecht, telefonisch dat hij 
Thorbecke "absoluut niet in de VVD zie zitten, 
aangezien ik de VVD beschouw als een conser
vatieve partij die geen antwoord geeft op de 
uitdagingen van ónze tijd, zoals Thorbecke dat 
wel deed op die van zijn tijd. Voor Thorbecke 
zou nu ongetwijfeld de Europese problematiek 
vooraan staan." (20). 

Tot zover de aanhalingen uit de Haagse Post
bijdrage van twee jaar geleden. Hierbij zij voor 
alle volledigheid nog wèl vermeld, dat ik mij bij 
de selectie van de geënqueteerden heb 
beperkt tot representanten van die hedendaag

se partijen, die (de éne partij aanzienlijk méér 

dan de andere), in een of ander opzicht verwant 
kunnen worden gezien met de denkwereld van 

Thorbecke. Dat wil dus zeggen (de volgorde is 
zuiver alphabetisch): DS'70, D'66, PvdA en 
WD. 

Zonder te willen stellen dat dit onderzoekje 

enigszins representatief is te noemen voor wat 
dan ook, vallen er toch wel enkele conclusies 
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uit te trekken. In de eerste plaats kan men 

constateren dat de ondervraagden voor het 
merendeel Thorbecke voor hun partij 'opeisen'. 
De een doet dat zakelijk en concreet (voor
beeld: Hans Wiegel, Erik Visser, waarbij dient 

te worden aangetekend dat hij de enige D'66-er 
was die bereid was mee te werken), de ander 
wat genuanceerder (voorbeeld: mr. Geertsema, 

drs. Korthals en mr. H. van Riel). 

Opvallend is de uitspraak van dr. W. Drees sr.: 
Thorbecke zou zich zijns inziens niet bij een 
partij hebben aangesloten (er hoogstens op 

hebben gestemd), maar veel eerder een eigen 
groep om zich heen hebben verzameld. En 
als men enigszins vertrouwd is met de levens
loop en verrichtingen van Thorbecke (iets wat 
ik van de lezerskring van dit blad zeker mag 
verwachten), dan is een dergelijk antwoord, 
zeker als men het plaatst in de tijd waarin 
het werd gegeven (juni 1972, een periode 
waarin onze partij - overigens problematiek die 
in het kader van dit artikel niet ter sprake zal 
komen - nog niet tot die sprankelende activi
teiten was gekomen zoals wij nu wèl mogen 
beleven), het meest nabij de realiteit. Als men 

dit laatste woord tenminste in dezen kan 

hanteren. 

Tenslotte kom ik bij het internationale aspect 
in de antwoorden: Zowel prof. Schermerhom 
als prof. Boogman betrekken de Europese 
politiek in hun antwoord. De eerste alleen maar 
in berustende zin: jammer dat wij in de huidige 
Europese politiek een dergelijke figuur missen 
(toch wel een aardig verschil met een Mansholt 
die tot vervelens toe om een internationale 
- tweede - Marx heeft geroepen!), de tweede 

aanzienlijk concreter: voor Thorbecke zou nu 
ongetwijfeld de Europese politiek voorop heb
ben gestaan. 

In dit verband is het aardig in herinnering te 
brengen dat Henk Vonhoff op dit thema heeft 
voortgeborduurd in zijn toespraak tijdens de 

Amsterdamse VVD-Thorbeckeherdenking aan 
de voet van het standbeeld van de grote man 
op het gelijknamige plein. Venhoff's grote 
verdienste is toen geweest dat hij als het ware 
een Thorbecke wezenlijk recht doende aanvul. 
ling gaf op het op zich onbenullige citaat op de 
bekende blauwe dertigcents-Thorbeckezegel: 

"Er is meer, dan voorheen, in de wereld te 
doen". 



Vonhoff citeert hier één van Thorbeckes meest 

bekende en in elk geval voor ónze tijd meest 
actuele geschriften: "Over het hedendaagsche 
Staatsburg,Jrschap", tot stand gekomen in 184<1 
(21 ): 

"Er is moer, dan voorheen, in de wereld te 
doen; er wordt oneindig grooter menschelijk 
natuurvermogen tot één doel ingespannen; 
hetgeen elk vermag, zij niet boven de vroe
gere maat, de menigte, welke de gezamen
lijke taak helpt volvoeren, groeit grenzenloos 
aan. Rasse schepping van nieuwe begrippen 
en goederen beantwoordt aan den drang, om 
de perken van den toestand, waarin men zich 
bevindt, te verzetten; geene tevredenheid met 
hetgeen werd erlangd; gestadig vooruit stre
ven. Een drang, niet bij sommigen bepaald, 
maar algemeen. Meer dan ooit wordt er 
gearbeid en gezaaid voor het groot publiek. 
Bij de weêrgalooze vruchtbaarheid der eeuw 
verlangt een iegelijk deel aan den oogst 
Wat ieder wint of te weeg brengt, schijnt hij 
niet meer voor zich, maar regtstreeks 
voor allen te winnen. Hij wint om aanstonds 
weder uit te geven. Ook nu nog bestrale, 
gelijk de opgaande zon de toppen, eene 
nieuwe waarheid eerst de uitstekende hoof
den, om vervolgens, klimmende, allen zigt
baar te worden. Maar zij klimt met onbegrij
pelijke snelheid, en treft met eene hieraan 
evenredige, onwederstaanbare sterkte. Even 
als vervoer van waren, kreeg de omloop der 
gewrochten van den geest eene onbeken
bare vlucht en uitbreiding. Nauwelijks ont
springt eene gedachte, een stelsel, een eisch 
of zij worden door honderden behandeld of 
verwerkt, en dringen tot duizenden door. Die 
oogen en ooren heeft, ziet en hoort dagelijks 
op de verste afstanden, als ware hij er bij. 
Er komt, tusschen de onderscheidene natien, 
eene vermaagschapping en vermenging van 
voortbrengende krachten, welke zich in ge
lijkheid van beginselen, aanleg, stijl en toon 
openbarende, allengs nadert tot eenheid 
eener europesche, het nationale beheer
schande wereldmacht." 

Een met dit 'europese', men zou inderdaad bijna 
zeggen Jules Verniaans aandoende citaat ben 
ik dan beland bij de theorie van de man die, 
op de langere termijn gezien, het meeste 
wetenschappelijke gewicht in de schaal heeft 
gelegd in het kader van, zowel als na de 
Thorbecke-herdenking: prof. dr. J. C. Boogman. 

In zijn hierboven reeds genoemde "J. R. Thor

becke - Uitdaging en Antwoord" plaatst hij 
Thorbecke in een voor tallozen volkomen 
nieuw en actueel licht. En centraal staat de 
vraag, hoe het komt dat Thorbccke in de perio

de ná 1848 niet tot de verwezenlijking is geko
men van problemen en uitspraken in zijn twee 
belangrijke publicaties, "Over het hedendaag
scha Staatsburgerschap" en de dartien jaar 
éérder te Gent uitgesproken "Verhandeling 
over den invloed der machines op het zamen
stel der maatschappelijke en burgerlijke betrek

kingen" (22). 
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In die publicaties komt Thorbecke tot formule
ringen die zonder meer marxistisch aandoen. 
In dit kader uit elk geschrift één citaat. In zijn 
Verhandeling zegt hij onder meer: "Het is 
onbetwistbaar dat met behulp der machines 
het nationaal inkomen vergroot wordt. Doch 
het is niet alleen de hoegrootheid, het is tevens 
de wijze van verdeeiing, welke bij de beoor
deling van den nationalen welstand in aanmer
king behoort te worden genomen. Is die verdee
ling zoo ongelijk, dat aan een gering aantal 
burgers een overgroot deel, en daarentegen 
aan de leden eener overgroote meerderheid 
niet meer, dan het allernoodzakelijkst inkomen 
voor een bekrompen onderhoud, te beurt valt, 
zoo wordt het evenwigt verbroken, en de 
aanwas van den rijkdom kan althans niet 
gezegd worden de natie in haar geheel te 
voeden en te doen bloeijen. Breidt zich in 
weerwil der vergrooiing van de som des 
nationalen inkomens, het getal der burgers nog 
uit, hetwelk aan dat inkomen geen genoegzaam 
deel krijgt, om zelfs in de eerste noodwendig
heid te voorzien, zoo neemt met den rijkdom 
de armoede in den Staat toe. Dat zulk een 
bedroevend verschijnsel met de hedendaagscha 
inrigting der nijverheid bestaanbaar is, ja dat 
zij het koestert en bevordert, bewijst het voor
beeld van het hoofdfabrykland der wereld, het 
voorbeeld van Engeland " (23) En hij eindigt 
zijn Verhandeling met een beroep op de staat 
om in te grijpen in de ellendige omstandigheden 
van het fabrieksproletariaat in het zuiden van 
het toen nog verenigd koninkrijk (24). 

En uit "Over het hedendaagscha Staatsburger
schap": "Vergeet niet,zegt gij, tusschen eisch 
en vervulling tijd in rekening te brengen. Vergt 
niet, dat reeds het levende of de eerstvolgende 
geslachten in het nieuwe staasregtelijke plan 



ten vollen passen, mits men de mogelijkheid, 

hoe verwijderd, ontware. Aan de pas ontloken 
plant vraagt men geen bloem noch vrucht; de 
vraag is slechts, of zij groeikracht hebbe. Maar 
schijnt U de tegenwoordige huishoudelijke rig

ting eene kortstondige krisis van onrijpheid? 
Schijnt zij niet een uitvloeisel eener hoe lang 
zoo meer klemmende wet? Kapitaal trekt kapi
taal aan; waar het is, wil het meerdere wezen. 

Wanneer met toenemenden rijkdom aan den 
eenen, armoede aan den anderen kant zich 
uitbreidt; wanneer de rijke nog rijker, hij, die 
weinig heeft, nog armer moet worden; wat is 

wetgeving, die allen Staasburgerschap aanbiedt 
onder cene voor weinigen bereikbare voorwaar
de, wat is die wetgeving, tenzij ironie? Persoon
lijk standsvoorrecht heet afgeschaft, opdat aan 
bekwaamheid en verdienste hare natuurlijke 
baan warde geopend; maar een op bezit van 
uitwendige goederen gegrond stelsel van voor
regten komt in de plaas. Burgerstand beteekent 
op nieuw een deel, een klasse van het volk. 
Te midden eener maatschappij, op gemeen regt 
der leden gebouwd, wordt eene onoverklimbare 
grens tusschen bevoegden en onbevoegden 
gesticht. Wie vindt den toon, waarin deze dis
sonant zich oplost?" 

"Ik mag nu niet meer van uwe aandacht 
vergen. Ik vroeg u anders, den blik te laten 
gaan over zoo menige verschijnselen, welke 
die strijd baart. Wij zijn aan een gebied, waar 
de werking der vrijgewordene krachten zich 
eveneens aan menschelijke voorziening, als 
aan den politischen wetgever onttrekt. Est 

etiam neschiendi ars quaedam et scientia. 
Wanneer wij naauwelijks aan den uitersten 
gezigtseinder het doel ontdekken, schoon 
zinbedrog of vooroordeel zich vleyen nabij 
te zijn, vergenoegt bescheidene wetenschap 
zich, gelijk echte Staatskunst haar uur in
wacht, den afstand te onderzoeken." (25) 

In zijn "J. R. Thorbecke- Uitdaging en Ant
woord" gaat Boogman op dit alles uitvoerig in. 
Zo zegt hij: "In de jaren 1840 gaat 
Thorbecke behoren tot de liberale emancipa
tiebeweging die als reactie op de crisisstem
ming en hunkerend naar 'n verjongd nationaal 
volksleven wezenlijke vernieuwing nastreefde. 
De ouderwetse,pretentieuze deftigheid met de 
daarmee vaak samengaande hol retorische 
betoogtrant, het traditionalisme en de aristo
cratische kliekjesgeest van de toonaangevende 
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notabelenstand werden door deze liberale 

opposanten aan de kaak gesteld en belachel[jk 
gemaakt. Ook Thorbecke, de man zonder frase, 
heeft zich in dit opzicht waarlijk niet onbetuigd 
gelaten." (26) 

En even verder: "Uit vrij wat uitlatingen van 
Thorbecke in deze jaren spreekt een sterk 
roepingsbesef. Vooral in een periode van stag

natie, weifeling en onzekerheid is er z[jns 
inziens behoefte aen een prominente persoon
lijkheid die als 'bewegende kracht' een kreatief 
antwoord weet te geven op de eisen van de tijd. 
'Soms kan één man middenpunt voor vele 
weifelende geesten worden', schrijft hij in een 
in 1846 gepubliceerd opstel (27). In dat zelfde 
stuk lezen we ook: 'Men vat, dat iemand, de 
genie om zijn land te regeren in zich voelende, 
de hand naar de teugels uitstrekt'. Het lijdt 
geen twijfel dat Thorbecke bij het neerschrijven 
van passages als deze ook aan zichzelf heeft 
gedacht. (27) 

En even verder: "Van absolute noodzaak van 
wezenlijke verandering, van grondige politieke 
hervorming is Thorbecke in deze kritieke jaren 
zozeer overtuigd dat hij ook het 'plotselinge', de 
'schok', onder bepaalde omstandigheden dus 
ook een revolutie, gaat beschouwen als een 
reële mogelijkheid die niet bij voorbaat mag 
worden afgewezen. Zo schrijft hij in 1843 in 
De Gids: 

'Men wil, zegt men, zonder schok hervormen; 
men beroemt zich aldus aan de natuur ge
trouw te zijn. Alsof de natuur, zelfs bij volle 
gezondheid, haar werk steeds zonder schok 
of plotselinge overgang verrigtte; en een 
schok niet soms het eenige middel ware, om 
in een zwak, voos, lijdend lichaam de nog 
overige kracht te wekken.' 

Het is in het licht van zo'n uitspraak niet zo 
verwonderlijk dat politieke tegenstanders 
Thorbecke van revolutionaire aspiraties gingen 
betichten." (28) 

En inderdaad, vooral in de toen regerende 
kringen wantrouwde men de gevaarlijke profes
sor, die vooral ook werd verdacht republikeins 
gezind te zijn. Aan de andere kant, de echte 
radicale, wat men nu zou noemen buiten-parle
mentaire, oppositie toonde zich zeer verheugd 
toen Thorbecke eindelijk tot kabinetsformateur 
werd benoemd. Zo verscheen er een extra-



editie van het blad de Hydra, waarin als vreug

devol commentaar op de benoeming van Thor
becke en Luzac tot formateurs, onder meer 
valt te lezen: "De Koning zal aan alle billijke 
verlangens der Natie toegeven. Het ellendig, 
laaghartig stelsel van behoud is den bodem 
ingeslagen; het ligt terneder, om nooit weder 
op te staan!" (29) 

Het is, met name voor de radicaleren, allemaal 
wat anders verlopen dan zij hadden gehoopt, 
dan wel verwacht. Zonder ook maar iets af te 

willen doen aan de genialiteit van Thorbecke 
en de, al op de meeste lagere scholen in de 
welwillende aandacht van de studenten der 
basisacademies gebrachte fundamentele staat
kundige veranderingen, moet men toch héél 
eenvoudigjes vaststellen dat Thorbecke (mét 
al zijn buitengewone kwaliteiten) een mens is 
is geweest als alle anderen. En zoals bijna al 
zijn medemensen heeft hij ook zijn tekortko
mingen gehad. 

Keren wij in de eerste plaats terug naar zijn al 
dan niet gehéél marxistisch te noemen denk
beelden uit zijn vroegere periode. Velen hebben 
hem verweten (of verwijten hem nu nóg) dat 
hij van die ideeën vrijwel niets tot realiteit heeft 
gemaakt. Laten wij bijvoorbeeld eens aan het 
woord de man die honderd jaar geleden de 
zo geroemde Kinderwet tot stand heeft ge
bracht, althans daartoe het initiatief heeft 
genomen: mr. S. van Houten. In zijn in 1872 
verschenen "De Staatsleer van Mr. J. R. Thor
becke" maakt hij zich duidelijk nog eens tot 
tolk van die liberalen, die zich geen Thor
beckianen wilden noemen of als zodanig wens
ten te worden betiteld. Zo schrijft hij: In onze 
tijd treedt nog eene andere macht overheer
schend op. In de strijd tusschen kapitaal en ar
beid dreigt de laatste te worden onderdrukt. Bij 
de verdeeling van leertijd ,werktijd en rusttijd 
worden de krachten der machinerieên en de 
eischen der concurrentie, niet de krachten van 
den werkman en de eischen der ontwikkeling 
van hem en zijn gezin tot maatstaf gesteld." (30) 

En Van Houten, die op zijn beurt in latere jaren 
euphemistisch gesproken zich zijn idealen van 
vroeger niet meer leek te herinneren, eindigt 
zijn pamflet als volgt (na, Thorbecke zèlf cite
rend, herinnerd te hebben aan de liberale 
hoogtepuntperiode van 1849 en volgende jaren}: 

"Die schoone dagen zijn lang voorbij. Maar 

het volksbelang eischt dringend, dat ieder zijn 
best doe, om dergelijken toestand te doen 
terug keeren. 

Kan daartoe dienstig zijn, dat de liberale 
richting zich nog voortdurend door Thorbecke 
de weg laat wijzen, en aan hem overlaat te 
bepalen, wat nog te doen is ter ontwikkeling 
onzer staatsinstellingen, ten einde den staat op 
ieder gebied zijne roeping naar de eischen des 
tijds te doen vervullen? 
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Die vraag stelle ieder zich die, liberaal gezind, 
en geen voorrecht voor zich wenschende, op 
meer of minder invloedrijke plaats medewerkt 
om de richting onzer staatkunde te bepalen." 
(31) 

Van behoudender zijde was al éérder kritiek 
geleverd, zij het niet in het openbaar. Zo 
vertelt mr. Quak in zijn "Herinneringen" het 
volgende: 

"Er kwam een vaag gevoel dat het tweede 
ministerie-Thorbecke niet geheel op gelijke 

hoogte stond van het eerste. De heer Vrolik 
- die zeer bevriend was met koningin Sophie -
had dit eens aan de whist-tafel bij de vorstin 
aldus uitgelegd: "Mevrouw, wij burgermen
schen drinken wel eens een fijne flesch wijn, 
als een der huisgenoten jarig is. Blijft er wat 
over, dan kurken wij de flesch stevig dicht, 
om ons op de volgenden dag nog eens te 
vergasten. Wij halen de flesch dan weder voor 

den dag, maar, proevend, zeggen wij, het 
smaakt niet zoo goed als de eerste keer. 
Ziedaar de geschiedenis van het tweede 

ministerie-Thorbecke.' Dit was kritiek van een 

ouden overwonnen conservatief. Maar onder 

jongeren deden van tijd tot tijd stemmen zich 
hooren, die uitspraken dat Thorbecke niet meer 
de verwachting der nieuwe generatie ver
vulde.'' (32) 

Na zijn dood sprak mr. 0. W. Opzoomer, alge
meen voorzitter van de Koninklijke Akademie 
van Wetenschappen, in zijn herdenkingsrede 
onder andere ook over de gebreken van de 
mens Thorbecke: "Vandaar dan ook de ver
slagenheid, die zijn dood zelf op hoogen 
leeftijd overal heeft veroorzaakt. In een land, 

dat wel zijn talenten bezit, maar aan mannen, 



aan karakters arm is, maakt het sterven van 

een man, van een karakter, een voelbare leegte. 
En men ziet bij den dood het goede, dat 
geweest is maar niet meer is, beter dan het 
kwade. De lofspraken na Thorbeeke's heengaan 
zouden licht doen vermoeden dat haat en 
miskenning, hoon en laster hem niet bij zijn 
leven hebben getroffen. Toch weten wij, dat het 
anders is geweest. Zoo is de wereld. Dien ze 
levend aan het kruis heeft genageld, dien sticht 
ze tempels na zijn dood. Toch verheugt het mij 
dat, zij het dan ook eerst aan het graf, de volle 
erkenning niet is uitgebleven. Het volk, dat zijn 
groote doden eert, eert zich zelf; het toont wat 
het op prijs stelt; zijn hulde roept de geesten, 
die nog sluimeren, wakker; ze prikkelt tot na
volging; wekt tot leven op en tot werken. 

Is de erkenning, die thans haar stem laat 
hooren, overdreven? Het zou dwaas zijn, in den 
gestorvene een ideaal te zien. Op ieders graf 
zal men naar Goethe's woord moeten schrijven: 
hier rust een mensch! en mensch te zijn en te 
dwalen, te struikelen is één. Het onvolmaakte 
te vergoden is afgoderij. Ook Thorbecka had 
zijn gebreken, en ik acht het ongerijmd, ze 
alleen gebreken zijner deugd te noemen. 
Voor zijn hoofdgebrek heeft het land, maar 
heeft hij zelf ook zelf zwaar geboet. Gij gevoelt 
wat ik bedoel. Hij had een slecht oog op men
schen. Zelfstandigheid zag hij vaak voor tegen
kanting, voor afval aan. Menigen vijand heeft 
hij als vriend begroet, menigen vriend als vijand 
afgestoten. Bittere teleurstelling was er de 
vrucht van . Hij vergat, dat enkel op karakters 
te rekenen is. Zich met karakterloczen omge
vend, heeft hij schijnvrienden grootgebracht, 
die waar hun belang het scheen te eischen zijn 
in het slijk wierpen en overliepen tot den vijand. 
Hij vergat ook, dat waar kracht van hem zelf 
uitging, ook kracht naast hem werken moest. 
Zich met zwakken omgevend, alsof samen
stemming steeds samenwerking was, kweekte 
hij middelmatigheid, die hem niet boven het 
hoofd kon groeien, maar door haar menigte hem 
verstikken kon, zijn eigen kracht tot zwakheid 
kon maken." (33) 

En in zijn "Herinneringen aan Mr. J. R. Thor
becke, van Mr. W. C. D. Olivier", schrijft deze: 
"Zijne trouwste vrienden konden niet anders 
dan erkennen dat karakterstudie, de kunst om 
een karakter te doorzien en te doorgronden, 
T.'s studie en kunst niet waren. In dit opzigt 
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was hij kleurblind; hij nam de menschen niet 

zoo als zij waren, maar zoo als zij zich aan 
hem voordeden. Zijn vertrouwen in de opregt
heid der menschen ging soms tot naïveteit toe. 
Eens werd hij gewaarschuwd dat iemand, wien 

hij zijn volle vertrouwen geschonken had, daar
van misbruik maakte en hem heimelijk tegen
werkte. T. kon niet geleoven dat dit waarheid 
was, en om zich er van te overtuigen ging hij 

naar den bedoelden persoon en zeide tegen 
hem: "Men verhaalt mij dit van u; wat is 
daarvan?" (34) 

Maar deze persoonlijke gebrekjes zijn in dit 
kader natuurlijk veel en veel minder belangrijk 
dan de grote vraag: waarom is Thorbecke niet 
of nauwelijks tot realisering gekomen van zijn, 
laat ik het maar sociale denkbeelden noemen, 
uit de jaren veertig? 

Het meest voor de hand liggende antwoord, 
dat men kan bevestigd vinden in uitspraken 
over hem en zijn daden van hemzelf zowel als 
van tijdgenoten, of zij nu vriend of vijand van 
hem waren: Thorbecke was de man van 'het 
haalbare' en probeerde dus niet iets te bereiken 
als dat vantevoren al duidelijk tot mislukken 
was gedoemd. Maar er zijn ook andere argu
menten. Laat ik nogmaals Boogman aan het 
woord: "Hoe is die stap terug te verklaren? 
Allereerst moet hier, dunkt me, gewezen wor
den op de invloed van het Noordnederlandse, 
Hollandse milieu. In 1844 had Thorbecke poli
tieke aspiraties. Aan het eind van dat jaar zou 
hij zich met de indiening van het zogenaamde 
Negenmannenvoorstel gaan presenteren als één 
van de leiders van de progressieve liberalen 
die met hun aanhang onder de gegoede mid
denklasse belangrijke politieke hervormingen 
nastreefden in oppositie met het aan de macht 
zijnde notabelenregiem. In deze kring was men 
bovendien geporteerd voor de klassieke liberale 
vrijhandelsleer, waar trouwens ook Thorbecke, 
in zijn Gentse jaren reeds aanhanger van was. 
Wij kunnen ons uiteraard nauwelijks voorstellen 
dat de liberalen onder het vaandel van de 
economische vrijheidsideologie zouden zijn 
overgegaan tot serieus ingrijpen op sociaal 
gebied. Het autokratische, paternalistische re
giem van Willem I had in dat opzicht betere 
mogelijkheden geboden. Daar kwam nog bij dat 
het verschijnsel moderne industrie en het daar· 
mee samenhangende fenomeen industrieel 
proletariaat in het Nederland van toen niet of 



nauweiUks voorkwam. Het is dan ook niet zo 

verwonderlUk dat het Thorbeeke's politieke 
geestverwanten in de jaren 1840 (trouwens ook 
daarna) ontbrak aan echte belangstelling voor 
de sociale kwestie. Al deze omstandigheden in 

aanmerking genomen, kunnen we rustig conclu
deren dat de wUze waarop Thorbecke die 
kwestie in 1844 aan de orde stelde uit een 
oogpunt van realistisch politiek besef maar 
amper door de beugel kon. Een klein stapje 
verder zou politieke zelfmoord hebben bete

kend." 

~·te maken dat het liberale Nederlandse milieu, 

Thorbeeke's milieu dus, ook daarom zo'n on
gunstige uitgangspositie vormde voor een 
werkelijk sociaal beleid omdat het, geheel in 
overeenstemming met de commerciële Holland

se traditie, handel en scheepvaart centraal 
stelde en de industrie slechts van secundaire 
betekenis achtte. Thorbecke heeft zich ook in 
dit geval door het Hollandse milieu laten beïn

vloeden. Er is dan ook wel enige grond voor 

"In de volgende jaren en met name na 1848 
raakten de in 1830 ontwikkelde denkbeelden 
bij Thorbecke geheel op de achtergrond. Die 
gang van zaken was volkomen in overeenstem
ming met algemeen Europese tendenties: na 
het mislukken van de revoluties van 1848 was 
de sociale met al wat ermee samenhing vrijwel 
nergens in Europa meer een bedreiging van de 
bestaande orde en stond ze dan ook minder in 
het centrum van de publieke belangstelling. De 
hoogconjunctuur in de jaren 1850 en '60 is in 
dit verband uiteraard ook een factor van onge
mene betekenis geweest." 

"De Nederlandse liberalen hebben in deze jaren 
op de bres gestaan voor het vrijhandelsbeginsel 

en ook Thorbecke heeft krachtig en met succes 
geUverd voor het wegnemen van economische 
belemmeringen, een activiteit waar het natio
nale belang in dat tijdsbestek zeker mee ge
diend was. De sociale aspecten heeft hU hierbU 
weliswaar niet uit het oog verloren, maar bij 
zijn politieke actie op dit stuk kwam de nadruk 
te liggen op het economische motief, op de 
'productiekracht', de arbeidsprestatie. BU al zijn 
ijveren voor het pricipe van staatsarmenzorg 
moet toch worden opgemerkt dat het zuiver 
sociale element, met name de bescherming van 
de arbeiders in het economische proces, bU 
hem nauwelijks aan bod is gekomen." 

"Hierbij dient stellig ook bedacht te worden dat 
de middenklassen naar Thorbeeke's overtuiging 
'de kern der natie' vormden. De wetgever, zo 
gaf hU in 1853 als zijn mening te kennen, zou 
er vooral door belastingmaatregelen naar moe
ten streven 'de laagste klasse, die der armen' 
zo veel mogelijk te doen opnemen in de mid
denklassen, en wel in 'den breeden zoom dier 
klasse', dus de kleine middenstand." 

"Tenslotte valt in dit verband nog de opmerking 

de veronderstelling dat er ook op dit punt 
sprake is geweest van een zekere mate van 

'verhollandsing'." (35) 

Tot zover prof. Boogman, die in een recent 
intervieuw nog even verder is gegaan door, 
met overtuigende argumenten omkleed, Thor
becke een "reformistisch conservatief" te 

noemen. (36) 

22 

Overigens kan men in de parlementaire rede
voeringen van Thorbecke menige steun voor 
het bovenstaande vinden. Als voorbeeld noem 
ik op 23 november 1871 in de Tweede 
Kamer de algemene beraadslaging over de 
Staatsbegroting voor het dienstjaar 1872, 
Hoofdstuk V. Het beraad gaat over de vierde 
afdeling, de medische politie. In het kader 
daarvan is de misbruik van kinderarbeid aan de 
orde gekomen. Van Houten dringt aan op een 
wettelijke regeling van dit kwaad, daarbij ver
wijzend naar een stemming over dit onderwerp 
in de vergadering van de vereniging voor staat
huishoudkunde en statistiek. Thorbecke ant
woordt onder meer: "De heer van Houten, die 
eene wetgevende regeling voorstaat, belijdende 
dat hij lang geaarzeld heeft, kan het den Minis
ter ten kwade duiden dat hij niet zoo voetstoots 
besluit, noch dat hij meer tegen dergelijke 
wetgeving opziet, dan een congres van staat
huishoudkundigen. De Minister heeft, ter op
lossing van zulke problema's, andere punten 
te bedenken, dan waarmede congressen zich 
behoeven bezig te houden. 
Eene eerste vraag: bestaat er volstrekt~ nood
zakelijkheid? Niemand zal toch verlangen, dat 
eene wetgeving van dezen aard worde voorge
steld of aangenomen zonder noodzaak. 

Voorts, hoe te regelen? Een congres reeft zich 
daarover niet veel te bekommeren. 

Ten derde dient de Minister de middelen te 
beramen en te verzekeren,om de regeling te 

handhaven. 



Hij heeft eindelijk de gevolgen voor de maat

schappij wel te berekenen. 

Wat mij betreft, ik durf nog geen besluit aan 
de Vergadering meedeelen. Ik zeg niet, dat het 
in mijn geest onmogelijk zal wezen zekere 
regelen bij de wet vast te stellen, maar ik waag 
ook niet stellig te zeggen, dat ik ze zal voor
dragen. 

Terecht hebben de geachte sprekers herinnerd, 
dat wij in een gansch anderen toestand ver
keeren dan de meeste andere landen, waarin 
dergelijke maatregelen genomen of beproefd 
zijn. Fabriekskinderen in den eigenlijken zin 
van het woord is hier te lande een exeptioneel 
klein gedeelte der bevolking, rari nantes in 
gurgite vasto. Doch wanneer men aan regeling 
denkt, dan moet men aan kinderarbeid die 
ruime beteekenis hechten, waarin de geachte 
eerste en laatste spreker daarvan gewaagden: 
men moet dan niet alleen denken aan het lot 
der kinderen die in fabrieken werken, waar zij 
soms zeer goed, beter dan in de ouderlijke 
woning behandeld worden; maar aan alle kin
deren, die, waar ook, in huis, in grootere of 
kleinere werkplaatsen, op het land of in het 
veld, arbeiden. Men zal dan allen dienen te 
omvatten, en vinden dat, zoo er een wetgeven

de maatregel genomen kan worden, mogelijk 
voor ééne klasse van werkende kinderen niet 
zou baten of zonder toepassing zijn. 
De waarheid is deze: men heeft veel gehoord 
en gelezen van de misbruiken buitenlands, en 
nu was het doorgaans de weerklank, die hier 
medelijden heeft opgewekt, zonder dat men 
zich juist heeft afgevraagd hoeveel grond er 
hier te lande voor medelijden bestond. Reeds 
d8ze gedachte moet de Minister zich niet alleen 
tweemalen, maar misschien nog een derden 
keer doen bedenken, eer hij eene voordracht 
a;:m de Vertegenwoordiging opwerpe." (37) 

En aan het slot van de beraadslagingen over dit 
onderwerp zegt hij dan: "Het is gemakkelijk te 
zeggen, dat een verbod zeer wel te handhaven 
zal zijn. Maar men gelieve een weinig over de 
middelen tot handhaving door te denken bij 
zulk een greep in de partikuliere vrijheid. Wat 
mij betreft, Mijnheer de President, ik vergenoeg 
mij voor het ogenblik met een sterke aanbeve
ling aan de inspecteurs van den geneeskundi
gen dienst, om overal, waar zij kunnen, te letten 
op de toestand van arbeidende kinderen. 
Toonen de berichten van tijd tot tijd inkomende 

23 

noodzakelijkheid aan, dat de wetgever tusschen 

beide kome, dan zal, hoop ik, mijne aarzeling 
kunnen worden overwonnen op eene wijze, 
waardoor de partikuliere vrijheid zo min moge
lijk wordt gekrenkt. 

Het is niet mijn eenig argument, maar een 
argument, waaraan ik veel hecht: zoolang het 
niet beslist is of de sociale kracht in staat zij 
te voorzien, mag de wetgever niet opkomen 
voor eene taak, die eigenlijk de zijne niet is." 
(38) 

Uit deze standpuntbepaling is, dacht ik, meer 
te halen dan een meningsuiting over een zake
lijk probleem. Als men weet hoe de verhouding 
lag tussen de 'Thorbeckianen' en, wat ik voor 
de gemakkelijkheid dan maar zal noemen, de 
andere liberalen, dan proeft men héél duidelijk 
een persoonlijke benadering van de wijze waar
op de in zijn ogen niet steeds het zuiver goede 
op een zuiver goede wijze behandelende Van 
Houten deze aangelegenheid aan de orde stelt. 
Overigens niet zo duidelijk als het alleréérste 
citaat over de 'kop' van dit artikel en helemáál 
niet zo duidelijk als zijn volgende en in dit 
ortibl IGatste citaat: 

"Wanneer ik mij vinde tegenover eene politiek, 
die niet op de goede eigenschappen, maar op 
de zedelijke zwakheid en karakterloosheid der 
menschen bouwt, 

eene politiek, die zich met alle elementen en 
stelsels, hoe ongelijksoortig, vereenigt, even 
bereid dienares te zijn van reactie, als, wan
neer de omstandigheden het medebrengen, of 
de berekening van een vermoedelijk succes 
het bevordert, dienares van vooruitgang, 

eene politiek die ik pa ra s i t i s c he politiek 
zou willen noemen, omdat zij zich slingert om 
elk gezag, om elk incident, om elk belang, om 
eiken volksindruk, ten einde naar boven te 
komen, 

eene politiek zonder gestadigheid, zonder 
waarborg voor den dag van morgen, zonder 
morelen invloed, maar van een zeer ruim ge
weten, van alles los behalve van den magtstitel, 

en die politiek heet te regeren, 

wanneer ik mij vinde tegenover zulk eene 
politiek, hetzij in mijn kamp, hetzij in dat mijner 
tegenstanders, die politiek stem ik af." (39) 



Zonder mij er met een frase vanaf te willen 

maken wil ik nogmaals onderstrepen dat Thor
becke een man van grote actuele betekenis 
is. Een mens met al zijn gebreken en talenten, 
zoals die in 1860 reeds werden opgemerkt door 
de beroemde historicus Robert Fruin: "Ik kan 
U niet toegeven, dat de Thor niet langer de 
liberale partij kan leiden. Ik ben het met U 
eens, dat hij als leidsman grote fouten begaan 

heeft. Maar daarom kan toch de partij hem 
evenmin missen, als hij de partij. Beider 
belangen komen overeen en dringen tot 
samenwerking. Of wie van al onze middelmatige 
liberalen zal den eenigen bekwamen man van 
de partij vervangen? Betz mag veel goeds 
hebben - een ieder roemt hem, die hem kent, 
maar hij is toch niet van het timmerhout, daar 
men partijhoofden uit fabriceert. Een flinke 
minister van Financiën mag hij worden, maar 
een hoofd van een kabinet wel niet. En zeker 

geen leider van de oppositie in de Kamer. 

Daartoe moet men onbuigzaam zijn en van 
ijzer, of van perkament, gelijk de Thor. Weet 
Gij, dat al de kleine stukjes van de professor 
in éénen bundel herdrukt worden? Zij zijn ter 

perse, te beginnen met Jan de Witt en te 
eindigen met Falck. Gij hebt dat opstel zeker 
reeds genoten. Ik denk het van avond op 
het Leesmuseum te gaan zoeken." (40) 

Blijft nog steeds de vraag: in welke partij 
(groepering) zou Thorbecke zich nu hebben 
thuisgevoeld? Ik denk dat van de in het 
begin van dit artikel gegeven antwoorden, 
gezien de partijbewegingen van dit moment, 
mr. Geertsema en mr. Van Riel nog het 
dichtst in de buurt komen van wat we dan 
maar als waar zullen aannemen! 
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Mediabeleid 
J. J. Nouwen 

Toen directies en hoofdredacties van de 
Nederlandse dagbladen op 5 december 1963 
gezamenlijk aan de bel trokken 1) om de 
aandacht te vestigen op enige bedenkelijke 
tendensen, die zij in de ontwikkeling van de 
pers bespeurden en op de mogelijke gevolgen 
daarvan, was er vrij grote eenstemmigheid in 
de reacties daarop: de pers heeft een 
belangrijke taak, er moeten zoveel mogelijk 
kranten zijn, het is in het belang van de 
democratie dat de kranten financieel sterk zijn. 
Conclusie: de overheid heeft tot taak voor de 
pers in haar totaliteit een gunstig klimaat 
te scheppen op fiscaal en economisch ter-
rein en daarbuiten. Nu, ongeveer 1 0 jaar 
later, is die eenstemmigheid er nauwelijks 
meer. De issue is veranderd: toen ging 
het om het scheppen van een gunstig klimaat 
voor de gehele pers, nu gaat het 
om het - tijdelijk of blijvend - subsidiëren van 
individuele "dag"bladen en is er verzet tegen 
sommige zogenaamde "generieke" (dwz. voor 
alle bladen gelijkelijk geldende) maatregelen. 

Deze verschuiving is een gevolg van de 
ontwikkeling die de pers in de laatste 10 jaar 
heeft doorgemaakt. Economisch gezien is dit 
dezelfde ontwikkeling waar directies en hoofd
redacties in 1963 op wezen: voortgaande 
concentratie tengevolge van sterk stijgende 
loonkosten in een arbeidsintensieve bedrijfstak, 
jarenlang te lage abonnementsprijzen (èn, kan 
nu worden toegevoegd, advertentieprijzen), de 
invoering van radio- en t.v.-reclame door de 
overheid, zonder dat de pers daarin mocht deel
nemen en tenslotte toenemende kennis van 
mediaverhoudingen en dus efficiënter budget

beheer bij adverteerders. 

In de persnota werd, om begrijpelijke redenen, 
niet gewezen op twee andere ontwikkelingen: 
de toenemende - en pas na 1963 goed op gang 
gekomen - ontzuiling in ons land en de 
opkomst van de regionale pers, die onder 
invloed van toenemend nieuwsaanbod en 
concurrentie met landelijke media haar 

kwaliteit- met name haar "coverage" - sterk 
verbeterde, onder meer door samenwerking. 

Tegelijkertijd veranderde er bij sommigen iets in 
de opvattingen over de rol, die de overheid 

t.o.v. de pers behoort te spelen. Beukerna 
vatte dat in zijn proefschrift 2) samen, stellende 
dat de overheid niet alleen de passieve taak 
heeft, eenieder vrijheid van meningsuiting toe 
te staan, maar ook de actieve, dat mogelijk te 
maken. Het gaat hier om een extensieve 
interpretatie van de artikelen 7 van 
de Grondwet en 1 0 van de Conventie 
van Rome, die oorspronkelijk ten 
doel hebben het grondrecht van de vrije 
meningsuiting vast te leggen, dwz. ongewenste 
overheidsinmenging uit te sluiten en die tevens 
een overheidspolitiek van onthouding t.o.v. de 
persmedia met zich brengen, althans logisch 
en begrijpelijk maken. De nieuwe opvatting 
kwam onder meer tot stand door vrees voor de 
verdwijning van wat heet "de differentiatie in 
voorlichting en opinievorming in ons land" en 
werd gestimuleerd door het feit, dat de 
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overheid t.o.v. de omroepmedia al lang nood
gedwongen een veel actievere rol speelde bij 
de verdeling van schaarse zendtijd. Dat deze 
schaarste (oorspronkelijk) de enige recht
vaardiging voor dit overheidsoptreden is, zal 
voor degenen, wier opvatting in Soukerna's 
theorie wordt verwoord, niet van veel betekenis 
zijn. Het gaat hen om het hoge goed van de 

differentiatie. 

Het probleem, dat de huidige discussie over 
de pers bemoeilijkt, is dat van 
apriorismen, van onduidelijke definities en van 
vermenging van argumentatie op ethische 
gronden met die op grond van al of niet 
vermeend eigenbelang. Nu de huidige Minister 
van CRM een nota over "het geïntegreerd 
mediabeleid" (tot nu toe een niet of nauwelijks 
gedefinieerd begrip) voorbereidt, is er wellicht 
aanleiding te trachten enkele opmerkingen te 
maken, die voor de discussie relevant zijn. 
Kern, (althans één van de belangrijkste punten) 
van de huidige discussie is de vraag, of de 
overheid kranten (of ruimer, persmedia) 
blijvend financieel mag en moet steunen. De 
Minister wekt tot nu toe de indruk, het 
antwoord op die vraag vanzelfsprekend te 



vinden. Het gaat immers om de handhaving van 

de differentiatie in voorlichting en opinie
vorming, die - in ieder geval hangende de 
vorming van (nieuw) beleid naar aanleiding 
van de komende nota - niet verder mag 
verminderen. Het gaat er - zo gaat de 
redenering verder - ook om te voor-
komen, dat bladen te zeer van adverteerders
gunst afhankeiUk worden (voor zover zU dat al 
niet zUn) en dat deze beslist over het al of niet 
voortbestaan van media, die opinies, dus zaken 
van hoge orde, vertegenwoordigen. 

Ik noem de discussie over individuele subsidie 
daarom de kern, omdat daarbU alle belangrUke 
aspecten aan de orde komen van de betekenis 
van de pers in onze samenleving en van wat 
men daarmee al of niet wil. 

Op een aantal van die aspecten wordt 
hierna in het kort ingegaan. Ik meen, 
dat de daarbU weergegeven opvatting in grote 
IUnen wordt gedeeld door de overgrote 
meerderheid van de Nederlandse dagbladen 
(dwz. hun uitgevers en hoofdredacties - ik 
weet niet of hetzelfde ook t.a.v. 'de journalisten' 
geldt). Voor wie dit wil is deze stelling een
voudig te controleren. Daarnaast is interes
sant te vermelden, dat een opinieonderzoek 
van hot NIPO in mei j.l. heeft aangetoond 3), 
dat toen GO% van de bevolking (praktisch 
evenredig over alle partUen verdeeld) tegen 
individuele subsidie aan persorganen 
was en ca. 27 % voor. 

1. Over de wenseiUkheid, dat in een land als 
het onze optimale differentiatie van voor
lichting en opinievorming bestaat zal weinig 
verschil van mening bestaan. Daaronder 
wordt in het algemeen verstaan, dat zoveel 
mogelUk informatie over alle relevante 
zaken wordt verstrekt, en dat meningen 
geuit kunnen worden, dwz., dat maat
schappelUke en culturele stromingen zoveel 
mogelUk gehoord kunnen worden. Zonder 
dat kan geen democratie functioneren. Ik 
voeg hieraan toe dat even belangrUk is 
dat iéder van die feiten en meningen kennis 
kan nemen. Ook dat is voorwaarde voor 
democratie. Als groepen van de bevolking 
alleen maar kennis nemen van feiten en 
meningen, die in hun kring van belang 
worden geacht, kan van een geïntegreerde 
samenleving en werkelijk democratisch 
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overleg geen sprake zun. De differentiatie 

van voorlichting en opinievorming omvat 
beide elementen. 

2. Het is allerminst bewezen, dat deze beide 
doelen worden gediend door subsidiëring 
(anders dan als zeer tijdeiUke overgangs 
maatregel) van financieel zwakke kranten, 
nieuwsbladen of tijdschriften. Om de 

volgende redenen lijkt het aannemelijk, dat 
dit niet het geval is: 

a. Als nieuws wordt vermeld, of meningen 
geuit, in een blad dat slechts wordt 
gelezen door mensen die de "filosofie" 
van dat blad al tot de hunne hebben 
gemaakt is van dialoog, van werkeiUke 
meningsvorming geen sprake. Het doel, 
of resultaat kan dan hoogstens zijn: 
getuigen, of de groep in stand houden. 
Uiteraard is dat geoorloofd, maar het 
lijkt niet billijk daarvoor via subsidies 
anderen te laten betalen. 

b. Waar het om gaat is, dat feiten en 
opinies voldoende tot uiting komen. Of 
dat in "gerichte" media gebeurt doet 
thans, nu er zoveel media zijn, niet meer 
ter zake. 

In de tUd van Kuyper's "kleine luiden", 
was dat niet het geval, en hadden 
gerichte persorganen een duidelijke 
functie die, achteraf gezien, waar
schUnlUk meer dan het groepsbelang 
alleen diende. Maar het is een feit, dat 
tegenwoordig alle enigszins relevante 
gebeurtenissen en meningen in onze 
maatschappij door een veelheid van 
informatiemedia 4) worden gemeld en 
toegelicht, en wel zó, dat ieder die dat 
wenst daarvan kennis ken nemen, ook 
zonder "gerichte" media. Voorstanders 
van subsidiëring van zwakke media 
verwijten impliciet alle andere 
media tezamen, dat zU die feiten en 
meningen niet of niet voldoende geven. 

Afgezien van het feit, dat iemand die 
ergens bij betrokken is altUd vindt, dat 
de media daaraan te weinig aandacht 
besteden, is dit verwijt om boven
genoemde reden op zijn minst 
onbewezen; het komt waarschijnlijk 
voort uit wantrouwen. Ik bedoel daar
mee wantrouwen in de oprechtheid van 
de formule van "onafhankeiUkheid", die 



vele "algemene" informatiemedia - het 

ANP, radio- en tv-nieuwsdiensten en met 
name ook de regionale dag- en nieuws
bladen - zich aanmeten. Toch lUkt 
duidelijk, dat die keuze van onafhanke

lijkheid, van niet-gericht zijn, samen
hangt met het feit, dat deze media een 
groot deel van het publiek in hun 
verspreidingsgebied bedienen, wat 
veelal betekent dat het om een 
gevarieerd samengesteld publiek gaat. 
Wil zo'n medium al zijn afnemers zoveel 
mogelijk het hunne geven, en dat moet 
het wel, omdat het uiteindelijk niet 
zonder die afnemers kan, dan eist dat 
weergave van een maximum aan 
belangrijke feiten en meningen. 
Met die eis moeten in dit land ook zgn. 
monopolistische media rekening houden. 
Ook als zU dat zouden willen, kunnen 
deze media belangrUke gebeurtenissen 
eenvoudigweg niet verzwijgen, omdat 
die hun kOkers of lezers via enigerlei 
ander medium toch ter ore komen. Voor 
bovengenoemd wantrouwen (dat wellicht 
voortvloeit uit de eigen wens over 
de taak van media) is dan ook geen 
reden. Een typerend voorbeeld 
van de manier waarop "onafhankeiUke 
media" hun taak opvatten biedt het 
Utrechts Nieuwsblad, dat de twee 
politieke antipoden Roethof en Vonhoff 
tot zijn vaste columnisten rekent. Dit 
voorbeeld is symptomatisch voor de 
wuze waarop de "onafhankelijke" media 
hun taak opvatten. Als men spreekt 
over de monopoliepositie van bepaalde 
media (of het nu gaat om het ANP, het 
NOS-journaal, of regionale dagbladen) 
moet men met deze realiteit rekening 

houden. 
Door de lezer niet vanuit één opvatting 
voor te lichten, maar hem veelzijdig te in
formeren en zelf te laten kiezen bewijst 
men hem meer eer, en behandelt men 
hem democratischer, dan wanneer men 
de lezer vanuit een opinie benadert. 

c. De bevolking in de westelUke wereld 
wordt in toenemende mate overstroomd 
met informatie, waarbU de laatste jaren 
vooral radio en tv op de voorgrond 
treden. Dit heeft de belangstelling voor 
kranten e.d. als zodanig niet nadelig 
beïnvloed, maar misschien heeft deze 
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ontwikkeling wel het gevoel van mondig

heid, van geïnformeerd zijn, bij de 
burger doen toenemen. En het gevolg 
daarvan kan gemakkeiUk zijn, dat deze 
zich een mening gaat vormen aan de 
hand van de informatiestroom, zeker 
nu mede dankzij het onderwUs de ge
middelde ontwikkelingsgraad van de 
burger verbetert. Stellig wordt de lezer 
daartoe aangezet, nu hij niet zoals 
vroeger, informatie en mening tezamen 
alleen van "zUn" krant of nieuwsblad 

ontvangt. 
Dit zou kunnen impliceren, dat de lezer 

tegenwoordig van zijn krant niet in de 
eerste plaats een mening verwacht, of 
daartegen zelfs bezwaar heeft. 

d. Het is bovendien aannemeiUk, dat het 
door subsidies instandhouden van 
gerichte media een ondeugdelUk 
middel is om de betrokken 
stromingen uit te dragen. De laatste 
jaren zijn in de gehele wereld vele 
gerichte persmedia verdwenen. Doet dat 
niet vermoeden, dat de lezer daaraan 
geen behoefte heeft, althans minder dan 
aan niet gebonden bladen? Dit laat zich 
misschien vrU eenvoudig verklaren. Het 
zou kunnen zun. dat zich in de wereld 
van informatie en communicatie een 
specialisatie aan het voltrekken is, 
waarbij in grote IUnen : 

- de tv voor het amusement zorgt, 
- de radio voor snelle berichtgeving 

en tegeiUkertUd voor minderheids
groepen (zieken b.v.). 

- de kranten in het algemeen het nieuws 
toelichten en verklaren (méér dan 
commentariëren: hoofdartikelen 
worden maar door enkele procenten 
van de lezers gelezen), terwijl 
regionale dagbladen en nieuws- en 
huis-aan-huisbladen meer specifiek 
zorgen voor de lokale en regionale 
nieuwsvoorziening, 

- opiniebladen, die vanuit één opvatting 
worden geredigeerd, die opvattingen 
verder uitdiepen (daarbij soms weer 
voor nieuws zorgend voor de tv, 
radio of kranten) en zo hun lezers in 
staat stellen zichzelf te herkennen 
(dikwUis in het weekend). 

- en de tijdschriften tenslotte in 
duizendvoud bestaan om ieder iets 



van zijn gading te bieden op véél 

diepergaande wijze, dan ooit een niet 
gespecialiseerd medium vermag. 

3. Is het dus aannemelijk, dat subsidiêring niet 

nodig is om het doel van differentiatie van 
meningsuiting en opinievorming te bereiken, 
een ernstig bezwaar ertegen is, dat 
meningsvorming en opinie-uiting door 
subsidiêring (dreigen te) worden vervalst, 
dwz. aan andere maatstaven worden op
gehangen dan aan het oordeel van de 
lezers. (zie bv. Tijd-redactie die, toen zij de 
subsidieverlening toelichtte, in een hoofd
artikel wat snorkend opmerkte, dat haar 
"kwaliteitskrant" nu voorlopig zou blijven 
bestaan.) 
Indien men dat juist acht, indien men 
meent dat media er zijn om het publiek 
feiten en meningen voor te houden, omdat 
deze hoog gekwalificeerd, ethisch of 
anderszins verantwoord zijn en dat daarbij 
de vraag of de lezer daarin geïnteresseerd 
is op de tweede plaats komt, dan kan men 
naar het middel van de subsidiêring grijpen. 
Men stelt zich dan echter bloot aan het 
verwijt, dat men elitair denkt en in wezen 
niet democratisch gezind is. Dit laatste zal 
door sommigen als een ernstig en nauwe
lijks te overwegen verwijt worden gevoeld, 
maar men kan er niet aan ontkomen. Als 
men meent, dat het onderwijs vooral moet 
dienen om bepaalde maatschappelijke 
inzichten over te brengen, of om bepaalde 
maatschappelijke verschijnselen als mis
standen aan de kaak te stellen dan 
ontneemt men - bij welslagen -
de leerling de kans op een eigen 

oordeel. Ik aarzel niet, dat ondemocratisch 
te noemen. Hetzelfde dreigt, indien men 
media in wezen ziet als middelen om te 
beïnvloeden. Het verschil is, dat men hier 
meestal met volwassenen te doen heeft. 
Maar men begeeft zich op dezelfde weg 
van het pogen tot beïnvloeden op andere 
wijze dan door de zuivere kracht van feiten 
en argumentatie en ondermijnt zodoende 
het streven van de democratie naar echte 
mondigheid van de burgers, met overigens 
waarschijnlijk nog minder kans van slagen 
dan in het onderwijs. Het lot van vele 
gerichte media lijkt het laatste te bewijzen. 

5. Als men naar aanleiding van het voorgaande 
stelt, dat wij in ons land toch ook vele 
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kunstuitingen subsidiêren, dan gaat deze 

vergelijking m.i. om twee redenen niet op: 
in de eerste plaats gaat het hier om cul
tuur-uitingen die zonder die steun voor een 
groot deel geheel verloren zouden gaan, 
wat ten aanzien van de gedifferentieerde 
voorlichting niet het geval is, zoals hiervoor 
is uiteengezet, en in de tweede plaats is er 
een groot verschil tussen het subsidiêren 
van cultuuruitingen en van politieke opvat
tingen. 

4. Subsidiêring opent de weg naar een ander 
gevaar. Als de tegenstanders van 
subsidiêring stellen, dat daardoor het 
gevaar van overheidsinvloed op de inhoud 
van de pers wordt opgeroepen, stellen 
voorstanders, dat dat eigenlijk onzuiver 
argumenteren is, omdat daarvoor in ons in 
wezen zo democratisch land toch 
niet behoeft te worden gevreesd. Ik geloof 
dat ook, maar men zal moeten toegeven, 
dat twijfel gezaaid wordt aan deze uitspraak 
als een Minister van CRM, De Haagse Post 
met thans ca. 26.000 abonnees een "op de 
tocht staande" lening van 1 ,2 mln. toezegt, 
en een nieuwsblad met 8200 betalende 
abonnees in Sappenmeer een lening van 
f 200.000,- weigert. 

Een deelsom leert, dat de HP-abonnee 
een leinig van ca f 46 waard is, 
en de Sappemeerse nieuwsbladlezer een 
lening van f 24,- niet. Is het nu dema
gogisch te vragen, of dit iets te maken 
heeft met 's Ministers politieke affiniteit? 
En als Minister Vonhoff de Telegraaf zou 
moeten subsidiêren of Minister Jongeling 
het Nederlandse Dagblad 5), wat zou men 
dan zeggen? Duidelijk is, dat tegenstanders 
van een krant of tijdschrift, waaraan subsi
die wordt gegeven, altijd een soortgelijke 
argumentatie zullen aanvoeren, en voor
standers van een niet-gesubsidieerd orgaan 
altijd een tegengestelde. Het lijkt waar
schijnlijk, dat elke regering die een politiek 
van subsidiering voert het verwijt prak
tisch niet kan ontgaan, dat zij haar "eigen" 
media steunt. 

5. Dit geldt voor een regering, maar ook de 
politieke partijen stellen zich bloot aan het 
verwijt, dat zij de subsidie aan een krant 
steunen, omdat die met hen verwant is 
(KVP- de Tijd; AR -Trouw; links -de HP, 



de Nieuwe Linie, de Groene). Dat lijkt 
ongewenst. Het ondergraaft de geloof
waardigheid, ten aanzien van de nieuws
selectie bv., van een gesubsidieerde krant 
bij de lezer, die zelf wil oordelen, en 
daartoe een niet eenzijdige nieuwsselectie 
nodig heeft. Maar het niet geringe risico 
dreigt, dat daarmee op den duur de 
geloofwaardigheid van de héle pers op de 

tocht komt te staan, en daarmee is niet 
alleen de pers niet gediend maar evenmin 
de "politiek", die toch al zo dikwijls onge
loofwaardig overkomt. Het ondergraaft 
zeker de geloofwaardigheid van de politici 
als zij spreken over differentiatie van 
meningsuiting. En het bevordert de politieke 
polarisatie (in de ongunstige zin van dit 

woord). 

6. Individuele subsidiëring leidt ook tot 
economische concurrentievervalsing. 
Duidelijk blijkt dit uit de verzuchting in het 
jongste jaarverslag van de NDU, dat de 
Tijd, dankzij subsidiëring, een lager 
abonnementgeld kan berekenen dan NAG

Handelsblad. 
De NDP, de vereniging van dagblad
uitgevers, heeft erop gewezen, dat 
subsidiëring alleen aanvaardbaar is als 
daarbij eisen worden gesteld ter bescher
ming van kranten, die op dezelfde markt 
concurreren. 
Het zou niet eerlijk zijn als een gesubsi
dieerde krant meer redacteuren zou 
kunnen aanstellen, of meer redactietekst 
zou kunnen geven, of meer reclame zou 
kunnen maken dan zijn concurrent. En dat 
houdt een vergaande controle in op de faits 
et gestes van gesubsidieerde kranten. Een 
weinig aanlokkelijk perspectief! 

7. Individuele subsidiëring van persorganen 
kan snel een bodemloze put worden. Het 
lijkt een weinig aantrekkelijk vooruitzicht 
voor de Minister van CRM de subsidie 
te moeten intrekken van een blad, dat het 
gestelde aantal abonnees niet haalt. De 
grens is altijd willekeurig, en men zal altijd 
betogen, dat er redenen zijn het blad nog 
een kans te geven. 

8. Individuele subsidiëring zou nodig zijn, 
omdat de huidige ontwikkeling, en met name 
ook de onafhankelijkheid van de adver
teerders, zou leiden tot ver"tros"sing. 6) 
Het lijkt mij allereerst, dat het in deze term 
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besloten waarde-oordeel afgewezen moet 

word2n. leder die dat niet doet, komt 
uiteindelijk terecht bij enigerlei instantie, 
welke dan ook, die uitmaakt, wat voor het 
publiek goed is. Dat is stellig goed bedoeld, 
maar uit democratisch oogpunt onaanvaard
baar. 7) In de tweede plaats lijkt de nadruk 
op gemakkelijk amusement in de tv in 
overeenstemming met de hierboven 
geschetste ontwikkeling in de functie van 
de massamedia. Daarbij biedt dit 
amusement dan tegenwicht tegen de vele 

serieuze informatie van niet altijd 
opwekkend karakter, die voortdurend over 
ons allen wordt uitgestort. Ook hoeft 
populair amusement niet altijd smaak
bedervend te zijn, alleen, talent is nu 
eenmaal schaars, en wij vragen nogal veel 
van onze programmamakers. 
De stelling, dat de concurrentie in de pers 
leidt tot vertrossing is eenvoudigweg 
onjuist. Wie iets weet van de ontwikkeling 
van de redactionele inhoud van de kranten 
in het algemeen en de regionale pers (die 
bijna dubbel zoveel lezers heeft als de 
totale landelijke pers) in het bijzonder in de 
laatste tien jaar weet, dat de redactionele 
inhoud van de kranten in het algemeen 

sterk is uitgebreid en verdiept, op 
praktisch alle terreinen. Het zou interes
sant zijn als de universitaire persinstituten in 
ons land hiernaar eens een gedegen 
onderzoek instelden. Natuurlijk besteedt 
de ene krant meer aandacht aan 
gemakkelijk amusement dan de ander, maar 
degenen, die de pers als geheel vertrossing 
verwijten, moeten die stelling eerst 
bewijzen. En zij moeten inzien, dat sterke 
kranten beter gevarieerde informatie kunnen 
bieden en tegen vertrossing bestand zijn, 
dan zwakke. In dit laatste ligt trouwens een 
belangrijk argument voor generieke maat
regelen ten gunste van de gehele pers. 

9. Op het moment kennen vele kranten zgn. 
redactiestatuten, waarin het doel van de 
krant en taak en bevoegdheden van 
uitgever, hoofdredactie en redactie zijn 
vastgelegd. Het zal niet lang duren of prak
tisch alle kranten hebben zo'n statuut. Wel
licht kan dit de vrees voor onjuiste beper
king of vervorming van de informatie bij de 
onafhankelijke kranten goeddeels weg
nemen (dit geldt niet voor de "richting
bladen", die de wereld juist vanuit hun 



optiek willen beschouwen). Totstandkoming 

van deze statuten heeft vele voordelen: 
de lezer weet waar hij aan toe is, de 
betrokkenen ook, en zij bieden een garantie 
tegen onzuivere of ongewenste beïnvloeding 
van redacties. 

Tenslotte nog dit: de concentratie-ontwikkeling 
in de pers is nog niet beëindigd, maar het 
toekomstige patroon tekent zich geleidelijk 
aan toch wel af. Het lijkt weinig waarschijnlijk, 
dat welk subsidiebeleid dan ook daarin echt 
verandering zal brengen; daarvoor is de 
kracht van de maatschappelijke ontwikkeling 

te sterk. Waarsch[jnl[.ik is, dat de keus van de 
lezer beslissend zal blijken, alle theoriën over 
de invloed van de adverteerders ten spijt. Het 
is de taak van de uitgever en redacties daar
mee rekening te houden. Overheid en politici 
in het algemeen mag en moet men vragen, dat 
zij zich eerst diepgaand bezinnen over 
de hierover gestelde (en andere) 
vragen, voor zij een weg opgaan, 

waarvan de risico's groot zijn. Dat daarbij 
democratische uitgangspunten voorop moeten 
staan, zal waarschijnlijk door ieder worden 
onderschreven. 

Noten: 

1) nota inzake de huidige positie van de dagbladpers in ons land, Amsterdam. 

2) Enkele aspecten van de vrijheid van meningsuiting in de Duitse Bondsrepubliek en 
Nederland, Amsterdam 1966, Polak en Van Gennep. 

3) NRC-Handelsblad, 2 mei jl. 

4) er zijn in ons land: 2 tv-zenders met een grote diversiteit van stemmen, 3 radio
zenders, tientallen dagbladen, een aantal opiniebladen van verschillende geaardheid, 
enkele honderden nieuwsbladen, vele honderden zgn. huis-aan-huisbladen, die het 
hele land "coveren" en zich dikwijls toeleggen op plaatselijk en regionaal nieuws en 
vele duizenden tijdschriften, met een bijna onvoorstelbare variatie en voor ieder 
toegankelijk. 

5) Het dagblad van het Gereformeerd Politiek Verbond, waarvan het tweede-kamerlid 
Jongeling tot voor kort hoofdredacteur was. 

6) zie brief Pen in het Parool van 24 april 1974 

7) In Uitingsvrijheid, publikatie van het Nederlandse Gespreks Centrum, 1973, Bosch en 
Keuning, Baarn, meent een commissie, waarin o.a. Beukerna en Roethof, dat voor 
een door Tinbergen gesuggereerd "elitair college", dat kan optreden tegen aantasting 
van menselijke waarden door vrije meningsuiting en reclame in een mondige en 
critische samenleving geen plaats is. Is de parallel onbillijk? 
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Over het hedendaagse liberalisme 

J. G. Bruggeman 

"De innerlijke worsteling van de mens dringt 
naar de vrijheid die zijn enige en eigenlijke 

adeldom is" 
Peter Brammer 

Thorbecke 

"Men kenmerkt politisch onze eeuw," zo 
schreef in 1844 Thorbecke, "wanneer men haar 
de staatsburgerlijke eeuw noemt." Verdiept 
men zich in wat Thorbecke onder staatsburger
schap heeft verstaan, dan wordt alras duidelijk 
dat ook onze eeuw niet heeft voltooid, wat de 
negentiende, naar zijn inzicht, bovenal te 
ondernemen had: de verwezenlijking van dat 
staatsburgerschap. Vat men dit begrip zuiver 
formeel op, in de zin van, in Thorbeeke's 
woorden, "stemregt bij de algemeene 
regering", dan kan worden gezegd dat in 
Nederland het staatsburgerschap in 1919, met 
de verlening van het algemeen actief kiesrecht 
aan de vrouw, zijn beslag kreeg - de latere 
verlaging van de kiesdrempel, een vraagstuk 
apart, buiten beschouwing gelaten. Doch 
ofschoon nu Thorbecke zich in 1844 vooral op 
de formele aspecten van het staatsburgerschap, 
en dus op het kiesrecht, concentreert, blijkt 
bij nauwkeurige lezing dat het hem eigenlijk 
veeleer om de inhoud ervan is begonnen, en, 
zelfs, dat hij veel meer op het oog had. Dat 
méér kan men met een lelijk, maar moeilijk te 
vermijden woord als "democratisering" aan
duiden: Thorbecke ziet, met de diepborende 
geest die hem gegeven was, een reeds lang 
werkende ontwikkeling aan de gang, die op 
volwaardige deelneming van het individu in het 
geheel van de menselijke samenleving, in al 
haar onderdelen, is gericht. 

Men heeft naar mijn indruk onvoldoende 
onderkend dat Thorbecke in 1844, in een 
machtige analyse van de Europese 
geschiedenis sedert de vroege middeleeuwen, 

in meesterlijk geserreerde vorm verwoord, 
reeds de kern heeft aangegeven van wat eerst 
twaalf jaar later door Tocqueville in zijn 
spoedig beroemde L'Ancien Régime et la 
Révolution zou worden betoogd, namelijk dat 
de Franse revolutie ten aanzien van de opbouw 
van het staatsgezag niet als een baanbrekende, 
doch als een voltooiende gebeurtenis moest 
worden beschouwd. De tweede, complemen
taire, stelling die Thorbecke in 1844 lanceert, 
en die erop neerkomt dat de Franse revolutie 
de weg naar emancipatie van het individu 
volledig had geopend, komt misschien niet in 
deze specifieke vorm bij Tocqueville voor, 
maar ligt natuurlijk wel geheel in de lijn van 
wat deze reeds in zijn De la démocratie en 
Amérique, waarvan het eerste deel in 1835 
verscheen, had uiteengezet. Mij is niet bekend 
of Thorbecke in 1844 het werk van Tocqueville 
had gelezen; zijn nog uit te geven corres
pondentie over 1830 en volgende jaren zal op 
dit punt misschien uitsluitsel geven. Men zal 
mij overigens ten goede houden dat ik, in dit 
bestek, de verhouding tussen het denken van 
Thorbecke en dat van Tocqueville zeer 
)nvolledig en ongenuanceerd weergeef. Ik wilde 
hier slechts de frappante verwantschap tussen 
beide denkers kort signaleren. 

32 

Terugkerend tot Thorbeeke's beschouwing wil 
ik met enige nadruk herhalen dat de tendentie 
naar volledig staatsburgerschap die hij in 1844 
onder de aandacht brengt, slechts een partiële 

is, zoals hij zelf duidelijk aangeeft. De 
staatsgeschiedenis, zo schrijft hij, volgt hier 
de weg "die zich ook elders, op ieder ander 
gebied van het leven, openbaart. Hoe hooger 
ontwikkeld organisch wezen, des te vrijer 
de leden, des te grooter hunne medewerking 
tot regeling van het geheel." (cursiveringen van 

mij, J.G.B.} 

Twijfel rijst bij Thorbecke zelf, of zijn eigen 
eeuw zou volstaan om de geweldige taak te 
volbrengen die hij als haar voornaamste 
opgave zag. Of twijfel, hij is er zich eigenlijk 
helder van bewust eerst aan het begin van een 
nog volstrekt onoverzienbare weg te staan. 
Enerzijds vraagt hij zich af - in enkele 
praegnante woorden ontvouwend wat later met 



veel ophef als Marx' "Verelendungstheorie" 

zou worden verbreid - of niet de economische 
ontwikkeling van zijn tijd de bodem van het 
staatsburgerschap ondergraven zou. "Maar 
schijnt U," zo vraagt hij, "de tegenwoordige 
huishoudelijke rigting eene kortstondige krisis 
van onrijpheid? Schijnt zij niet uitvloeisel eener 
hoe langer zoo meer klemmende wet? Kapitaal 
trekt kapitaal aan; waar het is, wil het meerdere 
wezen. Wanneer met toenemenden rijkdom 
aan den eenen, armoede aan den anderen 
kant zich uitbreidt; wanneer de rijke nog rijker, 
hij die weinig heeft, nog armer moet worden; 
wat is wetgeving, die allen Staatsburgerschap 
aanbiedt onder eene door weinigen bereikbare 
voorwaarde, wat is die wetgeving, tenzij 
ironie?" 1) 

Anderzijds ziet Thorbecke, de maatschappij 
waarin hij leeft tot in haar diepste roerselen 
doorschouwend, dat hij niet slechts met een 
Nederlands, doch met een Europees, zo niet 
mondiaal gebeuren te maken heeft. "Er komt, 
tusschen de onderscheidene natien, een 
vermaagschapping en vermenging van voort
brengende krachten, welke, zich in gelijkheid 
van beginselen, aanleg, stijl en toon open
barende, allengs nadert tot de eenheid eener 
europesche, het nationale beheerschande 
wereldkracht." Hier spreekt Thorbecke reeds 
van die "toenemende onderlinge afhankelijk
heid der volken", waarvan nog altijd - maar 
dan in het vlakker proza van onze eeuw, en 
alsof men iets nieuws had ontdekt - in 
geschriften als de begrotingen van ons 
ministerie van Buitenlandse Zaken wordt 
gewaagd ... 

Geen wonder dan ook dat de Leidse hoog
leraar die Thorbecke in 1844 nog was, het doel 
van de maatschappelijke ontwikkeling zijner 
dagen "naauwelijks aan den uitersten gezigt
einder" ontdekken kan, "schoon zinbedrog en 
vooroordeel" (was hij zelf er altijd vrij van?) 
"zich vleijen er nabij te zijn." Stond men hier 
niet aan een gebied "waar de werking der 
vrijgeworden krachten zich eveneens aan 
menschelijke voorziening, als aan den 
politischen wetgever onttrekt"? Daarom 
"vergenoegt bescheidene wetenschap zich, 
gelijk echte Staatkunst haar uur inwacht, den 
afstand te onderzoeken." 

Vier jaar later slaat het uur voor de staatsman, 
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om te beginnen met de taak waarop hij zich in 
zijn Leidse professoraat, en in de vooraf
gaande jaren van studie, overpeinzing en soms 
heftige emotie, zeker aanvankelijk niet meer 
dan onbewust had voorbereid 2). Grondwets
commissie, kabinetsformateur, "wacht op onze 
daden!" In het voetspoor van Van Hogendorp, 
die eerdere grote liberaal, wordt dan een stap 
gezet op de weg die door de Franse revolutie 
geëffend was. Een stap. Een forse stap, maar 
meer toch niet. En ook voor ons, anno 1974, 
lijkt de gezichteinder - die Thorbecke, naar ik 
mij voorstel, met zijn grote hartstochtelijkheid 
soms toch wel naar zich toe heeft willen 
trekken: maar kon dat, met die "onbekwame, 
jaloersche, kuipzieke, zwakke en valsche 
menschen"? zelfs een Thorbecke wordt hier 
unfair - ook voor ons is die gezichteinder nog 
onmetelijk ver weg. Een wereld waarin alle 
mensen zich zonder snoeverij geëmancipeerd 
kunnen noemen, waarin allen zich vrij 
ontplooien naar hun diepste aanleg en aard, tot 
heil van de gehele maatschappij - wij mogen 
inderdaad al blij zijn als ook wij daar een stap 
dichterbij zullen komen. 

Kan nu het liberalisme, dat Thorbecke bij zijn 
arbeid als staatsman en wetgever heeft geleid, 
kan dat liberalisme ook ons nog leiden op de 
weg die deze grote ziener - zoals ik niet aarzel 
hem te noemen - meer dan een eeuw geleden 
met nog steeds verbijsterend doorzicht 
aangegeven heeft? (3) Het is mijn over-
tuiging dat niet slechts die vraag be-
vestigend moet worden beantwoord, doch 
dat, zelfs, het liberalisme nog maar nauwelijks 
begonnen is met het aanvatten van de 
geweldige taak waarvoor het zich in deze 
wereld ziet gesteld. In de beperkte ruimte 
waarover ik hier in Liberaal reveil mag 
beschikken, valt dat uiteraard niet volledig 
aannemelijk te maken. Zelfs met de bondigheid 
van een Thorbecke zou dat niet doenlijk zijn. 
Ik wil dan ook slechts trachten, enige 
gedachten die mij vooral van belang lijken, 
kort onder woorden te brengen. Doch alvorens 
daartoe over te gaan wil ik eerst iets nader 
ingaan op de vraag wat onder liberalisme moet 
worden verstaan. Een vraag die thans allerwege 
in liberaal Nederland wordt gesteld, vaak 
vanuit de behoefte tot een betere theoretische 
zo niet filosofische fundering van de liberale 
houding tegenover mens en maatschappij te 
komen. Moge deze beschouwing daarom 
aanleiding tot nadere discussie zijn. 



Huizinga 

"Je ne sais si je dois vous entretenir des 
méditations que j'ai faites; car elles sont si 
métaphysiques et peu communes, qu'elles ne 
seront peut-être pas au goût de tout Ie monde; 
et, toutefois, afin qu'on puisse juger si les 
fondements que j'ai pris sont assez fermes, 
je me trouve en quelque façon contraint d'en 
parler." 

René Descartes 

Inzake de vraag wat liberaal is, meen ik het 
best te kunnen aanknopen bij wat een andere 
Nederlander op dit stuk naar voren heeft 
gebracht - een Nederlander die zich zelf nooit 
zozeer als liberaal heeft geëtaleerd, doch die 
het zich wel tot een eer rekende toen hij door 
een bevoegd beoordelaar - in casu was dat de 
Italiaanse liberale filosoof Benedetto Croce -
als zodanig werd aangemerkt: alsof hem een 
ridderorde werd uitgereikt. Die Nederlander is 
Johan Huizinga, in leven Leids hoogleraar als 
Thorbecke voor hem. 

Eind 1972 heeft men aan de Groningse 
Universiteit het feit herdacht dat honderd jaar 
geleden, op 7 december 1872, Johan Huizinga 
te Groningen werd geboren. Bij die herdenking, 
waarvan ik zelf, met veel genoegen en profijt, 
een deel heb mogen bijwonen, hebben Neder
landse en buitenlandse geleerden van naam 
verschillende aspecten van Huizinga's werk 
en persoon belicht. De tijd is gelukkig voorbij 
dat men in Huizinga vooral de wat sombere 
of te veel terugblikkende cultuurcriticus 
meende te moeten aanvallen - men weet dat 
wat dit betreft met name de zich veel progres
siever achtende Romein, doch ook de liberale 
Geyl zich niet onbetuigd hebben gelaten, niet 
in ieder opzicht ten onrechte overigens. Maar 
Huizinga was toch wel heel wat meer dan 
laudator temporis acti, en het is niet 
onbegrijpelijk dat hij zelfs weer een beetje in 
de mode is gekomen, ook in kringen waar men 
zich bij uitstek vooruitstrevend vindt. Zo 
hebben voor enige jaren de Kabouters, zaliger 
nagedachtenis, Homo ludens weer ontdekt, 
dat ook in het buitenland veel lezers blijft 
vinden (in Groningen was er een van de beste 
lezingen, die van Gombrich, aan gewijd), en 
zo hebben de milieubeschermers (tot wie ik 
ook mijzelf graag reken) Huizinga's bezorgd
heid over de aantasting en vernieling van 

natuur en landschap, in en buiten Nederland, 
weer onder de aandacht gebracht. Het kost 
thans weinig moeite meer te ontwaren dat 
Huizinga, juist ook in echte progressiviteit, 
iemand als de toch zeer begaafde, maar helaas 
goeddeels in het marxisme verstrikt geraakte 
Romein verre achter zich gelaten heeft. 

Bij de herdenking in Groningen heeft men zich, 
terecht, zoveel mogelijk met de blijvende 
verdiensten van onze grootste cultuur
historicus beziggehouden. Wonderlijk genoeg 
heeft men evenwel nauwelijks aandacht 
geschonken aan hetgeen Huizinga op het 
terrein van politieke theorie en politieke 
geschiedenis heeft gepresteerd. Gaat het te 
ver de uiteindelijke oorzaak daarvan te zoeken 
bij dat door Huizinga zelf gehekelde 
"Erasmiaans gebrek aan staatszin, bij ons zoo 
veelvuldig," dat nog immer als een van de 
ernstigste feilen van het politiek bedrijf in ons 
land, (en van de studie van de politiek aan de 
Uiversiteit) moet worden beschouwd? Ik voor 
mij ken geen korter en raker kenschets van 
het politiek dilettantisme dat zich ten onzent 
nog heden ten dage manifesteert in meer dan 
één politieke partij, waarvan ik de naam nu 
maar voor rekening van de goede verstaander 
laat ... 

Toegegeven zij dat het zwaartepunt van 
Huizinga's oeuvre niet op het gebied van de 
politiek heeft gelegen. Toch was hij overtuigd 
van de "buitengewone en vooraanstellende 
belangrijkheid der politieke geschiedenis." 
En hetgeen hij, onder meer in Nederlands 
geestesmerk, in Patriotisme en nationalisme, 
in een treffende bespreking van Japikses 
Johan de Witt, maar toch ook in over het 
geheel misschien minder sterke werken als 
de Schaduwen en Geschonden wereld aan 
politieke beschouwingen ten beste gegeven 
heeft, geen politicus die er nog vandaag niet 
zijn voordeel mee zou kunnen doen. Met name 
raad ik de lezer die in zaken als de "door
braak", de partijvorming, het districtenstelsel 
is geïnteresseerd, zorgvuldige lezing van 
Nederlands geestesmerk aan. Actueel is dat 
nog steeds. 

Voor wat het liberalisme aangaat, om mij 
daartoe verder te bepalen, bevat Geschonden 
wereld, in het slothoofdstuk, een uitnodiging 
zo niet uitdaging die - ook al heeft in 19'58 
P. J. Oud er in Enige aspecten van het moderne 



liberalisme behartenswaardige woorden aan 
gewijd - nog altijd niet volledig beantwoord en 
afgehandeld is. "Het zal aan den komenden 
tijd zijn," schrijft daar Huizinga, "eenige 
woorden en begrippen, die de valsche profeten 
van den dag door het slijk gesleurd hebben, 
in eere en waardigheid te herstellen." En één 
van die begrippen is het begrip liberaal, waar
van Huizinga zegt dat het zelfs door ernstige 
denkers, onder invloed van Marx en het 
socialisme, sedert het eind van de vorige eeuw 
meer en meer is verguisd en dat "ook voor dit 
woord liberaal en het daarvan gevormde 
liberalisme ... een herstel tot oude waardig
heid dringend noodig (zal) zijn." 

Naar Huizinga's oordeel zou zulk een herstel, 
"afgezien van de staatkundige overtuigingen 
die den tijd zullen beheerschen, en met 
losmaking van het begrip uit de sfeer van 
bepaalde tijdelijke politieke partijgroepering in 
dezen of genen staat, slechts aan (behoeven) 
te knoopen bij de geschiedenis van het woord 
zelf," t.w. bij het woord nb•:Jra!is, dat sedert de 
Romeinse oudheid eeuwenlang eigenlijk in 
hoofdzaak is blijven betekenen "datgene wat 
een vrij man toekomt of waardig is, wat bij den 
stand der vrijheid past." Het accent lag daarbij 
dan op de van een vrij man te verwachten 
eruditie en beschaving, met de daaruit voort
vloeiende verdraagzaamheid en verlichtheid 
van geest. (De correctie die de goede Heer 
Oud, het oog gericht op de vrouwenemanci
patie, heeft aangebracht: wat een vrij mens 
waardig is, zal ieder rechtgeaard liberaal 
natuurlijk van harte willen overnemen! Zeker 
zou Huizinga er geen bezwaar tegen hebben 
gehad.) 

De raad van Huizinga, die erop neerkomt dat 
men de aan het begrip liberaal te geven inhoud 
niet vanuit de politiek, doch vanuit de primaire 
liberale levenshouding bepaalt, destijds al door 
Oud gevolgd, lijkt ook mij juist. Zij biedt 
bovendien het voordeel dat men, haar inacht
nemend, een historische weg kan volgen, in 
zoverre het woord liberaal zoals bekend eerst 
omstreeks 1800 mede een politieke betekenis 
gekregen heeft. Niettemin is opvolging van die 
raad niet eenvoudig, en dat te minder omdat 
ik mij genoopt voel daarbij althans enige 
aandacht te schenken aan de door mij met 
Huizinga ten volle gedeelde, maar niet 
gemakkelijk te adstrueren overtuiging, dat "de 
menschheid, om verder geschikt te zijn tot een 
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ordelijke samenleving, noodzakelijkerwijze 
terug moet, voorzover zij het verloren heeft, 
tot het bewustzijn van een metaphysischen 
achtergrond van haar bestaan." Ik zal mij bij 
een en ander de uiterste zelfbeperking moeten 
opleggen, waarbij enige simplificatie niet te 
vermijden zal zijn. Daarna zal ik, de na het 
eerste deel van mijn betoog afgebroken draad 
weer opvattend, nog een beschouwing wijden 
aan de vraag, wat, onder onze huidige 
omstandigheden, in zeer algemene zin de 
consequenties van een liberale levenshouding 
op het terrein van de praktische politiek 
zouden moeten zijn. Maar eerst dus nu: wat is 
liberaal? 

De liberale levenshouding 

"In this frame of mind it occurred to me to put 
the question directly to myself: 'Suppose that 
all your objects in life were realized; that all 
the changes which you are looking forward to, 
could be completely effected at this very 
instant: would this be a great joy and 
happiness to you?' And an irrepressible self
consciousness dis~inctly answered, 'No." 

John Stuart Mill 

De lezer die zich tot hiertoe, allicht met enige 
ergernis, door mijn met citaten doorspekte 
tekst heeft geworsteld, zal bij het woord 
metafysisch misschien helemaal ontmoedigd 
zijn geraakt. Laat ik tot zijn geruststelling 
zeggen dat, evenals Monsieur Jourdain proza 
sprak zonder het te weten, er bijna geen mens 
is die niet, bij tijd en wijle, metafysica bedrijft 
zonder zich daarvan bewust te zijn, en dat ik 
mij hier niet in een moeilijke metafysische 
verhandeling zal gaan begeven. Ik wil alleen de 
zeker krasse, maar in wezen toch eenvoudige 
stelling in overweging geven dat de meta
fysische grondregel die zich, sedert het begin 
van onze westerse beschaving, via Sokrates 
en Jezus van Nazareth, tot in onze tijd heeft 
doen gelden, hoe vaak ook verduisterd of maar 
zeer onvolkomen doorzien; die de wezenlijke 
motor van die beschaving is geweest; en die, 
thans, de gehele wereld in beroering begint te 
brengen; dat die grondregel simpelweg deze 
is, dat geen menselijke daad werkelijke waarde 
heeft, die niet uit volkomen vrije wil wordt 
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verricht. Ik verwacht nu niet dat iedereen hier 
met de naïeve trots van de Heer Jourdain op 
zal reageren. Eerder meen ik op een lichte 
verbazing, of misschien op zijn best op enige 
bedenkingen te moeten rekenen. Aan de ene 
kant van deterministen en fatalisten, aan de 
andere kant van hen, als die er nog zijn, die 
hier een verwerpelijke aanval op het leerstuk 
van de goddelijke genade zullen zien. En nog 
meer tegenwerpingen laten zich denken: zo van 
hen die, sceptisch, realist, maar toch ook 
humaan, vragen wat dan wel, gemeten aan 
deze strenge grondregel, onze beschaving ooit 
heeft voorgesteld. Niet bijster veel, inderdaad, 
als men snel en vluchtig het geheel overziet: 
wat een overvloed van onbeduidendheid, 
barbaarsheid, waardeloze klinkklank en praal. 
Maar bij rustige en nauwkeuriger beschouwing 
verschijnt U toch allengs een onafzienbare 
stoet van indrukwekkende gestalten voor de 
geest, van grote maar ook eenvoudige, zeer 
bescheiden mensen die zich, stuk voor stuk, 
en soms in de allermoeilijkste omstandigheden, 
toch vrij hebben weten te vormen, en die 
onnoemelijk veel tot stand hebben gebracht. 
En zeker is bij uitstek op hen het woord van 
toepassing dat Johannes van Salisbury, die 
liberale geest uit de twaalfde eeuw, van de 
Platonicus Bernard van Chartres heeft over
geleverd: "Wij zijn als dwergen op de 
schouders van reuzen gezeten, opdat wij meer 
en verder gelegen dingen kunnen zien dan 
dezen, niet door scherpte van eigen inzicht of 
hooge gestalte, maar daar wij omgedragen en 
geheven worden door reusachtige grootheid." 

Hier eerst een enkel woord tot de filosofisch 
onderlegde lezer die, zo hij het bovenstaande 
al au sérieux zou nemen, mij op zijn minst zal 
willen vragen of ik besef in wat voor moeilijk
heden ik mij steek. Ik wil hem antwoorden dat 
ik, ofschoon maar een amateur-filosoof, dat 
inderdaad meen te beseffen. Ik ben tot de 
ontdekking van de genoemde grondregel 
gekomen langs een lange en grillige weg: mijn 
uitgangspunt was Menno ter Braak, die "rechte 
geest die alle onrecht haatte", zoals Arthur 
van Schendel hem heeft gekenmerkt; dan 
Van Schendel zelf, in wiens stem die van 
Franciscus, van Thomas van Kempen, ja van 
Jacob Boehme doorklinkt; dan Nietzsche, 
Huizinga, Goethe, Egon Friedell, Tolstoj, 
Sokrates, Alain, Descartes, Jan Prins, die 
onnavolgbare Plato-vertaler, de historicus 
Jacobsen, die Reinaert uit Rotterdam - om 
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alleen hen te noemen aan wie ik het meest 
verschuldigd ben. Niet te vergeten ook de 
edele Ds Junod, aan oudere Hagenaars nog 
wel bekend, groot kenner en bewonderaar van 
Willem van Oranje, en het tegenbeeld van al 
die predikanten die in dit land, eeuw in, eeuw 
uit, hebben gemeend dat, voor de beoefening 
van "die eerste aller kunsten, welke aan het 
regelen van den Staat is gewijd," het volgen 
van een belijdeniscatechisatie volstaat - of, 
tegenwoordig, een studie in de economie ... 
Het soort van lieden waar de vrome en zo 
graag psalmzingende Miehiel de Ruyter, hoe 
recht ook in de hervormde leer, zich al danig 
aan heeft geërgerd, zoals zijn biograaf Brandt 
ons verhaalt: "doch hem mishaaghde ten 
hooghsten, als ze (t.w. de Predikanten) zich 
met andre zaaken dan van hun ampt 
bemoeiden, of eenige onbescheidene vry
moedigheit gebruikten." Daartegenover Junod, 
een zaaier die alleen maar uitging om te 
zaaien, en iedereen, hoe jong ook, in eigen 
vrijheid liet. 

Het vraagstuk van de wilsvrijheid is buiten
gewoon moeilijk en ik weet dat het niet met 
een enkel woord kan worden afgedaan. Hier 
slechts dit. In het algemeen beweegt zich de 
discussie op een vlak waar van eigenlijke 
metafysica geen sprake is, en waar filosofisch 
ongeschoolde geesten vaak zonder veel moeite 
door wetenschapsmensen in een hoek worden 
gepraat, of op een dwaalspoor geleid. Naar 
mijn oordeel is de westerse filosofie nooit 
geheel uit het probleem gekomen, als gevolg 
van de, in algemene zin, "rationalistische" 
aanpak die haar, sedert Aristoteles, en in de 
middeleeuwen weer sinds Thomas, sterk heeft 
gekenmerkt. (Van de twaalfde-eeuwse filosofie 
is helaas veel verloren gegaan: men zou de 
genoemde Bernard over het vraagstuk willen 
lezen!) Sokrates had, vooral met zijn inzicht 
dat geen mens willens en wetens kwaad doet, 
de juiste weg gewezen, die door Plato verder 
is verdiept, maar is m.i. door de moderne filo
sofie onvoldoende begrepen. Descartes, door 
grote Franse wijsgeren als Lagneau tot in onze 
tijd gevolgd, is zeer dicht in de buurt van een 
oplossing geweest (misschien ook Spinoza, 
doch dat kan ik onvoldoende beoordelen), 
maar zijn benadering, door zijn tijd gekleurd, 
bevredigt niet meer geheel. Men leze niettemin 
zijn Méditations, of het Discours de la méthode; 
dat valt best mee, als men maar dóórleest, 
de raad van de schrijver zelf voor een ander 



geschrift volgend: "je voudrais qu'on Ie 
parcourût d'abord tout entier ainsi qu'un roman, 
sans forcer beaucoup son attention." Of men 
leze het aardige Descartes par lui-même van 
Samuel de Sacy, om te begrijpen dat Descartes 
allerminst een cartesiaan was. 

Mij ervan bewust dat ook Kant, Schopenhauer, 
Whitehead en nog anderen tot belangrijke 
inzichten op dit terrein zijn gekomen, ken ik 
toch maar één man die, met waarlijk geniale 
oorspronkelijkheid, tot de kern van de zaak is 
doorgedrongen, en het echte spoor van de 
oude Griekse denkers teruggevonden heeft. 
Dat is de Nederlander Peter Brommer, 
classicus, musicus, natuurgeleerde en filosoof, 
schrijver van o.m. een baanbrekend werk 
over Plato 4), waarvan de toch uiterst scherp
zinnige Prof. Sassen op zijn Leidse colleges 
ruiterlijk toegaf dat het hem te moeilijk was, 
en dat ook ik lang niet doorgrond. Degene die 
zich in het werk van Brommer wil verdiepen, 
kan het best beginnen met de, in zeer heldere, 
mannelijke taal geschreven artikelen die hij, 
als voorzitter van het Genootschap voor 
wetenschappelijke filosofie, in de loop van de 
jaren vijftig heeft geschreven in het Algemeen 
Nederlands Tijdschrift voor Wijsbegeerte en 
Psychologie. Gemakkelijk zijn trouwens ook die 
artikelen niet, en het is niet onbegrijpelijk dat 
men Brommer als een wat wonderlijke, raadsel
achtige figuur is blijven beschouwen. Een man 
die, in een enkele zin, een Kant of een Sartre 
tot in hun kern weet te karakteriseren (waarbij 
van de laatste weinig overblijft!), zal niet door 
iedere filosoof gemakkelijk worden verstaan 
of gewaardeerd. Maar zo ergens dan vindt 
men, dunkt mij, bij hem het metafysisch 
fundament voor een liberale staatkunde, 
samengevat in die paradoxale stelling dat een 
waarachtige rechtsorde alleen in de volstrekte 
autonomie van het individu te baseren zou 
zijn 5). 

De filosofisch belangstellende naar Brommer 
verwijzend moeten wij thans snel terug naar 
de "gewone lezer" van Liberaal reveil, naar 
een Hans Wiegel, die ons onlangs zo 
ontwapenend zei dat hij niet pretendeerde een 
filosoof te zijn. Maar ook die lezer zal, al kan 
hij het filosofisch niet verantwoorden, 
misschien toegankelijk zijn voor het inzicht dat 
het verlangen naar vrijheid, het verlangen om 
te doen wat men werkelijk wil, geworteld is 
in een zeer diepe laag van ons innerlijk. Het is 
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nu hier dat men zich op "metafysisch" terrein 
begint te begeven, waar, wil men, goddelijke, 
maar in elk geval volstrekt ondoorgrondelijke 
machten werken, die ieder mens, als hij ertoe 
komt zich niet meer te verzetten, weldadig 
positief aandoen. En het is nu hier dat de bron 
van de vrijheid ligt. De indruk van een 
ontvangen is hier zo sterk, dat het geheel 
begrijpelijk is dat de christelijke leer van 
genade is gaan spreken. Even begrijpelijk is 
echter dat, daartegenover (want de indruk van 
een eigen willen - en van een weten, 
o Sokrates! - is niet minder krachtig) velen 
toch van een vrije wil zijn blijven gewagen. 
In een poging tot een oplossing is de 
katholieke Kerk hier dan tot de these van 
menselijke vrijheid onder de genade gekomen, 
en het orthodoxe protestantisme, ofschoon de 
vrije wil verwerpend, heeft het woord vrijheid, 
"vrijheid eens christenmensen", toch niet prijs 
willen geven. Wonderlijk mysterie, waaromtrent 
velen misschien liever met Erasmus willen 
blijven zeggen dat er veel vragen zijn die men 
"zou moeten opschorten tot dien tijd, dat, de 
spiegel en het raadsel weggenomen zijnde, 
wij God van aangezicht zullen aanschouwen." 

Men zal misschien tegenwerpen dat de 
ervaring hierboven aangeduid (in zeer onvol
komen woorden) slechts een enkeling te beurt 
valt. Ik waag dat te betwijfelen, al mag zij 
misschien in onze tijd betrekkelijk zeldzaam 
zijn. Intussen blijft het een feit dat bijna alle 
mensen hier in het Westen er zich, hoe vaag 
ook, van bewust zijn dat zij in deze wereld een 
taak te vervullen hebben, waarvoor zij zelf 
verantwoordelijk zijn, alle gezeur over 
"structureel geweld" en wat dies meer zij ten 
spijt. Het aangrijpingspunt voor een meta
fysische verdieping van onze cultuur is 
daarmee gegeven. Van preken en theoretiseren 
verwacht ik in dit opzicht weinig. Houden wij 
het op de wind, die blaast waarheen hij wil, en 
van wie niemand weet vanwaar hij komt en 
waar hij heen gaat. Maar zijn geluid meen ik 
reeds te horen. 

Het zou nu ongetwijfeld niet verantwoord zijn 
het metafysisch vrijheidsbeleven waarin onze 
westerse cultuur nog immer verankerd ligt, 
als monopolie van de liberale levenshouding, 
in Huizinga's zeer algemene zin, te 
beschouwen. Wel meen ik dat deze houding, 

I 
I 



bij haar beste vertegenwoordigers, door de 
eeuwen heen door dat vrijheidsbeleven 
geïnspireerd is geweest, waarbij Griekse èn 
evangelische geest veelal tezamen hun werking 

hebben uitgeoefend. Dat geldt voor de middel
eeuwen evenzeer, zo niet sterker, als voor de 
moderne tijd. Het is naar mijn gevoelen 
dezelfde geest die een Sokrates, een twaalfde
eeuws platonicus als Bernard van Chartres en, 
vergis ik mij niet, ook de middeleeuwse 
kathedraalbouwers heeft bewogen. In die 
richting wijst ook een fijne waarneming van 
August Vermeylen, die in zijn magistrale werk 
Van de Catacomben tot Greco heeft opgemerkt 
dat "wie uit onwetendheid de dertiende
eeuwsche beeldhouwkunst (t.w. die van de 
Franse kathedralen) het kindsche gestamer 
noemt van onder een domper versuften en 
eerst in de ltaliaansche renaissance den 
'terugkeer tot vrijheid, waarheid en schoon
heid' begroet, zich al evenzeer vergist als de 
romantische dweper, die de middeleeuwen 
weer ontdekken ging, maar er, uit haat tegen 
het classicisme, slechts het spel van een 
ongebreidelde verbeelding in prees ... 
Feitelijk kan deze kunst het best met de 
Grieksche uit de Ve eeuw v.C. vergeleken 
worden ... Het goddelijke is in de Xllle
eeuwsche beeldhouwkunst wat het in de 
Grieksche was: het ideaal-menschelijke." 
Mutatis mutandis lijkt mij, voor wat betreft het 
intellectuele leven in deze tijd, zo boeiend door 
Helen Waddell in The Wandering Scholars 
beschreven, hetzelfde te gelden. Men leze ook 
Huizinga's studies over de twaalfde eeuw, 
b.v. die over Abaelard, welke een voor
treffelijke kenschets geeft van dit voor de 
westerse beschaving zo uiterst belangrijke 
tijdvak. 6) 

Na een grootse, maar droevig mislukte poging 
tot een algehele religieuze vernieuwing en 
verdieping, met de geweldige figuur van 
Maarten Luther als tegelijk protagonist èn 
speelbal in wat uitliep op een tragedie - het 
woord is van Erasmus - en deze laatste in de 
rol van weemoedig en gedesillusioneerd 
toeschouwer, geeft dan de nieuwe tijd over 
het geheel een verzwakking van de meta
fysische inspiratie te zien. Afgezien uiteraard 
van een reeks van imponerende individuele 
gestalten: een dichter als Shakespeare, een 
schilder als Rembrandt, componisten als Bach 
en Beethoven, een "mysticus" als Boehme. 
De nieuwe tijd is, dusver (al zou het kunnen 
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zijn dat wij reeds een nieuwe periode zijn 
ingetreden), vooral een tijd van meer uiterlijke 
opbouw en verbreiding van cultuur geweest: 
staatkundig, maatschappelijk, wetenschappel[jk, 
technisch. Er is een "vrije wereld" tot stand 
gekomen, die goeddeels met de Atlantische 
wereld snmenvalt, al oefent zij ver daar-
buiten invloed uit, maar die nog slechts een 
flauwe voorafschaduwing biedt van wat vrijheid 
werkelijk zou kunnen zijn. Voorzover er echter 
vrijheid is - en het is verre van mij om daar 
kleinerend over te spreken - is dat grotendeels 

het werk van al die waarlijk liberale geesten 
- katholieken, libertijnen, maar ook calvinisten 
en deïsten, want het leven is gelukkig sterker 
dan de leer - die naar hun eigen innerlijke 
stem hebben weten te luisteren. Het zou 
onmogelijk zijn dat hier te adstrueren. leder 
kent op zijn minst tientallen voorbeelden van 
al die mannen en vrouwen die, van de 
zestiende eeuw tot heden te, voor de vrijheid 
hebben gewerkt, gestreden en geleden. En het 
is zeker een vrijwel algemeen aanvaarde 
stelling, langzamerhand, dat men in mannen 
als Montaigne, Michel de L'Hospital, Willem 
van Oranje, Hooft, Vondel, Descartes, Spinoza, 
Lessing, Locke, Montesquieu, om er enkelen 
te noemen, erflaters moet zien van het negen
tiende- en twintigste-eeuwse liberalisme, bij 
velen ook voor wat het politiek liberalisme 
aangaat, dat na de Amerikaanse vrijheids
oorlog en Franse revolutie als een strovuur 
om zich heen is gaan grijpen. 

Men kan nu geredelijk toegeven dat dit politiek 
liberalisme in veel van zijn vertegenwoordigers 
- maar niet in Van Hogendorp, niet in 
Thorbecke, niet in Mill - een wat vlak karakter 
heeft gehad, sterk door vooruitgangsoptimisme 
gekenmerkt is geweest, van Rousseau een 
naïef geloof in de goedheid van de mens 
heeft overgenomen en onvoldoende heeft 
doorzien dat "vrijheid, gelijkheid en broeder
schap" een bedrieglijke leuze is - al zal geen 
echte liberaal haar zonder meer willen 
verwerpen. Doch dit alles geldt toch meer voor 
wat men al spoedig radicalisme is gaan 
noemen, terwijl over het geheel gezien het 
liberalisme, zeker in Nederland, een typische 
middenpositie is blijven innemen, zich ervan 
bewust dat geen automatische vooruitgang 
ons meer vrijheid zal brengen maar dat, 
integendeel, de vrijheid steeds van twee kanten 
wordt belaagd: van rechts, door hen die 
bevreesd voor haar zijn; en van links, door 



hen die haar met geweld willen doen zege
vieren, als büvoorbeeld door de dictatuur van 
het proletariaat. Waarbü dan, zoals gewoonlük, 
de uitersten elkander raken ... 
In die middenpositie - van waaruit ook een 
Willem van Oranje tegen links èn rechts heeft 
moeten strüden, zoals Henriette de Beaufort 
in haar mooie biografie zo overtuigend heeft 
uitgebeeld - is het liberalisme niet "vlees noch 
vis", al moet het vaak zowel bü rechts als links 
veel leren, doch heeft het juist tot taak de 
diepe zin en opdracht van onze westerse 
beschaving te helpen volvoeren: de Vrijheid uit 
haar windselen los te wikkelen, en aldus een 
lichtend voorbeeld voor de gehele mensheid 
te zün. 

Liberale politiek in onze tijd 

"Er ist ein gemäszigter Liberaler, wie es alle 
vernünftigen Leute sind und sein sollen •.• 
Der wahre Liberale sucht mit den Mitteln, die 
ihm zu Gebote stehen, so viel Gutes zu 
bewirken, als er nur immer kan, aber er hütet 
sich, die oft unvermeidlichen Mängel sogleich 
mit Feuer und Schwert vertilgen zu wollen." 

Johann Wolfgang von Goethe 

Mocht er onder de lezers van Liberaal reveil 
soms een enkele socialist lopen - wat mij 
betreft: hoe meer, hoe beter - dan zal hü het 
voorgaande allicht als hoogdravende rhetoriek 
bestempelen en schamper vragen wat het 
liberalisme dan wel, na zijn korte bloeiperiode 
in de vorige eeuw, voor de vrijheid heeft 
gedaan, behalve voor die van het grootkapitaal. 
Is de taak van het liberalisme, zo zal hij vragen, 
niet allang door het socialisme overgenomen, 
met veel meer vuur en kracht, en met veel 
meer inzicht in de aard (de "structuur" zal hij 
wel zeggen!) van mens en maatschappij? 

Over het socialisme kunnen wij kort zijn. Voor 
zover het marxistisch is, of neo-marxistisch, 
heeft het geen deugdelijke theoretische 
grondslag en is het een uiting van die eeuwige 
misvatting dat men, om met Alain te spreken, 
om de mens te veranderen, eerst zijn huis 
moet veranderen, of, anders gezegd, "qu'il faut 
subordonner la vertu aux situations." Het was 
hierom dat Alain's grote leermeester Jules 
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Lagneau (" ... Ie seul Grand Hamme que j'aie 
rencontré.") niet slechts geen socialist was, 
doch, zelfs, "qu'il ne recevait point qu'un 
homme raisonnable pût l'être." Inmiddels 

hebben wij met de resultaten van het marxisme 
kennis kunnen maken, wat menigeen niet 
verhindert vast te geloven dat het een volgend 
maal, in een volgend land, ongetwijfeld beter 
zal gaan ... 

Voorzover het socialisme niet-marxistisch is, 
baseert het zich àf op filosofische spielereien 
als over de ik-gij-relatie, die soms niet 
onaardig zijn doch in feite niets toevoegen aan 
wat reeds in het Evangelie staat te lezen, àf 
het noemt zich eenvoudig democratisch en 
dan valt het van het liberalisme vaak niet 
scherp te onderscheiden. Wel kenmerkt het 
zich veelal door een zeker misanthropisme, een 
bijgelovige eerbied voor de Wetenschap, een 
paternalistische nivelleringsmanie, kortom een 
gebrek aan vertrouwen in de vrije mens, doch 
dit zijn kinderziekten, historisch en 
sociologisch niet onverklaarbaar, zoals ook in 
het liberalisme nog veelvuldig voorkomen. 
En het moet gezegd dat het liberalisme vaak 
bij het socialisme ten achter is gebleven in 
liefde en mededogen. 

De verwijten over en weer tussen demo
cratische socialisten en liberalen laat ik hier 
verder onbesproken. Het democratisch 
socialisme zal ongetwijfeld zelf zijn moeilijke 
strijd willen strijden. Laat ons hopen dat het 
daar zegevierend uit te voorschijn komt. In het 
liberalisme zal het dan een goede vriend en 
bondgenoot kunnen begroeten. Ik voor mij 
twijfel er eigenlijk niet aan dat dat nog eens 
zal gebeuren. 

Wat het liberalisme aangaat, dat is zeker niet 
zo zwart als het vaak door tegenstanders is en 
wordt afgeschilderd, doch het valt niet te ont
kennen dat het in een aantal opzichten ernstig 
tekort is geschoten en nog steeds te kort 
schiet. Een verklaring daarvoor is niet zo 
moeilijk te geven. Gesteld voor de taak, in de 
vorige eeuw, de verdere emancipatie van de 
volken van West-Europa op streek te helpen, 
vormden de liberalen een te kleine en 
geisoleerde groep in de maatschappij dan dat 
zij een werkelijke greep op de arbeiders en de 
nog goeddeels in kerkelijk verband levende 
"kleine luyden" konden krijgen. Daarbij kwam 
dat het "odi profanurn vulgus et arceo" van 
de humanistisch gevormde intellectueel, zo al 



met de mond niet meer beleden, in liberale 
kring toch nog duidelijke invloed uitoefende. 
De economische en sociale ontwikkeling ging 
intussen zo snel, dat het niet meer te stuiten 

emancipatieproces voor een groot deel andere 
leiders vond. In Nederland waren dat de 
vakbonden en de sociaal-democratie: naast die 
van vele anderen vallen hier de namen van 
Troelstra, van Schaper, van Kupers, van Wiardi 
Beckman, van Willem Drees met ere te 
noemen. Voorts waren er de mannen uit 
confessionele kring als een Schaepman en een 
Kuyper. Een belangrUke factor was ook dat een 
belangrijk deel van de liberale energie juist 
door de snelle economische ontwikkeling werd 
gebonden, en het liberalisme een te eenzijdig 
economisch stempel kreeg: het werd, tot 
zekere hoogte, wat Harold Laski "the 
philosophy of a business civilization" heeft 
genoemd. Overigens moet men dit ook niet 
overdrijven. Tussen bedrijfsleven en politiek 
liberalisme zijn zich steeds spanningen blijven 
voordoen, b.v. ten aanzien van de kwestie 
protectie-vrijhandel en het sociale vraagstuk, 
en zeker in Nederland is de invloed van de 
ondernemerswereld (waarin trouwens ook veel 
echte liberalen leven!) op het liberale partij
wezen zeer beperkt gebleven. Ook mythen 
spelen echter in de geschiedenis een voorname 
rol. 

Het hedendaagse liberalisme heeft nog altijd 
met de lasten van de oude erfenis te kampen, 
al kan het met dankbaarheid terugzien op de 
inspanningen van mannen als Stikker om daar 
eindelijk schoon schip mee te maken. Dat die 
oude erfenis nog steeds drukt, is helaas ook 
de schuld van al die zich noemende "liberalen" 
die van het liberalisme geen of maar heel 
weinig kaas hebben gegeten. 

Intussen komt het mij voor dat wij ons over 
een en ander geen al te grote zorgen meer 
behoeven te maken. Een verheugend teken is 
reeds dat het woord liberaal weer een veel 
betere klank heeft gekregen dan aan het begin 
van deze eeuw te verwachten leek: men 
behoeft wat dit betreft de blik slechts op 
Engeland en vooral ook Frankrijk te richten. 
Er is echter veel meer. Over de gehele 
Atlantische wereld, doch ook daarbuiten, ziet 
men met onweerstaanbare kracht een 
ontwikkeling naar groter vrijheid doorzetten, 
niet het minst in de Verenigde Staten, waar in 
een dramatisch proces, als aldaar gebruikelijk, 
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de tegenkrachten, ook al verzetten zij zich tot 
het uiterste, langzaam maar zeker teîug worden 
gedrongen. En alom ziet men de liberalen zich 
aangorden om dit machtige vrijheidsstreven in 

goede banen te geleiden. Ook in Nederland, 
kunnen wij tot onze vreugde constateren. 
Het zal nu duidelijk zijn dat ik in dit artikel, 
dat toch reeds te lang dreigt te worden, slechts 
in zeer algemene lijnen kan aangeven wat, 
onder de gegeven omstandigheden, de politiek 
van het liberalisme zal moeten zijn. De situatie 
is zo gecompliceerd, en de vraagstukken 
waarmee wij worden geconfronteerd, zijn zo 
talrijk en zo moeilijk, dat het allereerst 
natuurlijk zaak is, het hoofd zo koel mogelijk 
te houden. Onderzoeken wij vervolgens waarop 
onze aandacht in het bijzonder moet worden 
gericht, dan lijken mij twee dingen van 
essentiële betekenis. 

Om te beginnen dienen wij ons ervan bewust 
te zijn dat de graad van vrijheid die wij hebben 
bereikt, zowel van binnen als van buiten wordt 
bedreigd, deels door georganiseerde tegen
stand, deels - en, mij dunkt, in veel sterker 
mate - door allerlei blinde, barbariserende 
krachten die onze zeer kwetsbare samenleving 
uit haar voegen dreigen te rukken: maat
schappelijke en geestelijke ontworteling en 
ontreddering, vervlakking, economische en 
wetenschappelijke "wildgroei", tot ernstig 
milieubederf leidend, een wijd verspreide drang 
tot geweld en terreur, ondoordacht en veelal 
revolutionair idealisme - om maar het een en 
ander op te noemen. Daartegenover is de taak 
van het liberalisme allereerst een conser
verende: veilig te stellen wat verdient te 
worden behouden, in het besef dat het betere 
vaak de vijand van het goede is, en dat men 
geen oude schoenen weg moet gooien voordat 
men nieuwe heeft. Nationaal betekent dat: 
behoud van de rechtsstaat, met zijn deels nog 
voortreffelijke voorzieningen, en handhaving 
van een zo groot mogelijke vrijheid van de 
individuele staatsburger. En internationaal 
betekent dat: behoud, in de eerste plaats, van 
een krachtig Atlantisch bondgenootschap, en 
voorts van al die samenwerkingsverbanden en 
-vormen die op de opbouw van een vrijer en 
rechtvaardiger wereld zijn gericht. 

Evenzeer dienen wij echter te beseffen dat ook 
in onze westelijke wereld de vrijheid nog maar 
zeer onvolkomen is verwezenlijkt en dat, om 
haar tot voller wasdom te doen komen, oude 



kaders zullen moeten worden hervormd en 
nieuwe geschapen, wederom zowel nationaal 
als internationaal. Zelfs ben ik van oordeel 
dat, indien wij onze hervormingsplicht zouden 
verzaken, veel van onze verworvenheden 
verloren zouden kunnen gaan. Op onze situatie 
lijkt mij kortom van toepassing hetgeen 
Thorbecke in 1848 over Guizot schreef, wiens 
lot hij een treffend voorbeeld daarvan noemde 
"dat het gevaar hetwelk men van verandering 
vreest, soms juist in het niet veranderen ligt." 
Vraagt men nu waaraan in een liberaal 

programma anno 197 4 vooral aandacht moet 
worden gegeven, dan wil ik, mij tot Nederland 
beperkend en geenszins naar volledigheid 
strevend, tot slot een drietal, nauwelijks 
originele, gedachten in overweging geven die 
mij persoonlijk van wezenlijk belang lijken. 

In de eerste plaats meen ik dat, hoe eervol 
ook de rol van het liberalisme ten aanzien van 
de vrouwenemancipatie is geweest, en hoe 
gunstig op dit punt de liberalen nog steeds bij 
veel anderen afsteken, met een werkelijke 
emancipatie van de vrouw nog maar een 
bescheiden begin is gemaakt. In vergelijking 
tot wat, zowel in het persoonlijke als het 
maatschappelijke en politieke vlak, de vrouw 
zou kunnen presteren, zijn haar feitelijke 
prestaties, hoe indrukwekkend in veel 
individuele gevallen ook, over het geheel van 
de samenleving toch niet anders dan miniem te 
noemen. In deze wantoestand verbetering te 
brengen, allereerst door een grondige 
bezinning op dit vraagstuk, is een van de grote 
opdrachten van het liberalisme - het liberalisme, 
dat daartoe bij uitstek geschikt is omdat het, 
de vrijheid vooropstellend, niet een volstrekt 
illusoire gelijkheid najaagt, doch juist ieders 
eigen aard tot zijn recht wil doen komen, op 
de grondslag natuurlijk van ieders essentiële 
gelijkwaardigheid. 

In de tweede plaats zal het liberalisme zijn 
aandacht veel krachtiger moeten richten op 
die groepen in de samenleving die het tot 
dusver goeddeels links (en rechts!) heeft 
moeten laten liggen: de arbeiders, de lagere 
middengroepen. In tegenstelling tot wat het 
orthodoxe marxisme heeft verwacht, zijn deze 
groepen niet verpauperd, doch integendeel, 
door hogere welstand, betere vorming, grotere 
sociale mobiliteit ook, veel sterker in het 
geheel van de maatschappij geïntegreerd 
geraakt Wel laat hun positie nog veel te 
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wensen: doch mede door toenemende 
participatie in het maatschappelijk en vooral 
ook het economisch proces - waar een grootse 
taak voor de liberale ondernemer ligt! - zal het 

daarmee, als men zich enige inspanning wil 
getroosten, ongetwijfeld steeds beter gaan. 
Een liberale partij, zich van haar roeping 
bewust, zal niet aarzelen hier de hand aan de 
ploeg te slaan. 

In de derde plaats dienen wij te bedenken dat, 
hoeveel ook in Nederland zelf te hervormen 
valt (ik denk nog aan het onderwijs, en dan 
o.m. aan de dringende noodzaak om, als 
tegenwicht tegen dreigende barbarisering en 
"vertrossing", een vernieuwd gymnasium in 
het leven te roepen), veel van de meest 
urgente problemen met vrucht alleen in 
internationaal verband kunnen worden 
aangepakt. Ik noem slechts de veiligheid, de 
inflatie, de milieubeheersing, de groei
problematiek, de ontwikkelingssamenwerking 
- bij welk laatste onderwerp een goede liberale 
visie nog totaal ontbreekt. Zonder nu het 
evidente belang van andere kaders te mis
kennen (ik sprak reeds van het Atlantisch 
bondgenootschap) ben ik ervan overtuigd dat, 
vooreerst, onze grootste inspanning op de 
Europese samenwerking moet worden gericht. 
Voor de samenwerking op monetair, econo
misch en ook wel maatschappelijk terrein ligt 
dat zozeer voor de hand, dat ik mij ervan 
onthoud dat te argumenteren. En passant zij 
hier nog aangetekend dat echte voortgang op 
deze gebieden, ook in Nederland zelf, alleen 
dan mogelijk zal blijken als men ons niet van 
bovenaf allerlei chimerische, zo niet wezenloze 
idealen oplegt, doch juist aansluiting bij de 
denk- en gevoelswereld van de gewone burger 
zoekt. Idealist is alleen hij die, vrijwillig, zelf 
voor zijn idealisme betaalt, en betalen doet 
steeds de burger, niet de overheid. 

Doch ook uit machtspolitiek oogpunt is 
Europese samenwerking een gebiedende eis, 
en wel vooral omdat, als wij in Europa geen 
orde op zaken stellen, onze verhouding tot 
Amerika dreigt te worden verstoord en, mede 
daardoor, onze veiligheid - en onze vrijheid -
ernstig in gevaar zou kunnen worden gebracht. 
In dit verband zij aangestipt dat juist de 
uitstraling van de vrijheidsgedachte over de 
wereld zeker op de kortere termijn ook 
destabiliserend zal kunnen werken. Men denke 
b.v. aan Oost-Europa. 



Men zal nu niet van mij verwachten dat ik 
tenslotte ook nog het vraagstuk van de 
Europese en Atlantische samenwerking uit de 
doeken zal doen. Daarom alleen dit. Als 
liberaal Nederland wil bereiken dat in een 
verenigd Europa - federaal of confederaal, dat 
zullen wij nog wel zien - het liberalisme zijn 
werkelijk gewicht in de schaal zal werpen, dan 
zal naar een zo hecht mogelijke samenwerking 
met de andere liberale partijen in Europa 
moeten worden gestreefd. Op dit punt mogen 
de liberalen andere partijen vóór zijn, men zal 
mij toegeven dat er nog wel het een en ander 
te doen valt. 

Belangrijk echter acht ik een ander punt. In het 
voorgaande ben ik nogal onvriendelijk geweest 
over de Huizinga-herdenking in Groningen, 
omdat men daar m.i. geen recht aan Huizinga's 
betekenis als politiek denker zou hebben 
gedaan. Ik verzweeg toen dat Prof. Kossmann, 
in een "Postscript" dat hij aan de uitgave van 
de herdenkingslezingen heeft toegevoegd, dat 
tekort, misschien onbewust, enigermate goed 
heeft gemaakt. In dat opmerkelijke post
scriptum heeft Kossmann nl. een van Huizinga's 
minder bekende, maar hem zeer kenmerkende 
studies in herinnering geroepen: Die Mittler
stellung der Niederlande zwischen West- und 
Mitteleuropa. Huizinga betoogt daarin dat 
Nederland, gelegen als het is midden tussen 
Frankrijk, Engeland en Duitsland, die alle hun 
bevruchtende werking op de Nederlandse 
beschaving hebben uitgeoefend zonder het 
eigen karakter daarvan wezenlijk aan te tasten, 
zich in een buitengewoon gunstige positie 
bevindt om een bemiddelende functie in Europa 
te vervullen. Het komt mij nu voor dat 
Nederland thans meer wellicht dan ooit in het 
verleden tot deze functie is geroepen -waarbij, 
dunkt mij, een nauw samengaan met België en 
Luxemburg voor de hand ligt. Willen wij een 
"zonder ons" voorkomen, dan lijkt mij enige 
spoed zelfs geboden. 
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Bij het spelen van die bemiddelende rol zal 
Nederland zijn eigen aard niet behoeven te 
verloochenen - nee, dat juist ook niet mogen. 
Men hoort tegenwoordig wel dat, evenals 
andere landen in Europa, ook Nederland weer 
zo nationalistisch aan het worden is. Het valt 
dan moeilijk niet in een schaterlach uit te 
barsten. Dit volk, dat zijn taal niet beheerst, 
maar wel eindeloos over de spelling ervan 
zeurt, dat zijn geschiedenis niet kent, dat zijn 
dichters niet leest, dat zijn grote mannen en 
vrouwen niet eert, dat zijn steden en dorpen 

vernielt en zijn landschap verwoest, dit volk, 
waarvan lda Gerhardt in een keur van 
hartstochtelijke verzen bitter en scherp, maar 
toch niet zonder recht heeft gezegd: 

"God redde u, mijn land, uit vijands handen. 
En smadelijk schendt gij die lustwarande, 
Naar Marnix' woord: 'Europa's ooghelijn' ... 
Wie zal u redden van uw eigen schande?" 

dit volk zou nationalistisch zijn? Och kom! 
Dat het aan Europa zijn brave ideeën wil 
opdringen, is dàt nationalistisch? Het woord 
provinciaals lijkt zelfs misplaatst. Laten we het 
kind bij de naam noemen: het is gewoon dom 
en verwend (en veel te dik!) en het zou eens 
een paar flinke draaien om de oren moeten 
hebben ... 
Wil Nederland een rol in Europa spelen, dan 
zal het in de eerste plaats Nederlands moeten 
zijn, zoals Friesland Fries, Schotland Schots, 
Frankrijk Frans, Italië Italiaans en Duitsland 
Duits. Europa zal alleen dan Europa worden, 
als alle nationale culturen er in volle vrijheid 
zullen bloeien. Het is in deze geest, de geest 
van grote Nederlandse liberalen als Thorbecke, 
Van Vollenhoven en Huizinga, dat het 
Nederlandse liberalisme Europa zijn beste 
dienst zal bewijzen. 



Noten: 

1) de theorie hing natuurlUk in de lucht, men denke aan Malthus, Darwin enz. Ook zie ik 
niet over het hoofd dat de werkelUkheid haar goeddeels heeft gelogenstraft. Enige 
bewondering voor Thorbeeke's visie lUkt mU niettemin op haar plaats. De anticipatie 
van Thorbecke op Marx is reeds door anderen opgemerkt, onder wie Jan Romein, 
in Erflaters van onze beschaving. 

2) op dit punt ben ik geneigd in hoofdzaak de zienswUze van Prof. I. J. Brugmans te 
volgen, die in zUn voortreffelijke biografische schets van Thorbecke (een echte 
biografie hebben wU. nationale schande! nog altUd niet) aan de hand van het 
Dagverhaal aan Adelheld bestrUdt dat Thorbecke het ministerschap zou hebben 
geambieerd. Toch heb ik het gevoel dat met Brugmans' woorden niet alles is gezegd: 
een soort van intuïtieve voorbereiding op het latere staatsmanschap lUkt mU reeds 
vrU vroeg in Thorbecke aan de gang te zUn. Te staven valt dat echter moeiiUk. 

3) het is merkwaardig dat Mr J. L. Heldring in z[jn Lof van het conservatisme in het 
vorige nummer van dit blad het liberalisme van b.v. Van Hogendorp en Thorbecke, 
dat met vooruitgangsoptimisme niets van doen had, heeft genegeerd. Of deelt de 
Heer Heldring de ziensw[jze van Prof. Kossmann, die in z[jn Verlicht conservatisme: 
over Elie Luzac (Groningen 1966) Van Hogendorp en Thorbecke beiden als conser
vatieven bestempelt? Zonder te willen ontkennen dat in beider denken duidcl[jk 
conservatieve elementen voorkomen, kan ik voor mU in de Van Hogendorp van na 
1830, die zich dan welbewust liberaal gaat noemen ("ik ben evangelisch, ik ben 
liberaal, ik ben Engelschgezind"), en de Thorbecke van 1844 en later geen conser
vatieven zien: daarvoor is hun denken te centraal op verwezeniUking van vrUheid 
gericht. Tegen de Heer Heldring zou ik ook staande willen houden dat Tocqueville, 
die goede vriend en geestverwant van John Stuart Mill (zie diens Autobiography), 
evenals deze laatste wèl liberaal en evenmin als Mill een vooruitgangsoptimist was. 
Tenslotte dient bedacht dat men een staatsman meer naar z[jn daden dan naar zUn 
woorden dient te beoordelen. 

4) P. Brommer, EIDOS et JDEA, étude sémantique et chronologique des oeuvres de 
Platon, Assen 1940. 

5) niet te identificeren met de theorie van de volkssouvereiniteit, die, althans zoals 
tegenwoordig doorgaans opgevat, onvoldoende waarborg biedt tegen wat Thorbecke 
noemde "de verkeerdheden van de natie" of "de waan van den dag." Ik kan hierop 
niet verder ingaan, en noteer slechts dat ik met Thorbecke in een dualistisch 
regeringsstelsel de beste verschansing tegen een democratische dictatuur zie. 

6) zie voorts Henry Adams, Mont-Saint-Michel and Chartres, Cambridge Mass 
The Riverside Press, 2 j. 

7) over de grondtrekken van deze westerse maatschappU, en hun wordingsgeschiedenis, 
leze men de meesterl[jke studie van de Belgische hoogleraar Dr. C. Verlinden 
Westerse beschaving en Atlantische beschaving. Een theoretische beschouwing. 
TUdschrift voor Geschiedenis, jrg. 80 (1967), pag. 6 e.v. 
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De democratisering van de kunst 

M. Kolthalf-kunstschilder 

De na-oorlogse welvaartsgolf heeft niet alleen 
een grote toename ten gevolge gehad van de 
consumptie van allerlei verbruiksgoederen, 
maar de beschikbaarheid van meer geld dat 
niet nodig is voor eerste levensbehoeften heeft 
tegelijkertijd een democratisering van de luxe 
veroorzaakt. Tot die luxe kan ook de kunst 

gerekend worden. 
De na-oorlogse vergroting van de kunst
consumptie is door verschillende oorzaken 
bevorderd: in ons land onder andere door de 
cultuurspreidende taak die de overheid op zich 
genomen heeft, en vooral ook door de 
ontwikkeling van een aantal reproduktie
technieken die allerlei hoorbare en zichtbare 
cultuurproducten voor velen bereikbaar maken 
en om zo te zeggen de kunst bij het publiek 

in huis brengen. 
Maar ook in de kunst zelf heeft zich een de
mocratiseringsproces voltrokken dat ons pas 
goed duidelijk wordt als we de huidige 
toestand vergelijken met die van vroeger en 
als we nagaan hoe de ontwikkeling van toen 
naar nu in zijn werk is gegaan. 

De kunstenaar in de tijd van de Romantiek 
verzette zich bewust of onbewust tegen de 
industriële revolutie die de hele westelijke 
wereld in de vorige eeuw overspoelde, het 
platteland ontvolkte en hele landschappen on
der industriële agglomeraties bedolf. Door die 
groei van de fabriekmatige productie werd de 
kloof tussen bezitters en niet-bezitters ver
groot en voor ieder duidelijker, met als ge
volg een veel evidentere tegenstelling tussen 
kapitaal en arbeid dan tevoren. De kunste
naars verloren hun traditionele beschermers: 
de adel en de hogere geestelijkheid en kregen 
in ruil daarvoor als ze geluk hadden een 
klantenkring onder de rijke bourgeoisie, een 
verschuiving die door velen van hen als een 
soort statusverlaging ervaren werd en die de 
oorsprong werd van de snobistische ver
achting van de romantische artist voor "de 
bourgeois". Uit de harde wereld der concur
rentie van allen tegen allen vluchtte hij in een 

zelfgeschapen wereld, die gemakkelüker te 
idealiseren was dan die waarin hij in werke
lijkheid leefde en die hij veelal in beeld bracht 
in historische of exotische travestieën. 
Zelfs een man als Victor Hugo die toch niet 
van sociaal gevoel verstoken was, en zo 
revolutionair voelde dat hij de oude diction
naire "de Rode muts der Revolutie" wilde 

opzetten geeft zün figuren bü alle sociale 
bewogenheid een soort galmende rethoriek in 
de mond, die regelrecht is afgeleid van de 
"sublieme" taal van het classieke toneel, en 
een schilderij als "het Vlot van de Medusa", 
dat tijdgenoten trof als ondraaglijk realistisch, 
en dat wat het onderwerp betreft was ontleend 
aan een eigentijdse scheepsramp, waarvan de 
gruwelijke details in de kranten van die dagen 
beschreven werden, doet ons nu als te 
zorgvuldig gecomponeerd, en door de clas
sieke poses en de anatomische perfectie der 
figuren als academisch en theatraal aan. 
Dit alles was kunst voor kunstminnaars, voor 
de happy few, werk dat een ongewone wereld 
voor ogen toverde, een wereld die totaal 
onvergelijkbaar was met die waarin het publie'< 
dagelijks verkeerde, waarin het zijn levens
onderhoud verdienen moest, en die de normen 
voor hun gedrag en hun moraal bepaalde. Ook 
wanneer tijdgenoten ten tonele gevoerd wer
den, zoals in de romans van Balzac, werden zij 
afgeschilderd als bovenmenselijk edel, schurk
achtig, naïef of gedepraveerd, zodat zij toch 
weer helden en heldinnen werden, ten voeten 
uit en enige malen levensgroot, ook als zij ons 
voor worden gesteld optredende in de salons, 
in de achterbuurten of op het platteland van 
Balzac en zijn tijdgenoten zelf. Het beeld dat zo 
ontstond werd door de lezer opgevat als het 
leven zoals het was, of tenminste zoals het be
hoorde te zijn, een groots gebeuren waarvan 
men in het gewone gedoe van alledag maar 
een flauwe afspiegeling vond. In de beeldende 
kunst was het al niet veel anders. Tot zelfs 
in het portret uitte zich de tendens naar 

geestelijke schaalvergroting, en als daarbij in 

vele gevallen heroïek was uitgesloten, dan 

werd tenminste toch gestreefd naar een zekere 

waardigheid in houding en expressie van de 

geportretteerde. Zelfs een man als Corot, die 

zozeer realist was dat hij de dakpannen op 
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een studie van een van zijn leerlingen natelde. 
om te zien of hun aantal wel met die van het 
ondGrwerp klopte, kon niet nalaten bij een 
andere g0lcgenhGid te adviseren om in een 

vijverlandschap ook een paar nymfen op te 

nemGn, en op de tegenwerping van zijn 
discipel: maar U hebt ons toch geleerd alleen 
te schilderen wat we zien, te antwoorden: 

"ziet U ze dan niet?" 

Door deze ambivalente houding werd 
een deel van wat men om zich heen zag 
boven die realiteit uitgetild, en zo ontstond de 

eigenaardige kloof tussen kunst en dagelijks 

leven die zo karakteristiek voor de Romantiek 
is. Kunst was iets van hoger niveau en kun
stenaars waren mensen die in een andere sfeer 
leefden dan die der realiteit, en zo kwam het 
dat ze werden benaderd met een soort over
dreven respect, alsof ze ingewijden zijn in een 
andere wereld dan die van ons allemaal, en 
slechts te begrijpen door enkele uitverkorenen. 

Het was dan ook niet verwonderlijk dat het 
opkomende Realisme van de tweede helft van 
de 19e eeuw op heftige afkeer stuitte van 
allen die in de Romantiek een wijkplaats 
hadden gevonden buiten de beklemming van 

de dagelijkse realiteit, want door de realisten 
werden zij juist met hun neus op die realiteit 
gedrukt. Zo wilden de impressionisten "alleen 
maar" noteren wat ze zagen, zonder toe

voegingen en verfraaiingen. Het wachtwoord 
werd "observeren", en de taak van de kun
stenaar het geobserveerde zo nauwkeurig 
mogelijk te "verantwoorden" tot in alle biezon
derheden. Allerlei zaken die vroeger als 
de pen of het penseel des kunstenears 
onwaardig waren beschouwd werden nu 
met zcr·g opgespoord, bestudeerd en weerge

geven. Tekenend is wat Georges Clémenceau 
van zijn vriend Monet zei: "Monet, 
c'est un oeil, mais quel oei!!" Er ontstond 

een jacht op het eigene, het karakteristieke, 
niet alleen van mensen en dingen, maar ook 

van de wijze waarop ze zich aan het oog van 
de beschouwer voordeden, ook van hun 
momentele houdingen, belichtingen, verkor
tingen en oversnijdingen. Het schilderij hield 
op een in zichzelf besloten geheel te zijn, het 
werd de notitie van een natuur die bespied 
werd tot in haar meest onverwachte ver

schijningsvormen - de schilder beeldde niet 
langer een bekende wereld uit, hij ontdekte 
elke keer al schilderend een nieuwe, steeds 
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andere wereld. In de literatuur vond dit een 
parallel in Realisme en Naturalisme, waarin 
niet meer de hoge gevoelens van belang
rijke personen werden beschreven, maar 

waarin bij voorkeur de motieven en handelingen 
van alledaagse doorsneemensen werden ge
observeerd, geanalyseerd en weergegeven, en 
toen de integratie van het gewone in de kunst 
eenmaal ingang had gevonden werden de 

grenzen steeds wijder getrokken en drong de 
kunstenaar steeds verder door in het terrein 
van het individuele, het typische en het 

intieme. Wel werkten nog oude opvattingen 

door in nieuwe kunstvormen, zoals in de 

Poesie pure, het Cubisme, en de Abstractie en 
richtten ze zich nog op een ideaal, zij het in de 
beperkte zin van een zuiver litteraire en pic
turale wereld waarin het kunstwerk zoveel 
mogelijk op zichzelf gesteld werd, maar het 
terrein was nu voorbereid voor een laatste 
afbraak van de beletselen die kunst en leven 
gescheiden hielden. 

Die volledige ommezwaai kwam na de eerste 
wereldoorlog. Dadaïsten en Surrealisten ver
zetten zich tegen de mentaliteit waaruit de 
burgerlijke kunst was voortgekomen uit 

walging van een samenleving die geleid had 
tot massaslachting en economische ontredde
ring. Zij zagen in de artistieke idealisering een 
verdovingsmiddel, dat de gruwelijke werke
lijkheid gemaskeerd had en uit die opvatting 
ontstond een nieuwe existentiële entie-bour
geois kunst die begon met de afbraak van tot 
dan toe erkende artistieke waarden. Het 
kwam tot de heftig anarchistische anti-
kunst manifestaties van Dada, o.a. een 
presenteren van allerlei willekeurige voor
werpen en woordsamenstellingen die als 
kunstwerken geponeerd en aan het publiek 

voorgezet werden, dikwijls onder ironische 
titels om duidelijk te maken dat kunst eigenlijk 
een soort bedrog is, en er in feite geen 

onderscheid tussen kunst en onkunst bestaat, 
maar dit verschil alleen in de geest van de 

beschouwer gelegen is. Maar toen de eerste 
schrik hierover voorbij was, ging het aan
vankelijk overrompelde publiek deze demon

straties zelf aanvaarden als kunst en inplaats 
van de kunst om hals te brengen bieken de 
Dadaïsten niet anders te hebben gedaan dan 
hun voorgangers (zij het in andere vorm) 

namelijk alweer de grenzen van wat als kunst 
begrepen kan worden te hebben verwijd, 
want alleen al door de isolering van een 



bekend voorwerp of woord uit zijn gebruike
lijke context ontstond iets nieuws, dat op 
zichzelf en om zichzelfs wil als kunst ge
waardeerd kon worden. Zo werd ook het toe

val als een nieuwe belangrijke factor ontdekt 
en in gebruik genomen. Het vrije beelden, dat 
wil zeggen het niet op een vooraf vastge
steld doel gericht creatief proces, kwam in de 
plaats van het zorgvuldig uitgedachte, voorbe
reide en samengestelde kunstscheppen. De 
momentele inval, de toevallige ontdekking en 
de in vrije associatie ontstane vorm- en ge

dachtenreeksen, de spontaan ontstane werken 
kwamen in de plaats van de geconstrueerde 
totalen. Niet afbeelding maar uitdrukking werd 
het doel. Het begrijpen van zulke werken 
bracht zijn eigenaardige moeilijkheden mee 
omdat ze niet waren gesteld in een code, die 
zoals dat bij vroegere kunstwerken het geval 
was geweest, door een groot publiek zo 
bekend was, dat het helemaal niet merkte 
dat het gecodeerde "berichten" voorgezet 
kreeg. 
Zodra een nieuwe kunstvorm opkomt zit het 
publiek met de moeilijkheid dat het de sleutel 
ertoe mist, en dat die sleutel telkens in het 
werkstuk zelf ontdekt moet worden. Dat eist 
een grotere zelfwerkzaamheid dan velen 
kunnen opbrengen. Hoezeer zo'n werkstuk 
ontstaan is als logisch uitvloeisel van de 
persoonlijkheid van de maker, voor de be
schouwer doet het zich in het eerst voor als 
een soort random input, waaruit hij zelfstandig 
een begrijpelijke samenhang moet opmaken: 
eerst door zijn persoonlijke verwerking van die 
input komt een compleet kunstwerk tot stand. 
Dat is natuurlijk altijd al in zekere mate 't geval 
geweest. Altijd al heeft een lezer zijn lectuur, 
die bij eerste aanblik bestaat uit een ver
zameling typografische tekens moeten samen
lezen tot woorden, die tot zinnen en diè ten
slotte tot een verhaal waarvan hij de onver
mijdelijke leemten aanvult tot een 'gebeurtenis' 
die In zijn geest gaat functioneren als een 
levende werkelijkheid. 
De Poolse kunstfilosoof Roman lngarden 1) 
heeft er op gewezen dat in elk kunstwerk 
"Unbestimmtheitstellen" voorkomen, die bij 
het ervaren ervan door de beschouwer worden 
aangevuld. Maar in de nieuwere kunst van 

1) Studien zur Ontologie der Kunst. 
Tüblngen - 1962. 
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heden krijgt de beschouwer wel een heel groot 
deel van de totstandkomingen van het kunst
werk toebedeeld. Het uiterste hiervan vindt 
men wel in de Project-kunst, waar de kunste
naar volstaat met een ontwerp, maar het 
werkstuk zelf niet produceert. De beschouwer 
wordt hierbij wel tot meewerken gedwongen, 
wil hij niet in de kou blijven staan. 
Komt die collaboratie werkelijk tot stand dan 
is de beschouwer zozeer medekunstenaar 
geworden dat de grens tussen artist en publiek 
bijna is uitgewist, wat zeker een 
vorm van democratisering genoemd mag 
worden en de Duitse zegswijze Wer den Dich
ter wilt ~erstehen muss in Dichters Lande gehn 
Is hier zozeer werkelijkheid geworden dat er 
geen verschil meer is overgebleven tussen 
Dichtersland en publieksterritorium. 
Nog duidelijker valt de betrokkenheid van de 
beschouwer bij het kunstwerk op bij de 
Environments en de Happenings. Bij de eerste 
beweegt het publiek zich in het werkstuk, om 
en door de elementen ervan zoals men dat in 
een landschap kan doen. Doordat meestal de 
samenstellende delen opzettelijk uit waarde
loos materiaal zijn vervaardigd wordt de aan
dacht niet op hen, maar het arrangement 
gericht, dat door de rondwandeling van de 
beschouwer op steeds andere wijze samen
speelt. Door allerlei oorzaken, soms door 
protest uit het publiek, soms ook door pro
vocatie van de zijde der organisatoren kan 
dan een Happening ontstaan, d.w.z. het pu
bliek grijpt in de organisatie van het materiaal 
in, een gebeurtenis die zal doen denken aan 
de orgy-porgy uit Alous Huxley's Brave New 
World. Zo'n geburtenis kaen dan weer be
schouwd worden als een nieuw kunstwerk 
waarin de oorspronkelijke elementen met het 
publiek en hun handelingen tot een nieuw ge
heel samenkomen. 
Nieuw is hierbij vooral de noodzaak 
van een speelse instelling van de bezoekers, 
wil men dit soort kunst kunnen meebeleven. 

Men heeft de kunst dikwijls gekarakteriseerd 
als een soort verheven spel, maar tot voor 
kort lag in de officiële kunst de nadruk 
vooral op de verhevenheid en minder op het 
spel-element. De moderne ontwikkeling heeft 
de nadrukken juist andersom gelegd. Het 
kunstwerk is aan intrinsieke waarde, aan 
complicatie en aan de eisen die het aan de 
ontwikkeling van zijn publiek stelt gaan in
boeten, maar er is grote nadruk komen te 



liggen op de bereidheid van de beschouwer 
om mee te doen, mee te spelen en in te 
grijpen, om zelf iets met het gebodene te 
doen. Dat is iets anders dan popularisering, 
dan kunst voor het volk, en ongeveer het 
tegenovergestelde van de situatie waarin de 
kunstenaar een werkstuk aanbood dat als 
beloning voor goed gedrag (d.i. is de juiste 
instelling) genoten kan worden. Het gaat nu 
meer om het spel dan om de knikkers. 
"Het spel", schreef Huizinga in zijn Homo 
Ludens. "is vrijwillige handeling die binnen 

zekere grenzen van tijd en plaats wordt ver
richt naar vrijwillig aanvaarden doch volstrekt 
bindenden, met haar doel in zichzelf, en 
begeleid door een gevoel van spanning en 
vreugde en door een gevoel van "anders 
zijn" dan het gewone leven en het ver
wezenlijkt in de onvolmaakte wereld en het 
verwarde leven een tijdelijke beperkte vol
maaktheid". Het is frappant hoe deze definitie 
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van een man voor wie de schilderkunst 
eigenlijk afgelopen was met de komst van het 
Impressionisme juist van toepassing is op de 
ontwikkelingen daarna, met name op het 

kermis- en studentenjoolachtige karakter van 
Environments en Happenings. Die ontwikkelin
gen daarvan en de invloeden die er weer van 
zijn uitgegaan hebben een geweldige uitbrei
ding gegeven aan wat er onder het begrip 
kunst begrepen kan worden, tot een toestand 
die aan de voorheen zo belangrijke vraag 
naar de kwaliteit van het kunstwerk zijn over

heersende rol heeft ontnomen. Beide, nivel
lering en gebiedsuitbreiding kan men zien als 
een typisch democratische trek die tot gevolg 
kan hebben dat een groter publiek dan voor
heen zich voor kunst kan gaan interesseren 
zonder zich geestelijk te vertillen of in 
snobistische bewondering van het onbe
grepene te vervallen. 
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Voorwoord 

Wederom een nummer met vele gasten. Er 
komen er zelfs meer aan het woord dan 
redactieleden. Een goede zaak - een oordeel, 
dat niet wordt ingegeven door bescheidenheid 
(of het vertoon daarvan), doch door onze voor

liefde voor verscheidenheid. 

De discussie over een herziening van de 
Grondwet is door de nota, die het kabinet
Den Uyl onlangs voorlegde, in een wat con
creter stadium gekomen. Voor liberalen zitten 
daar principiele en praktisch-politieke kanten 
aan. In zijn artikel legt de voorzitter van de 
Tweede Kamerfractie van de VVD, H. Wiegel, 
de nadruk op het principiële karakter van zijn 
afwijzing van districtenstelsel en gekozen 
formateur. 

Een bijzonder woord van welkom voor de 
oud-hoofdredacteur van ons blad, het Tweede
Kamerlid L. M. de Beer. Wij hopen, dat niet 
alleen de nota van minister Gruijters hem in 
de pen heeft doen klimmen, doch ook de 
oude band met Liberaal Reveil. 

Drs. J. Th. J. van den Berg, wetenschappelijk 
medewerker aan de Leidse rechtenfaculteit in 
de afdeling staatkundig-historische studiën, 
schreef samen met H. A. A. Molleman "Crisis 
in de Nederlandse politiek" en publiceerde 
in Acta Politica en in Politiek Perspectief, 
tweemaandelijks tijdschrift van het Centrum 
voor Staatkundige Vorming (gelieerd aan de 
KVP). Voorts is hij politiek medewerker van 
NAG-Handelsblad. In die laatste kwaliteit 
schreef hij kritisch over de WD, die hij con
servatiever acht dan wij. Op onze vraag dit 
in ons blad nader toe te lichten ging hij 
gaarne in. 

Mr. J. Goppel reageerde op het vervolg
verhaal van ons redactielid Meijs over de 
Inkomensverdeling. Dergelijke reacties zijn 
ons zeer welkom. Meijs antwoordt en zet zijn 
vervolgverhaal voort. 

Het Eerst Kamerlid voor D'66, drs H. J. Rang, 
wijdt een belangwekkende beschouwing aan 
het probleem van Overheidsparticipatie en 
concurrentie. Sinds hij dit artikel schreef 
hield premier Den Uyl in Nijmegen zijn rede 

voor het Nederlands Christelijk werkgevers
verbond, waarin de relatie tussen overheid 
en onderneming weer anders werd bekeken. 
Met een andere invalshoek maar - naar ons 
oordeel - toch ook met een andere teneur. 

De voorzitter van de VVD-fractie in de ge
meenteraad van Amsterdam, H. H. Jacobse, 
bracht in juli van dit jaar een bezoek van 
enkele weken aan Suriname. Hij verdiepte zich 
daar in het bijzonder in de problemen, die 
aanleiding zijn tot de migratiestroom van 
Surinamers naar Nederland. Wij vroegen 
hem zijn impressies van deze reis weer te 
geven. Hij is het niet eens met de oplossing, 
die dr. W. Drees jr. inmiddels naar voren 
bracht. 

Het redactielid Peijster beschouwt de 
Criminaliteitsbestrijding, ook een politiek 
probleem. Dr. G. H. Scholten bespreekt het 
boek Société et Politique: La Vie des 
Groupes en H. A. M. Hoefnagels de 
Miljoenennota, waarbij hij de gelegenheid aan
grijpt om ook enkele opmerkingen te maken 
over de hierboven genoemde rede van 
premier Den Uyl. 



Grondwet . 
1n discussie 

H. Wiegel 

Leidraad voor het politiek handelen van de 

Tweede Kamerfractie van de VVD is - naast 
het beginselprogram en het urgentie-

program 1972 - het verkiezingsprogramma 1971 
- 1975, "Liberalen op nieuwe wegen". 

In dit programma spreekt de VVD zich in de 
paragraaf "Kiesstelsel en partijvorming" 
ondermeer uit voor: 
1. handhaving van het bestaande stelssl van 

evenredige vertegenwoordiging; 
2. afwijzing van rechtstreekse verkiezing van 

de Minister-President door de kiezers; 
3. kandidaatstelling door de Tweede Kamer 

van de kabinetsformateur, tevens kandidaat 
minister-president. 

De derde door mij gereleveerde partij
uitspraak was het rechtstreekse gevolg van 
de politieke opstelling, welke de Tweede 
Kamerfractie van de VVD onder leiding van 
Mr. W. J. Geertsema had gekozen tijdens het 
debat in de Tweede Kamer over het initiatief
wetsvoorstel van de Kamerleden Van Thijn, 
Goudsmit en Aarden. Dit initiatief-ontwerp, 
dat beoogde invoering van een beperkt 
districtenstelsel en rechtstreekse verkiezing 
van de Kabinetsformateur mogelijk te maken, 
werd door confessionelen en liberalen ver
worpen. 
Tijdens het debat in de Kamer over het 
voorstel van Van Thijn c.s. werd met steun 
van de WD wel een motie aanvaard 
waarin als wenselijk werd uitgesproken dat 
"na de verkiezingen van 28 april1971 de 
nieuwgekozen Kamer op korte termijn bijeen
komt, teneinde - indien deze nieuwe Kamer 
dit wenst - in een openbare beraadslaging te 
onderzoeken of een meerderheidsoordeel kan 
worden uitgesproken omtrent een door het 
staatshoofd te benoemen kabinetsformateur, 
die in beginsel de leiding van het door hem 
te formeren kabinet op zich zal nemen". 

Na de verkiezingen voor de Tweede Kamer 
in het voorjaar van 1971 gaf de Kamer uit
voering aan de door haar aanvaarde motie. Het 
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d2b~t ieverd::; echter geen r.:s~Jitcnt op. De 
door de drie linkse partijen kandidaat gestelde 
formateur, drs. J. M. den Uyl, haalde de 
meerderheid niet. En confessionelen en 
liberalen slaagden er niet in met een geza
menlijke kandidaat te komen on trokken daar 
do conclusie uit dat het daarom maar beter 
was het stellen van kandidaten achterwege 
te laten. 

Voor de VVD had het stellen van een kandidaat 
geen zin, omdat deze niet door de confessio
nelen zou worden gesteund en dus geen 
enkele kans zou maken. De conbssionelen 
waagden het niet met een kandidaat te komen 
omdat zij zo kort na de verkiezingen een 
keuze voor een bepaalde richting van politieke 
samenwerking niet wilden doen. 

Juist voor die partijen, die in de verkiezingstijd 
niet tot een duidelijke uitspraak van een 
voorkeur voor samenwerking met anderen 
kunnen of willen komen, bleek het onmogelijk 
vlak na verkiezingen die keus opeens wel te 
maken door zich voor een bepaalde kandidaat 
als kabinetsformateur uit te spreken of zelf 
een kandidaat te stellen. 

Het ziet er niet naar uit dat bij de eerst

komende Kamerverkiezingen de confessionelen 
tot een andere opstelling zullen komen. 
ARP-voorzitter Drs. J. de Koning verklaarde 
onlangs via de radio dat de ARP niet bereid 
is het kabinet-Den Uyl - als dat de rit uitzit -
tot inzet van de verkiezingen te maken. En 
KVP-voorzitter Dr. D. de Zeeuw kwam in 
dezelfde uitzending min of meer terug op eer
der door hun afgelegde verklaringen, dat de 
KVP dit wel zou willen doen. 

Als - en dat laat zich aanzien - in de politieke 
opstelling die de confessionelen altijd hebben 
gekozen in de komende tijd geen verandering 
komt en zij, net als voorheen, in de volgende 
verkiezingscampagne de handen zoveel 
mogelijk vrij zullen houden, zal ook in de 
toekomst een Kamerdebat direct na de ver
kiezingen geen meerderheid voor een 
kandidaat-formateur opleveren. 

Het beheersen van de techniek maandenlang 
in eigen kring Seelenmassage toe te passen 



is - schreef ik in mijn brochure "de geloof
waardigheid van een alternatief" - een onmis
bare eigenschap voor confessionele fractie
voorzitters. Weken en soms maanden van 
overleg, overreding, druk en onderhandeling, 
zijn nodig voordat de fractieleiders van de 
confessionele partijen er enigermate zeker van 
zijn dat het kiezen van een bepaalde koers 
in de eigen kring niet al te veel brokken zal 
opleveren. 

Tot het arsenaal van de politici die met de 
confessionelen moeten onderhandelen zal - zo 
schreef ik deze zomer - dan ook het hebben 
van engelengeduld noodzakelijkerwijs moeten 
behoren. 

Dat leidt mij tot de conclusie dat het beter 
is als voor de toekomst wordt afgezien van 
het houden van een debat in de Kamer direkt 
na de verkiezingen over de aanwijzing van een 
kandidaat voor het formateurschap. In de 
huidige politieke constellatie van ons land is 
de Tweede Kamer niet in staat bij meerder
heid zo'n kandidaat bij het Staatshoofd aan 
te bevelen. 

De tussenweg tussen de oude formatie
procedure en het rechtstreeks kiezen door de 
bevolking van de kabinetsformateur is door 
de interne situatie binnen de confessionele 
partijen op dit moment een onbegaanbare. 

Dat betekent dat de politieke partijen en hun 
Kamerfracties heel duidelijk voor de keus 
worden gesteld: 
of handhaving van de tot nu toe gevolgde 
procedure of aanwijzing door de kiezers van 
de formateur. 

In de nota inzake het Grondwetsherzieningsbe
leid, op 4 juni van dit jaar gepubliceerd, wordt 
voorgesteld de kabinetsformateur rechtstreeks 
te doen kiezen. Een kandidaat die de vol
strekte meerderheid van de bij de verkiezing 
uitgebrachte stemmen zou behalen, zou door de 
Koning met de vorming van een kabinet moeten 
worden belast. Dit voorstel wordt gedaan in 
samenhang met het voornemen van het 
kabinet tot invoering van een beperkt 
districtenstelsel over te gaan. 
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Op het eerste gezicht lijkt het kabinet daarmee 
het standpunt van de linkse partüen, zoals 
dat was neergelegd in het initiatiefontwerp
Van Thijn c.s., te hebben overgenomen. 
Tijdens het debat in de Tweede Kamer over 
dit voorstel bleek heel duidelijk dat voor de 
indieners het voorstel tot invoering van een 
beperkt districtenstelsel onlosmakelijk ver
bonden was aan dat van de verkiezing van 
de kabinetsformateur. 

De regering zet in de nota haar standpunt 
als volgt uiteen: 
" ...... In de gedachtengang van de regering 
is er een nauwe samenhang tussen haar voor
stellen omtrent het kiesstelsel en die omtrent 
de regeringsvorming. De effecten van beide 
beïnvloeden en versterken elkaar. Het is in 
het belang van een goede werking van de 
parlementaire democratie, dat zij beide worden 
gerealiseerd". 

Voor de goede verstaander - zo schreef ik in 
"Vrijheid en Democratie" van 22 juni j.l. -
betekent dit dat de regering de mogelijkheid 
van ontkoppeling van beide voorstellen open
laat. "Een nauwe samenhang" is wat anders 
als "onlosmakelijk verbonden". 
Ook de fractievoorzitter van de P.v.d.A. in de 
Tweede Kamer,Drs. E. van Thijn, heeft dat 
goed begrepen. Toen hem op 4 juni in de tele
visierubriek "Achter het Nieuws" gevraagd 
werd of de invoering van het districtenstelsel 
niet zou leiden tot het vormen van drie 
blokken in de Nederlandse politiek, antwoordde 
hij: 

" ...... Als dat het eindresultaat zou zijn, zou 
de staatkundige vernieuwing mislukt zijn, 
want het gaat er juist om dat de kiezers de 
keuze kunnen doen tussen twee alternatieve 
regeringscombinaties. 
Het is juist: als uitsluitend het gematigd 
districtenstelsel zou worden aanvaard door de 
Kamer, zou dat betekenen dat kleine 
partijtjes verdwijnen en dat er drie grote 
blokken gaan ontstaan en dat het centrum 
toch beslist over de kabinetsformatie. Vandaar 
die onverbrekelijke samenhang met die 
gekozen kabinetsformateur". 

In termen van practische politiek zijn uit deze 
duidelijke uitspraak van Van Thijn drie 
conclusies te trekken: 



1. De P.v.d.A. is voorstander van de in

voering van het instituut van de gekozen 
formateur, omdat daardoor de kiezers 
worden gedwongen te kiezen 
of voor een regeringscombinatie waaraan de 
P.v.d.A. deelneemt, 

Of voor een kabinet dat voor de VVD 
wordt gesteund. 

2. De P.v.d.A. wil via de gekozen formateur 
de confessionele partijen de beslissing over 
de vraag in welke zin ons land gaat worden 
geregeerd uit handen slaan. 

3. Als de meerderheid in de Tweede Kamer 
het voorstel de kabinetsformateur recht
streeks te doen kiezen afwijst, is de 
P.v.d.A. niet voor de invoering van het 
districtenstelsel. 

Op de staatrechterlijke en staatkundige 
bezwaren die in de Tweede Kamerfractie van 
de VVD leven tegen de aanwijzing door de 
kiezers van de kabinetsformateur, behoef ik 
hier niet uitgebreid in te gaan. In het rapport 
"Kiezer/gekozene" en in "Liberalen op 
nieuwe wegen" zijn onze standpunten uitvoerig 
uiteengezet. 

Na de uitspraak van Van Thijn kan daar nog 
aan worden toegevoegd dat - hoe ook wij het 
zouden toejuichen als alle grotere partijen 
vóór de verkiezingen zouden zeggen met 
welke andere partijen zij na de verkiezingen 
wel of niet zouden willen samenwerken - ik 
er niets voor voel via de ingreep in de 
procedure van kabinetsvorming de kiezers te 
dwingen een keuze voor het ene of het 
andere kabinetsbeleid te maken. 

Zij die op de confessionele partijen stemmen 
weten dat dit zowel tot een kabinet van 
socialisten en confessionelen, als tot een 
regeringscombinatie van confessionelen en 
liberalen kan leiden. Dat kan de P.v.d.A. 
vervelend vinden en dat kan de WD 
betreuren. 
Die wisselvalligheid in politieke opstelling is in 
het huidige karakter van de confessionele 
partijen ingebakken. Dat moet zowel de 
P.v.d.A. als de WD, ertoe brengen de 
confessionelen zoveel mogelijk tot een keuze 
te brengen en - waar dat niet gebeurt - aan de 
kiezers duidelijk maken dat de duidelijke 
opstelling die wij kiezen te prefereren is boven 
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de houding van de confessionelen. En de 

uitslagen van de verkiezingen vanaf 1971 
tonen wel aan dat heel veel van oudsher 
confessionele kiezers steeds minder voelen 
voor de politiek van niet-kiezen-vooraf die 
door de confessionelen wordt gevoerd. Het 
geeft ongetwijfeld steun aan de neiging van 
socialisten en liberalen om de confessionelen 
zoveel mogelijk voor het blok te zetten en 

tot een keuze te dwingen. Maar om vanwege 
die politieke geneigdheid ons staatsrecht 
fundamenteel te herzien is mij te pragmatisch. 

Echte politieke vernieuwing is niet af te 
dwingen door de staatrechtelijke regels te 
veranderen. 
Onze principiële bezwaren tegen de recht
streekse verkiezing van de kabinetsformateur 
zijn door politieke machtsoverwegingen die 
Van Thijn als argumentatie aanvoert, alleen 
maar versterkt. 

Binnenkort start in de Tweede Kamer het 
debat over de regeringsnota. Dat debat wordt 
voorbereid in een tweetal openbare commissie
vergaderingen. Dan zal blijken hoe de ver
schillende partijen zich tegenover de voor
stellen van de regering zullen opstellen. 

Ons standpunt is bekend. 

Ook het standpunt van de confessionelen 
wordt steeds duidelijker zichtbaar. In het ver
leden hebben zij de gekozen formateur steeds 
afgewezen. En in de uitspraak van Van 
Thijn zullen zij geen reden hebben gevonden 
van mening te veranderen. KVP-fractie
voorzitter Andriessen noemde tijdens de 
laatste Algemene Beschouwingen de gekozen 
formateur als een van de verschilpunten 
tussen P.v.d.A. en KVP. 

Dat betekent dat er gerede twijfel kan bestaan 
of het het kabinet zal gelukken zijn voorstel 
de formateur door de kiezers te doen aan
wijzen door de Tweede Kamer aanvaard te 
krijgen. De Kamer zal bij het debat over de 
nota zeker worden gevraagd zich uit te 
spreken tegen dit voorstel. Zo'n motie haalt, 
als confessionelen en liberalen bij hun eerder 
ingenomen standpunt blijven, de meerderheid. 
En dan komt de P.v.d.A. in een lastig parket. 

De P.v.d.A. zal bij afwijzing van de gekozen 
formateur door de meerderheid in de Tweede 



Kamer moeten kiezen. Of zij handhaaft haar 

standpunt van de onlosmakelijke verbonden
heid tussen invoering van de gekozen for
mateur en van het districtenstelsel. 
Of zij komt op dat standpunt terug en accep
teert alsnog alleen het districtenstelsel. 
Ik sluit dat laatste zeker niet uit omdat de 
socialisten in het kabinet eventuele loskoppe
ling hebben geaccepteerd en omdat zetel
honger de P.v.d.A. haar eerder ingenomen 
stelling kan doen verlaten. Die overweging 
heeft de confessionelen waarschijnlijk ook tot 
hun standpunt ten opzichte van het kies
stelsel gebracht. Zij hopen door lijstverbin
ding van KVP, ARP en CHU via het districten
stelsel terug te winnen wat zij door gebrek 
aan vertrouwen van de kiezers in hun beleid 
hebben verloren. 

Maar anders dan voor de confessionelen is het 
districtenstelsel voor de P.v.d.A. niet het 
redmiddel om zoveel mogelijk macht te 
behouden en te verkrijgen. Zeker: de Pv.d.A. 
zal onder een twaalf-districtenstelsel zetels 

winnen. 

Doch ook de confessionelen zullen dat en de 
WD zit met het huidige stemmenpercentage 
dat ze behaalt ook aan de voordelige kant van 
de streep. Dat betekent dat bij invoering van 
een districtenstelsel zoals de regering dat 
voor ogen heeft er een forse meerderheid in de 
Tweede Kamer komt voor een confessioneel
liberale coalitie. En dat lijkt mij voor de 
socialisten niet het doel waarnaar zij streven. 
Mijn taxatie is dan ook dat de P.v.d.A. indien 
de Tweede Kamer de invoering van de recht
streekse verkiezing van de kabinetsformateur 
afwijst, geen steun zal geven aan het voorstel 
een districtenstelsel in te voeren. En dat 
heeft tot gevolg dat er een meerderheid in de 
Kamer van socialisten, liberalen, en kleinere 
fracties aanwezig is om dit plan van het 
kabinet om zeep te helpen. 

Voor de WD zou het machtspolitiek gezien 
zeer voordelig zijn om tesamen met de confes
sionelen te proberen in ons land een dis
trictenstelsel in te voeren. We hebben er 
beide - ieder apart en ook gezamenlijk -
voordeel van. 
De confessionelen boeken er zetelwinst door, 
de WD doet dat ook en er komt daardoor 
een behoorlijke meerderheid in de Tweede 
Kamer van liberalen en confessionelen tesamen 
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Onze kansen weer in de regering te komen 

zouden er aanzienlijk door stijgen en de con
fessionelen zouden hun machtspositie die zij in 
het verleden altijd hebben gehad, weer in 
één klap kunnen herstellen. 

Verleiding genoeg dus. 

Toch voel ik voor een dergelijke koerswijziging 

niets. 
Niet omdat tegen het huidige kiesstelsel geen 
bezwaren zouden zijn aan te voeren. Die 
bezwaren zijn er. Maar ze zijn er niet pas 
sinds 1966. 

In het werk van Van Welderen Rengers, 
"Schets eener parlementaire geschiedenis van 
Nederland" wordt een serie bezwaren die in 
1917 tegen het stelsel van evenredige ver
tegenwoordiging werden geopperd, zo samen
gevat: 

1. dat dit systeem verstarrend zou werken op 
de beweeglijkheid der politieke schake
ringen; 

2. dat de macht der politieke partijbesturen 
zou toenemen; 

3. dat de persoonlijke wil van de kiezers 
minder betekenis zou krijgen; 

4. dat de mogelijke versnippering der politieke 
partijen de regeringsformatie kan be
moeilijken; 

5. dat door de vrijheid van partijvorming een 
kans bestaat in de Staten-Generaal ver
tegenwoordigers te brengen van bepaalde 
belangen, die niet zijn onderscheiden naar 
staatkundige verschillen in kiezerscorps; 

6. dat de mindere goden onder de politici aan 
de macht der partijbesturen geheel zouden 
zijn onderworpen. 

Daartegenover heb ik in mijn in 1968 versche
nen "Een partijtje libre" een aantal kwade kan
ten die zitten aan het verlaten van de even
redige vertegenwoordiging genoemd: 

1. een districtenstelsel behoeft niet te leiden 
tot minder partijen, zoals door de voor
standers ervan steeds wordt beweerd. 
Vóór 1917 waren er onder het toen in ons 

I 
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land bestaande meerderheidsstelsel ook 

tien partijen in de Tweede Kamer vertegen
woordigd. 

2. Kleine partijen en grotere groeperingen met 
een gespreide aanhang komen bijna niet 
meer aan bod. Een groter aantal kiezers kan 
bij verkiezingen rustig thuisblijven. 

3. Nieuwe partijen met frisse ideeën (D'71 bij
voorbeeld!) zullen nauwelijks nog een kans 
krijgen. 
(Het werd niet zoals ik in 1968 ver
wachte D'71, maar DS '70, H.W.). 

4. Onder een districtensysteem kunnen we 
allerlei stembusaceoorden krijgen die van 
district tot district verschillend zijn. In 
sommige kiesgebieden zullen CHU en VVD, 
in andere, ARP en CHU, in weer andere 
P.v.d.A en ARP pacteren. Is dat nu zo 
bevorderlijk voor de politieke duidelijkheid? 

5. Het gepraat in het parlement over plaatse
lijke bruggen, wegen en sloten is nu al 
haast niet om aan te horen. 

De VVD-Tweede Kamerfractie heeft tot nu toe 
steeds principieel vastgehouden aan haar 
voorkeur voor het stelsel van evenredige 
vertegenwoordiging. Dat standpunt was on
wrikbaar en mijn persoonlijke mening is dat het 
ook onwrikbaar moet blijven. 

Door Mr. W. J. Geertsema is in 1971 bij de 
onderhandelingen die leiden tot de formatie 
van het kabinet Biesheuvel gedaan gekregen 
dat het kabinet geen voorstel tot wijziging van 
ons kiesstelsel zou indienen en ook dat -
voor het geval dat beide Kamers der 
Staten-Generaal een initiatiefwetsontwerp 
zouden aanvaarden - het kabinet het contra
seign niet zou zetten. 

Ook in 1972 tijdens de informatiefase-Ruppert 
is namens de Tweede Kamerfractie aan de 
confessionelen medegedeeld dat een even
tuele wijziging van het kiesstelsel voor de VVD 
breekpunt zou zijn. 

In een brief aan de informateur heb ik dat 
vastgelegd. 

Er is naar mijn mening thans geen enkele 
aanleiding om op ons standpunt terug te 
komen. Integendeel. Niet alleen gelden ook nu 
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nog de vsrschillende bezwaren door ons 

in de loop der jaren tegen wijziging van ons 
kiesstelsel aangevoerd, maar daar komt nog 
bij dat de verkiezingsuitslagen van 1972 en 
1974 mij in mijn opvattingen hebben ver
sterkt 
Ons huidige kiesstelsel geeft de kiezers de 
macht om nieuwe partijen een kans te geven. 
Geen enkele nieuwe groep - D'66, DS'70, 
NMP, de PPR - zou onder een twaalf
districtenstelsel een kans hebben gekregen. 

Deze zomer schreef ik het zo. 

"De kiezers hebben hun, en zij zijn daartoe 
in staat gesteld door het stelsel van de 
evenredige vertegenwoordiging, een faire 
kans gegeven. De kiezers hebben ook, toen 
eenmaal bleek wat de gedachten van de 
nieuwkomers waard waren, hen dat op 
passende wijze laten weten. 
Anders gezegd, het huidige kiesstelsel stelt 
nieuw opkomende politieke stromingen in staat 
zich parlementair te vertalen en opent de 
mogelijkheid van kanalisering van onlust
gevoelens. 
Het huidige kiesstelsel opent daarnaast voor 
kleine, doch in ons volk gewortelde politieke 
stromingen, de mogelijkheid hun stem in de 
volksvertegenwoordiging blijvend te doen 
horen. Daardoor worden de oudere, gevestig
de partijen wakker gehouden. Als zij de 
storm van de vernieuwing weten te doorstaan 
en daar een antwoord op weten te geven, dan 
biedt - ook dat is de les van 1972 en 197 4 -
het huidige kiesstelsel voldoende garantie dat 
de kiezers dit ook via hun stem tot uiting 
brengen. En het bestaan van kleine, principieel 
gefundeerde partijen zorgt er tegelijkertijd 
voor dat de grotere groeperingen beperkt 
worden In hun mogelijkheden van koers te 
veranderen. Als de P.v.d.A teveel naar het 
midden zou koersen, krijgen PSP en CPN de 
wind in de zeilen. Als de ARP teveel naar 
links zou gaan, betekent dat zetelwinst voor 
het GPV. 

Het huidige kiesstelsel biedt nieuwe stromingen 
snel een kans, waardoor de oude partijen tot 
reageren worden gedwongen maar zorgt er 
tegelijkertijd voor dat onverhoedse koers
wijzigingen van grote partijen worden ge
corrigeerd door kleine, principiële. Meer dan 
enig ander kiessysteem biedt het stelsel van 
de evenredige vertegenwoordiging opening 



aan politieke vernieuwingsbeweging. Meer 
dan enig ander kiessysteem is het stelsel van 
de evenredige vertegenwoordiging waarborg 
voor politieke stabiliteit". 

Met veel belangstelling kijken wij uit naar de 
komende discussies in de Tweede Kamer. 
Discussies die fundamenteel kunnen zijn en 
politiek interessant omdat wij dan zullen zien 
hoe de socialisten en de confessionelen zullen 
manoeuvreren. 
Het zal meer een debat worden tussen de 
partijen onderling dan tussen Kamer en 
Kabinet. 

De strijd wordt tussen de fracties uitgevoch
ten, aanleiding ertoe is de nota die de 
regering heeft ingediend. 
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Een nota, die niet uitmunt door originaliteit en 

nieuwheid, een mager stuk. Wie een machtig 
nieuw concept voor onze constitutie had ver
wacht, kijkt op zijn neus, schreef één van de 
dagbladen. 

En Professor Mr. H. Th. J. F. van Maarseveen 
zei het aldus: "Ik ben bijzonder teleurgesteld. 
Ik had met name van dit kabinet een derge
lijke nota nimmer verwacht. Ik dacht zelfs 
dat degene die destijds het initiatief heeft 
genomen tot laat ik zeggen, het perspectief 
maken van een nieuwe grondwet, de heer 
Toxopeus van de WD. zich een ongeluk 
geschaamd zou hebben als hij met deze nota 
was uitgekomen". 
De VVD-Tweede Kamerfractie verheugt zich op 
de discussie! 



Onorthodoxe bespiegelingen 
H. A. M. Hoefnagels 

De vorige Miljoenennota is op deze plaats een 
gok genoemd. Om tegemoet te komen aan de 
verlangens van de vakbeweging en zo de 
kans op een centraal akkoord open te houden 
gebruikte de minister van financiën voor 1974 

een deel van de begrotingsruimte van 1975. 
Een goede gok? Wü zullen het nooit weten. 
De matiging, waartoe Duisenbergs cijferwerk 
moest inspireren, werd immers vervangen 
door een machtiging. Omdat de olieman wat 
ruw door de buurt reed, stopte de regering 
de slinger onder 't bed. Zo inde zij per 
deurwaarder de winst, waarop zij anders 
nerveus had moeten wachten. 

En de inzet? Wat is daarvan geworden? Die is 
inmiddels ruimschoots afgelost. Niet door 
Duisenberg zelf, maar door de gebruikers 
van ons aller aardgas. De begrotingsruimte 
voor 1975 is immers heel wat royaler dan toen 
kon worden voorzien. Deels door een andere 
berekening van het structurele tekort. Doch 
vooral door de extra opbrengst van het aard
gas. Die - U weet het - wordt gerecht
vaardigd door de stijging van de oliepr[jzen. 

Toen premier Den Uyl ons nu bijna een 
jaar geleden somber voorhield, dat het nooit 
meer zou worden wat het was geweest, kon 
h[j niet bevroeden spoedig reden te zullen 
hebben de Arabieren dankbaar te z[jn voor hun 
agitatie. Niet alleen deden z[j een gok ver
keren in zekere winst, z[j stelden hem ook 
geheel onbedoeld in staat voor 1975 de 
overheidsuitgaven op te voeren met 23 procent 
zonder de belastingen te verhogen. 

Nu is die fiscale bescheidenheid van het 
kabinet slechts sch[jn. Inderdaad verlangt het 
150 gulden minder van ons. Maar het int wel 
95 procent van de verhoging van de aard
gaspr[js, die ons gemiddeld 175 gulden gaat 
kosten. Gemiddeld; dat wil zeggen wie geen 
aardgas verbruikt is bl[j, wie zich door de 
overheidsvoorlichting van weleer heeft laten 
verleiden tot gasverwarming heeft minder 
reden tot juichen. Een merkwaardige methode 
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van lastenverdeling. 

Want van tweeën één: Of ons belasting
stelsel is bill[jk en dan zijn handigheidjes als 
hierboven omschreven per definitie onbill[jk. 

Of het systeem behoeft correctie, maar dan is 
een openl[jke w[jziging na een goed voorbe
reid parlementair debat beter dan wat hap
snap-ingrepen. Beter in ethische zin. Misschien 
niet in praktisch-bestuurlijke zin. Want het mag 
dan mode zijn te pleiten voor bewustmaking, 
de overheid maakt ons niet graag bewust van 
de totale (bedoelde en onbedoelde) her
verdelende invloed, die z[j op ons inkomen 
heeft. Het verzet tegen de st[jgende lasten zou 
dan wel eens eerder actief kunnen worden 
dan ook mensen als prof. Duisenberg nu 
reeds vrezen. Daarover straks nog iets. 

Hier z[j slechts vastgesteld, dat het kabinet 
geluk heeft gehad. Een geluk b[j een ongeluk, 
maar toch. De oppositie behoeft zich daardoor 
overigens niet te laten ontmoedigen. Bü de 
Algemene Beschouwingen is gebleken, dat 
mét de noodzaak tot gokken ook is wegge
vallen de in het hachel[jke avontuur van toen 
begr[jpelijke solidariteit van de echte en de 
gedagende regeringspartijen. Er is meer 
financiële ruimte. Maar er is ook meer politieke 
ruimte voor meningsverschil. Wiegel kon het 
rustig aan doen; Andriessen en Van Thijn 
zaten elkaar toch al in de haren. 

Bovendien zijn ook progressief te achten 
deskundigen allerminst van mening, dat het 
kabinet zijn geluk goed heeft uitgebuit. Enkele 
citaten mogen aantonen, dat de Miljoenen
nota in die kring zelfs tamel[jk slecht is 
gevallen. 

Prof. dr. Th. Stevers (in de Volkskrant van 
18-9) over de werkloosheidsbestrijding: 
"De vraag is nu, wat de overheid doet om 
deze ziekte te genezen. Ze stuurt driftig 
ambulances rond om eerste hulp b[j ongeluk
ken te verlenen via subsidies en krediet
garanties. Maar dat neemt de kwaal niet weg. 
Dat leidt wel tot een steeds verdergaand en 
gedetailleerd overheidsingr[jpen en ineffi
ciënter productie." "Het l[jkt m[j welhaast 
zeker, dat voortzetting van het huidige finan
cieel-economisch beleid zal leiden tot een 
verdere toeneming van de structurele werk-



loosheid en een steeds gedetailleerder 

overheidsingrijpen in de economie. Dat leidt 
niet alleen tot inefficiënte productie, maar ook 
tot centralisme en bureaucratie." 

Prof. dr. L. Koopmans (in Economisch-Statis
tische Berichten van 2-1 0): 
"De extra aardgasopbrengsten kwamen vrij 
plotseling op; men heeft eenvoudig niet de 
gelegenheid gehad diep na te denken over 
de beste bestemming. In die situatie is de toe
voeging aan de algemene middelen ook wel 
begrijpelijk. Het was echter op zichzelf ook 
mogelijk geweest de extra aardgasbaten in 
een fonds te storten ... Deze middelen 
zouden tijdelijk kunnen worden uitgaleend 
(bijv. aan Italië om dit land te steunen in zijn 
betalingsbalansmoeilijkheden). Intussen zou 
Economische Zaken gelegenheid hebben de 
studliJ over de herstructurering van het 
Nederlandse bedrijfslevDn af te ronden; eHn 
zaak die nauwCJ relatie hedt met de aan-
pak van de structurele werkloosheid. Aan
wending van de (tijdelijke) extra aardgas
opbrengsten in deze richting zou m.i. de 
voorkeur moeten hebben." 

En wat de uitgavenexplosie in 1974 en 1975 
betreft vraagt Koopmans zich af, of de in
gebouwde groeitendenties wel te beheersen 
zullen blijken. Hij vreest een felle acceleratie 
die over een paar jaar zal inzetten: "De toch 
al sterke drukstijging van belastingen en 
sociale premies wordt er nog eens extra 
door gestimuleerd en dat is geen prettige 
gedachte." 

De Commissie van Economische DGskundigen 
van de SER in haar gebruikelijke rapport: 
"Met het oog op de bestrijding v<1n de struc
turele werkloosheid en het tegengaan van de 
inflatie zou naar het inzicht van de CED een 
groter deel (van de extra middelen - H.) 
moeten worden besteed voor gerichte en 
globale lastenverlaging, vooral ook voor het 
bedrijfsleven ter compensa:ie van kosten
stijgingen uit hoofde van de prijsverhoging 
van olie en aardgas. Vermeden dient le worden, 
dat vanwege de extra ruimte te gemakkelijk tot 
een vergroting van de algemene overheids
uitgaven wordt overgegaan." "Afgezien van 
politieke voorkeuren op dit terrein, gaat het 
hierbij om een beoordeling van dG relatieve 
effectieviteit van collectieve uitgavenverho
gingen versus lastenverlichting met beirek
king tot de algemeen aanvaarde doelstellingen. 
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Onder de huidige omstandigheden slaat de 

CED de effectiviteit van het laatste instrument 
wat hoger aan dan van het eerste." 

Drie van de zes leden van de CED zijn van 
socialistische signatuur. Een van hen heeft 
zich echter gehaast in interviews de kritische 
toon van het stuk wat af te zwakken. Dit 
versterkt de indruk, dat het rapport het 
resultaat van compromissen is. De vraag rljst 
dan wel, wat de zin ervan nog kan zijn. 
Minister Duisenberg kon het in elk geval 
relativeren door ietwat geërgerd op te merken, 
dat hij er innerlijke tegenstrljdigheden in had 
ontdekt (NRC-Handelsblad). 

Niettemin: er is kritiek - behoedzaam ge
formuleerde, maar inhoudelijk toch wel 
ongezouten kritiek - van wetenschapsmensen, 
die de regering goed gezind zijn, althans niet 
reageren uit een bij voorbaat negatieve 
instelling. De oppositie kan daarover mees
muilen. Geen groter vermaak dan leedvermaak, 
nietwaar? Het is echter zinvol niet met 
gniffelen te volstaan. Wat is er aan d:J hand? 
Hoe is het mogelijk. dat een kabinet met zo 
veel economische deskundigen zich zulke 
kritiek op de hals haalt? 

Theoretisch kan ik drie verklaringen voor dit 
ietwat onthutsende verschijnsel bedenken : 
1. Het ontbreekt de regering aan inzicht -
bü alle specifieke kennis van afzonderlijke 
ministers zou zij een gezamenlijke afstandelijke 
kijk op de economische verhoudingen 
ontberen; 2. Het overheidsapparaat is een 
inerte massa, waarvan de bewegingsrichting 
door geen tien Duisenbergen meer is te be
invloeden; 3. De regering - of een belangrijk 
deel daarvan - koestert eigenlijk andere 
doelstellingen dan de geestverwante des
kundigen vermoeden. In de praktijk geloof ik, 
dat deze drie mogelijke verklaringen elk een 
deel van de waarheid omvatten. Zij zijn alle 
drie enigszins juist. Om dat te illustreren kan 
ik het beste uitgaan van de geciteerde op
merkingen van de CED. 

Haar beoordeling van de relatieve effecti-
viteit van collectieve uitgavenverhogingen 
versus lastenverlichting doet haar onder de 
huidige omstandigheden de voorkeur gevnn 
aa11 het laatste instrument. De regering 
daarentegen besloot tot het eerste. Het ligt dan 
voor de hand te vermoeden, dat de ministers 
tot een andere beoordeling zijn gekomen en 



men zou willen weten: op grond waarvan? 

In de Miljoenennota zoekt men zowel het 
oordeel als de argumentatie ervan tevergeefs. 
Slechts wordt aangegeven, dat er als gevolg 
van de uitgavenstijging een schepping van 

werkgelegenheid plaats vindt, die de daling 
van werkgelegenheid in de industriële sector 
grotendeels compenseert. Is grotendeels 
voldoende? Is het wenselijk of noodzakelijk 
de compensatie in een andere dan de 
industriële sector te zoeken? Is lastenver
lichting niet beter geschikt om de loon-prijs
spiraal te doorbreken en zou dat op de duur 
niet belangrijker zijn voor de werkgelegen
heid? De regering doet er het zwijgen toe. 

Na een tienjarig verblijf in het buitenland, 
waar ik de begrotingsdebatten van enkele 
landen nauwkeurig mocht volgen, was het mij 
al eerder opgevallen, dat die discussies in 
Nederland een ander accent hadden dan 
elders. Daar ligt de nadruk op de gevolgen 
voor de particuliere sectoren van de econo
mie. Bij ons op de relatieve wenselijkheid van 
mogelijke nieuwe overheidsuitgaven, waarbij 
het opvullen van de zogeheten structurele 
ruimte een vanzelfsprekendheid is. Ik vrees 
daarom dat Koopmans gelijk heeft, als hij 
stelt, dat men eenvoudig niet de gelegenheid 
heeft gehad diep na te denken over de beste 
bestemming van de extra middelen. Ik ben 
bang, dat de regering het buitenkansje van 
het aardgas als een bonanza heeft gezien 
en zich niet erg heeft bekommerd om de 
relatieve effectiviteit van opsouperen of 
uitdelen. 

In dit verband zij eraan herinnerd, dat in de 
jaren 1966 tot 1972 onder kabinetten met een 

signatuur van centrum-rechts de gezamenlijke 
druk van belastingen en sociale premies steeg 
van een derde tot nagenoeg de helft van het 
Nationaal Inkomen. Dat duidt niet alleen op de 
hierboven omschreven vanzelfsprekendheid 
van het opvullen van de ruimte, doch ook op 
een gebrek aan mogelijkheden de bewegings
richting van de inerte massa van het overheids
apparaat te beïnvloeden. 

De vergelijking is niet oorspronkelijk, maar 
wel bijzonder passend: het is de traagheid 
van een sneeuwbal, die een helling afrolt en 
alsmaar groter wordt. Koopmans vreest een 
felle acceleratie - In mijn beeld wordt de 
bevolking, die onder aan de berg nijver bezig 
is met haar middelen van bestaan, straks 
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bedolven onder een lawine. Stevers' ambu

lances verschaffen dan werk aan horden 
overheidschauffeurs, maar wie betaalt hun 
benzine? Het is een goed ding, dat hoog
geleerden als hij waarschuwen voor ineffi

ciënte produktie, centralisme en bureaucratie. 
Maar waar ligt de grens? Of is die al over
schreden? Waarschijnlijk is zij niet exact af 
te bakenen. Pogingen daartoe zijn steeds op 

niets uitgelopen, doordat politieke voorkeuren 
precisie op dit gebied verdacht maken. Bij 
een explosie als gepland voor 1975 zou men 
echter een argumentatie, althans een teken 
van gêne verwachten. 

Zeker weten wij alleen, dat de minister
president zich niet geneert. Zijn argumentatie 
treffen wij evenwel niet aan in de staatsstuk
ken, doch in de rede, die hij in Nijmegon 
uitsprak voor het Nederlands Christelijk 
Werkgeversverbond. Een rede, die liberalen 
de schrik om het hart doet slaan, omdat 
Den Uyl zich er onverbloemd in uitsprak voor 
méér invloed van de overheid op het gebeu
ren in ondernemingsland. Hij vormt in zijn 
eentje beslist een belangrijk deel van het 
kabinet en hij koestert kennelijk andere 
doelstellingen dan geestverwante deskundigen 
vermoedden. Ik schrijf dat niet zonder be
wondering voor de energie en de afstandelijk
heid, waarmee hij in zijn toch drukke werkkring 
een visie ontwikkelt. 

Den Uyl voerde in Nijmegen drie argumenten 
aan voor beperking van de investeringsvrijheid 
van ondernemingen en één bezwaar. De 
argumenten: de schaarste aan grondstoffen, 
energie en materialen, de structurele werk
loosheid mede veroorzaakt door de aanschaf 
van arbeidsbesparende machines en het 
overwicht van de factor kapitaal binnen de 
ondernemingen. Het bezwaar: "Het kan 
eigenlijk alleen maar in het kader van inter
nationaal werkende afspraken en regelingen." 
Ik pretendeer niet een liberale visie tegenover 
de zijne te kunnen stellen, al !ZOU ik dat wel 
graag willen, omdat het in de komende jaren 
hoogst noodzakelijk zal blijken over ~:o'n visie 
te beschikken. Maar ik zou over elk van zijn 
vier punten vast een enkele opmerking willen 
maken. 

Schaarste. De berekeningen van de Club van 
Rome hebben mij niet overtuigd. Ik meen, dat 
werd gepostuleerd, wat had moeten worden 
bewezen. Gaat men er eenmaal van uit, dat het 
verbruik exponentieel, de voorraad lineair 



groeit, dan is er geen computer voor nodig 

om schaarste te voorspellen. Dat Den Uyl, 
Mansholt en anderen wél werden overtuigd, 
heeft iets te maken met hun behoefte aan 
een nieuw argument voor iets, dat zij toch 

reeds wilden. Ik ben mij ervan bewust, dat van 
mij het omgekeerde kan worden gezegd. Maar 
de bewijslast berust bij degenen, die iets 
willen veranderen. 

Ik geloof ook niet, dat de overheid in dit 
soort zaken een beter inzicht kan claimen 
dan particulieren. In de sfeer van "het-kan
niet-op" na het herstel van de oorlogsschade 
heeft ook zij op grote voet geleefd. En zij 
doet dat, ondanks Den Uyls toespraken nog. 
Het lijkt wel, of zij het bedrijfsleven in een 
nieuw gareel wil dwingen en haar eigen 
kiezersclientèle In de zalige waan wil laten, 
dat "meer" toch "beter" is. 

Ik geloof echter wel, dat er zich een menta
liteitsverandering aan het voltrekken is, waar 
Den Uyl een scheef zicht op heeft, maar in 
elk geval een zicht. Terwijl liberalen er de 
ogen voor sluiten, omdat zij vrezen dat het 
resultaat onze maatschappij van sparen en 
hard werken zal ondermijnen. Los van de 
Club van Rome wordt de vraag gesteld: 
Naderen wij niet het punt, waarop wij tevreden 
kunnen zijn met onze materiële welvaart en 
verdere opvoering ervan het leven niet 
prettiger, maar armetieriger maakt? Steeds 
meer mensen beantwoorden deze vraag 
positief. Niet schaarste is het probleem, doch 
juist overvloed, die het puriteinse karakter 
van de Westeuropese en Noordamerikaanse 
samenleving zinloos doet lijken. 

Werkloosheid. Die overvloed wekt twijfel 
aan de zin van maatregelen tegen structurele 
werkloosheid. Misschien moet het probleem 
wel totaal anders worden gesteld. Misschien 
hebben wij een welvaartsgraad bereikt, die het 
ons mogelijk maakt velen te ontslaan van de 
verplichting in het zweet huns aanschijns het 
dagelijks brood te verdienen. In wezen hebben 
wij dat met allerlei sociale maatregelen 
eigenlijk al gedaan. Een schuldgevoel ver
hindert ons positief te zien, wat wij hebben 
bereikt. Arbeidsloos inkomen is geen pro
bleem meer. Velen hebben het, steeds meer 
zullen het krijgen. De zin van een arbeidsloos 
bestaan - dàt is het probleem. Een cultureel 
vraagstuk, geen economisch. Al blijven 
allocatie en distributie (van goederen, maar 
ook van werk) economische kwesties. 
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Zeggenschap. Thorbecke was zich er al van 

bewust, dat democratie meer was dan een 
wijze van besturen van de staat. Het is een 
instelling, die ook in het bedrijfsleven ingang 
moet vinden. Juist een liberale minister van 

justitie (Prof. C. H. F. Polak) heeft daar veel 
aan gedaan. Hij schiep het kader, waarbinnen 
d8 mentaliteit kan groeien. Als Den Uyl nu 
(madG door een winst- en vermogensaanwas

deling) de vakbeweging msdozeggenschap 
wil geven, fnuikt hij die groei, spreidt hij de 
macht niet, doch concentreert hij haar bij 
nieuwe bazen, stelt hij zich bloot aan het 
verwijt, dat hij een theoretisch substituut zoekt 
voor de eertijds in zijn kring gewenste natio
nalisaties. (Daarmee begon trouwens deze 
passage in zijn rede). 

Open grenzen. Wat Den Uyl als een bezwaar 
ziet voor beperking van de investerings
vrijheid, komt mij voor als het probleem zelf. 
Investeringsbeslissingen onttrekken zich vaak 
aan het nationale kader, worden genomen in 
een multinationale sfeer, waardoor welvaarts
verschillen worden geschapen of bestendigd, 
werkgelegenheid verschoven, inflatie aange
wakkerd zonder dat één regering daar veel 
aan kan doen. Maar men kan na jarenlange 
pleidooien voor internationalisme de onder
nemingen niet verwijten, dat zij doen wat de 
overheden niet presteren. Als Den Uyl in 
Nederland maatregelen gaat nemen, omdat 
er geen Europese overheid is en hij in 
intergouvernementeel overleg zijn zin niet 
krijgt, heeft Vredeling gelijk. Dan is de pre
mier een nationalist. 

Toen wij in december 1974 op aanraden van 
minister Lubbers onze gordijnen dicht deden, 
konden wij niet vermoeden, dat bij het open
trekken het uitzicht zo anders zou zijn. In 
plaats van armoe een aardgas-bonanza, van 
ingetogenheid een uitgavenexplosie. Maar wat 
er ook is veranderd, Den Uyl is dezelfde 
gebleven. Met het olietekort argumenteerde hij 
zijn socialistische politiek, met de extra 
opbrengst van het aardgas betaalt hij haar. 
In de Miljoenennota vinden wij zijn visie niet. 
Maar uit de kritiek erop van Stevers, van 
Koopmans en van Andriessen blijkt, dat er 
een scheidslijn is getrokken, waarbij zij aan 
dezelfde kant staan als wij. Zij zullen zich 
daarvan echter niet bewust worden, als wij 
onze alternatieve visie niet schielijk ont
wikkelen. 



De VVD heeft de aansluiting met de 
liberale herleving gemist 

Drs. J. Th. J. van den Berg 

De heersende mode van denken en doen 
bepaalt voor een belangrijk deel, wie men 
kwalificeert als (conservatieve) achterhoede en 
wie als (progressieve) avantgarde. Vooral de 
sceptische historicus wil nog wel eens erg 
huiverig staan tegenover zulke kwalificaties. 
Hetzij uit eigen ervaring, maar vooral door 
kennisneming van zijn litteratuur, heeft hij de 
waarheid leren ondervinden van het 
'I histoire se répète'. 

Toch is het de vraag of alles in die mate 
relatief is als deze soort historicus aanneemt. 
Bij alle herhaling blijven veranderingen 
opvallend aanwezig: de mode der zeventiger 
jaren lijkt op die uit de jaren dertig, maar echt 
dezelfde is ze niet. Naar de politiek toe: het 
onmiskenbare feit, dat het vrijheidsdenken en 
- verlangen sedert de jaren zestig een sterke, 
nieuwe impuls heeft gekregen, betekent nog 
niet, dat een traditionele vertegenwoordiger 
van liberale ideeën daardoor alleen weer 
'en vogue' is. 

Er is een eeuwige terugkeer van politieke 
denkkaders waarneembaar, maar de vorm 
waarin deze zich manifesteren is nooit 
dezelfde. Concreter: wat anderen de "crea
teive wanorde" 1) der zestiger jaren noemen 
zou ik willen kwalificeren als de herleving van 
het liberale 'archetype' in het denken over de 
samenleving en, meer specifiek, over de 
politiek. Op zijn minst is het dan paradoxaal, 
dat de VVD, tot 1972 toe, daar geen 
opvallende groei aan heeft ontleend. Dit, in 
tegenstelling tot liberaal getinte groeperingen 
elders. Zou het liberalisme van de VVD dan 
toch te ouderwets zijn, om herkenbaar te 
wezen voor de nieuwe aanhangers van het 
liberale archetype? 

In twee artikelen in NRC-Handelsblad 2) heb 
ik mij met deze vragen bezig gehouden en heb, 
voorlopig, geconcludeerd, dat de WO inder-
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daad te zeer was vervallen in behoudend 
denken en doen om aansluiting te krijgen bij 
vernieuwde ontwikkelingen in de Nederlandse 
politiek. Te behoudend om te worden wat 
zij weer had kunnen zijn: de politieke avant
garde van de zestiger en zeventigar jaren. 
Ik meen niet, dat in de politiek avant-gardes 
bij voorbaat meer gelijk hebben dan anderen; 
wel, dat klassieke vertegenwoordigers van 
een denken dat bezig is aan een opleving dit 
nieuwe denken bereid moeten zijn te 
mobiliseren en te kanaliseren om zo'n herleving 
politiek en sociaal vruchtbaar te maken. 

Blijven ze daarbij in gebreke, door gebrek aan 
herkenning, uit vrees voor wat zich nogal 
drastisch en oppositioneel als nieuw opdringt, 
of uit gebrek aan verbeeldingskracht, dan 
heeft dat twee nadelige consequenties. De 
eerste is, dat zulk een politieke groepering -
of ze dat wil of niet- het concentratiepunt 
wordt van alle vrees voor verandering, dat 
althans riskeert te worden. De tweede is, 
dat de vernieuwers rust noch duur kennen en 
zich verstrooien over allerlei oude en nieuwe 
groeperingen, daarmee de vernieuwing on
vruchtbaar makend. 
Vandaar dat ik in die twee artikelen de WO 
haar conservatisme verweet, overigens zonder 
het al te bekende, eenzijdige en nogal 
conformistische verhaal over de WO als de 
klassepartij der gegoeden in de samenleving. 

In een land waar de kwalificatie 'conservatief 
behoort tot de zorgvuldig gekoesterde taboes 
kon ik rekenen op verzet - ook fel verzet -
uit de kring der VVD. Dat verzet, en vooral de 
beargumenteerde kritiek daarin, noodzaken 
mij mijn probleemstelling en argumenten te 
hernemen. Dankzij de gastvrijheid van 
'Liberaal Reveil' (what's in a name) kan dat 
ook. Het is daarvoor ook een gekwalificeerder 
forum dan het vluchtige dagblad. 

Ik moet dus eerst op herhalingsoefening: wat 
beweerde ik in NRC-Handelsblad en hoe 
kwam ik tot mijn conclusies? Vervolgens, 
waarin concentreerde zich de kritiek op mijn 
verhalen. In hoeverre heeft die kritiek mijn 



opvattingen gewijzigd, dwingt die mij althans 

tot nadere nuancering en precisering? 
In NRC-Handelsblad heb ik, meer dan eens, 
een globaal onderscheid gemaakt in politieke 
stromingen met behulp van twee maatstaven: 
de eerste maatstaf lopend van conservatief 
naar progressief; de tweede van liberaal naar 
socialistisch. Afgezien daarvan, dat ieder mens 
uit noodzakelijke behoefte aan een minimum 
aan zekerheden in denken en doen, althans in 
eniger mate altijd conservatief is, kan men 
toch vaststellen dat de een zijn 'minimum' 
groter is dan dat van de ander. Bovendien, de 
een heeft die zekerheid vooral nodig op 
levensbeschouwelijk terrein, de ander op het 
gebied van de erotiek of van de politiek. 
De ene politieke groepering zal meer uit zijn 
op behoud van waarden, de andere meer op 
verandering. Beide hebben recht op respekt; 
beide hebben heel vaak ook groot gelijk. De 
lof van de progressiviteit hoef ik niet te 
zingen, dat gebeurt al vaak genoeg. In dit 
blad hoef ik evenmin de lof van het 
conservatisme te zingen, Heldring heeft dat 
eerder gedaan en met kracht van 
argumenten 3). 

De tweede maatstaf is die van de lijn, lopend 
naar sterk denken in termen van individuele 
vrijheid naar denken in termen van maat
schappelijke ordening. De een ziet - op
timistisch - meer in de oplossing van pro
blemen door individuen en groepen zo veel 
mogelijk vrij te laten; de ander - wat minder 
optimistisch - in de noodzaak oroblemE!n op te 
lossen door ordenend op te treden. Ook hier 
gaat het om, al dan niet op ervaring ge
stoelde, levenshoudingen, die beide voorshands 
recht van spreken hebben. De vrijheidshouding 
in de politiek noemde ik in de krant het 
"liberale archetype"; de welhaast ingeboren 
neiging tot ordenen het "socialistische 
archetype". 

Twee opmerkingen leken en lijken me daarbij 
van belang. Geen omschreven politieke 
ideologie heeft binnen haar archetype het 
monopolie. Niet alleen de Thorbeckiaanse 
visie is binnen dit concept een liberale, noch 
alleen de marxistische de enig ware socialisti
sche visie. En voorts: het liberale archetype is 
niet per difinitie conservatief of progressief, 
wat evenzeer geldt voor het socialistische 
denken. De PvdA is niet te eeuwigen dage de 
alleenvertegenwoordiger der progressiviteit, 
zo goed als de WD dat niet is in de sector 
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van het conservatisme. De twee criteria kunnen 

geheel of gedeeltelijk samenvallen, maar dat 
hoeft natuurlijk helemaal niet. 

Een derde algemene opmerking is van belang. 
Die betreft de houding van 'liberalen' en 
'socialisten' (beide in archetypische zin) 
tegenover de democratie als systeem van 
besluitvorming. Op 23 februari schreef ik 
daarover in de krant: 
"Bij socialisten is democratie veelal een 
kwestie van uitkomst: naarmate de overheid 
meer gelijkheid in de samenleving bevordert, 
zal zij als democratischer worden beschouwd. 
Maar dat kan blijkbaar een Machtigingswet 
met zich meebrengen ...... Socialistische 
democratie is wezenlijke 'output-democratie'. 
Liberalen zullen de beste mogelijkheden zien in 
zo groot mogelijke garanties voor demo
cratische 'input'. Naarmate het beslissings
proces meer mogelijkheden geeft tot 
participatie en beïnvloeding, is de kans op 
maatschappelijke vooruitgang groter. Niet voor 
niets heet in angelsaksische landen, dat wij 
parlementaire democratie noemen, 'liberal 
democracy,.* 

Op basis van deze zeer algemene uitgangs
punten ging ik in NRC-Handelsblad na wat 

* In een reaktie op deze opmerking conclu
deerde WO-voorzitter, mevrouw Van 
Someren, dat de democratie bij de liberalen 
dus in betere handen is dan bij socialisten. Ze 
sprak zelfs van "schonere handen". Dat 
lijkt me al te drastisch gesteld, ook al heeft ze 
misschien de schijn van de Machtigingswet 
mee. Op zichzelf staat de democratie een, 
zeker als tijdelijk noodzakelijk beschouwd, 
centralistisch beleid niet in de weg. Als de 
vrijheid van mensen en vooral groepen in on
toelaatbare mate ten koste gaat van gelijkheid 
en rechtvaardige verdeling van lasten, kan 
het noodzakelijk zijn die vrijheid, tijdelijk, te 
beperken. 
Zeker is, dat socialisten, met hun beoordeling 
van de democratie naar "output", daar 
sneller toe zijn geneigd dan liberalen. Het 
"gevecht" tussen beiden moet duidelijk maken, 
wie er gelijk heeft. Met "schone handen" 
heeft dat niet zo veel te maken. Zie voor 
nadere gegevens over Van Samerens 
reaktie noot 6. 



er met de libGralen is g2:xJurd s:;d:;rt 1945. 

Ik constateerde dat de jo'lg:l VVD van mGet 
af aan had te maken met tegenstrijdige 
neigingen tot behoud en verandering, die rond 
1960 aanleiding gaven tot conflicten tussen 
Oud en Van Riel 4). Oud ze1g voor zijn op
volging in 1963 het meest in Korthals, die 
zijns inziens - met een me1atschappelijk liberaal 
reveil in aantocht - het best aansluiting zou 

weten te houden met jonge progressieve 
liberalen. Korthals werd echter gGcn opvolger, 
in zijn plaats kwam Toxopeus die h.Jt er ken
nelijk meer om te doen was de sc!lapen bij 
elkaar te houden en elk risico van ideële 
conflicten te vermijden. Jonge liberalen uit 
het LDC voelden zich daardoor in de kou 
gezet. LOC-voorzitter Roethof zag al in 1963 
de bui hangen en vertrok naar de PvdA. Toen 
Gruyters en Toxopeus in conflict kwamen 
over Gruyters afwezigheid bij het huwelijk van 
de kroonprinses, was dat het teken voor veel 
(zij het niet alle) LDC-ers om de VVD, die 
intern minder vrijheid toeliet dan ze naar 
buiten toe predikte, vaarwel te zeggen. Een 
belangrijk deel van wat de nieuwe liberale 
leidersgeneratie had moeten worden, verdween 

'in de diaspora'. 

In een heroriëntatie van liberalen rond 1963 
had ook een distantie gepast van de weder
zijdse polarisatie -tussen PvdA en VVD. Dat 
mag vreemd klinken voor vertegenwoordigers 
van politiek zeer verschillende denkwerelden. 
Maar: waar de Nederlandse politiek in de 
zestiger jaren sterk behoefte aan had, was aan 
secularisatie. Bovendien begon toen zichtbaar 
te worden, dat naast (sociaal-economische) 
problemen van welvaart (die socialisten en 
liberalen doorgaans van elkaar verwijderen), 
vragen rond het (sociaal-culturele) welzijn 

een steeds grotere rol zouden gaan spelen. 
Problemen, die liberalen en socialisten niet bij 
voorbaat uit elkaar houden. Anders uitgedrukt 
rond '63 hadden partijen aan het bewind 
moeten komen, die - ieder voor zich - duide
lijke ideeën hadden over de weer in het geding 
zijnde democratie zelf, zowel naar de 
'inputkant' (vergrote medezeggenschap, ook 
buiten het parlement) als naar de 'outputzijde' 
(betere verdeling van de ontstane rijkdom).* 

De WD en de PvdA sloten elkaar echter meer 
dan ooit uit van gelijktijdige aanwezigheid 
binnen de regering, dan wel in een gezamen
lijke oppositie. Voor wat de WD betreft, 
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leidde dat tot haar isolering van politieke 

vernieuwingsbewegingen. Ter linkerzijde 
ontstond het politiek nogal chaotische 
allegaartje van D'66, PPR, PvdA met haar 
Nieuw Linkse crisis. HGt neo-liberalisme 

raakte daarbij tussen de molenstenen. 
Zelfs diegenen onder de socialisten, die ge
raakt werden door belangrijke schilfers van 
het goede liberale hout, weigerden naar de 

VVD over te stappen. Met hun ideeën over 
de grenzen van overheidsingrijpen en over 
"het primaat van het parlement" 5) ver
enigden ze zich in DS'70. Dat maakte de neo
liberale verstrooiing eerst recht algemeen en 
tegelijkertijd onvruchtbaar. Voor de tweede 
keer, trouwens, in de Nederlandse po!iti0ke 
geschiedenis. •• 

De VVD speelde in heel dat verandGrings
proces sedert 1963 een veel te passieve rol. 
Ze verklaarde zich trots op de interne rust 
en, erger nog, begon het rond 1972 te zoeken 
in de mobilisatie van de vrees. Vrees voor 

modieuze rauwdauwers, maar ook voor de 
verdwijning van een ethiek van 'loon naai
werken'. De VVD werd, merkwaardig, bij uit
stek de partij van de Arbeid. Hans Wiegel ver
nieuwde niet de partij, maar de stijl daarvan: hij 
bracht de VVD naar de straat en ma<Jkt er -
dat moet gezegd - voor het eerst werkelijk een 
volkspartij van. 

Maar wat voor volkspartij? Door dit alles, zei 
ik in NRC-Handelsblad, werd het risico 

• In Nederland heeft een samenwerking op die 
basis nooit plaats gehad. Dat zij wel mogelijk 
is en ook zeer heilzaam kan zijn, bewijst de 
geschiedenis In een aantal Skandinavische 
landen rond de eeuwwisseling en, meer recent 
de coalitie van SPD en FDP in de Bonds

republiek. 

•• De eerste maal was de liberale verstrooiing 
gevolg van interne conflikten binnen de 
Liberale Unie, die tussen 1894 en 1906 uiteen 
viel in drie groepen, van liberalen, oud
liberalen en vrijzinnig democraten. Zie, onder 
meer: P. J. Oud, Honderd Jaren, Van Gorcum 
Assen 1946 1 en K. E. van der Mandele, Het 
liberalisme in Nederland, schets van de 
ontwikkeling in de negentiende eeuw, (diss.) 
Van Loghem Slaterus, Arnhem 1932. 



versterkt van 'poujadisme', dat een nogal 

behoudende liberale partij met haar sterke 
nadruk op persoonlijke vrijheid, bedreigt. 
Letterlijk schreef ik daarover: "Een niet gering 
aantal mensen neigt er, dankzij politieke 

simplificaties, toe maatschappelijk egoïsme en 
persoonlijke vrijheid door elkaar te gooien. 
Voor dat egoïsme bestaat in tijden van crisis 
en economische stilstand een vruchtbare 

voedingsbodem evenals voor een conservatief 
"houen wat je hebt". Dat werkt in de politiek 
- gewild of ongewild - polarisatie in de hand. 
Maar bovendien vervreemdt het diegenen va:~ 
de liberale partij, die het vrijheidsbegrip op 
andere normen baseren dan op behoud en 
egoïsme. Het zijn, ook in de WD zelf, waarlijk 
niet de slechtsten die zich aan zulk een ont
wikkeling ergeren. Vooral, wanneer die leidt tot 
een toename van het aantal leden van de 
partij, dat de VVD uit egoïstische vrees zoekt. 
Een bepaalde koers van de partij werkt op 
den duur selecterend in het ledenbestand en 
daarmee in het partijkader." 

Daarmee is niet gezegd - en dat stond er dan 
ook niet - dat de VVD bewust en vrijwillig 
een Poujade-beweging wil worden. Politieke 
ontwikkelingen kunnen zich ook onvrijwillig 
voltrekken en zijn daardoor, bij gebrek aan 
tijdige onderkenning, des te gevaarlijker. 

Het risico van zulk een ontwikkeling wordt nog 
het best vermeden als er een voldoende 
groot gekwalificeerd intellectueel kader met 
voldoende visie en diepgang is en 6) voldoende 
anti-egoïstische tegenkrachten zijn om die 
ontwikkeling tegen te gaan. In de krant sprak 
ik mijn vrees uit, dat het in de VVD aan beide 
schortte. Daardoor maakt de WD het haar 
tegenstanders te gemakkelijk en draagt ze 
- wat erger is - op haar manier bij tot een 
polarisatie in de politiek, zonder dat het iedere 
geïnteresseerde redelijk voor ogen staat wat 
er te polariseren valt. Om nog eenmaal mezelf 
te citeren: "Ontzuiling, democratisering, 
behoefte aan decentralisatie van bestuur en 
gelijke ontplooiingskansen hadden moderne 
liberalen en socialisten bij elkaar moeten 
brengen, zoals dat ook in de Bondsrepubliek 
gebeurde. Daarmee was de ineenstorting 
van het confessionele partijleven tot een veel 
minder catastrofaal proces geworden en was 
er tevens een redelijke kans geweest, dat 
Nederland niet zou zijn geconfronteerd met de 
'paddestoelen in het politieke herfsttij': D'66, 
DS '70, Boerenpartij en PPR." 
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De kritiek op mijn NRC-artikelen komt, samen

gevat, neer op de volgende hoofdpunten: de 
verwijten zijn deels eenzijdig, deels onge
rechtvaardigd. Eenzijdig, in zovorro als alleen 
aan liberalen de latere polarisatie wordt 

verweten tussen PvdA en WD; eenzijdig ook, 
inzoverre als alleen aan de VVD het speculeren 
op egoïstische gevoelens wordt verweten. 
Ongerechtvaardigd, inzoverre als de VVD 

conservatief wordt genoemd en haar 
'Poudjadisme' wordt verweten. 

Vooral dat laatste is velen in het verkeerde 
keelgat geschoten 6). De kritiek er op is 
eigenlijk in het voorgaande al beantwoord. Ik 
heb de VVD geen bewust poujadistische koers 
verweten, ik heb haar gewezen op het 
gevaar van een poujadistische influx dat 
een relatief behoudend liberalisme bedreigt, 
indien het zich wat aggressief afficheert en 
niet zelf in staat is voldoende compenserend" 
krachten te mobiliseren. Het ging niet om een 
verwijt, maar om - wat mij betreft - een uiting 
van vrees. Gezien het aantal berichten, dat ik 
nog steeds krijg over ontwikkelingen in deze 
richting van geschrokken liberalen, lijkt me die 
vrees gerechtvaardigd. Er is me eenzijdigheid 
verweten, inzoverre als ik de VVD schuld 
toekende aan de politieke polarisatie. 
Daarbij werd verwezen naar de PvdA en 
vooral naar het optreden van Nieuw Links. 
Wie mijn columns over de VVD in de krant 
goed heeft gelezen, kan het niet zijn ontgaan 
dat ik het daar had over een deel van de 
verantwoordelijkheid. Wie continu mijn 
schrijverijen volgt, weet dat ik bij vele gelegen
heden gewezen heb op andere dragers van 
schuld aan de polarisatie. Dat ik in be
schouwingen over de WD de nadruk leg op 
het liberale aandeel daarin, ligt nogal voor 

de hand. 
Maar ter vervollediging van het beeld: 
natuurlijk was er van PvdA-zijde altijd al veel 
weerzin tegen samenwerking met de WD en 
was er vooral een zekere (vaak irrationele) 
gebetenheid als het ging om de man van de 
"gave gulden" uit de dertiger jaren en de 
latere "renegaat" van de doorbraak, mr. P. J. 
Oud. De historische traagheid die het rond 
1963 onmogelijk maakte over oude bezwaren 
en rancunes heen te stappen, was er een bij 
PvdA en VVD beide. Ontegenzeggelijk heeft 
mevrouw Van Someren gelijk, als ze zegt, 
dat Nieuw Links in een latere fase de antithese 
tussen liberalen en socialisten uitbundig heeft 



gecultiveerd. Het werd de PvdA dazu·oij echter 

gemakkelijk gemaakt, omdat de potentiële 
-neoliberale- bondgenoten zich grotendeels 
in een afzonderlijk verband hadden gegroe
peerd (0'66), wat elke toenadering tot de VVD 

ook van gematigde socialisten, onnodig en ook 
weinig zinvol maakte. Dat betekent echter, dat 
ook de VVD niet valt vrij te pleiten. Cruyters 
en Glastra hebben de VVD 'te vroeg' (moeten) 
verlaten en Langman is 'te laat' op het liberale 
toneel verschenen. 
Als ik nooit een andere groep dan de VVD zou 
verwijten te speculeren op egoïstische motieven, 

zou een verwijt van eenzijdigheid terecht zijn. 
De zaak is, dat ik meen dat ook de VVD 
dat doet, in niet geringe mate, in het midden 
latend in hoeverre dat steeds bewust gebeurt. 
Zulk een verwijt wordt niet adequaat 
beantwoord door de tegenbeschuldiging dat 
anderen (met name de PvdA) dat ook doen, 
hoezeer dat verwijt op zichzelf juist is. In het 
algemeen: wie wil weten of ik kritiek heb op 
doen en laten van bijvoorbeeld Nieuw Links, 
verwijs ik naar het boek dat mijn vriend 
Malleman en ik hebben geschreven over een 
aantal recente ontwikkelingen in de Neder
landse politiek 7). De belangrijkste kritiek is 
die waarin gezegd wordt: U verwijt de VVD 
conservatisme, maar U beargumenteert dat 
helemaal niet. Hebt U dan nooit "Liberalen 
op nieuwe wegen" gelezen? 8). 

Ten dele kan ik me deze kritiek wel voor
stellen, zeker inzoverre dat mijn argumentatie 
- zonder helemaal afwezig te zijn - niet erg 
uitvoerig, deels impliciet en weinig systema

tisch was. 

In NRC-Handelsblad noemde ik al een aantal 
aanwijzingen: het verval van wat ik de jonge 
intelectuele reserve noemde, concreter: de 
verdwijning uit de VVD van (te) veel LOC
leden en JOVD-ers. Mensen als Glastra, 
Gruyters, Goudsmit, Nijpels en Roethof kan 
men onmogelijk kwalificeren als modieuse 
waanwijzen, die een liberale partij kan missen 
als kiespijn. Zulk verval wijst op een klimaat 
van behoud en traagheid. 

Ik noemde de voor mij nog steeds onbegrijpe
lijke en onliberale eis van partij-politieke 
orthodoxie, door Toxopeus gesteld aan de 
afwezigen bij Beatrix' huwelijk. Dat wijst er op, 
dat het niet alleen ging om die afwezigheid 
zelf, maar meer nog om afwijzing van 'deviantie 
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naar links'. Want, de 'deviantie naar rechts' als 

die van Van Riel wsrd, met alle gekners der 
tanden, wel aanvaard. 
Ik wees tenslotte al op het optreden, vooral 
bij verkiezingen, van partijleider Wiegel. 

Persoonlijk blijf ik hem zien als een liberaal, 
zij het zonder een opvallende 'eye opening' 
visie. Ik wees op zijn 'loon naar werken'-morasl 
die in zijn door hem gepresentesrde rigide 
vorm achterhaald is. 
Maar, toegegeven, dat zijn allemaal aan
wijzingen, of liever: extrinsieke argumenten 
voor mijn conclusies. De intrins!Jke argumen

ten bleven ongenoemd, althans ongeëxplici
teerd. Maar ze zijn er wel. Ik noem er drie. 
De VVD is al te zeer blijven stJksn in de 
verering van de particuliere ondernemers
vrijheid, een restant van het klassiekG 
economische liberalisme. De VVD is voorts 
meer en meer terecht gokomen in sociaal
cultureel conservatisme. Tenslotte is do VVD 
al te ongevoelig gebleven voor de onmis
kenbare (en terechte!) behoefte aan politieke 
vernieuwing in Nederland. Zo ongevoelig, dat 
de CPN, de SGP en het GPV haar belang
rijkste bondgenoten werden, zonder dat de 
VVD zich afvroeg, of er dan misschien toch 

niet iets mis was. 

De genoemde beleidssectoren kan ik niet 
uitputtend langslopen .Een paar typerende 
kwesties dus, ter adstructie. 

Ik noemde de ondernemersvrijhcid. De VVD 
koestert die zeker minder dan velen in het 
buitenland, vooral de VS, dat doen. Daarbij: 
niemand zal een zekere vrijheid van onder
nemen willen beletten, noch zal hij bezwaar 
kunnen hebben tegen winstvorming als garantie 
voor bedrijfscontinuiteit. Waar het hier om gaat, 
is dat, waar het de onderneming betreft, 
vooral de VVD blijft werken met wat de 
Amerikaanse 'liberaal', Robert A. Dahl een 
"optische illusie" 9) noemde. Dat is de neiging 
om grote en zeer grote onderneming als net zo 
'particulier' te blijven beschouwen als de 
garage om de hoek. Grote - en zeker inter
nationale - ondernemingen zijn niet langer meer 
te beschouwen als bedrijven van particulieren, 
maar wezenlijk als grote bestuurlijke eenheden 
met alle kenmerken van een overheid (com
pleet met een stelsel van lagere overheden), 
die alleen van de politieke overheid verschil
len, doordat ze onder het privaat-rechtelijke 
stelsel zijn blijven vallen waaruit ze zijn 



voortgekomen. Qua gezagsstructuur v: rkecrt 
de grote onderneming nog in het feodale 
tUdperk. Het zijn in feite echter publieke 
lichamen geworden met publieke verantwoor
de!Ukheid, maar zonder de daaraan in de 
politiek inherente verantwoordingsplicht, aan 
hun eigen 'burgers' en aan andere ov::nheden. 

De democratie, die juist liberalen zo lief is, 
blijft onvoldoende vruchtbaar, wanneer zulk 
een belangrijk deel van maatschappelijke 
bedrijvigheid zich aan alle systematische 
democratische controle onttrekt. Polaks wet 
op de ondernemingsraden en zijn aanpak van 
het vennootschapsrecht zijn veel te veel 
blijven uitgaan van verouderde denkbeG!den 
over het 'particuliere bedrijfsleven', van de 
eerder genoemde 'optische illusie'. Tot troost 
kan dienen, dat socialisten vaak nog te zeer 
de neiging vertonen, zoal niet tot nationalisatie 
dan toch tot eenzijdige overheveling van 
bevoegdheden naar de staatsoverheid. In 
Nederland heeft eigenlijk alleen 0'66 zich 
met enig sukses aan Dahls "optica! illusion" 
onttrokken. 
Saillant is ook de houding van de VVD ten 
opzichte van een aantal sociaal-culturele 
verschijnselen problemen. Dat de VVD 
haar aarzelingen heeft met betrekking tot de 
huidige universitaire democratisering en 
een aantal ontwikkelingen in het culturele 
vormingswerk is alleszins aanvaardbaar. Jam
mer is wel, dat ze weinig constructieve 
alternatieven heeft aangeboden. 

Echt teleurstellend - en mijns inziens zeer 
onliberaal -was het VVD-optreden inzctke de 
abortus, tijdens de formatie van het kabinet
BiesheuveL Het gaat hier immers om een 
kwestie die zich weinig leent voor compromis
vorming. Dat dit ook niet nodig was, is tijdens 
de formatie van het kabinet Den Uyl wel 
gebleken. Hetzelfde geldt voor het op zichzelf 
weinig fundamentele punt van de "bede" in de 
troonrede. Liberalen hadden zich buiten de 
verwijten aan Den Uyl daarover moeten 
houden. 
Er zou ook het een en ander te zeggen zijn 
over de houding van de VVD met betrekking 
tot omroepbestel en dagbladpers, waar 
liberalisme noch hervormingsgezindheid aan 
zijn af te zien. Maar voor wat betreft de om
roep, is het conservatisme elders in het poli
tieke spectrum zoveel huiveringwekkender, 
dat de VVD daar voor verwijten niet de eerst 
in aanmerking komende is. 
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Verbazingwekkend is tenslotte de neiging tot 

behoud, ja starheid, als het gaat om staat
kundige vernieuwingen. Er is niet mee bedoeld 
dat de VVD zich nu maar kritiekloos zou 
moeten stellen achter de gekozen minister
president of gekozen burgemeestr. Maar het 
al te starre vasthouden aan volstrekte 'even
redigheid' 1 0) getuigt van wel heel weinig 
bereidheid om nieuwe politieke omstandig
heden in nieuwe politieke vormen te vertalen. 
Het moest in de VVD uitgerekend de als zeor 
conservatief bestempelde Van Riel zijn, die de 
meest originele en prikkelende ideeën heeft 
ontwikkeld over bestuurlijke decentralisatie 11 ). 
Ze hebben in de WO veel te weinig aandacht 
ondervonden. 

Mijn kritiek kan nauwelijks beter worden 
samengevat, dan oud-minister Langman het 
deed tijdens de verkiezingsbijeenkomst in 
Utrecht van de WO op 22 en 23 maart 
1974 12) Hij zei het minder expliciet dan ik 
het heb gedaan, maar daar is hij dan ook 
loyaal lid van de WD voor. Duidelijk voor wie 
oren had om te horen was zijn kritiek aan de 
WO echter wel: 

"Als de voortekenen niet bedriegen, zullen wij 
bij de eerstkomende kamerverkiezingen wel 
zoveel winst behalen, dat wij in een dan te 
vormen coalitie de grootste partner zullen zijn. 
Dat legt ons de taak op, er ons van te voren 
op te bezinnen wat wij als liberalen - daarbij in 
sterke mate met het algemeen belang rekening 
houdend - zouden willen bereiken. 
Dat kan niet alleen een vasthouden aan het 
verleden zijn. In een wereld, die snel verandert 
zullen wij ook voor veranderingen open moeten 
staan, willen we niet overspoeld worden door 
de gebeurtenissen en willen we de andere 
helft van Nederland niet blijvend van ons 
vervreemden. Als dat dan ook nog de helft is 
waarin nagenoeg alle minder met materiële 
zaken bedeelden en het overgrote deel van de 
intellectuelen zich bevinden, vind ik dat reden 
voor grote zorg. Maar naar mijn stellige 
overtuiging moeten wij een beleid kunnen 
voeren, waarbij onze achterban niet het ge
voel krijgt, dat specifieke belangen verwaar
loosd worden - geen politieke partij kan zich 
dat veroorloven - maar waarbij wij toch aan 
grote groepen van onze bevolking duidelijk 
kunnen maken, dat liberale beginselen tot 
een attractief beleid kunnen voeren." 



1) De term is afkomstig uit de briljante 

dissertatie van de rechtssocioloog Schuyt. Zie 
C. J. M. Schuyt, Recht, Orde en Burgerlijke 
Ongehoorzaamheid, Universitaire Pers, 
Rotterdam 1972. 

2) J. Th. J. van den Berg, VVD van liberaal 
naar conservatief (I en 11) in: NRC-Handels
blad, 23 februari en 3 maart 1974, p. 7. 

3) J. L. Heldring, Lof van het conservatisme, in: 
Liberaal Reveil, 15e jaargang, april 1974 

4) Eerder, in 1951 hadden Oud en Stikker al 
met elkaar overhoop gelegen, toen over de de
kolonisatie. Zie voor informatie over beide 
conflicten: Mr. Dirk U. Stikker, Mémoires, 
Nijgh en Van Ditmar, Rotterdam 1966 en: 
H. J. L. Vonhoff, Bewegend Verleden, een 
biografische visie op prof. mr. P. J. Oud, 
Samson, Alphen aan den Rijn 1969. 

5) Zie: M. L. de Brauw en W. Drees jr. 
Bezuinigen, maar met beleid en W. Drees jr., 
Het primaat van het parlement, uitgaven (foto
offset) DS'70, Amsterdam 1972 

6) Bijna alle kritiek vindt men samengevat in: 
Mevr. Haya van Someren-Downer, Wiegels 
VVD: geen poujadisme maar liberalisme en: 
In samenwerking met WD is wel veel tot 
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stand gebracht, in NRC-Handelsblad, 21 resp. 
22 februari 1974. 

7) J. Th. J. van den Berg en H. A. A. Malleman 
Crisis in de Nederlandse politiek, Samsom 
Alphen aan den Rijn 1974, i.h.b. hoofd
stukken 8 en 16., 

8) Zie Haya van Someren Downer, als 
geciteerd in noot 6. 

9) R. A. Dahl, After the Revolution? 
Authority in a good society, Vale University 
Press, New Haven 1970. 

1 0) Het gaat hier niet alleen om de evenredige 
vertegenwoordiging (art. 91 1 Grw.) maar 
meer nog om de evenredigheid als principe, 
dat heel de Nederlandse politiek tot voor kort 
beheerste. Zie Van den Berg en Molleman, 
o.c. p. 21 e.v. 

11)Zie: Mr. H. van Riel in gesprek met Joop 
van Tijn, Arbeiderspers, Amsterdam 1970, 
p. 180 e.v. 

12)Prof. mr. drs. J. H. Langman. Van paniek 
naar lange-termijnbeleid, in: VVD Nu 2. 
uitgave VVD, Den Haag 1974; ook verschenen 
in Liberaal Reveil, 15 jaargang april 1974. 



Gruijters' huurnota 

bezien vanuit liberaal standpunt 

L. M. de Beer 

Het zou onredelijk en eigenlijk ook onmogelijk 
zijn om een beschouwing over de Nota Huur
en Subsidiebeleid 1974 te geven, zonder eerst 
een analyse te hebben gemaakt van de pro
blemen, waarmee we thans in de bouw zitten. 
Daarom wil ik daar - heel in het kort -
mee beginnen. 

Ten eerste is er het scheefgegroeide 
huurbeleid. Jarenlang zijn na de tweede wereld
oorlog de huren bevroren geweest, vervolgens 
zijn ze slechts 4% per jaar verhoogd, en pas 
de laatste tijd met 6o/o. Uit een oogpunt van 
inkomenspolitiek was dat heel begrijpelijk, 
maar bezien vanuit het belang van de volks
huisvesting is deze politiek funest gebleken. 
De lonen en prijzen stegen in die periode 
namelijk veel sneller, met het gevolg dat ook 
de bouwkosten veel sterker omhoog gingen. 
Het gevolg is, dat oudere huizen naar 
verhouding veel goedkoper zijn dan nieuw
bouw. ook al is het verschil in woonkwaliteit 
niet groot. Op zichzelf heeft dat weer allerlei 
ongewenste maatschappelijke gevolgen. 
Wie in een wat oudere, maar nog goede 
woning zit behoeft slechts weinig huur te 
betalen. Wie de pech heeft aangewezen te zijn 
op de (dure) nieuwbouw, zoals jonge gezinnen, 
bejaarden die kleiner willen wonen of anderen 
die om welke reden dan ook moeten verhuizen, 
is veel duurder uit. 
Een groot deel van het Nederlandse volk heeft 
op die manier verleerd om de huur te betalen 
die de woning eigenlijk zou moeten opbrengen, 
terwijl ook de huur voornamelijk afhankelijk 
van het bouwjaar is geworden en niet zozeer 
van het geboden wooncomfort. Bovengenoemde 
problemen hebben zich de laatste jaren toe
gespitst, omdat door de combinatie van sterk 
stijgende bouwkosten en rentevoetverhoging 
de huren van nieuwbouwwoningen met spron
gen vooruitschoten. 
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Ten tweede zitten we met een verkeerd sub
sidiesysteem, Teneinde de aanvangshuren laag 
te houden, subsidieert de staat de woningwet
en premiehuurwoningen. Globaal gesproken 
wordt daardoor de aanvangshuur het eerste 
jaar gehalveerd. Telkens wanneer er huur
verhogingen plaatsvinden, wordt de subsidie 
nasr rato afgebroken, zodat na zo'n tien tot 
vijftien jaar de huurder de werkelijke kost
prijshuur betaalt. Het probleem is nu, dat de 
woning wordt gesubsidieerd ongeacht het 
inkomen van de bewoner. Het gevolg is dat 
daardoor velen, die best een hogere huur 
zouden kunnen betalen, ten onrechte een 
(ongemerkte) bijdrage uit de staatskas krijgen 
terwijl anderzijds de aanvangshuren van nieuw
bouwwoningen ondanks die forse subsidie nog 
te hoog zijn voor de lagere inkomensgroepen. 
De oplossing is uiteraard: subsidie naar in
komen. De VVD heeft hier al jaren voor 
gepleit. 

Het derde probleem: de verkommerende oude 
woonwijken, is eigenlijk voortgekomen uit het 
eerste punt: de achtergebleven huren. Drie
kwart van onze huidige woningvoorraad doet 
thans een huur van minder dan f 160,- per 
maand. De onderhoudskosten en gemeentelijke 
belastingen zijn echter voortdurend flink 
gestegen, zodat veel woningbouwverenigingen 
voor wat betreft hun oudere woningcomplexen 
nauwelijks meer de touwtjes aan elkaar kunnen 
knopen. Woningbouwverenigingen behoeven 
geen winst te maken, maar hetzelfde probleem 
geldt ook voor de particuliere eigenaren van 
oude woningen, die er indertijd hun geld in 
hebben belegd, en daar nu minder rendement 
van krijgen, dan wanneer zij hun geld 
simpelweg op de bank zouden hebben gezet. 
Als gevolg daarvan wordt er op grote schaal 
beknibbeld op het onderhoud en daarmee is 
de neerwaartse spiraal van de verkrotting in 
gang gebracht. 

Uitgangspunt 

In de Nota wordt gesteld, dat het wonen als 
een "meritgoed" moet worden beschouwd. 

I 
' I 



Punt. VolgensGruijters is de woning h2el dui

delijk oen sociaal én economischgoed, zoals 
liberalen het zouden formuleren. Het verschil 
is waarachtig niet uitsluitend academisch van 
aard. De cons<:>quentie van de liberale 

opvatting is, dat primair iedere woning de huur 
moet doen, die de woning waard is, en dat 
een ieder, die deze huur niet kan betalen, 
recht heeft op subsidie, afhankelijk van zijn 
inkomen. In deze gedachte past dat de laagste 
inkomensgroepen een lagere huurquote be
hoeven te betalen dan de hogere inkomens
groepen, zoals ook wordt voorges'old in de 

Nota. 
Maar ook zal naar liberale opvatting het 
individuele subsidiesysteem zodanig moeten 
werken, dat wie een betere woning heeft, daar 
ook meer voor zal moeten betalen. De 
consequentie van Gruijters' uitgangspunt is 
daarentegen, dat - zodra men in de termen valt 
voor individuele subsidie - de kwaliteit van 
de woning er niet meer toe doet; men betaalt 
een bepaald deel van het inkomen aan huur en 
de rest wordt door de staat bijgepast. 
Slechts voor woningen met een huur van meer 
dan f 300,- per maand zal "een iets hogere" 
huurquote worden toegepast, maar ook 
daarvoor geldt blijkbaar dat het er niet toe 
doet, of de huur weinig dan wel ver boven 
die grens ligt. Verwacht mag dan ook worden, 
dat niet alleen de circa 350.000 gezinnen, die 
in 1975 van de individuele subsidie gebruik 
zullen maken, zullen trachten om de duurst 
mogelijke woning te bemachtigen ("de staat 
betaalt immers toch alles"), maar dat ook 
velen, die normaal gesproken niet voor 
individuele subsidie in aanmerking zouden 
komen, dit voorbeeld zullen volgen. Ik heb 
zo'n idee, dat de budgettaire gevolgen van 
dit subsidiesysteem door het kabinet zwaar 
worden onderschat. Om maar niet te 
spreken over het volkomen voorbijgaan aan de 
persoonlijke verantwoordelijkheid van de 
huurders voor de keuze van hun woning. 

Met betrekking tot het individuele subsidie
systeem, wil ik nog wijzen op een uiterst naar 
detail in de voorstellen. In de Nota wordt voor
gesteld, dat de huurder zijn inkomen opgeeft 
aan de verhuurder ,zodat die dan onmiddellijk 
iedere maand de subsidie kan verrekenen. 
Dat geschiedt weliswaar op vrijwillige basis -
wie dit niet wenst, geeft zijn inkomen aan het 
Ministerie op en krijgt dan zijn geld enige 
maanden later - maar de pressie om dit te doen 
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is toch wel erg groot. Een hoogst kwalijke 

inbreuk op de privacy! 

Zwarte Piet 

In de Nota wordt voorgesteld, een nieuwe 
methode van huurberekening toe te passen: de 
zogenaamde dynamischG kostprijshuur. Hier
mee treedt Gruijters in het voetspoor van 
Udink, die dit ook reeds bepleitte. Heel in 
het kort komt de nieuwe methode hierop neer, 
dat in de eerste jaren genoegen wordt ge
nomen met een negatief rendement, dat echter 
door de jaarlijkse huurstijgingen na verloop 
van tijd wordt omgezet in een positief 
rendement. De woonlasten worden als het ware 
verschoven naar dG toekomst. Het grote 
voordeel van het systeem is uiteraard, dat in 
de aanvang minder zware subsidies nodig zijn. 
Hoewel er nog allerlei haken en ogen aan de 
dynamische kostprijsberekening vast zitten, 
behoeft er uit principieel-politieke overwegin
gen geen bezwaar tegen te bestaan. Maar wat 
doet Gruijters? Terwijl hij toegeeft dat onder 
de huidige omstandigheden de jaarlijkse huur
verhogingen, nodig om het nieuwe systeem 
te laten funktioneren, hoger zouden moeten 
zijn dan 8%, wil hij "voorlopig" niet van 
een hoger huurstijgingspercentage uitgaan. 
"Dan komt hem niet gewenst voor", zo schrijft 
hij. 

De zaak is duidelijk. Die 8% ligt al heel 
moeiliik bij de achterban van de P.v.d.A. en 
de PPR. Het progressieve trio op Volks
huisvesting durft politiek gezien niet verder 
te gaan. En dus krijgt een volgend 
kabinet de Zwarte Piet toegespeeld. Het zal 
dan ofwel de susidieposten flink moeten 
verhogen, ofwel de impopulaire maatregel van 
grotere huurverhogingen op zich moeten 
nemen. Dit kabinet gaat met de eer strijken -
een volgend kabinet moet de onbetaalde reke
ning voldoen. Dat hebben we overigens al 
eens eerder meegemaakt met confessioneel
socialistische kabinetten. Tegen een dergelijke 
politiek bestaan vanzelfsprekend wél principi
ele bezwaren. 

D.e weg terug 

In kabinetten met WO-ers werd een 
principieel juiste oplossing voor de scheef
gegroeide huurverhoudingen nagestreefd: 
liberalisatie in die delen van het land waar dit 



mogelijk was en huurharmonisatie daar, 

waar zich nog een kwantitatief tekort aan 
woningen voordeed. Met de huurliberalisatie 
hebben zich geen problemen voorgedaan. Zelfs 
de laatst toegepaste liberalisatie, in de om
geving van Utrecht en in delen van Noord
Holland in september 1972, heeft gemiddeld 
nog geen vijf huurgeschillen per gemeente 
opgeleverd en dat ondanks het feit dat de 
P.v.d.A. groot stampij had gemaakt met het 
oog op de naderende Tweede Kamerver
kiezingen. Tegen de huurharmonisatie konden 
heel wat bezwaren van praktische aard 
worden ingebracht, met name tegen het vele 
papierwerk dat er aan vast zat. Maar ook 
dat heeft niet tot noemenswaardige problemen 
geleid. In ieder geval waren we op weg naar 
herstel van normale huurverhoudingen. 
Helaas - dit kabinet gooit alles weer over
hoop. In de plaats van de huurharmonisatie 
komt nu een systeem met "huurklassen", dat 
voor de gemiddelde huurder bepaald niet 
begrijpelijker zal zijn. Het systeem is boven
dien nog niet uitgedokterd, zodat niemand op 
dit moment weet, waar hij aan toe is. Een 
ernstige en onaanvaardbare leemte in de Nota. 
Overigens zou het ene rekenvoorbeeld, dat de 
Nota ten tonele voert er op kunnen duiden, 
dat de harmonisatie van de huren volgens het 
klassensysteem nog wel vele jaren op zich 
zal laten wachten. 

De huurliberalisatie wordt deels ongedaan ge
maakt. De minister wil middels een wets
wijziging de bevoegdheid krijgen, om in door 
hem aan te wijzen gemeenten de huurver
hogingen aan een maximum te binden. In 
welke gemeenten dat zal geschieden, is nog 
niet geheel duidelijk. Evenmin, hoe hoog dat 
maximum zal uitpakken. Gruijters volgt in ieder 
geval weer de weg terug naar grotere over
heidsbemoeienis, in plaats van terugkeer 
naar meer normale verhoudingen na te streven. 
Zo blijkt maar weer, hoe conservatief 
"progressieven" kunnen zijn ..... . 

Doorstram i ngsheffi ng 

Ongetwijfeld zal de zogenaamde "door
stromingsheffing" het meest omstreden punt 

van de Nota worden. Huurders die een 
inkomen hebben boven de loongrens, een huur 
verwonen beneden de f 250,- en die minder 
huur betalen dan 10% van hun belastbaar 
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inkomen zouden huurbelasting moeten gaan 

betalen tot 10% van hun inkomen met een 
maximum van f 1600,-. De minister wil 
hiermee bereiken dat de doorstroming op 
gang komt. Het principiële punt is uiteraard, 
dat hier sprake is van een vérgaande aan
tasting van de vrijheid, om te beslissen hoe 
het inkomen zal worden besteed. Een vrijheid, 
die liberalen zeer belangrijk vinden! 

Toch zou niet daarom de huurbelasting op 
voorhand moeten worden afgewezen. Want 
tegenover de vrijheid van consumptie van 

hen, die een duurdere woning zouden kunnen 

betalen staat de onvrijheid van de lagere 
inkomensgroepen die aangewezen zijn op de 

niet al te dure woningen waarvan er niet 
altijd genoeg ter beschikking staan onder 

meer omdat ze bezet worden gehouden door 
huurders met een hoger inkomen. En het is 
evenzeer liberaal, om een inbreuk op de 

consumptievrijheid voor te staan, indien 
sociaal-zwakkeren de dupe dreigen te worden. 

Neen, de bezwaren tegen de doorstromings
heffing liggen op ander terrein. Om te beginnen 
past enig wantrouwen tegen het motief zelve. 
Welke nobele beweegredenen de minister ook 
moge aanvoeren in zijn Nota, het valt niet te 
ontkennen dat in Keerpunt 1972 heel duidelijk 
staat, dat de huur- en subsiditpolitiek een 
instrument moet worden om de herverdeling 
van inkomsten te bereiken. En alle drie de be
windslieden op Volkshuisvesting hebben ge
tekend voor Keerpunt. Daar komt nog bij, dat 
de voorgestelde huurbelasting geen oplossing 
biedt voor het probleem van de te lage huren. 
Immers: de centen komen terecht in de schat
kist en niet in de zakken van degenen, die de 

woningen moeten onderhouden. En tenslotte 
valt te betwijfelen of de heffing werkelijk 
effekt zal hebben; omdat zij in vele gevallen 

te laag zal zijn om de bewoners werkelijk tot 
verhuizen te brengen. Wèl zitten we met 

de enorme ambtelijke rompslomp. 

Eigen woningbezit 

Na alle onprettige zaken, die de bezitters van 
een eigen woning hebben moeten ondervinden 

van dit kabinet - zoals de verhoging van het 
huurwaardeforfait - biedt de Nota nu een 
paar goede dingen. In tegenstelling tot 



vroeger geruchten zal de hypotheekrente 

aftrekbaar blijven. Verder zal uitvoering 
worden gegeven aan de VVD-motie van 
verleden jaar, om ook voor oudere woningen 
100% hypotheekgaranties te gaan verslrokk0,1 

Wel schijnt he:t dat Gruijters dit voorshands 
alleen wil doen in de gemeenten, die volgens 
de Nota Ruimtelijke Ordening als groei

gemeenten moeten worden aangemerkt. 

Tegen deze beperking bestaan bezwaren om

dat dit tot onrechtvaardigheden leidt. Het 

door de VVD naar voren gebrachte punt van 

leningen met oplopende annuïteiten wordt 

eveneens door de minister overgenomen. 

Toch zou er nog wel meer kunnen gebeuren. 
Het valt te betreuren, dat de subsidiëring niet 

afhankelijk wordt gemaakt van het inkomen 

van de kopers en dat zij beperkt blijft tot 
de nieuwbouw. Ook is teleurstellend, dat met 

geen woord wordt gerept over de zo wense
lijke invoering van een kwaliteits-garantiefonds, 
om de kopers te beschermen tegen malafide 

praktijken. Ondanks enige verbeteringen in 

de sfeer van de subsidies voor renovatie van 
de eigen woning blijft de eigen-woning

bezitter achtergesteld bij de huurder. Het pro

bleem van het niet aftrekbaar zijn van de 
onderhoudskosten en het daarmee verband 

houdende zwarte onderhoud wordt niet opge
lost. En vooral: er komt géén kooprecht voor 
huurders van woningwetwoningen (wel een 

voorkooprecht voor huurders van particuliere 

woningen, maar dat is niet voldoende). Als we 
zien, hoe de Nota bol staat van allerlei 
maatregelen, wettelijke en financiële, die ten 

gunste komen van de huurders, dan moet mij 
van het hart dat de eigenaar-bewoners er 

daarmee vergeleken bekaaid af komen. 

De enige maatregel, die ter bevordering van 

het eigen woningbezit onder de lagere 

inkomensgroepen wordt genomen, te weten 

het "beschermd eigen woningbezit" (door de 

woningwetcorporaties te bouwen), heeft zijn 

bedenkingen. Dat zou heel gemakkelijk kunnen 

gaan leiden tot concurrentie-vervalsing en 

geknoei met grondkosten. 

Vergeten groepen: niets! 

Wat evenzeer ontbreekt in de Nota is een 
principiële visie op de stadsvernieuwing. 
Zeker - er worden allerlei maatregelen aan 
gekondigd. Maar een filosofie over de vraag: 

wanneer vernieuwen en wanneer vervangen 

door nieuwbouw, wordt bijvoorbeeld niet 
gegeven. Toch zou dat geen overbodige zaak 

zijn, vooral nu er hier en daar na de eerste 

praktijkervaringen met vernieuwbouw in het 

land bedenkingen komen tegen de toch wel 
erg hoge kosten. Die reekties komen overigens 

van wethouders en andere direkt betrokkenen, 

die heus wel positief tegenover de ver

nieuwbouw staan. 

Een grote fout is het ontbreken van een 

hoofdstuk over de woonproblemen van de 

vergeten groepen uit onze samenleving: de 

(werkende) jongeren de onvolledige gezinnen, 
de gastarbeiders, de vrijgezellen. Zij moeten 
het voorlopig met een voetnoot doen en de 

belofte, dat er nog een aparte nota over die 

problematiek zal verschijnen. Was het nu zo 
moeilijk geweest om toch in grote lijnen het 
terzake te voeren beleid aan te geven in de 
Huurnota? Juist aan de liberalen in de ge
meenteraden de taak, bij alle plannen aan die 
groepen te denken! Het valt te betreuren, dat 
daarbij van de zijde van de rijksoverheid nog 
geen toezeggingen zijn gedaan. 
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Samenvattend kan worden gezegd, dat de 
Nota nog onbegrijpelijk veel witte plekken 
bevat, dat de financiële consequenties niet 
geheel uitgewerkt lijken, dat geen definitieve 
oplossing wordt geboden voor de fundamentele 
problemen waarmee we zitten in de bouw, en 
dat er te weinig wordt gedaan voor het 
eigen woningbezit. Wat ons betreft Is het 
laatste woord over de Nota nog niet 
gesproken! 



Inkomensverdeling: 
een vervolgverhaal? 

Mr. J. Goppel 

De heer Meys mag aanspraak maken op onze 

erkentelijkheid voor zijn boeiend vervolg
verhaal in dit blad n.a.v. diverse rapporten 
uit liberale kring en daarbuiten over de 
inkomensverdeling. Hij gaeft toe, zelf nog niet 
tot een afgeronde visie te zijn gekomen, doch 
wel voorziet hij diverse voorstellen en 
standpunten van kritisch commentaar, of 
betuigt hij zijn bijval. Hiermee stelt Meys zich 
open voor kritiek, waarom hU trouwens ook 
verzoekt. Gaarne geef ik hierbij mijn op
merkingen. 

De door Meys gevolgde werkmethode heeft 
het voordeel, dat wij zijn gedachtenvorming 
op de voet kunnen volgen, en zelf over de in 
het geding gebrachte punten aan het denken 
worden gezet. Als wij trachten, de lijn in de 
vier artikelen te volgen, moeten wij bedenken, 
dat deze niet als één geheel zijn ontstaan, 
doch successievelijk, n.a.v. telkens nieLIW 
verschenen rapporten. Kort samengevat komt 
Meys tot het volgende voorlopige resultaat: 
n.a.v. het door hem op het punt der 
inkomensverdeling te summier geachte 
Liberaal Manifest schrijft hij: "Als één 
onderwerp vraagt om een liberale toekomst
visie is het dit wel. Men zal moeten trachten 
aan te geven, wat onder een redelijke of 
rechtvaardige inkomensverdeling verstaan 
wordt ...... " 

HU schaart zich achter Tinbergen's principe 

der "fundamentele gelijkheid aller mensen" en 
spreekt zich uit voor de door deze bepleite 
"omkering der bewijslast" ter rechtvaardiging 
van verschillen. "Daar het z.g. vrije spel der 
maatschappelijke krachten veelal niet werkt en 
in een aantal gevallen tot onaanvaardbare 

resultaten leidt" voelt hU voor een aanpak à la 
Tinbergen en de Galan. De vraag is voor hem 
nog wel, of een "rechtvaardige verdeling" 
gelijk is aan "welzijn voor allen". 
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De tweede centrale vraag, n.l. of door een 
buiten het marktproces staande instantie nor
men moeten worden gesteld, waaraan de 

inkomensverdeling moet voldoen, beantwoordt 
hU tenslotte bevestigend. Wel stelt hU de 
vraag, of het aanvaarden van zo'n normen

stelsel vanuit liberaal standpunt mogelijk is. 

Na een afwijzing van de genivelleerde 
maatschappij, die Van der Zwan (hoogleraar 
in de commerciële economie in Rotterdam) 
voorstaat, eindigt hij met de uitspraak: 
"Wat wèl kan en moet gebeuren is, dat via 
verschillende wegen de "afwijkingen" worden 
weggewerkt. Dat wil zeggen, zowel via een 
bronnenbeleid, zowel via het wegnemen van 

markt-onvolkomenheden, zowel via afromingen 
van het personele primaire inkomen dan wel 
door overdrachten aan dat primaire inkomen, 
zowel via in bepaalde situaties toch nood
zakelijk rechtstreeks ingrijpen van de over
heid in het marktmechanisme etc, kan er iets 

aan gedaan worden." 

Wij zien dus Meys' hart balanceren tussen 

die twee werelden: de socialistische en de 
liberale, waarbij hij het Instrumentarium der 
socialisten wil gebruiken met behoud van 
een liberaal bestel. Ik geloof niet, dat dit kan: 
men zal moeten kiezen. (Van der Zwan zegt 

dit ook onomwonden). 

Of men stelt "de markt" als verdelingsmecha
nisme centraal en past daar correcties op toe 
(het fractie-rapport) of men gaat uit van een 
normen-theorema, dat alle maatschappelijke 

functies in een waarderings-schema betrekt. 

In beide gevallen wordt een norm gehanteerd, 
in het eerste geval achteraf, in het tweede 
geval vooraf. In beide gevallen wordt die 
norm geconcretiseerd op de wijze die Meys 
beschrijft, n.l. binnen de regels van het 
parlementair-democratisch spel; aannemende 
althans, dat een democratische orde stand kan 
houden in een alom gereglementeerde 
economie. 

l"·'i 



Meys stelt zich voor, dat zo'n van tevoren 

opgelegd norm-theorema zal kunnen dienen 
om alle factoren, die ethisch relevant zijn voor 
de inkomensverschillen, tot gelding te brengen, 
daarbij uitgaande van de "fundamentele 

gelijkheid" van de mensen, waarvan afwijking 
bewijs behoeft. 
In de praktijk zal zo'n theorema neerkomen 
op een prijsschema, opgelegd door een 
buiten de markt staande instantie; want als 
de vrije markt niet meer via prijs- en 
inkomensvorming voor de toewijzing van 
arbeid kan zorgen, zal een andere instantie 
dit moeten doen en valt die taak aan de 
overheid toe. Er zijn genoeg voorbeelden van 
landen, waar dit stelsel wordt toegepast, om 
te weten dat het resultaat in strijd komt met 
het mensbeeld, waarvan de liberaal uitgaat. 

De liberaal erkent natuurlijk de gelijkwaardig
heid van iedere burger (d.i. de staats- en 
burgerrechtelijke gelijkgerechtigheid), maar 
laat ruimte voor de menselijke individualiteit, 
dus de onderlinge verschillen. De liberaal 
gelooft niet in een, op het gelijkheidsideaal 
gebaseerde, wetenschappelijke constructie, 
waarmee die rijke schakering wordt wegge
nivelleerd; hij laat het liever aan de mensen 
zelf over, de waarderingen voor de weder
zijdse dienstverlening in het onderlinge 
verkeer vast te stellen. In een markt, die 
slechts tot een vooraf bepaalde grens ieders 
verdienste als inkomen tolereert, gaat het 
directe verband tussen actie en effect 
verloren: het wordt een on-interessant 
gezelschapsspel zonder inzet, dat zeker 
anti-selectief werkt. 

Een politieke overtuiging moet van binnen 
komen: zoals Meys zelf opmerkt, is in
komensverdeling niet louter een probleem van 
economische aard, maar ons standpunt wordt 
bepaald door onze maatschappij-visie.1) Men 
komt er niet uit met wetenschap alleen: hoe 
beleven wij het sociale systeem, hoe ervaren 
wij de mens en de samenleving? 
Het antwoord op die vragen bepaalt onze 
keuze. 

De oorzaak, dat een liberaal als Meys onder de 
bekoring van de lokstem uit het andere kamp 
is kunnen komen is niet ver te zoeken: hij is 
weinig overtuigd van de rechtvaardige werking 
van het vigerende economische stelsel. (De 
doelmatigheid blijft in dit verband buiten 
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beschouwing, hoewel die ook met recht

vaardigheid verband houdt). Zijn hoogste lof 
voor het vrije spel der maatschappelijke 
krachten (het wordt tijd, een minder naar 
de vorige eeuw riekende term te vinden voor 
dit voortreffelijke begrip) is, dat er geen 
aanvaardbaar alternatief is; hij verzet zich 
echter hevig tegen de qualificatie "humaan" 
in dit verband. 

Nu kan men toegeven, dat deze qualificatie 
zonder goede toelichting weinig zakelijk is 
en onnodig irriterend kan werken. Maar het is 
wel een liberale overtuiging, dat het markt
stelsel met zijn conditionerende en 
selecterende werking in zijn e f f e ct de 
mens beter tot zijn recht doet komen (ook wat 
de inkomensvorming en verdeling betreft) dan 
welk centraal geleid stelsel ook, zij het dan 
ook in alle relativiteit van de menselijke 
werkelijkheid. Als Meys dit uit het oog kan 
verliezen, dan zal dit bij vele anderen ook het 
geval zijn. De voortdurende campagne tegen 
onze maatschappij-structuur, de leuzen, 
gehanteerd door grote machtsgroeperingen, 
laten niet na hun invloed uit te oefenen. De 
onvervangbare verdienste van ons huidige, op 
ruil van verschillen gebaseerde marktstelsel, 
waarbij elk door zijn vrije keuze dagelijks 
invloed uitoefent op goederen en diensten 
(en daarmee op de inkomens die ter beschik
king komen) moet steeds weer opnieuw, 
aangepast aan de veranderde omstandigheden, 
verklaard en gepropageerd worden. 

De consequenties van een fundamentele aan
tasting van dit stelsel voor de sociale 
verhoudingen eveneens. Daarbij heeft de 
liberaal het moeilijk, omdat hij een beroep 
moet doen op het gezonde verstand en niet 
uitkomt met idealistisch geladen leuzen, die 
sterk aanspreken. 

Op één punt zal van liberale zijde veel meer 
moeten worden aangedrongen, n.l. op de 
openbaarheid der inkomensverhoudingen. 
Men kan niet paraderen als kampioen der 
vrije uitwisseling en tegelijk met een beroep 
op de privacy de beloningssystemen zoveel 
mogelijk geheim houden. Voor een juiste 
verantwoording en betere afstemming van 
verschillen kan deze openheid alleen maar 
heilzaam zijn. Uit deze openbaarmaking zou 
vermoedelijk alleen maar blijken, hoezeer de 
beloningstarieven al gestandariseerd zijn en 



hoe weinig er te verdelen valt, rekening 

houdende met de belasting-factor. In ieder 
geval zullen wij dan beter weten, waar we het 

1) "Daarom alleen al" juicht Meys het toe, dat 
prof. Roscam Abbing zijn lijvige boekwerk over 
deze materie heeft gepubliceerd. Als deze de 
liberalistische sociaal-economische orde ken
schetst als een, die ervan uitgaat dat hot 

eigenlijk over hebben, want zo staan de zaken 

nu bij lange na niet. 

ieders plicht is voor zichzelf te zorgen en 
niemand tot last te zijn en zeer beslist voor 
het uitgangspunt van het Communisme kiest, 

vergaat de liberaal die neiging tot juichen wel. 

Antwoord van Th. A. J. Meijs aan Mr. Goppel 

De reactie van Mr. Gappel geeft mij aan
leiding tot het maken van een aantal op
merkingen. Daarbij zal ik beginnen met die 
onderdelen van zijn betoog die mijn instemming 
hebben. 
Alvorens dat te doen wil ik waardering 
uitspreken voor het feit dat Mr. Gappel 
- tot nu toe als enige - gehoor heeft gegeven 
aan mijn oproep in de april-aflevering van dit 
blad, om mee te willen denken over de vraag
stukken rond de inkomens(her)verdeling en 
om opvattingen daaromtrent kenbaar te 
maken. Gezien de omstandigheden dat mijn 
denkbeelde:n terzake van dit vraagstuk a) nog 
niet uitgechrystaliseerd zijn en b) in de vorm 
van een soort vervolgverhaal publiek ge
maakt worden, moet een reactie die poogt 
daarin enige lijn te brengen worden toege
juicht. 

Ik ga nu over tot een puntsgewijze bespreking 
van de reactie van de heer Goppel. 

1) Ik ben het geheel eens met zijn pleidooi 
voor de openbaarheid van de inkomensver
houdingen. Het valt overigens op dat die 
geluiden in liberale kring niet vaak gehoord 
worden; 

2) Ik ben het ook eens met de stelling dat de 
liberaal natuurlijk (curs. van mij M.) de gelijk
waardigheid van iedere burger erkent. Dat 
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heeft m.i. overigens consequenties die vaak 
verder gaan dan men zich doorgaans realiseert. 
Mr. Goppel voegt daaraan toe: dat wel ruimte 
gelaten moet worden voor menselijke individua
liteit. Uit die toevoeging mag niet begrepen 
worden dat ik in mijn voorstellen daaraan af
breuk heb willen doen. Wel heb ik de vraag 
centraal gesteld, aan de hand van Tinbergen's 
aanpak, welke elementen wel en welke niet tot 
inkomensverschillen aanleiding zouden mogen 
geven. Verschillen, individualiteit, hoeft m.l. 
namelijk niet steeds te betekenen inkomens
verschillen; 

3) Ik kan - zij het genuanceerd - onder
schrijven hetgeen Mr. Gappel op verschillende 
plaatsen over de economische functie, in de 
zin van allocatieve functie, van het markt
mechanisme opmerkt. Men zal in mijn artikelen 
dan ook geen pleidooi vinden voor de af
schaffing van het marktmechanisme en het 
daarvoor in de plaats stellen van een of ander 
nieuw mechanisme dan wel systeem. In de 
bespreking van Van der Zwan's preadvies heb 
ik dan ook uitdrukkelijk gesteld: "De econo
mische orde die Van der Zwan als ideaal 
voor ogen staat kan m.i. niet door liberalen 
geaccepteerd worden". 
Wij kunnen het marktmechanisme in zijn functie 
van allocatiemechanisme niet missen, 
hoogstens kunnen wij er, bijvoorbeeld bij 
externe effecten, aan bijsturen; 



4) Maar dat bete,kent niet, en daar ligt het 

kernverschil met Mr. Goppel, dat wij de 
resultaten van dat marktmechanisme voor de 
personele inkomensverdeling zond0r meer 
moeten accepteren. Ook zonder de principiëla 

vraag te stellen, die in het laatste deel van 
het vervolgverhaal aan de hand van de 
benadering van Van der Zwan is opgeworpen, 
moet al geconstateerd worden dat aan do 
vrije werking van dat mechanisme zeer vele 

verstoringen in de weg liggen. Mao.r ook als 
die verstoringen, die "marktimperfecties" 
zouden worden teruggedrongen moet h8t re
sultaat van dat mechanismo niet zonder meer 
worden aanvaard voor de personele-secun
daire inkomensverdeling. Momenteel is dat 
m.i. terecht, dan ook n1et het gev2l. De 
progressieve belasting is er een voorbeeld 
van, maar evenzeer de bijstanduitkeringen. 

5) Ik geloof niet dat mijn hart balanceert 
tussen de socialistische en de liberale wereld. 
Ik meen dat Mr. Goppel's opvatting van wat 

onder een liberale wereld moet worden vcr
staan een te beperkte is, althans wat betreft 
de instrumenten die mogen worden toegepast 
om een echte liberale samenleving te ver
wezenlijken. Ik ben van mening dat het ter 
wille van het bereiken van een liberale 
samenleving noodzakelijk kan zijn als overheid 
in te grijpen in het economische systeem, 
overigens zonder te geloven dat de funda
menten daarvan daardoor aangetast worden. 
Dat geldt niet alleen in die gevallen waarin 
geconstateerd kan worden dat aan de werking 
van het marktmechanisme allerlei verstoringen 
in de weg gelegd worden, het geldt ook, en 
eigenlijk nog fundamenteler, wanneer gecon
stateerd moet worden dat de kansen van de 
individuen tot levensontplooiing ongelijk ver
deeld zijn. Dan mag het marktmechanismG nog 
zo ongestoord werken, het werkt vanaf het 
begin niet liberaal omdat niet iedereen er in 
gelijke mate vanaf de start, gegeven zijn 
mogelijkheden, aan heeft kunnen meedoen. 
Dat er soms gepleit wordt voor een zgn. bron
nenbeleid is een bewijs voor de stelling dat 
de kansen, ook rekening houdend met de 
capaciteiten, ongelijk verdeeld zijn. M.i. is het 

een beperkte, maar helaas zeer gangbare 
interpretatie van wat onder liberalisme ver
staan moet worden, te stellen dat daarin het 
marktmechanisme zonder meer centraal moet 

moet staan en dat pogingen om aan die 
resultaten te sleutelen als socialistisch be

stempelt. 
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6) Wanneer eenmaal erkend wordt dat de 

resultaten van dat mechanisme niet zonder 
meer leiden tot een rechtvaardige personele 
inkomensverdeling wordt het zaak aan te geven 
wat wij dan redelijk, rechtvaardig vinden en 

wat niet, d.w.z. dat wij vooraf komen tot de 

vaststelling van wat onder een rechtvaardige 
inkomensverdeling verstaan moet worden. 

Daarbij moet, maar dat zal uit mijn bijdragen 

duidelijk geworden zijn, het inkomensbegrip 

ruim worden opgevat, rekening gehouden 

moeten worden met zgn. life-time aspecten etc. 

Het is m.i. onjuist wat Mr. Gappel suggereert, 

dat wanneer men de markt als verdelings

mechanisme centraal stelt, achteraf een norm 

gehanteerd wordt. Ook dan zit de "norm" er 
van te voren in en is niets anders dan: wat het 

marktmechanisme oplevert is goed. Ik geloof 

niet dat Mr. Gappel die norm zou willen 
propageren gezien de vele imperfecties aan 

het systeem. Hij houdt dan ook - terecht - geen 

pleidooi voor het afschaffen van allerlei 

instrumenten die heden ten dage gebruikt 

worden om verschillen tussen primair en 
secundair inkomen te bewerkstelligen. Toch 
doet hij een beroep op "het gezonde verstand" 

wanneer het gaat om de verdediging van 
"ons huidige, op ruil van verschillende geba

seerde marktstelsel". Zo'n beroep is m.i. 
nogal leeg. Het zegt weinig. Waar het om gaat 

is het volgende: 

a wij moeten erkennen dat het marktmecha

nisme als allocatiemechanisme niet gemist 

kan worden; 

b wij moeten tevens erkennen dat dit mecha

nisme alleen reageert op koopkrachtige 
vraag terwijl de koopkracht vanaf het begin 

ongelijk verdeeld is en dat daarom alleen al 

de resultaten voor de personele inkomens
verdeling niet zonder meer geaccepteerd 

kunnen worden; 

c wij moeten bedenken dat bij de werking 

van dit mechanisme talloze onvolkomen
heden, belemmeringen een rol spelen, be

wust gecreeerd (bepaalde besloten beroeps

groepen), ongewild (numerus fixus voor arts

en tandarts-opleidingen) dan wel onbewust. 

Daar komt nog bij dat in de praktijk dat 

mechanisme voor een belangrijk gedeelte 

van de beroepsbevolking niet of nauwelijks 

werkt. (denk aan de ambtenaren). 



Een en ander kan samengevat worden in de 

vraag hoe de relatie moet zijn tussen markt
waarde en primair inkomen. 
Aangezien ik het marktmechanisme niet kwijt 
wil als allocatie-, informatie- en communicatie
mechanisme is het steeds zo dat de produktie
faktaren hun prijs via het marktmechanisme 
verkrijgen (althans die produktiefaktoren die 
aan dit mechanisme onderworpen zijn). De 

vraag is dan welke correcties daarop moeten 
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worden aangebracht. Wil men die vraag be

antwoorden dan zal duideiUkheid moeten 
bestaan over de vraag welke elementen wel 
en welke niet tot inkomensverschillen aanlei
ding mogen geven en in welke mate. Kortom, 

men zal een norm moeten ontwikkelen. 
Het is aan de gewaardeerde reactie van Mr. 
Goppel te danken dat ik deze zaken nog eens 
op een r[j heb kunnen zetten. 



Inkomensverdeling: 
een vervolgverhaal (111) 

Prof. Dr. A. Pais over de inkomensverdeling: een commentaar 

Drs. Th. A. J. Meijs 

In voorgaande afleveringen heb ik gepleit voor 
een discussie, voor een meedenken door 
liberalen over vraagstukken rond de inkomens
(her)verdeling. De hiervoor afgedrukte reactie 
van Mr. Gappel is daarvan een voorbeeld. Een 

ander voorbeeld, zonder dat het overigens als 
reactie bedoeld is op hetgeen ik over deze 
zaken geschreven heb, kan gevonden worden 
in "Vijf stellingen over de inkomensverdeling" 

van Prof. Dr. A. Pais, hoogleraar voorgezette 
micro economie aan de Economische Faculteit 
van de Universiteit van Amsterdam. Deze 
stellingen zijn door hem ingediend voor een 
discussie die gehouden werd ter gelegenheid 

van de Diës van de Kring van Amsterdamse 
Economen, op 18 mei j.l. waaraan ook Prof. 
Dr. P. J. Roscam Abbing en Prof. Dr. A. van 
der Zwan deelnamen. Ik had het voorrecht die 

discussie te mogen leiden. 
Ik wil hier de discussie niet samenvatten maar 
volsta met een integrale weergave van de 
stellingen van Pais, die ik daarna van enig 
commentaar zal voorzien, (als discussieleider 
mocht ik dat niet). Ik beperk mij tot de stel
lingen van Pais omdat a) hier een belangrijk 
V.V.D.-Iid aan het woord is en het mij in eers~G 
instantie gaat om een discussie binnen de 
liberale kring, b) omdat de stellingen van 

Prof. Van der Zwan sterke overeenstemming 
vertonen met de belangrijkste elementen uit 
zijn preadvies voor de Vereniging voor de 
Staatshuishoudkunde die ik in het april
nummer besproken heb en c) omdat ik op 
Prof. Roscam Abbing's terrein, de ethica, 

niet zo thuis ben. 

De stellingen van Pais zijn de volgende: 

1. De inkomensverdeling is niet los te zien van 
de sociaal-economische structuur van de 
samenleving. Filosoferen over ingrijpende 
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wijzigingen van de inkomensverdeling zonder 
in beschouwing te nemen, dat deze onver
brekelijk deel uitmaakt van een groter 
maatschappelijk geheGI, is steriel. 
Ingrijpende wijziging van de inkomensverde
ling, welke niet samengaat met correspon
derende structurele veranderingen, bergt hr·t 
risico in zich van maatschappelijke ont

wrichting. 

2. Oordelen over de meest wenselijke vorm 
van de samenleving en daarmee van de 
inkomensverdeling, zijn - als alle waarde
oordelen - van subjectieve aard en bshalw• 
de kriteria van de logica, waaraan alle oor
delen dienen te voldoen, is er geen toets
steen om de intrinsieke superioriteit van het 
ene oordeel boven het andere vast te stellen. 

3. Wat de gewenste maatschappijvorm betreft, 
is mijn uitgangspunt, dat het individuele 
domein zo groot mogelijk dient te zijn. Het 
complement daarvan is, dat paternalisme (al 
of niet in de gedaante van overheidsir.grij
pen) en intermenselijke bemoeizucht tot een 
minimum worden beperkt. In economisch 
opzicht is dit te vertalen als een duidelijke 
voorkeur voor het systeem, waarbij via de 
markt de allocatievraagstukken worden ge
regeld. Dit geldt ook t.a.v. het verdelings
probleem: inkomensverdeling komt in 
principe via prijsvorming op markten tot 
stand. Overigens zou voor de grootte van 
het individuele domein democratisering van 
de werksituatie wel eens van meer belang 
kunnen zijn dan (geforceerde) nivellering van 

beloningen. 

4. Wat de rol van de overheid betreft, dient -
in de lijn van het voorgaande - deze zich er 
hoofdzaak toe te beperken de individuele 
preferenties en potenties zo goed mogelijk 
tot hun recht te laten komen. Daartoe dienen 
actief bronnenbeleid (passende opleidings
kansen, bezitsvorming bij brede lagen van 
de bevolking) en bestrijding van monopolis-



tische uitwassen hoge prioriteit te krijgen. 

Tot de - beperkte - taak van de overheid 
behoort daarnaast ervoor zorg te dragen, dat 
uitkomsten en de prijsvorming op de ar
beidsmarkten, voor zover gelegen beneden 
een sociaal aanvaardbaar (en dynamisch) 
minimumniveau, worden gecorrigeerd. 
Wel dient bedacht te worden, dat in Neder
land de herverdeling via belastingen, subsi
dies en sociale verzekering haar grens heeft 
bereikt. Bronnenbeleid is trouwens ook 
effectiever en minder arbitrair den herver
deling. In onze maatschappelijke orde is te 
verwachten, dat rechtstreekse prijsstelling 
door de overheid op de duur niet beklijft. 
Tenslotte ben ik van mening, dat de cate
gorale inkomensverdeling in Nederland in d8 
gevarenzon::~ is beland. Verdergaande 
achteruitgang van het aandeel van de niet
looninkomens dreigt de continuïteit van de 
werkgelegenheid op grote schaal in g::vaar 

te brengen. 

5. In de discussies over inkomensongelijkheid 
in Nederland wordt n.m.m. te zeer vergeten, 
dat het een probleem ter grootte van een 
peuleschil is verge:aken met dat van de 
internationale inkomensgelijkheid: enig ge
voel voor verhoudingen zou dan ook in de 
Nederlandse inkomensdiscussie niet misstaan. 
Voorts is bij de inkomensdiscussie verge
lijking van bruto-inkomens weinig zinvol in 
een land met steile fiscale progressie en een 
uitdijend collectief voorzieningenpakket 
Kwesties van lifetime inkomen en waarde
ring van huisvrouwenarbeid dienen uiter
aard in de beschouwingen te worden be
trokken. 
Tenslotte: wel eens te gemakkelijk worden 
de positieve aspecten van inkomensver
schillen vergeten. In de eerste plaats zijn 
het niet zelden de uitdrukking van de maat
schappelijke waardering voor prestaties. 
(Hetgeen nog iets anders is dan wordt ver
kregen via "job evalution", een m.i. be
perkt bruikbaar instrument, dat voorname
lijk een verschuiving van de subjectieve 
elementen in de oordeelsvorming bewerk
stelligt). En vervolgens heeft het geen zin 
de motorische functie van inkomensverschil
len te ontkennen, zowel wat betreft de 

maatschappelijke vooruitgang als de be
reidheid extra prestaties te verrichten. (Van
daar dat ik nogal huiverig sta tegenover 
al die heroïsche herverdelingsideeën, waar 
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niet tegelijkertijd een nieuw, bijpassend 

mensentype wordt bijgeleverd). 

Commentaar : 
1) Stelling 1 draagt een waarschuwend karakter 

We kunnen er m.i. niet aan voorbijgaan. De 
stelling lijkt overigens geschreven te zijn n.a.v. 
Van der Zwan's preadvies. Die gaat daar echter 
niet aan voorbij. Het zijn mede de structurele 

veranderingen die Van der Zwan voorstelt, die 
maken dat men het met een groot aantal van 
zijn voorstellen niet eens kan zijn. Deze stel

ling van Pais zou overigens ook als een 
dooddoener tegen allerlei voor te stellen 
veranderingen dienst kunnen doen. Maar zo 
mag die stelling niet gebruikt worden. Er blijven 
overigens toch wel vragen. Wat is bijvoorbeeld 
een ingrijpende wijziging van de inkomens

verdeling? 

2) In stelling 2 wordt daarop verdergeborduurd 
maar wordt de koppeling tussen de meest 
wenselijke vorm van de samenleving en daar
mede de inkomensverdeling wel erg strak ge
legd en op de voorgrond geplaatst. Het is 
m.i. best mogelijk- in praktijk gebeurt niet 

anders - te discussiëren over inkomenspolitiek 
en over de normen van een rechtvaardige 
inkomensverdeling, zonder de maatschappe
lijke orde direct en fundamenteel te verstoren. 
Het gaat meestal om gradaties. Pais zou 
daarbij overigens kunnen denken aan het door 
Gappel gemaakte onderscheid tussen een 
socialistische en een liberale wereld, waarbij 

pogingen om de resultaten van het markt
mechanisme te beïnvloeden teneinde het 
resultaat dichter bij de "norm" te brengen, en 
nog verdergaand, het stellen van een norm als 
zodanig, als socialistisch worden aangemerkt. 
In mijn antwoord aan Mr. Gappel heb ik al 
opgemerkt het daarmede niet eens te kunnen 
zijn. 
Pais heeft gelijk wanneer hij stelt dat er geen 
toetssteen is om de intrinsieke superioriteit 
van het ene oordeel boven het andere vast te 
stellen. Wat wel kan, en ook moet geschieden, 
is een zodanige norm te ontwikkelen dat men 
daarin zijn beginselen, en voor liberalen betreft 

dat dan de liberale beginselen, (maar liberaal 
in de juiste zin van het woord), moet kunnen 
terugvinden. Die norm zal men moeten con
fronteren met wat anderen ervan vinden, en 

zoals met elke doelstelling van de economische 
politiek, via een democratische procedure zal 
er een concreet uitgangspunt voor de 



economische politiek moeten ontstnan. Bij 

bepaalde mnatregelen die gericht zijn op eon 
correctie van de primaire inkomens zoals die 
uit het mnrk',m:~chanismJ rollen (bijv: de pro
gressieve belastingen) gebeurt dat ook. 

3) Op het eerste gezicht lijkt stelling 3 de 
verwoording van wat liberalen omtrent de 
gewenste maatschappijvorm van mening zijn. 
Het stemt ook geheel overeen met de hiervoor 
weergegeven opvattingen van Mr. Goppel. Er 
zit echter meer aan vast. Wat is een "zo groot 
mogelijk individueel domein".? Wa• bepaalt 
de grenzen daarvan? Zoals het er nu staat zegt 
het op zich niet zoveel. 
Dat een en ander een voorkeur voor de markt 
als allocatiemechanisatie impliceert onder
streep ik. Dat is uit mijn opmerkingen n.a.v. 
de reactie van Mr. Gappel nog eens duidelijk 
geworden. Maar Pais lijkt dan langs de kern 
van de problematiek heen te gaan wanneer hij 

personele inkomensvorming zonder meer 
koppelt aan marktmechanisme. 

4) In stelling 4 erkent hij dat aan die koppeling 
iets afgedaan kan worden via overheidsmaat
regelen. Pais pleit voor het wegwerken van 
marktimperfecties en accepteert als norm dan 
slechts dat er een sociaal aanvaardbaar 
minimum voor iedereen moet bestaan. 
Waarom het daartoe beperkt moet blijven is 
niet duidelijk. Waarom wel een correctie - op 
het kennelijk toch niet zo acceptabel werkende 
marktmechanisme als verdelingsmechanisme -
teneinde bepaalde minima te garanderen maar 
boven die grens alles te laten bij wat het is 
met alle ook dan aanwezige onredelijkheden, 
onrechtvaardigheden? Hoe is zijn pleidooi 
voor bezitsvorming daarmee te rijmen. Hoe 
zou dat moeten geschieden? 
Het is uit deze stelling duidelijk dat Pais geen 
normen wil stipuleren. M.i. is dat onjuist. Men 
blijft daardoor in de mist varen en sluit de 
ogen voor het feit dat zelfs wanneer een 
aantal onvolkomenheden aan de werking van 
het marktmechanisme uit de weg geruimd 
worden het nog de vraag is of het als ver
delingsmechanisme zonder meer gehanteerd 
kan worden. De vragen daaromtrent, die bij de 
bespreking van Van der Zwan's preadvies 
gesteld zijn, moeten toch tenminste beant
woord worden. 
Pais is van oordeel dat de in Nederland 
gevolgde herverdeling via aantasting van het 
primaire inkomen zijn grens bereikt heeft. Dat 
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zal velen aanspreken. Het door hem gcsugg:J

reerde alternatief, t.w. het bronnenbeleid 
blijft onuitgewerkt. Dat daaraan nog vele haken 

en ogen zitten moge blijken uit d·a discussie 
Kuipers-Tinbergen die ik in de voorlaatste 
aflevering van dit verhaal heb gereleveerd. 
Tenslotte wijst Pais in deze stelling op enkele 
economische gevolgen van de categorale 
herverdeling. Dit is voorzichtig gesteld en ik 
kan het wel onderschrijven. De recente onder
zoekingen door Den Hartag en Tjan van het 
Centraal Planbureau wijzen in de zelfde richtina. 

5. a M.i. mag de omvang van de internationale 
verschillen geen reden zijn om hot denken en 

doen m.b.t. de vraagstukken rond een recht
vaardige inkomensverdeling in Nederland 
maar achterwege te laten. Wanneer wij dat 
immers wel zouden doen, wat dan? 
b Dit kan ik onderschrijven. Psychisch inkomen 
hoort daar ook bij. 
c Ik zou daar tegenover willen stellen dat wel 
eens al te gemakkelijk gewezen wordt op die 

positieve aspecten van inkomensverschillen. 
Voor de echte hoge inkomens betwijfel ik ze 

overigens. Maar men moet niet aankomen met 
maatschappelijke waardering voor prestatie of 

de ook gehanteerde slogan "loon naar 
prestatie". Daar werkt het marktmechanisme 
in onze samenleving toch wel iets te inge
wikkeld, te onvolkomen voor. Is de maatschap

pelijke waardering voor het werk van een 
hoogleraar nu werkelijk zoveel keer groter 
dan van een kleuterleidster zoals het nu uit 
de inkomensverhoudingen blijkt? Kortom, ik 
meen dat Pais in deze stelling te ongenuan
ceerd is geworden. 

Conclusie: 
Na het voorgaande kan ik kort zijn. Mijn 
belangrijkste bezwaren treffen het feit dat 

Pais zich afzet tegen het stipuleren van een 
norm voor de rechtvaardige inkomensverdeling 
en de daarmee samenhangende te gemakke

lijke acceptering van de resultaten van het 
marktmechanisme voor de personele in
komensverdeling. 

P.S. 
Prof. Pais zal in het volgende nummer 
reageren op het commentaar van de 
heer Meijs. 

De Red. 



Overheidspartici pat ie en concurrentie 

In hoeverre mag de overheid betrokken zijn bij de 
voortbrenging van producten en diensten, en in hoeverre mag 
zij in specifieke gevallen daarbij concurreren met het 
bedrijfsleven? 

Drs. H. J. Rang 

De overheid als manager 
Het antwoord op bovenstaande vraag is in 
niet onbelangrijke mate afhankelijk van de 
standpunten die men inneemt met betrekking 
tot de functie die de overheid zou moeten 
vervullen in de samenleving, en de taken die 
uit die functie zouden moeten voortvloeien. Dit 
artikel steunt op opvattingen, waarin de over
heid wordt gezien als de door da samenleving 
gecreëerde en geaccepteerde 'manager' van 
de onderneming die Staat der Nederlanden 
heet; een manager, die zich ten doel heeft 
gesteld om die samenleving tot ontwikkeling 
te brengen. Daartoe geeft deze manager uit
voering aan een ontwikkelingsbeleid, dat 
gericht is op de zelfontplooiing, op een toe
nemend geestelijk welzijn en op een adequaat 
materieel welzijn van elk van zijn 'mede
werkers'. Daarbij houdt hij zoveel mogelijk 
rekening met ieders persoonlijke vrijheid (in 
gebondenheid), en waakt hij er voor dat de 
ontwikkeling verloopt via open processen, 
gebruikmakend van de zelfwerkzaamheid van 
de deelnemers. In het contact met de andere 
'staten-ondernemingen' zal onze 'manager
overheid' dezelfde uitgangspunten huldigen, 
met dien verstande dat nu doeleinden in het 
belang van de eigen gemeenschap worden 
afgewogen tegen doeleinden in het belang van 

een groter geheel. 

Criteria voor 
overheids-participatie 
Bij de uitvoering van haar ontwikkelings
beleid zal deze overheid niet volstaan met het 
scheppen van de omstandigheden, waarin 
ieder maar moet zien hoe hij - al naar 
gelang van zijn kennen en kunnen - tot zijn 
recht komt, maar zal zij ingrijpen - en soms 
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zelfs fors ingrijpen - daar waar de ontwikke
ling en ontplooiing van bepaalde groepen uit 
de samenleving in het gedrang dreigt to komen 
of specifiek bevorderd moet worden. 
In deze gedachtegang is het zeer wel denkbaar 
dat de overheid betrokken is bij de voort
brenging van bepaalde producten of diensten. 
Ten aanzien van die betrokkenheid kan dan 
nog worden onderscheiden naar financiële 
participatie enerzijds, en het rechtstreeks 
deelnemen aan de besluitvormingsprocessen 
in een bedrijf anderzijds. 

In beide gevallen zou het basis-criterium voor 
overheidsdeelneming dienen te zijn dat, als 
gevolg van het overheids-initiatief, een voor
ziening wordt zekergesteld, die voor (de 
ontwikkeling van) de gemeenschap of groepen 
daaruit belangrijk wordt geacht, en die anders 
niet tot stand zou zijn gekomen, of niet in 
dezelfde omvang, in dezelfde vorm, in het
zelfde tempo, of met dezelfde waarborgen. 

Indien dit criterium niet duidelijk van toe
passing is en voorts wanneer de betreffende 
voorziening door het particuliere bedrijfsleven 
even goed en even bevredigend kan worden 
verzorgd, heeft de overheid geen taak, en 
dient zij geen initiatieven te ondernemen, of 
dient zij bestaande activiteiten te beëindigen. 
Met name het aanhouden van een staats
belang of -activiteit, alleen en uitsluitend omdat 
de betreffende activiteit winstgevend is en 
aan de staat een inkomen verschaft, achten 
wij niet juist. De overheld zou dan, zonder 
daartoe vanuit haar functie genoodzaakt te 
zijn, in concurrentie treden met het vrije 
bedrijfsleven en daarmee een overheids
taakvreemde situatie scheppen. De overheid 
heeft andere methoden te harer beschikking, 
zoals belastingen en andere heffingen - als 
bijdrage van de gemeenschap in de 
'overhead-kosten' - om in haar middelen te 
voorzien. 
Wel mag het juist worden geacht dat de baten, 



voortvloeiend uit de exploitatie van bodem

schatten, toevallen aan de staat, er van uit
gaand, dat de opbrengsten van bodem
schatten in principe ten goede dienen te 
komen aan de gemeenschap als geheel, en 
niet alleen aan diegenen die er toevallig 
toegang toe verkregen. 

Concrete situaties 
In het programma van D'66 zijn meer concreet 
de volgende redenen genoemd die over
heirlsdeelneming zouden kunnen wettigen: 

a. Regionaal structuurbeleid 
b. Stimulering van nieuwe industrieën; 
c. Onrendabele productie van algemeen belan~? 
d. Sociale redenen. 
Daarbij wordt niet gesteld dat de overheid 
verplicht zou zijn in elk van deze situaties tot 
initiatieven over te gaan; zij zullen van geval 
tot geval beoordeeld moeten worden, nauw
keurige vastlegging lijkt hier niet zinvol. Er 
wordt zelfs gewaarschuwd tegen de dogmatisch 
geachte benadering om overheids-participatie 
als een het gemeenschapsbelang dienende 
overheidstaak 'op zich' te beschouwen. 

In aanvulling op de bovenvermelde redenen 
mag ook het voorkómen van een ongewenste 
monopolide marktstructuur, of het vestigen 
van een countervailing power, bijvoorbeeld 
ter versterking van de positie van de consu
ment, worden geacht te voldoen aan de voor
waarde dat de voorziening een gemeenschaps
belang moet dienen. 
Een nog niet bestaand voorbeeld zou kunnen 
ontstaan in de levensverzekeringensector. 
Hoewel de bestaande levensverzekeringsmaat
schappijen formeel ruimschoots in de behoefte 
voorzien, bestaat er kritiek met betrekking tot 
polisvoorwaardenbeleid, premiestructuur, 
winstdelings-politiek, acquisitiebeleid en het 
- recent verbeterde - polisafkoopbeleid. 
Zich op het standpunt stellend dat dekking 
tegen overlijdensrisico een onmisbare voor
ziening is in de samenleving, die zo goedkoop 
mogelijk en zonder bijkomende franje moet 
kunnen worden verschaft, zou de overheid 
enerzijds kunnen overwegen nadere regelen 
te stellen aan het opereren van levens
verzekeringsmaatschappijen, maar anderzijds 
ook kunnen overwegen over te gaan tot het 
oprichten van een staats-levensverzekerings
maatschappij, om daarmee een tegenwicht te 
scheppen tegen de bedrijfsvoering van de 
bestaande maatschappijen. Tijdens het-eind 

mei van dit jaar in de Eerste Kamer 

gevoerde-beleidsdebat Economische Zaken, 
bleek de minister van Economische Zaken deze 
mogelijkheid positief te waarderen. 

Gevaren van 
overheidsdeelneming 
In al die gevallen waarin de overheid 
financieel of operationeel betrokken is bij 
ondernemingen, worden hoge eisen gesteld 
aan de wijze van opereren van die bedrijven, 
willen zij geacht kunnen worden te blijven 

binnen de grenzen van het door ons 
geformuleerde algemene criterium. Immers, 
yoor zover zij In concurrentie geraken met 
particuliere bedrijven, blijken de onder de 
paraplu van de overheid functionerende be
drijven meestal een zekere overmachtspositie 
te bezitten. Die overmachtspositie berust 
feitelijk of verondersteld op een grotere kans 
op continuïteit, op een grotere crediet
waardigheid en imago van betrouwbaarheid, 
op een gemakkelijker toegang tot de over
heidsinstanties, en in sommige gevallen op 
beschermende en daarmee monopoliserende 
wetten en maatregelen. 
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Oneigenlijke activiteiten gaan zich aandienen, 
zodra het wenselijk en noodzakelijke streven 
naar economische rationaliteit gaat worden 
verward met winststreven. 

In veel gevallen zal het oogmerk te willen 
voorzien in een onrendabele voorziening van 
algemeen belang met zich meebrengen dat een 
nadelig exploitatie-saldo onder ogen moet 
worden gezien. Een dergelijk verlies kan 
nog zeer wel samengaan met een economisch 
rationele bedrijfsvoering. Op het ogenblik 
echter dat de mening postvat dat inkomsten en 
uitgaven op zijn minst met elkaar in even
wicht moeten zijn, komt het winststreven om 
de hoek kijken, en is het gevaar niet denk
beeldig dat activiteiten worden geintroduceerd, 
die geen taak van de overheid zijn, maar die 
worden geentameerd om het nieuwe doel -
een sluitende of zelf winstgevende exploitatie

rekening - te bereiken. 
Wanneer aan deze additionele activiteiten geen 
'algemeen belang-doelstelling' kan worden 
toegekend, hebben wij - gelet op de bijzondere 
paraplu-invloed van de overheid - alleen nog 
maar te maken met een geval van oneerlijke 

concurrentie. 
Een voorbeeld vinden wij bij het staatsbedrijf 

der PTI. 



De overheid laat de PTT - welke zich bevindt 

in een onaantastbare monopolie-positie -
ondanks de beduidende winsten die deze 
Dienst afwerpt, de tarieven van de telefoon
dienst opvoeren op een wijze die spot met 
elke prijsbeheersing, zulks om enerzijds de 
verliesgevende Posterijen te steunen en 
anderzijds de algemene middelen aan te vullen. 
Voorts wil de PTT haar gelddiensten uitbreiden 
tot een rechtstreeks met de banken concurre
rende credietvoorziening aan het publiek. 
Indien de PTT hier een voorziening zou gaan 
bieden die beter is dan die welke door de 

banken wordt geboden, bijvoorbeeld door bij 
het verstrekken van eredieten soepeler 
credietwaardigheids-criteria aan te leggen, en 
door vooral ten dienste te staan van diegenen 
die bij de banken niet, of niet even gemakke
lijk terecht kunnen, met andere woorden in
dien de PTT zou gaan optreden als een coun
terveiling power, zou de overheid hier wel
liciY Gen taak kunnen hebben. Tot dusver 
hebben wij echter niet de indruk dat de PTT 
zich op een and8re wijze zal opstellen dan 
de bestaande banken. 
Een ander voorbeeld vinden wij bij de KLM, 
waarbij de Staat een meerderheidsbelang 
heeft. De recente wijziging van de Luchtvaart
wet, die een op zichzelf gewenste wettelijke 
regeling voor het ongeregeld luchtvervoer 
naast het geregeld luchtvervoer tot stand 
bracht, zou gebruikt kunnen worden om 
de positie van de KLM ten opzichte van 
Nederlandse en buitenlandse chartermaat
schappijen te versterken. Indien nu, in dat 
kad2r, chartervluchten van de KLM of v::m 
Martinair-Holland, waaraan zij deelneemt 
zouden wordon ontzien, zou er sprake zijn 
van een onjuist gebruik van overheids-macht. 
Terwijl het wél acceptabel geacht mag worden 
dat de geregelde lijndiensten van de KLM een 
zekere mate van bescherming ondervinden, 
zou deze tolerantie zich niet behoren uit te 
strekken tot haar eigen chartervlucht
activiteiten, waarin immers door andere maat
schappijen even goed en even bevredigend 
kan worden voorzien. 

Hoogovens 
Een discussie over de vraag welke de om
standigheden zijn die het entameren of 
voortzetten van staatsparticipaties wenselijk 
zouden kunen maken, speelde zich af in 
juni 1965 in de Tweede Kamer naar aanleiding 
van de - naar onze mening terechte - verkoop 
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door de Staat van de Breedband-aandelen 

aan de Hoogovens voor 435 miljoen gulden, 
welk bedrag gedeeltelijk werd gebruikt voor 
verhoging van de deelneming van de Staat 
in Hoogovens van 26% naar 30%. 
Kort na de tweede wereldoorlog had de 
Staat de NV Breedband - ons inziens 
eveneens terecht - vrijwol geheel gefinan
cieerd, met het oogmerk een snelle uitbrei
ding van de Nederlandse stualindustrie te 
bevorderen. 

De toenmalige Minister van Economisch8 
Zaken, thans Minister-President, antwoordde 
desgevraagd drie criteria te willen onder
scheiden, aan de hand waarvan staats
participatie zou kunnen worden beoordeeld. 
Ten eerste zou de overheid voldoende 'grip' 
dienen te hebben op een zo belangrijke 
basis-industrie als de Hoogovens, uit een 
oogpunt van het voeren van een verantwoord 
werkgelegenheidsbeleid en uit een oogpunt 
van conjunctuurpolitiek. 

Ten tweede werd gewezen op het aspect van 
de inkomsten-politiek van de Staat. Het bezit 
van een sterk expansieve onderneming zou 
uit een oogpunt van het toekomen aan de 
Staat van vermogensgroei van bijzonder 
belang kunnen zijn. Dit criterium hebben wij 
in het voorgaande reeds verworpen; het is een 
criterium dat geen grenzen stelt aan de mate 
waarin de Staat in het bedrijfsleven zou 
mogen binnendringen. 
In de derde plaats zou aandacht moeten 
worden gegeven aan de bestaande machts
verhoudingen: in de figuur van het 
Administratiekantoor kon bij Hoogovens ge
sproken worden over een uitermate toege
spitste concentratie van zeggenschap over 
de onderneming. Dit argument ziet voorbij 
aan het feit dat de huidige geringe macht van 
de gemiddelde aandeelhouder ook bij vele 
andere ondernemingen situaties doet tegen
komen, die niet zeer verschillen van die bij 

Hoogovens. 
Wat het eerste criterium betreft mag men zich 
afvragen of niet het belang van de over
heidsinvloed op een basis-industrie als de 
Hoogovens - en zou hier dan niet ook de 
zware chemisch industrie toe moeten worden 
gerekend? - sterk wordt overschat. Indien 
hetzelfde argument zou zijn gehanteerd met 
betrekking tot één van de grote oliemaat-



schappijen - mot het oog op veiligstelling 

van de nationale energie-voorziening -
zou het veel meer hebben aangesproken. 
Voorlopig hellen wij over tot de mening dat 
het participeren van de Staat in de Hoogovens 
geen wezenlijke overheidstaak meer dient. 

Ned. Staatsmijnen/DSM 
Een soortgelijke beschouwing als die voor 
de Hoogovens kan worden gehouden voor de 
Nederlandse StaatsmijnenfDSM, die haar 
laatste mijnzetel eind vorig jaar heeft gesloten. 
De argumenten voor exploitatie van staats
wege waren destijds in 1901: 
- het beheer van een bron van energie, en 

de waarborgen daarvan voor de nederlandse 

behoeften; 
- het verwachte verbeterde toezicht op de 

mijnen; 
- de mogelijkheid om "het kweken van een 

krachtige mijnbevolking" te bevorderen, 
eerder d.'ln vreemde werkkrachten aan te 

moeten werven. 
Met name met het argument van het beheersen 
van een energiebron kunnen wij in onze 
gedachtegang geheel meegaan. 
De Staatsmijnen hebben in de echterliggende 
ruim zeventig jaar van haar bestaan een 
opzienbarende ontwikkeling doorgemaakt, die 
mede van groot belang is geweest voor 
Zuid-Limburg als geheel. 
Zeker natlat DSM een NV was geworden, 
maar ook daarvoor reeds, functioneerde 
Staatsm.jnen als ware het een particuliere 
ondernemmg. Vanuit die gezichtshoek be
zien kwam in 1963 een oneigenlijk element 
in de activiteiten van dit overheidsbezit, toen 
ven 40% participatie in de Gasunie werd 

ge.;reëerd. 
Voor Staat\:;mijnen overigens een ware goud
mijn. Jarenlang werd de winst grotendeels 
bepaald door de gunstige resultaten uit de 
exploitatie van aardgas; naar onze mening 
opnieuw een voorbeeld van overheidsbe
moeienis, die leidt tot vertrokken concurren-

tie-verhoudingen. Daarbij mag ook worden 

gelet op de bouwactiviteiten van DSM - in 
1972 geïnitieerd met de overname van het 
bouwbedrijf van Egteren, producent van de 
Vaneg-woningen - die de onderneming DSM 
in een merkwaardige positie brengen tegen
over een overheid, die anderzijds ingrijpende 
bemoeienis heeft met de volkshuisvesting en 
het bouwbeleid. 
Thans is DSM een bloeiend chemisch concern 
met een omzet in 1973 van 4,6 miljard 
gulden. Circa 40% van haar bezittingen be
staan uit deelnemingen, waarvan vele in het 
buitenland, in België, Engeland, de Verenigde 
Staten, Columbia en Mexico. Argumenten voor 
overheidsdeelneming - de participatie in de 
Gasunie buiten beschouwing gelaten - kunnen 
nauwelijks meer worden aangevoerd. Daar
entegen is DSM zo verweven geraakt met 
verschillende takken van het bedrijfsleven, 
dat de kans op ongewenste concurrentie
verhoudingen sterk is toegenomen. Het lijkt 
tijd dat de overheid een scheiding aanbrengt 
tussen de Gasunie en de overige belangen 
van DSM, en vervolgens de niet-Gasunie 
activiteiten van DSM afstoot. 
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Overheids-standpunt 
Wanneer men zijn oor te luisteren legt, krijgt 
men de indruk dat de opvattingen van de 
huidige Regering met betrekking tot de criteria 
voor het al dan niet entameren van nieuwe 
overheids-deelnemingen niet veel verschillen 
van die van de schrijver. Dat blijkt niet het 
geval te zijn wanneer het gaat om het af
stoten van bestaande belangen, die niet 
meer aan diezelfde criteria voldoen. Blijkbaar 
wordt er gemeten met twee maten, hetgeen 
het bestaan van verborgen motieven op zijn 
minst doet vermoeden. Het zou wenselijk 
zijn op dit punt meer duidelijkheid te ver
krijgen. Wellicht kan een verdergaande 
discussie over het in dit artikel behandelde 
onderwerp daartoe een bijdrage vormen. 



Criminaliteitsbestrijding, ook een 
politiek probleem 

Dr. C. N. Peijster 

"Zal de maatschappij in Nederland een 
ordelijke, geregelde maatschappij blijven of 
liever weer worden, dan geen zoetsappige 
wetboeken meer, maar straf, in strenge mate! 
Niet slechts de doodstraf. ook andere correc
tionele lichamelijke straffen, ziedaar wat door 
ieder weldenkende wordt geëist. waar het peil 
der zedelijkheid en de zelfverantwoordelijkheid 
met iedere dag lager zinkt.. De maatschappij 
wordt bedreigd en zij die zorgen moeten, 
zorgen niet of in negatieve richting." 

De schrijver van deze ferme taal lijkt bewogen 
te worden door de gevoelens van onveiligheid, 
welke vele burgers de laatste tijd bezighouden. 

Toch ontleent hij zijn onbehagen niet aan erva
ringen in onze tijd. Neen, het is een citaat uit 
een ingezonder: stuk dat bijna een eeuw 
geleden in het nummer van 28/29 december 
1880 van het "Dagblad" werd opgenomen. Het 
was de veelbesproken Haagse moord in 
Dekkersduin op de 13-jarige jongen Marinus 
Bagaardt welke de aanleiding voor deze en 
vele andere felle reacties vormde. 

Ernstige misdrijven hebben door de eeuwen 
heen de belangstelling van het grote publiek 
gehad. Vooral als zich kort na elkaar enkele 

opzienbarende moorden voordoen ontstaan 
angstgevoelens en maakt men zich zorgen voor 
de eigen veiligheid. De moord in Dekkersduin 
had plaats nadat de in 1872 gepleegde dubbele 
moord aan de Bocht van Guinee (thans 
Huygensplein) In Den Haag, bekend geworden 
als zaak-Jut, de gemoederen enkele jaren had 
beziggehouden, ook nadat het echtpaar Jut in 
1876 in tweede Instantie tot langdurige tucht
huisstraf was veroordeeld. 
Maar niet alleen dergelijke ernstige criminele 
daden hebben de burgers altijd zorgen gegeven 
ook massale ordeverstoringen, rellen en 
oproeren, droegen in alle tijden bij tot de 
gevoelens van onveiligheid onder de burgerij 
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of een belangrijk deel daarvan. Die gevoelens 
werden natuurlijk ook bevorderd door de 
onzekerheid welke fundamentele veranderingen 
in de opvattingen en denkbeelden teweeg
brachten. Prof. H. Brugmans schreef in 1920 
doelende op de situatie in Amsterdam 1) : 
"Wie zich mocht beklagen over een periode 
als de onze, waarin alle beginselen en denk
beelden op hun kop worden gezet, waarin niets 
zelfs het eerbiedwaardigste, onaangevochten 
blijft, hij kan zich troosten met de gedachte, dat 
alles reeds meermalen zich heeft vertoond." 

Zij die zich in deze jaren 70 van de 20e eeuw 
afvragen of de huidige snelle veranderingen in 
opvattingen en normen de ondergang van onze 
maatschappij zullen bewerkstelligen kunnen 
hun voordeel doen met deze 50 jaar geleden 

geschreven troostende gedachten. 

De overtuiging dat er "niets nieuws onder de 
zon" is mag ons intussen niet afhouden van een 
beoordeling van de huidige orde- en veilig
heidssituatie in ons land. Daartoe is te meer 
aanleiding omdat de uitingen van onvrede met 
die situatie, een zekere ongerustheid over de 
groei van de criminaliteit en de angstgevoelens 
opgeroepen door verschijnselen welke een 
bedreiging van de veiligheid van de burger 
vormen, steeds algemener en duidelijker 
klinken. 

Helaas beschikken wij over weinig betrouwbare 
middelen om ons een gedocumenteerd beeld 
van de situatie te verschaffen. 
De statistieken over de criminaliteit in ons land 
worden sinds vele jaren door het Centraal 
Bureau voor de Statistiek, o.m. aan de hand 
van door de politie verschafte cijfers. bijgehou
den. Alleen al omdat deze cijfers slechts dat 
deel van de criminaliteit registreren dat aan 
de politie is bekend geworden (b.v. door een 
aangifte van het slachtoffer) behoren zij na
tuurlijk met grote voorzichtigheid gehanteerd 
te worden. Als het waar is dat het juist in de 
sfeer van de geweldsmisdrijven voorkomt dat 
slachtoffers geen aangifte durven doen uit vrees 
voor represailles, dan Is het trekken van 
conclusies uit het beschikbare officiële cijfer-



materiaal een extra hachelijke zaak. 
Ook al kleven aan onze criminele statistieken 
vele gebreken, we zullen 't ermee moeten 
doen zolang de criminologische wetenschap 
ons niet op andere wijze antwoord geeft op de 
vragen welke terzake van de criminele situatie 

gesteld worden. 
Een beschouwing van het laatste jaarover-
zicht der criminaliteit, dat door het Centraal 
Bureau voor de Statistiek werd uitgegeven 
(jaar 1973) 2) leert dat de relatieve criminaliteit 
in ons land (d.i. de totale geregistreerde mis
drijfcriminaliteit (Wetboek van strafrecht) 
omgerekend per 100.000 inwoners) groeide van 
1154 in 1950 naar 3111 in 1973. Een toename 
dus van ongeveer 169% in 24 jaar. Als wij 
de verschillende soorten misdrijven in dat 
totaal bezien kunnen wij vaststell"n: 

1. in die 24 jaar verminderde de relatieve 
criminaliteit in de sector belediging met 
86%. in de mishandelingssector met 9% 
en in die van de zedendelicten met 17%; 

2. in de overige categoriëen nam de relatieve 
criminaliteit, als wij 1950 vergelijken met 

1973, toe: 
- misdrijven tegen de openbare orde en het 

openbaar gezag met 37%; 
- misdrijven tegen het leven met 166% 
- vernielingen met 265%; 
- vermogensdelicten met 249% (in deze 

groep namen de inbraken in die jaren toa 
met maar liefst 1096%. terwijl dJ •"en
voudige diefstallen een toename m::t 
255% te zien gaven). 

't Beeld is dus - reeds met deze ene stcltistiek
staat voor ogen - bijzonder gevarieerd: 
zowel daling als stijging; zowel geringe als 
zeer grote stijging. Een ding is echter 
wel duidelijk, n.l. dat de gang van zaken in d~ 
vermogensdelicten een overheersende invloed 
op de ontwikkeling van de cijfers heeft gehad; 
de sterke groei van de eenvoudige diefstallen 
(met 255%) heeft n.l. plaats in een categoria 
die in 1950 44% van alle misdrijven uitmOlaki 
en in 1973 maar liefst 57% van het totaal 

bestrijkt. 

Maar wat valt er nu met deze statistiekcijfers 
in de hand te zeggen over de geconstateerde 
gevoelens van onbehagen, over de onveiligheid 

in de samenleving? 
De conclusie van Mr. J. J. M. van Dijk 3) dat er 

"de afgelopen tijd geen golf van geweld over 
Nederland is gegaan" zou ik willen overnemen. 
Ook mij lijkt de taxatie van Minister VAN AGT 
reëel dat er wel reden is om de ontwikkeling 
van de (agressieve) criminaliteit aandachtig 
en alert te volgen, maar niet om "alarm te 

slaan". 

Maar ik maak VAN DIJK'S conclusie dat "de 
criminele statistiek in ieder geval geen aan
wijzingen bevat dat de onveiligheid op straat 
sinds 1960 is toegenomen" niet tot de mijne. 
Vooreerst vind ik in deze een (relatieve) 
toename van de gezamenlijke agressieve 
misdrijven sedert 1960 met 40% en van de 
misdrijven tegen het leven met 166% van 

betekenis 4). 
Ook mogen wij niet vergeten, dat de burgerij 
de sterk toegenomen diefstallen met geweld
pleging (bankovervallen) 5) en de inbraken 
(toename in 24 jaar met meer dan 1 OOO%) als 
bedreiging van de veiligheid ervaart. 
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Gevreesd moet worden dat de eerd<Jr!:Jedoelde 
onvolkomenheid der criminele statistiek juist 
bij de verontrusting veroorzakende gewelds

delicten groot is. 

Ik weet dat sensationele, overdreven en zelfs 
onjuiste berichtgeving in de publiciteitsm3dia 
de verontrusting onder de bevolking onnodig 

opschroeft. 
Als een televisieploeg de caféterreur wil 
behandelen - zoals is geschied - en dan alleen 
gesprekken vastlegt met café-exploitanten die 
ongunstige ervaringen hebben opgedaan en 
opzettelijk voorbijgaat aan degenen die geen 
Jast van terreurdaden hebben gehad, krijgt 
het - ongetwijfeld bestaande - euvel een kleur 
welke de verontrusting onevenredig 

bevordert. 
Als couranten in grote opmaak de sluiting van 
een winkel melden "wegens de toenemendEl 
terreur van de onderwereld" en de betrokken 
winkelier daarna erkent dat de sluiting van 
zijn bedrijf op zuiver economische gronden 
berustte, en hij ook geen gevallen van winkel
terreur in zijn bedrijf had ervaren. moet 
worden vastgesteld dat de berichtgeving onge
rechtvaardigde onrust heeft gezaaid. 

Intussen leeft bij de politie de sterke over
tuiging dat er meer straat-, café- en winkel
terreur is dan de officiële statistieken zouden 
doen geloven. Op grond van de in de praktijk 
opgedane ervaringen, wordt algnmeen aange-



nomen dat slachtoffers van dergelijke mis

drijven uit vrees voor represailles veelvuldig 
geen aangifte doen. 
't Lijkt mij verstandig met deze mogelijkheid 
ernstig rekening te houden bij het trekken van 
conclusies uit de criminele statistieken. 

Ook al is er geen reden om alarm te slaan, 
er is wel alle aanleiding voor bezinning op de 
vraag of wij als samenleving tevreden zijn 
over de wijze waarop wij ons thans bezig
houden met de preventie en de repressie 
van de groeiende geweldscriminaliteit. 

Misschien is het goed enkele algemene 
opmerkingen te maken vóór ik mij nader over 
die vraag uitspreek. 

Aandacht voor de handhaving en verdere 
ontwikkeling van de rechtsstaat is een in ons 
land vrij algemeen erkende eis. Die aandacht 
impliceert uiteraard de zorg voor de hand
having van die rechtsnormen welker schending 
als misdrijf is benoemd. Terecht vermeldt het 
Liberaal Manifest dat de democratie aan 
zichzelf verplicht is haa~ eigen bestaan en dus 
het bestsansreent van iedere individuele burger 
te verdedigen. Die verdediging heeft o.m. 
plaats door de onder verantwoordelijkheid van 
de staat verzorgde opsporing, berechting en 
bestraffing der delinquenten. Het is duidelijk 
dat die verdediging geen doel is dat tot elke 
prijs moet worden verwerkelijkt. Ook bij de 
vervulling van deze taken zal een afweging van 
de betrokken belangen moeten plaats hebben. 
Zo zal ook aandacht besteed moeten worden 
aan de strikt persoonlijke belangen van de 
delinquent die als medemens en lid van 
diezelfde samenleving recht heeft op een 
menselijke behandeling volgens de principes 
van het "fair trial" 6). 
Ons systeem van strafvordering heeft dan ook 
duidelijk op verschillende punten het karakter 
van een compromis: het belang van de 
strafvordering wordt afgewogen tegen het 
strikt persoonlijke belang van de verdachte. 
In het evenwicht tussen de belangen van de 
strafvordering en die van de verdachte kan 
wijziging worden gebracht, hetzij door be
perking dan wel uitbreiding van de bevoegd
heden van de overheid, hetzij door het 
beperken dan wel verruimen van de rechten 
van de verdachte. 
De hiertoe te nemen beslissingen zijn, even-
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als die aangaande de intensiteit, de omvang en 

het systeem van de politieacties in h'3t kader 
van de criminaliteitsbestrijding, politieke 
beslissingen, die door de volksvertegenwoor
diging genomen moeten worden. Vastgesteld 
kan worden dat de wetgever zich de laatste 
jaren enkele malen ten gunste van de belangen 
van de verdachte heeft uitgesproken door het 
treffen van voorzieningen welke een verhoging 
van de rechtsbescherming van de verdachte 
meebrachten (beperking voorlopige hechtenis, 
verplichting de verdachte bij zijn verhoor te 
wijzen op zijn zwijgrecht). 

Over dergelijke beslissingen kan natuurlijk ver
schillend gedacht worden, al naar gelang de 
uitgangspunten welke men neemt en de 
accenten welke men legt. 
Behalve de repressieve actie ter bestrijding 
van de misdaad, die ook tot beveiliging van 
de maatschappij strekt, is er de preventie. 
Het wegnemen van misdaadbevorderende 
factoren in de samenleving b.v. kan op langere 
termijn een uiterst belangrijk onderdeel van de 
misdaadbestrijding in bepaalde sectoren van 
de criminaliteit zijn (het niveau b.v. van school
voorzieningen en recreatiemogelijkheden zal 
van invloed kunnen zijn op de omvang van 
het euvel der vernielingen). 
Stimulering van de criminologie, de weten
schap van de misdaad en de misdadiger, en 
aandacht voor haar onderzoeksresultaten is 
derhalve geboden. 

Uitgaande van het algemeen menselijke 
vrijheidsverlangen en uit bekommernis om het 
individu zullen vooral liberalen niet voorbij 
mogen gaan aan de maatschappelijke en 
morele nood van de delinquent. Het streven 
ons strafsysteem vooral te richten op de 
wederaanpassing van de delinquent aan de 
vrije maatschappij strekt evenzeer tot verdere 
misdaadpreventie. 

't Is geen wonder en op zichzelf ook geen 
bezwaar dat schrijvers en politici van 
uiteenlopende politieke en maatschappelijke 
richting een totaal verschillende aanpak 
wensen van het maatschappelijke euvel der 
criminaliteit. 
Wel te betreuren is de polarisatie die er in de 
standpunten over deze aanpak va.lt waar te 

nemen. 
Zo wordt, afhankelijk van de maatschappij
visie of politieke stellingname van de spreker of 
schrijver, een maatregel ter verbetering van 



de werkwijze van de politie gezien als een 

uiting van een gevaarlijke "law and order" -
mentaliteit, ja zelfs als een maatregel, waar
mede het risico van "onderdrukking van 
bepaalde bevolkingsgroepen" wordt opge
roepen 7), maar door anderen wordt een 
zodanige maatregel gepropageerd in de - vaak 
onuitgesproken - hoop dat daardoor een 
"harde aanpak" zal worden bereikt. Zij ver
wachten van een "harde aanpak" ook een 
actie tegen allerlei "modernismen" die tot 
hun ongenoegen oude normen en opvattingen 

opzij zetten. 
Intussen is de publieke discussie over de 
veiligheid door e.e.a. ver buiten het terrein 
van de eigenlijke criminaliteitsbestrijding 

getreden. 

Ofschoon de mogelijkheden van terugdringing 
van het euvel der criminaliteit beperkt zijn en 
ook wel zullen blijven geloof ik dat er aan
leiding is voor een aantal maatregelen welke 
een betere preventie en repressie van de 
criminaliteit mogelijk zullen maken. 
In dit verband moet naar mijn inzicht grote 
betekenis toegekend worden aan de kwali
tatieve verbetering van de politiële activiteiten 
in deze sector. Ik denk hierbij o.m. aan d·J 
organisatorische opzet van het politieapparaat. 
Daaraan is annex een territoriale uitbreiding 
der opsporingsbevoegdheid daar waar de 
huidige afbakening een doelmatige opsporing 

in de weg staat. 
Daarnaast verdient ook het kwantitatieve 
aspect aandacht. Ook door de sterk toege
nomen werklast der politie is het be
grijpelijk dat de sterkte der politie uitbreiding 

behoeft. 
Als de sterkte van de recherche kan worden 
opgevoerd en de intensiteit der politie
surveillance kan worden vergroot zal onge
twijfeld een bijdrage geleverd kunnen worden 
tot een verbetering van de preventie en de 
repressie van de verschillende vormen van 

criminaliteit. 
't Lijkt mij intussen zinvo' de eventuele 
maatregelen vooral te richten op die mis
drijven welke de samenleving als het meest 

schadelijk ervaart. 
Ik geloof dat vooral die criminele gedragingen 
welke de veiligheid der mensen bedreigen, 
daartoe reken ik de meergenoemde straat-, 
café- en winkelterreur, maar ook andere 
vormen van physiek geweld tegen weerloze 

mensen, ernstige schade kunnen toebrengen 

aan het welbevinden in de samenleving. 

Deze gewelddadige gedragingen kunnen be
schouwd worden als vormen van ongewenst 
milieubederf en het is begrijpelijk dat velen 
het noodzakelijk vinden dat deze actiever 
worden bestreden dan tot nu toe. 
Uitbreiding van het politlepotentieel, 
Intensivering van het politietoezicht lijken In 
deze te behoren tot de geëigende middelen. 

Uit de recente door de ministers van Justitie 
en van Binnenlandse Zaken aangekondigde 
sterkte-uitbreidingen van de politie, waaronder 
extra potentieel voor activiteiten in het 
kader van de bestrijding der zware crimina
liteit, mag ongetwijfeld geconcludeerd worden 
dat onze regering dat middel wil hanteren. 
Kennelijk is ook de regering thans overtuigd 
van de noodzaak van grotere aandacht voor 
de veiligheidssituatie in onze samenleving. Er 
is geen grond voor de gedachte dat met de 
thans aan de orde zijnde vergrotingen van het 
politiepotentieel een "harde lijn" wordt 

beoogd. 
Of de politie een "harde lijn" of een beleid 
van "law and order" volgt hangt eerder af 
van de wijze waarop zij optreedt en van de haar 
toegekende bevoegdheden of van de door 
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haar gebruikte methoden dan van haar - nog 
altijd marginaal - vergrote sterkte. 

In ons land is het functioneren van de politie 
steeds beoordeeld naar de eisen van de 
rechtsstaat. Daarbij vloeiden de politiebe
voegdheden in het kader van de strafvorde
ringsprocedures voort uit wettelijke omschrij
vingen. Buiten de strafvordering hebben de 
politiebevoegdheden echter bijzonder weinig 

wttelijke basis gekregen. 
Juist voor het toekennen van politiebevoegd
heden die ingrepen mogelijk maken in de 
persoonlijke sfeer en in de persoonlijke 
belangen van het individu mag eigenlijk een 
wettelijke basis niet ontbreken. Die toe
kenning behoort tot stand te komen na een 
serieuze publieke afweging van de belangen 
welke met een politie-interventie worden 
gediend en van die van het indivdu dat aan 
die bevoegdheden wordt onderworpen en 
wiens strikt persoonlijke belangen daarmede 

conflicteren. 
Op dit moment beschikt de politie niet over 
algemene bevoegdheden tot het doorzoeken 
van auto's ter controle op het vervoer van 



b.v. diefstal-buit of wapens (Wel ter controle 

van de naleving van de wegenverkeers
voorschriften). Of het verlenen van die be
voegdheid opweegt tegen de bezwaren welke 
er voor de burger aan kleven zal onderwerp 
van nauwgzette overweging moeten zijn. 
In ieder geval lijkt het mij ongewenst die 
bevoegdheid bij Ministeriele circulaire te ver
lenen, zoals de Franse Minister van Binnen
landse Zaken Poniatowski onlangs deed. 
Kritiek op deze "opérations coup de poing" 
werd o.m. in "Le Monde" van 23 en 29 juni 
j.l. geuit. 

Het verlenén van nieuwe rechten en bevoegd
heden aan de verdachte, zoals het recht op 
tegenwoordigheid van een advocaat bij 
politieverhoren, zal om soortgelijke redenen 
slechts na zorgvuldige, openbare afweging 
tegen het algemene belang mogen geschieden. 
Aangenomen moet worden - zij die in de politie 
met het moeilijke recherchewerk belast zijn 
hebben dienaangaande geen twijfels - dat de 
aanwezigheid van de advocaat bij de politie
verhoren het ophelderen van recherchezaken 
zal bemoeilijken en dus het aantal opgeloste 
zaken zal doen teruglopen. 

Liberalen zullen geneigd zijn bij de afweging 
van de hier aan de orde zijnde belangen dat 
van het Individu het zwaarst te laten wegen. 

Noten: 

1) Geciteerd In Fuchs en Simons, Shell journaal 
van vorsten en paleizen, 1973, pag. 91 . 

2) Zie staat 1 .9 van de Maandstatistiek politie 
en justitie, mei 1974, uitgegeven door het 
Centraal Bureau voor de Statistiek. 

3)Mr. J. J. M. van Dijk. De geweldsgolf: 
schijn of harde werkelijkheid? in lntermédiair 
van 15 februari 1974. 

4) Van Dijk stelt in zijn in de vorige noot aan
gehaalde artikel dat er met de registratie van 
moord of doodslag in de politie-statistiek 
"iets vreemds aan de hand is", hierbij doelt 
hij op wat hij noemt een kwalificatie-fout, 
welke daarin bestaat dat de politie de 
gewoonte heeft het ernstigste feit (moord) 
primair ten laste te leggen om "het risico 
dat de officier van justitie achteraf voor een 
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En dat persoonlijke belang is ongetwijfeld 

gediend bij een doortrekking van de principes 
van het "fair trial" naar de fase van het 
opsporingsonderzoek. 
Vóór deze keuze echter op verantwoorde wijze 
kan worden gemaakt zal inzicht verschaft 
moeten worden in de bevoegdheden van de 
bij deze verhoren tegenwoordige raadsman. 
Mag hij b.v. vragen stellen? Mag hij beant
woording van door de rechercheur gestelde 
vragen afraden of voorkomen? 

Of in deze de weegschaal moet doorslaan naar 
het algemene belang, dat gediend is bij opti
male resultaten van de opsporing dan wel naar 
dat van het individu dat veeleer met een maxi
male rechtsbescherming gediend is, zal een 
zaak van zorgvuldige afweging moeten zijn. 

Voor dit probleem geldt evenals voor vele 
andere problemen verband houdende met de 
wijze waarop de overheid zich met de be
strijding der criminaliteit bezig houdt, dat het 
aan de samenleving is om de keuze te maken; 
de samenleving zal door middel van de volks
vertegenwoordiging moeten beslissen aan 
welke der betrokken belangen zij het meeste 
gewicht wil toekennen. 
Politieke factoren geven tenslotte ook hier 
de doorslag bij de te nemen beleids
beslissingen. 

ernstiger feit wil vervolgen zo klein mogelijk 
te houden". Als wij aannemen dat dez be
wering juist is dan is er geen aanleiding te 
veronderstellen dat de politie deze wat 
vreemde werkwijze niet altijd heeft gevolgd en 
dan blijft de sterke stijging van de levens
delicten tussen 1950 en 1973 een opmerkelijke 
zaak. 

5) Door Mr. J. J. Abspoel werd er in lnter
médiair van 1 maart 1974 op gewezen dat 
juist de stijging in de rubriek van de ver
mogensdelicten gepaard met vrij ernstige 
agressiviteit de aandacht verdient. 

6) In dezelfde zin: H. J. L. Vonhoff, De strijd 
om het midden, Liberaal Reveil, februari 1974. 

7) Zie het tweede artikel van Mr. J. J. M. van 
Dijk, De geweldsgolf: schijn of harde werke
lijkheid, in lntermédiair van 26 juli 1974. 



Twee zielen 
. 
1n borst van Suriname 

H. H. Jacobse 

In de Surinaamse borst leven twee zielen. 
De ene ziel is fel anti-Nederlands. De dag 
nadat tijdens de laatste wereldkampioenschap
pen voetbal het Nederlands elftal Brazilië uit
schakelde heerste in Suriname vrijwel nationale 
rouw. Verscheidene parlementsleden verklaar
den in interviews feest te hebben gevierd 
toen Nederland de finale van West-Duitsland 
verloor. Nederland is, zo vindt die ziel, een 
land dat via koloniale uitbuiting rijk is gewor
den. De uitdrukking "driehonderd jaar koloniale 
uitbuiting van Suriname" ligt op ieders lippen 
bestorven. Die ziel houdt niet van Nederland, 
niet van Nederlanders, en vermoedt achter elk 
Nederlands gebaar de slechtste bedoelingen. 

De andere ziel is geheel anders. Voor die ziel 
is Nederland "het beloofde land", bijna in 
bijbelse zin "het land van melk en honing". 
Nederland is het land waar alles perfekt is 
geregeld, en waar alles is bereikt waarover 
men in Suriname maar kan dromen. Deze laat
ste ziel wordt in die opvattingen regelmatig 
gesterkt door brieven van reeds naar Neder
land vertrokken familie en vrienden, die niet 
nalaten de achtergeblevenen ervan te over
tuigen hoezeer het hen voor de wind gaat. 
Bijgesloten foto's, waarop de vertrokkenen 
staan afgebeeld bij een peperdure auto of 
riante bungalow, doen het daarbij uitstekend. 

Deze laatste ziel wordt, na migratie naar Ne
derland, ernstig beschadigd. Geen melk en 
honing. Geen perfekte regelingen en, wat erger 
is, vaak geen werk en geen passende huisves
ting. Sommigen hebben, voor de prijs van een 
vliegticket, in Suriname reeds hun ziel en za
ligheid verkocht aan gewetenloze Nederlandse 
exploitanten van mensenpakhuizen, die zich 
pensionexploitanten noemen. Anderen worden 
bijgeschoven in toch al volgepakte huizen van 
familieleden die zich al eerder in Nederland 
vestigden. 

Dat onder deze omstandigheden de andere, 
anti-Nederlandse, ziel al spoedig op de gehele 

40 

borst beslag legt valt te begrijpen. Temeer 
omdat zonder twijfel verschillende vormen van 
rassendiscriminatie in Nederland steeds duide
lijker de kop beginnen op te steken. Nederlan
ders zijn vaak verdraagzaam en ruimhartig -
als het om kleine aantallen en kleine bedragen 
gaat. In het Nederland van nu neemt racistisch 
gedrag jegens Surinamers benauwende vormen 
aan. Er is sprake van polarisatie. Enerzijds 
een in omvang en intensiteit toenemende 
rassendiscriminatie van de kant van Neder
landers, anderzijds toenemende anti-Nedarland
se gezindheid bij Surinamers. Een wassende 
stroom van Surinamers naar Nederland zal die 
polarisatie ongetwijfeld verscherpen. Die 
stroom werkt ten nadele van alle betrokken 
partijen. De migranten zelf vinden bij bena
dering niet wat zij zochten en verwachtten. 
Suriname ziet een deel van zijn bevolking ver· 
trekken, met een sterk accent op de produk
tieve leeftijdscategorieën. En Nederland, de 
grote steden in het bijzonder, is tot passende 
opvang, huisvesting en het scheppen van 
werkgelegenheid niet in staat. 

De laatste weken is er veel gekibbeld over de 
aantallen Surinamers die op dit ogenblik al in 
Nederland zijn en nog kunnen worden ver
wacht voor de datum van de onafhankelijk
heidswording: 1 januari 1976. Samkalden schat 
het aantal Surinamers in Amsterdam op 25.000 
à 30.000. Drs. W. E. Biervliet denkt 20.000, mijn 
schatting ligt op het dubbele ervan. Zekerheid 
daaromtrent valt niet te verkrijgen. Surinamers, 
voorzover zij zich in Amsterdam al laten in
schrijven, worden immers ingeschreven als 
Nederlanders. Ik baseer mijn schatting op me
dedelingen van overheidsfunktionarissen in 
Paramaribo, en de zekerheid dat zeer veel 
Surinamers in Amsterdam nog op geen enkele 
wijze zijn geregistreerd. Overigens is de uit
komst van die schattingen bepaald niet essen
tieel voor het probleem. ledereen is het er 
volledig over eens dat de migratiestroom uit 
Suriname naar Nederland in 1975, het laatste 
jaar dat" het nog kan", sterk zal toenemen. 
Ten nadele van de migranten, ten nadele van 
Suriname, ten nadele van Nederland. 

Dat het Surinaamse kabinet-Arren voor maat-



regelen tot het indammen van die stroom toch 

geen medewerking wil of durft geven ligt voor 
de hand. Dit kabinet rust op een vrij smalle 
meerderheid, met Suriname's grootste partij 
Lachrnan's Verenigde Hindoestaunse Partij, in 
de oppositie. Impopulaire maatregelen, gericht 
op het inperken van de migratievrijheid van de 
bevolking, kan Arron's team zich niet veroor
loven. Ook Lachmen zelf heeft grote schuld 
aan de wassende migratiestroom. Hij heeft 
tijdens de laatste verkiezingscampagne zijn 
Hindoestaanse aanhang de afschuwelijkste 
toekomstbeelden voorgehouden indien de Cre

olen aan het roer zouden komen. Wel, de Cre
oolse partijen kwamen aan de macht. Lachmen 
heeft angst gezaaid, en oogst nu het naar Ne
derland wegstromen van zijn aanhang. Veel 
Hindoesteners zijn bang, bang voor wat er met 
hen zal gebeuren in een onafhankelijk Surina
me. Deze bevolkingsgroep is sterk vertegen
woordigd in landbouw, middenstand en andere 
kleine bedrijven. Velen verkopen hun hele 
hebben en houden. Officieel mogen zij maxi
maal 2.000 Surinaamse guldens exporteren 
(één Surinaamse gulden is ongeveer f 1 ,60). 
Natuurlijk nemen zij toch al hun geld mee, en 
vallen in Nederland in handen van de illegale 
handel, die hun Surinaamse guldens à pari 
voor Nederlandse guldens omwisselt. Een 
dubbele aderlating dus voor Suriname. Pro
duktleve mensen weg, kapitaal weg. 

Men kan zich afvragen hoe de etnische tegen
stellingen in Suriname zijn ontstaan. Volledige 
verklaringen voor dergelijke verschijnselen zijn 
schaars. Zeker is dat die tegenstellingen in 
Suriname bestaan, in het bijzonder tussen de 
grootste etnische groepen, Hindoesteners en 

Creolen. De slagzin, waarmee de jonge Suri
naamse toeristenindustrie klanten poogt te 
trekken - Suriname: harmonie in verscheiden
heid - mag als voorbeeld van misleidende re
klame worden beschouwd. Het optreden van 
Oeganda's beruchte president Amin, die alle 
Aziaten rücksichtslos zijn land uitzette, wordt 
in gesprekken met Hindoesteners steeds weer 
naar voren gebracht. Dat premier Arren geen 
V.H.P.-ers in zijn kabinet wilde opnemen, en 
herstrukturering in die richting weigerde zelfs 
met het zicht op de komende onafhankelijkheid, 
heeft de Hindoestaanse achterdocht nog eens 
extra gestimuleerd. Geen harmonie In verschei
denheid dus, maar fundamentele verdeeldheid 
en grondig wantrouwen. 
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De nationaliteitskwestie 

Van het verdeelde Suriname kan dus weinig 
aktiviteit worden verwacht tot het beperken 
van de migratie naar Nederland, hoew2l ook 
daar de overtuiging bestaat dat dit in het be
lang van Suriname zou zijn. De vraag rijst wat 
Nederland doet, dan wel zou behoren te doen. 
In dit verband een kanttekening bij de wonder

lijke koers van de Nederlandse delegatie in 
de Koninkrijkseemmissie bij de discussies over 
de nationaliteitskwestie. Het standpunt van 
onze delegatie komt er in het kort op neer dat 

Surinamers, die op de datum van de onafhan
kelijkheidswording in Suriname wonen en daar 
zijn geboren, automatisch de Surinaamse na
tionaliteit krijgen toegewezen. Surinamers, die 
op dat tijdstip echter in Nederland wonen, krij
gen een vrije keuze tussen de Surinaamse of 
de Nederlandse nationaliteit. Tegen dit laatste 
bestaat bij de Surinaamse delegatie bezwaar. 
Men pleit voor een dubbele nationaliteit of een 
tienjarige periode waarin men een vrije keuze 
zou kunnen maken. 

Wel, als men heeft willen bereiken dat een zo 
groot mogelijk deel van de Surinaamse bevol
king op de datum van de onafhankelijkheid 
in Nederland zal wonen, dan is het Nederland
se voorstel daartoe de meest directe weg. De 
Nederlandse voorstellen zijn in hun praktische 
consequenties fataal, en zullen ten spoedigste 
door andere moeten worden vervangen. Een 
vrije keuzemogelijkheid voor Surinamers in 
Suriname zou al een belangrijke verbetering 
betekenen. 

Moet ook de Nederlandse regering door het 
afkondigen van een toelatingsregeling de ko

mende migrantenstroom van Surinamers fors 
indammen? Drees Jr. is van een dergelijke re
geling de grootste kampioen. Zijn argumenten 
zijn de mijne: massale migratie benadeelt alle 
betrokken partijen. Toch ben ik het niet met 
hem eens. "Alle betrokken partijen" worden 
op het ogenblik geconfronteerd met de erfenis 
van een Nederlands koloniaal beleid in Surina
me, dat in vele opzichten tekort is geschoten. 
Terwijl Nederland in Europa met vaart en verve 
timmerde aan zijn welvaartshuis met Ingebouw
de sociale zekerheden, gebeurde er voor de 
vierhonderdduizend "rijksgenoten", "Surinaam
se Nederlanders", nauwelijks iets. De scho
lingsmogelijkheden voor de Surinaamse massa 
zijn gering. Het scholingssysteem is een ge-



trouwe kopie van het Nederlandse, en gaat 
volledig voorbij aan de specifieke behoeften 
van Suriname. De landbouw is onderontwikkeld 
Aan bevordering van de industriële ontwikke
ling heeft de Nederlandse overheid zich ook al 
weinig gelegen laten liggen. De weinige grote 
projecten zijn merendeels nog ontwikkeld door 
de Surinaamse overheid in samenwerking met 
Amerikaanse bedrijven. Rond 25% van de be
volking is werkloos, en voor onbemiddelde 
zieken en bejaarden is er nauwelijks hulp. Dat 
alles in een land dat ruim door de natuur is 
bedeeld, rijke bodemschatten heeft en nimmer 
door natuurrampen is geteisterd. 

Nederland heeft weinig reden tot trots op zijn 
koloniaal verleden in Suriname. Nu Nederland 
last begint te krijgen van de gevolgen is een 
eenzijdige formeel-juridische ingreep mij een 
wat al te goedkope oplossing. 

Kern van het migratieprobleem ligt in Surina
me. De oorzaak van de massale migratie is 
het gebrek aan vertrouwen van tienduizenden 
Surinamers in de toekomst van het land zelf. 
Sociale en economische zekerheden zijn daar
bij het belangrijkst. Nederland zou daaraan veel 
kunnen doen. Het gaat waarachtig niet om een 
miljoenenbevolking, het gaat om een bevolking 
ter grote van een provincie als Drente. 

Nederlandse hulp en bijstand op een drietal 
gebieden zouden belangrijke bijdragen kunnen 
vormen tot het herstel van vertrouwen in een 
Surinaamse toekomst op korte en middenlange 
termijn. Op sociaal gebied denk ik aan het 
overplanten van een elementair systeem van 
sociale zekerheden naar Suriname, aangepast 
aan de plaatselijke omstandigheden en met 
Nederlandse garanties. In het bijzonder verze
kering tegen de gevolgen van ziekte, ouderdom 
en werkloosheid zijn zeer urgent. Op econo
misch gebied wachten verscheidene landbouw
projecten, waaronder zeer arbeidsintensieve, al 
jaren op realisering als gevolg van het ont
breken van geld en/of machines. Nederlandse 
bijstand zou het op gang brengen van deze 
projecten belangrijk kunnen versnellen, on
danks een uiterst inefficiënt functionerende 
Surinaamse overheid. Tenslotte zal niet in de 
laatste plaats hulp van Nederland geboden zijn 
tot verbetering van het onderwijs in Suriname. 
Een snel inhalen van de achterstand op de ge
bieden van technisch- en landbouwonderwijs 
is urgent. Nederland heeft in al die opzichten 
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iets goed te maken. Pas wanneer, in beginsel, 

aan deze voorwaarden kan worden voldaan 
acht ik Nederland moreel gerechtigd toelatings
eisen te gaan stellen. Dan zal ook een begin 
kunnen worden gemaakt met aktieve remigra
tie-bevordering. 

Remigratie? 

Over de mogelijkheden tot toekomstige remi
gratie van Surinamers wordt zeer verschillend 
gedacht. Enkele onderwijsdeskundigen die ik 
sprak wezen mij op Engelse voorbeelden en 
onderstreepten geen geloof te hechten aan 
toekomstige remigratie van enige omvang. De 
consequenties van die overtuiging zijn duide
lijk. Opvang en onderwijs dienen er dan op te 
zijn gericht de Surinamers zo snel en volledig 
mogelijk zich te laten aanpassen bij de eisen 
van de Nederlandse samenleving. Surinaamse 
leiders denken daarover anders. Zij zijn van 
een toekomstige grootscheepse remigratie 
overtuigd wanneer hun land eenmaal onafhan
kelijk is. Zij vragen dan ook van Nederland bij 
voorkeur onderwijsvormen die de Surinamers 
in de toekomst in hun eigen land optimaal kun
nen doen functioneren. Tussen beide "geloofs
overtuigingen" heb ik vooralsnog geen keuze 
kunnen maken. De discussie erover zal even
wel snel op gang moeten komen. Het gaat 
waarachtig om belangrijke zaken. 

Brazilië 

Een punt zou ik nog aan de discussie over het 
Surinaamse probleem willen toevoegen. Het 
gaat om een vraag, die in Suriname nog al 
eens achter de hand wordt gesteld: hoelang zal 
Suriname onafhankelijk blijven? Ik duidde al 
op de populariteit in Suriname van buurland 
Brazilië. De Braziliaanse aanwezigheid in Su
riname is opmerkelijk. Vrijwel permanent ver
blijven in de haven van Paramaribo Braziliaan· 
se marine eenheden. Ook zag ik in Suriname 
landkaarten waarop Braziliaanse autosnelwe
gen op mysterieuze wijze een eind vonden bij 
de Surinaamse grens. 

Surinamers, die weinig geloof hechten aan de 
toekomstmogelijkheden van een nieuwe mini
staat met enkele honderdduizenden inwoners, 
wijzen vaak veelbetekenend naar de machtige 
zuiderbuur. Terecht? 



Société et Politique: 
La Vie des Groupes 

door Léon Di on 1) 

besproken door dr. G. H. Scholten 

Groepen in de liberale 
samenleving 
Dion, hoogleraar aan de bekende Frans
Canadese Université Laval in Québec, 
Canada, heeft in "Société et Politique" een 
indrukwekkende poging ondernomen om -
gebruik makend van de moderne politico
logische literatuur - een beeld van de huidige 
"westerse" samenlevingen te schetsen. Hij 
meent een ernstige politieke crisis te con
stateren en doet tevens suggesties om deze 
te overwinnen. 

Als uitgangspunt kiest Dion een systeem
benadering, waarbij de nadruk ligt op de 
wederzijdse beïnvloeding van het sociale en het 
politieke systeem. Het sociale systeem 
produceert belangen, ideologiën en een druk 
die resulteren in aan het politieke systeem 
gestelde eisen en aan dat systeem verleende 
steun. Deze "inputs" worden door het 
politieke systeem omgezet in een beleid dat 
op zijn beurt weer impulsen aan het sociale 
systeem toedient. Belangengroepen, politieke 
partijen, communicatiemedia en adviesorganen 
vormen de voornaamste schakels tussen beide 
systemen. In het eerste deel van het boek 
bespreekt Dion achtereenvolgens de groeps
benadering in de politicologie en de morfologie 
van belangengroepen. In het tweede deel 
volgen uitvoerige verhandelingen over de wijze 
waarop deze groepen op het politieke systeem 
inwerken, over politieke invloed en over de 
crisis waarin onze samenleving verkeert. Het 
geheel wordt besloten met een omvangrijke 
bibliografie en met registers. 

De benadering van Dion, een poging de 
"groepstheorie" te verbinden met de 
"systeemtheorie", lijkt een bijzonder vrucht-
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baar uitgangspunt. Dion gerlft bovendien blijk 
van een indrukwekkende kennis van de 
relevante literatuur. Toch lijkt hij niet go:heel 
geslaagd in zijn streven die literatuur zo t::J 
ordenen en te verwerken dat dit tot heldoro 
uitkomsten leidt. Er is in het boek een 
merkwaardige discrepantie tussen de behoed
zaamheid waarmede de schrijver zich beweegt 
op terreinen die reeds uitvoerig bestudeerd 
werden en het gemak waarmede hij stellige 
beweringen doet ten aanzien van zaken die 
niet- of nauwelijks onderzocht zijn of waar 
alleen de toekomst uitsluitsel over zou kunnen 
brengen. De stelligheid van de beweringen 
lijkt omgekeerd evenredig aan de hocveelheid 
informatie die er aan ten grondslag lag. Daar 
waar de voorzichtige politicoloog Dion het 
basismateriaal mist, lijkt de verontruste en 
bewogen burger Dion zich in pregnante uit
spraken uit te leven. De laatste zijn niet 
zelden het overwegen waard, maar men dient 
bedacht te zijn op plotselinge overgangen van 
gedegen handboek naar politiek tractaat. 

Dion ziet de golf van onvrede en "contestatie" 
die de westerse landen in de jaren zestig 
beroerde als een symptoom van een ernstige 
"verstopping" van het op algemeen kiesrecht 
en parlementaire representatie gebaseerde 
"liberale" politieke stelsel. Hij meent dat men 
zich niet door het wegebben van deze golf 
moet laten misleiden. Er staat ons nog veel 
meer te wachten, tenzij wij in staat zijn het 
politieke- en daardoor ook het sociale 
systeem ingrijpend te hervormen. Daarbij zal 
het zijns inziens vooral nodig zijn de 70 á 80% 
van de bevolking die zich tot nu toe alleen 
bij verkiezingen actief met de politiek inlaat, 
te activeren. Eigen groeperingen en een werke
lijke invloed op eigen directe levensomstandig
heden zijn daartoe vereist. Dion suggereert 
een reeks van hervormingen: in het parlement, 
de politieke partijen, de grote pressiegroepen 
en het ambtelijk apparaat, maar ook de 
vorming van een nieuw waardenpatroon, ver
gaande decentralisatie, inspraak en zelfbe
stuur. Teruggrijpend op de oorspronkelijke 
revolutionaire liberalen idealen van een 
samenleving van vrije mensen die hun eigen 



lot bepalen, meent hij dat de paternalistische 

verzorgingsstaat geen blijvende bevrediging 
kan schenken. Op zijn best zou deze zich 
kunnen ontwikkelen tot een "techno-dema
gogie", waarbij de macht geconcentreerd zou 
zijn in een kleine elite van technocraten 
achter een rookgordijn opgetrokken door 
demagogische politieke leiders. Op zijn slechtst 
dreigt de kloof tussen de kleine politieke elite 
en groeiende groeperingen van ontevredenen 
steeds groter te worden. De laatsten zullen 
in toenemende mate het vertrouwen in de 
bestaande politieke kanalen verliezen. Het 
gevolg hiervan zal een reeks van steeds 
scherpere botsingen zijn, uitmondend in een 
dictatuur of in een totale revolutionaire chaos. 

Het is mijns inziens (nog?) niet mogelijk een 
wetenschappelijk oordeel over deze visie op 
heden en toekomst te vellen. Zo weten wij niet 
of het de bestaande politieke crisis in hoofd
zaak veroorzaakt wordt door ontevredenheid 
over de wijze waarop het beleid tot stand komt, 
of de bestaande politieke crisis in hoofd
resultaten van het beleid. Wij weten trouwens 
ook nog weinig over de samenhang tussen 

beide factoren. 

Het wekt vertrouwen dat Dien geen patent
oplossing voor de euvelen van onze samen
leving aanbiedt en het doet mij sympathiek aan 
dat hij de betekenis van vrije verkiezingen en 

1)uitgegeven door Les Presses de L'Université 
Laval, Québec, 2 delen 1971 en 1972. 

het vertegenwoordigende stelsel wel rela

tiveert maar niet bagatelliseert. Toch meen ik 
dat Dien, in zijn verlangen alle burgers een 
optimale rechtstreekse invloed op hun 
levensomstandigheden te geven, wat al te 
vlot heenloopt over de gevaren van een neo
corporatisme en te weinig aandacht schenkt 
aan de vraag hoe men een veelheid van met 
reële zeggenschap uitgeruste organen met een 
krachtig parlementair stelsel moet combineren. 

Het boek vervalt nogal eens in herhalingen. 
Daarentegen mist men een verhandeling over 
de relaties tussen binnen- en buitenlandse 
politiek en vooral over de betekenis van 
bovennationale organen en internationale 
pressiegroepen. Als Nederlander kan men het 
betreuren dat bij de uitvoerige bespreking van 
adviescolleges de Sociaal-Economische Raad 
niet genoemd wordt en dat de naam van Daudt 
met grote hardnekkigheid tot Dandt wordt 
verminkt. Ook op tal van andere punten is 
detailkritiek mogelijk, maar dat ligt bij een 
werk als dit voor de hand. Of men het er mee 
eens is of niet, het biedt een schat aan 
belangrijk materiaal en is bijzonder de moeite 
waard voor iedereen die belang stelt in de 
kernproblemen van onze samenleving. Het 
geeft bovendien een goed overzicht van de 
literatuur over pressiegroepen en politieke 
participatie en een aantal deelterreinen van de 
politicologie die daar mee samenhangen. 
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Voorwoord 

Geplaagd door ziektes en wintersportvakan
ties (althans door de gevolgen die deze soms 
voor het geraamte hebben) brengt de redactie 
dit nummer wat later uit dan in haar bedoeling 
lag. 
Snel lezen dus maar, anders ligt het volgende 
alweer in uw brievenbus. 

De discussie over de NAVO en de verhou
ding tot de VS loopt in ons land hoog op, zij 
het voornamelijk aan de linkerzijde van het po
litieke spectrum. In liberale kring neigt men 
er daarom toe stilletjes af te wachten, of mi
nister Van der Stoel zijn achterban in bedwang 
kan houden. De wereld is echter wel veran
derd. En als de tegenstanders van de NAVO 
zich daarop beroepen, is het goed dat wij daar 
onze visie tegenover stellen. 

Dr. W. F. van Eekelen was daartoe bereid. Hij 
is directeur NAVO-WEU-zaken bij het ministe
rie van buitenlandse zaken. Zijn artikel is ech
ter à titre personel geschreven. 

Ook de VVD heeft nu een wetsontwerp over de 
netelige abortuskwestie gepresenteerd. Het 
redactielid drs. J. A. Weggemans analyseerde 
het probleem en besprak de onderscheidende 
standpunten. 

Om de lezer een inzicht te geven in de ver
schillende gezichtspunten welke zoal met be
trekking tot het vraagstuk .,Overheidspartici-
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patie en concurrentie" naar voren kunnen ko
men, heeft de redactie, na de bijdrage van de 
heer Rang in het vorige nummer, Dr. D. J. 
Wolfson gevraagd het socialistische gezichts
punt te willen belichten. Als econoom geeft de 
heer Wolfson aan dat het vraagstuk primair 
zuiver economisch benaderd kan worden en 
dat eerst op zekere hoogte een politieke keuze 
noodzakelijk is en hoe die keuze voor socialis
ten zou kunnen uitvallen. Ook dr. Wolfson, 
die werkzaam is bij het Ministerie van Finan
ciën, heeft deze bijdrage geheel à titre persa
nel geschreven. 

In het vorige nummer besprak het redactielid 
drs. Th. A. J. Meys in het kader van zijn speur
tocht naar een liberaal inkomensbeleid enkele 
stellingen van prof. Pais terzake. Op ··zijn ver
zoek repliceerde Prof. dr. A. Pais. De redactie 
hoopt op meer bijdragen tot de discussie over 
dit belangrijke probleem, dat de politiek in 
ons land nog geruime tijd zal beïnvloeden. 

Het redactielid prof. dr. G. H. Scholten besprak 
het door prof. dr. N. Cramer samengestelde 
boekje ter gelegenheid van het 125-jarig be
staan van de Stenografische Dienst van de 
Staten-Generaal. 

Het redactielid prof. dr. R. Braams tenslotte 
analyseerde als man van de B-wetenschappen 
het begrip gelijkheid. Een slogan? Een politiek 
ideaal? In elk geval: een vruchtbare nieuwe in
valshoek. 



De verhouding Europa-Amerika en 
de defensie-inspanning 

W. F. van Eekelen 

Er is veel veranderd in de verhouding tussen 
Europa en Amerika sedert de dagen van het 
Marshallplan en de oprichting van de NAVO. 
Op dat moment, in 1949, ondernamen de VS 
een dubbele actie: een herstelprogramma voor 
de geruïneerde economieën van West-Europa 
en een veiligheidssysteem waardoor de 
Noordatlantische verbondenheid die twee we
reldoorlogen tot een goed einde had weten te 
brengen nu ook in vredestijd in een concrete 
samenwerking tot uiting zou komen. Na
tuurlijk speelde daarbij een duidelijk Ameri
kaans belang om Europa niet 't lot te laten de
ien dat Tsjechoslowakije door 'n communisti
sche machtsovername ten deel was gevallen, 
maar de manier waarop de VS handelden had 
een allure die ver uitging boven het enge ei
genbelang dat meestal de handelwijze van 
staten kenmerkt. 

In die periode was er in Europa ook wel spra
ke van anti-Amerikanisme: de rijke oom was 
niet overal geliefd, vooral niet als hij al te 
duidelijk zijn overtuiging liet blijken dat zijn 
eigen levenswijze de enige juiste was. De 
Amerrikaanse toeristen die de West-Europese 
landen overspoelden waren ook niet de beste 
vertegenwoordigers van hun land en droegen 
bij aan het stereotype beeld van de oppervlak
kige materialistische, wat naïve Amerikaan met 
aen zeker minderwaardigheidscomplex jegens 
de oude cultuur van Europa. Er bestond min
der begrip voor de openheid van de Ameri
kaanse samenleving, de maatschappelijke mo
biliteit en - ondanks een enkel exces · de diep
gewortelde democratische instelling van dat 
land. Toch was er in Nederland meer waarde
ring voor Amerika dan in sommige andere 
landen. Het is misschien overdreven ons land 
af te schilderen als de "trouwe bondgenoot", 
want er was wel degelijk kritiek op onderdelen 
van het Amerikaanse beleid- ook in de NAVO 
- maar wij hebben ons door de jaren heen be
wust getoond van het grote belang van de 
Amerikaanse steun voor onze verdediging en 
van een gezamenlijke benadering van interna
tionale vraagstukken in het algemeen. 

Thans, in 1975, wordt de vraag gesteld of die 
noodzaak tot samenwerking nog aanwezig is. 
West-Europa heeft zich in economisch op
zicht ontwikkeld tot 'n economisch potentieel 
van de eerste orde met valuta die de dollar 
van zijn voetstuk hebben gestoten. Het gevaar 
van communistische overheersing wordt niet 
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meer als acuut ervaren, mede als gevolg van 
de opkomst van jongere generaties die de 
laatste oorlog niet hebben meegemaakt. Daar. 
naast heeft de manier waarop de VS in Viet
nam zijn toezeggingen gestand probeerde te 
doen een trauma achtergelaten en de vraag 
opgeworpen of het gebruik van zoveel ge
weld nog iets over kon laten dat de moeite 
waard was om verdedigd te worden. Watergate 
leidde tot een gevoel van walging over een 
systeem waarin zoveel vreemde praktijken 
mogelijk waren, een gevoel dat de overhand 
had op de verwondering • misschien had dit 
wel moeten zijn bewondering • over de verre
gaande consequenties van dit schandaal dat 
tenslotte een president tot aftreden dwong. 
Ook in sociaal opzicht is de kritiek op de VS 
zeker niet verminderd; in een welvarend Eu
ropa is de aantrekkelijkheid van de "American 
way of life" aanzienlijk verminderd. Maar 
misschien is op dit terrein het dieptepunt ge
passeerd. Ook in Amerika zelf is de maat
schappijkritiek geweldig toegenomen, zozeer 
zelfs dat men ook hier twee jaar lijkt voor te 
liggen op Europa. In ieder geval geeft de 
toeristenstroom uit de VS • overigens flink 
teruggelopen na de dollardevaluatie • niet 
meer het stereotype beeld van zelfvoldaanheid 
en oppervlakkigheid. 
Zijn de zojuist genoemde redenen voldoende 
om te verklaren dat het anti-Amerikanisme in 
Nederland zo sterk is toegenomen en een punt 
heeft bereikt dat bijvoorbeeld de partijraad 
van de grootste partij zich heeft uitgesproken 
tegen de aanschaffing van een Amerikaans 
vliegtuig ter vervanging van onze verouderde 
Starfighters? 
Objectief bezien lijkt het nauwelijks mogelijk. 
Eerder lijkt het er op dat de rotte peren uit 
het Amerikaanse mandje expres bovenop 
worden gelegd, waaraan dan naar believen 
mispels worden toegevoegd uit de bakjes van 
anderen, waar de VS weinig of niets mee 
hebben uit te staan. Waar ook ter wereld iets 
gebeurt, overal wordt terstond de CIA ver
antwoordelijk gesteld, met een schromelijke 
overdrijving van de doelstellingen en mogelijl<· 
heden van de Amerikaanse buitenlandse poli
tiek. 

Wanneer men probeert afstand te nemen van 
incidentele en vaak tegenstrijdige berichten en 
een algemene lijn tracht te vinden dan ziet 
men in het Amerikaanse beleid toch duidelijk 
een erkenning van het feit dat men zich juist 
niet met alle problemen in de wereld moet 
of kan inlaten en dat men alleen bond
genoten moet helpen die zelf bereid zijn 
de eigen defensie serieus te nemen. 
Dit beleid is onmogelijk geworden door
dat Washington zich een ongekende bewe-



glngsvrijheid heeft verworven; met de Sowjet 
Unie begon een periode van onderhandelin
gen; de relatie met China werd genormali
seerd; in Vietnam werd een regeling getroffen 

·waardoor de Amerikaanse troepen konden ver-
trekken, in het Midden-Oosten leek Kissinger 
even op een vliegende wonderdokter; al be
werkstelligden zijn recepten geen volledige 

· genezing, toch slaagde hij er zowel in de ge
vechten te beëindigen als de toenemende 
Sowjet invloed weer in te perken. 

Essentieel blijft voor Kissinger de verhouding 
tol de Sowjet-Unie. Door middel van een 
groeiend netwerk van contacten hoopt hij op 
den duur een wezenlijke ontspanning te be
reiken. Daarin passen de SAL T-onderhande
llngen die pariteit in aantallen strategische 
atoomwapens hebben gebracht, daarin hoort 
ook de MBFR die op conventioneel gebied in 
centraai-Europa eveneens moet resulteren 
In een verlaging van het niveau van militaire 
confrontatie tot een situatie van ongeveer 
gelijke krachtsverhouding tussen de landen 
van de NAVO en het Warschau Pact. In die 
relatie neemt Europa een heel belangrijke 
plaats in. Ondanks de hoge graad van zelf
'verzorging van de VS voelt het zich econo
misch en cultureel nauw verbonden met West
Europa. Een afglijden daarvan naar de commu
nistische invloedssfeer zou een aanmerkelijk 
produktie potentieel van een hoogontwikkelde 
bevolking van honderden miljoenen van Ame
rika vervreemden waardoor een nieuw ele
ment van onzekerheid aan de internationale 
machtsverhoudingen zou worden toegevoegd. 
Er blijft dus een Amerikaans belang verbonden 
aan de handhaving van de politieke status quo 
In Europa. En voor de voorzienbare toekomst 
kan die status quo alleen worden gegarandeerd 
door een atlantische samenwerking, die als 
een van zijn concrete uittingsvormen een ge
meenschappelijke defensie en een Amerikaan-

. se militaire aanwezigheid in West-Europa 
1 heeft. Het klinkt wel heel aardig om, zoals 

Kissinger dat aanvankelijk deed, te spreken 
van een "pentarchie" van de VS, Sowjet-Unie, 
Europa, Japan en China, maar in feite zijn de 
Amerikanen en de Sawjets nog een klasse 
apart van supermogendheden met een wereld
wijde rol. 
Natuurlijk is het waar dat de supermachten 
op strategisch gebied een gelijk niveau heb
ben bereikt; wederzijdse afschrikking speelt 
zich af op een niveau van pariteit dat in de 
SALT-akkoorden wordt geconsolideerd. Wel
licht is hiermede voor de toekomst ook een 
mogelijkheid voor reducties geopend. In ieder 
geval is een lichtvaardig gebruik van hun ver
woestende wapenen uitgesloten, gezien de 
zekerheid van vergelding door de andere par
tij. Dat betekent ook dat men situaties zal 
willen vermijden waarin een van beiden zich 
gedwongen zou voelen van nucleaire wapenen 
gebruik te maken. Vandaar het akkoord dat 
Nixon en Breznjev in 1873 sloten om door 
onderlinge consultatie in tijden van spanning 
te komen tot een crisisbeheersing ter voor
koming van nucleaire oorlog. De gedachte aan 
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een onbeheerste inzet van strategische wa
penen past eerder in de fatasieën van Dr. 
Strangelove of een Doomsday machine dan in 
een rationeel beleid. Als het ooit zou komen 
tot gebruik van nucleaire wapenen dan lijkt 
een zeer beperkt, selectief gebruik eerder in 
aanmerking te komen. 

Hiermede komen we op het probleem van de 
relatie tussen afschrikking - dus het oorlogs
voorkomende effekt van een positie van een 
zekere kracht - en het daadwerkelijke gebruik 
van militaire middelen als de afschrikking ge
faald heeft en een conflict is uitgebroken. 
Men kan niet volstaan met het loutere bezit 
van wapenen, de afschrikking moet geloof
waardig gemaakt worden door een zekere 
planning voor defensief gebruik. 
Dat geldt in het bijzonder voor de tactische 
nucleaire wapenen, die de schakel vormen 
tussen de strategische middelen en de conven
tionele middelen. De eenvoudigste op.lossing 
zou liggen in een toestand van pariteit op 
conventioneel gebied. Als het Westen tegen
over de strijdkrachten van het Warschau 
Pact in vuurkracht en kwantiteit een ongeveer 
gelijkwaardig potentieel zou bezitten, zou het 
minder belang behoeven toe te kennen aan 
de mogelijkheid om bij een dreigende neder
laag gebruik te maken van tactische kernwa
pens. Het bestaan van deze mogelijkheid is 
nu nog noodzakelijk om de afschrikking te 
verhogen en het provoceren van conventionele 
conflicten tegen te gaan. 

Een gelijktrekken van de West-Europese de
fensie-inspanning aan het peil van het War
schau Pact, zou een dermate grote verhoging 
van de defensiebegrotingen vereisen dat de 
mogelijkheid tot verwezenlijking niet realis
tisch is te achten. Eerder moet onze hoop ge
vestigd zijn om in de onderhandelingen over 
evenwichtige troepenreducties, zoals thans 
te Wenen worden gevoerd, een ontwikkeling 
te bevorderen naar een situatie die de pari
telt benadert. Het Is duidelijk dat zulk overleg 
alleen kans van slagen heeft wanneer het 
Westen niet unilateraal de defensie afbreekt; 
dan zou er voor de andere kant weinig reden 
overblijven om ook concessies te doen. 

Men moet echter niet denken dat afschrikking 
alleen een gevolg is van nucleaire wapenen. 
leder machtsbezit fungeert in zekere mate 
als een deterrent. Zojuist werd al gesproken 
over de schakels tussen conventionele, tac
tisch-nucleaire en strategische wapenen. Op 
conventioneel gebied wordt dit verband nog 
onderstreept door de aanwezigheid van Ame
rikaanse troepen in Europa, waardoor het 
Warschau Pact de zekerheid krijgt dat reeds 
in de begindagen van een conflict Amerikaanse 
soldaten in de strijd worden betrokken. De 
kans op het bereiken van snelle winst zonder 
inmenging van de VS is daardoor verkeken. 
Het systeem van afschrikking wordt erdoor 
gecompleteerd. Er is dus een vitaal Europees 
belang gemoeid met de handhaving van Ame
rikaanse troepen in West-Europa. Dit bete-
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kent dat de Europese landen bereid moeten 
zijn een continuering van deze aanwezigheid 
te bevorderen. In de eerste plaats door hun 
eigen defensie-inspanning te handhaven op 
een redelijk peil als bewijs dat men het zijne 
wil doen aan de gemeenschappelijke verdedi
ging. Dit wordt nog belangrijker nu Europa 
daartoe financieel heel goed in staat kan wor
den geacht. Een erosie van de Europese bij
drage zal in de kaart spelen van diegenen 
in de VS die al jaren aandringen op terug
trekking van de troepen omdat de NAVO
partners zelf te weinig bijdragen. 

Op zichzelf zal Europa het militaire potentieel 
van een supermacht niet behoeven te evena
ren. De VS vraagt dat ook niet. Washington 
legt eerder de nadruk op een kwalitatieve ver
betering en een rationalisatie door betere sa
menwerking, waardoor met een betrekkelijk 
geringe extra inspanning toch een redelijk ef
fectieve defensie kan worden gevormd. De 
VS blUft aanvaarden dat het zelf op militair 
gebied meer zal moeten doen dan de 
partners. In de relatie Europa-Amerika brengt 
dit derhalve een blijvende onevenwichtigheid 
met zich ten aanzien van het onderwerp vei
ligheid. Op andere terreinen bestaat deze 
structurele ongelijkheid niet of althans minder. 
!n economisch. financieel en monetair opzicht 
zal de VS niet accepteren dat het in een on
gunstiger positie komt dan de Europese lan
den. Ja, het zal zelfs de neiging hebben om aan 
de Europeanen op deze punten consessies te 
vragen om door een ,.globalisering" van de 
betrekingen te komen tot een algemeen even
wicht. Dat leek de strekking te z[jn van de 
rede die Kissinger in april 1973 hield en die 
later werd gevolgd door zijn oproep om 1974 
te maken tot het .. Jaar van Europa". met een 
herdefiniëring en revitalisatie van de atlan
tische verhouding. Zover is het niet gekomen. 
Als men 1974 een naam moet geven dan was 
het het jaar van de Arabieren. 
De verhoging van de olieprijs en het embargo 
jegens de VS en Nederland hebben op velerlei 
terrein een markant effect. Wereldwijd gezien 
heeft het een economische recessie verhaast 
en verdiept, die de grootste l[jkt te worden 
sedert de laatste oorlog en die uit de eredivisie 
van .. rijke" landen slechts enkelen dreigt over 
te laten. Binnen. de negen landen van de EEG 
leidde het tot een crisis: hun topconferentie 
te Kopenhagen werd tot 'n .. happening" vol 
besluiten die niet uitgevoerd zouden worden. 
onder meer op het gebied van een gemeen
schappelijke energiepolitiek en opgeluisterd 
door w[jzen uit het Oosten. in de vorm van 
vier Arabische ministers die kwamen aandrin
gen op versterking van de betrekkingen met 
Europa. Dat leidde toen tot de gedachte van 
een Europees-Arabische dialoog, die zich zou 
uitstrekken tot een wijd gebied van economi
sche samenwerking, maar zich niet zou inlaten 
met het conflict tussen Israël en de Arabische 
landen en evenmin rechtstreeks de olievoor
ziening zou betreffen. 

In die periode zag het er naar uit dat ook de 
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Arabieren in een dergelijke dialoog belang 
stelden. Nu. meer dan een jaar later, is dat 
veel meer een vraag geworden, omdat thans 
juist de politieke aspecten - die de negen juist 
op de achtergrond hadden willen houden - wor. 
den beklemtoond, zoals de aanwezigheid van 
de Palestijnse bevrijdingsorganisatie (PLO) in 
de delegatie van de Arabische Liga. Hoe dat 
ook zij, begin 1974 bereidden de negen zich 
voor op een vorm van samenwerking met alle 
Arabische landen lesamen en zouden daartoe 
reeds hebben besloten als niet de nieuwe 
Britse Labourregering die enkele dagen vóór 
de beslissing aan de macht was gekomen, 
een slag om de arm had gehouden. Die situatie 
gaf Kissinger de gelgenheld om zijn ernstige 
bezwaren te uiten tegen de Europese plannen, 
die te weinig rekening hielden met de Ameri
kaanse pogingen om het geschil in het Mid
den-Oosten op te lossen en tegelijkertijd over
leg tussen de olieconsumenten te organise
ren als tegenwicht tegen het blok van produ
centen. Zijn grootste bezwaar gold het gebrek 
aan consultatie tussen de negen en de VS 
voordat de Europese landen hun besluit na
men. Op zichzelf erkende hij het recht van de 
Europeanen om hun eigen beslissingen te ne
men, maar dan moest Washington wel de ge
legenheid krijgen om een zienswijze kenbaar te 
maken voordat de negen hun beleid definitief 
hadden vastgesteld. Een .. fait accompli" werd 
door Washington niet verenigbaar geacht met 
de nauwe samenhang en de onderlinge afhan
kelijkheid die tussen bondgenoten diende te 
bestaan. Daarom had Kisinger al eerder. in 
het kader van zijn jaar van Europa, gepleit 
voor nieuwe overleg structuren die tijdige 
consultatie met de EEG en met de Europese 
polietieke samenwerking mogelijk zouden ma
ken. Naarmate de EEG zich zou ontwikkelen 
tot een Europese Unie zou het bestaan van 
overlegorganen belangrijker worden naast de 
consultaties in de NAVO, die gewoonlijk meer 
algemeen politieke en veiligheidskwesties be
treffen. Het bleek echter niet mogelijk om tot 
een nieuw overlegorgaan te komen of zelfs 
maar een beginselverklaring met de negen op 
te stellen. De Franse houding vertolkt door 
Minister Jobert verweet de VS een ,.droit de 
regard" te wensen in Europese zaken waar
door de negen in hun groei naar onafhanke
lijkheid zou worden belemmerd; de tere plant 
van Europese samenwerking zou te gemakke
lijk worden geknakt als in het moeizame 
proces van Europese belaidsbepaling steeds 
het zoveel sneller geformuleerde en krachtiger 
uitgedragen standpunt van Washington werd 

. gesteld. 

Uiteindelijk is het geschil b[jgelegd. maar 
zonder een wezenlijke oplossing voor de toe
komst. Te Ottawa werd in mei 1974 een At
lantische beginselverklaring goedgekeurd, 
waarin het belang van nauwe consultaties 
werd erkend maar geen verwijzing voorkwam 
naar de Europese eenwording. De negen van 
hun kant besloten tot een ,.pragmatische" be
nadering en steeds nauw overleg te plegen 
met de VS over de onderwerpen waarbij Ame-
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rlkaanse belangen waren betrokken. De soe-
. 'peler opstelling van de nieuwe Franse rege

ring maakte dat besluit mogelijk, waardoor de 
wederzUdse irritatie belangrUk werd verzacht. 
Veel bleef echter afhangen van de wUze waar
'op de consultatie in praktUk wordt gebracht, 
waarbij in het bUzonder het land dat het voor
zitterschap van de EEG vervult een grote ver
antwoordelUkheld heeft. Zodra het overleg 
langs diplomatieke kanalen onvoldoende zou 
biUken te zun zou de aandrang tot een meer 
institutionele opzet weer herleven. 

Uit het bovenstaande relaas kunnen een aantal 
conclusies worden getrokken voor de Neder
landse buitenlandse politiek en het defensie
beleid. 

1. Voor de verdediging van West-Europa is 
het Atlantisch bondgenootschap essenti
eel. Een geheel onafhankelijke Westerse 
verdediging is voor de voorzienbare toe
komst niet mogelijk, nog afgezien van de 
vraag of dit wenseiUk zou zijn. Zonder de 
aanwezigheid van een betrekkelijk groot 
aantal Amerikaanse troepen in Europa 
wordt de band met de VS onvoldoende ge
concretiseerd en zou de oorlogvoorkomen
de werking van de NAVO verminderen. 

2. Amerika zal alleen bereid zijn deze troepen 
te handhaven wanneer de Europese part
ners blijk geven ook zelf hun defensie se
rieus te nemen en hun strUdkrachten op peil 
te houden en waar mogelUk kwalitatief te 
verbeteren. 

3. De bijdrage die de kleinere landen, zoals 
Nederland, leveren onderstreept de weste
IUke solidariteit en voorkomt dat het accent 
te zeer op de Duitse defensie-inspan-
ning wordt gelegd. Dit heeft o.m. betrek
king op de opslag van nucleaire wapens 
op Nederlands grondgebied en de uitrus
ting van onze troepen met wapenen die 
eventueel nuclearie projectielen kunnen 
afvuren. Een atoomvrij maken van Neder
land betekent een aantasting van de soli
dariteit en leidt indirect tot een grotere 
concentratie van kernwapens op Duits 
grondgebied. 

4. Een terugdringing van de rol van tactische 
kernwapens is alleen mogelijk wanneer op 
conventioneel gebied een zekere pariteit 
in de krachtsverhouding ontstaat, hetzij 
door middel van de MBFR onderhandelin
gen te Wenen, hetzU door een <1dditionele 
conventionele defensie-inspanning. Vermin
dering van de troepensterkte buiten de 
MBFR om, verzwakt de westelijke onderhan
delingspositie en zal de Nederlandse positie 
in de NAVO ernstig aantasten. Voorts is 
het zeker niet logisch om unilateraal zo-
wel de tactische atoomwapens als de con
ventionele strijdkrachten te willen l)ermin
deren. 

5. De Nederlandse defensienota van 1974 
heeft als positief effect de vaststelling 
van een duidelijk programma van investerin
gen over een termijn van 1 0 jaar. Ook zijn 
goede initiatieven genomen inzake stan-
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daardisatle en taakverdeling, maar men zal 
niet de indruk mogen wekken dat het alleen 
te doen is om een bezuiniging in de de
fensieuitgaven. Uitgangspunt moet eerder 
zijn dat door rationalisatie toekomstige 
kostenstUgingen kunnen worden opgevan
gen zodat vergelUkbare bedragen een gro
ter rendement afwerpen. 

6. Aangezien in toenemende mate de be
langrijkste internationale problemen slechts 
kunnen worden opgelost in wUder verband 
(zoals energie- en grondstoffenvraagstuk
ken) zullen de negen zich geen exclusief 
beleid kunnen veroorloven. Samenwerking 
met andere geïndustrialiseerde landen, en 
in het bijzonder de VS en Japan is nood
zakelijk. 

7. Hetzelfde geldt voor onderwerpen van 
buitenlands politieke aard. Een gemeen
schappelijke buitenlandse politiek van de 
negen is pas denkbaar wanneer hun be
langen meer samenvallen dan tha!)s het 
geval is. Zelfs dan is de vraag of Europa 
een rol kan en moet spelen in alle wereld
problemen. Kissinger heeft Europa een 
regionale rol verweten, maar anderzUds 
bezwaar gemaakt als de negen zich met 
wijdere vraagstukken leken te gaan bezig
houden, i.e. het geschil in het Midden
Oosten. 
Hier zal een middenweg bewandeld moe
ten worden: de internationale verhoudin
gen brengen nu eenmaai mede dat een 
land standpunten moet innemen, ai was het 
alleen in de stemmingen van de Verenigde 
Naties; buitenlandse politiek bestaat uit se
ries beslisingen, soms van heel prozaïsche 
aard, naarmate de buitenwereld de negen 
meer ais een eenheid gaat zien (en dat 
gebeurt al, hoe sceptisch de Europeanen 
hun eendracht ook mogen beoordelen) des 
te meer onslaat de noodzaak tot gezamen
lijk positie kiezen. Maar men zal dan steeds 
bewust moeten blijven van de beperkte in
vloed die van een dergelijke positie kan 
uitgaan. Een gemeenschappelijke demar

che van de negen in Ankara en Athene kan 
enige waarde hebben, ook al omdat Grie
kenland en Turkije bijzondere banden met 
de EEG hebben. maar zU lost het Cyprus
probleem nog niet op. Bemiddelingspogin
gen in het Midden-Oosten zouden helemaal 
niet nuttig zijn en alleen compileerend wer
ken op de Amerikaanse initiatieven. Mis
schien beschikt zelfs Washington niet over 
voldoende invloed en pressiemiddelen om 
een oplossing te bereiken, maar juist om
dat de situatie zo delicaat is moeten de 
negen zich geen rol aanmatigen. Dit zou 
slechts illusies wekken die Europa niet 
waar kan maken, en de bereidheid tot een 
compromis niet verhogen. Hoogstens zou
den de Europese landen, wanneer eenmaai 
een overeenkomst is gesloten, een bijdrage 
kunnen leveren bij de uitvoering daarvan, 
hetzU in de vorm van garanties, hetzij als 
hulpverlening. 

8. Van de VS kan wel gevraagd worden dat 
zij het Europese eenwordingsproces wat 
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positiever benadert. Soms wordt de indruk 
gevestigd dat de krachtige stem voor de 
Europese integratie die dateert uit de pe
riode van Kennedy, plaats heeft gemaakt 
voor scepticisme en kritiek. Kissinger, zelf 
van Europese afkomst, heeft kenneiUk 
geen hoge dunk van de mogelijkheden 
voor Europa om werkeiUk met één stem 
te spreken. Hij is eerder bevreesd voor 
de kans dat de negen zich op sleeptouw 
laten nemen door FrankrUk en zich laten 
verleiden tot een in naam onhafhankelijk 
beleid, dat in feite echter anti-Amerikaanse 
trekken vertoont. Die vrees is niet hele
maal ongegrond. Toch zal Washington zUn 
houding jegens Europa niet alleen moeten 
laten beïnvloeden door het feit dat men van 
een Verenigd Europa ook enige last zal 
hebben. Want het alternatief van een 
versnipperde groep landen biedt op den 
duur geen beter perspectief, zeker niet voor 
de mogeiUkheid van een gezond en krachtig 
Europa dat zich buiten de Sowjet invloed
sfeer kan handhaven. 

9. De Sowjet-Unie streeft ernaar de Ameri
kaanse macht op alle punten te evenaren. 
Op zichzelf is dat niet verwerpeiUk, maar 
het betekent wel dat het evenwicht tussen 
de beide supermogendheden zich uit-
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breidt en dat steeds minder sprake is van 
een bevoorrechte positie van het Westen 
BU het huidige klimaat van .. ontspanning'; 
behoeft Europa niet onmiddeiiUk bevreesd 
te zUn voor een grootscheepse aanval van 
het Warschau Pact, maar de militaire mid 
delen nemen toe en de bedoelingen kun
nen snel veranderen. BU een verzwakking 
van het Westen zou deze macht steeds 
meer gaan fungeren als een militaire stok 
achter de deur van politieke eisen. Van 
een zelfstandig Europees buitenlandsbe
leid zou dan al heel weinig sprake kunnen 
zun. 

1 0. Onze slotconclusie is daarom dat met alle 
veranderingen van de laatste 25 jaar de 
Europese veiligheid en dus ons voortbe
staan onverbrekelijk verbonden blijft met 
de VS en dat wU ons daarvan rekenschap 
moeten geven voordat wU ons op andere 
onderdelen van beleid van Amerika afwen
den. Een kritische opstelling is prachtig, 
maar ook erg gemakkeiUk. vooral wanneer 
de VS een mondiale rol spelen en wij daar 
niet aan toe zUn. Het lUkt een goede liberale 
benadering om verantwoordeiUkheid niet 
te schuwen, maar gedrag af te stemmen op 
de mate van verantwoordeiUkheid die men 
heeft. 

l 



bortus-provocatus: 
p weg naar een politieke oplosssing 

A. Weggemans 

De politieke perikelen rond de abortus zijn 
in het afgelopen jaar het meest duidelijk naar 

1 voren gekomen tijdens het debat in de 
-Tweede Kamer op 5 november 1974 over een 
brief van Minister Van Agt, betreffende het 
vervolgingsbeleid inzake abortus provocatus. 
Een nadere standpuntbepaling van de katho
lieke bisschoppen in een verklaring van 15 
oktober 1974 - een aanvulling op een brief 
van 24 februari 1971 - heeft onmiskenbaar 
invloed gehad op het verloop van de discus
sies rond de voorgenomen sluiting van de 
Bloemenhave kliniek te Heemstede. 

Het vraagstuk van de abortus sleepte zich -
in politieke zin - echter reeds veel langer 
voort. Op 21 januari 1971 installeerde de toen
malige staatssecretaris van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid, de heer Kruisinga, een com
missie .,Abortus-vraagstuk", waarvan o.a. deel 
uitmaakten het V.V.D.-Tweede Kamerlid mevr. 
Veder-Smit en - destijds - de hoogleraar straf
recht Van Agt. Op 27 mei 1971 is een interim
rapport van de commissie aan de Tweede 
Kamer verzonden. Op 25 juni 1970 was reeds 
door de Partij van de Arbeid een initiatief
wetsontwerp Lamberts/Roethof bij de Tweede 
Kamer ingediend. De bijzondere commissie be
last met de voorbereiding van de openbare 
behandeling van het wetsontwerp heeft op 29 
september 1971 door middel van een hoorzit
ting diverse organisaties geraadpleegd. Inmid
dels waren in het regeerakkoord-Biesheuvel 
(18 juni 1971 ), na voorbereidend werk van een 
werkgroep-Geurtsen, de hoofdlijnen van een 
regeringsontwerp neergelegd. Op 16 februari 
1972 verscheen het "Voorlopig Verslag" van 
de Bijzondere Commissie, op 8 juni 1972 ge
volgd door de Memorie van Antwoord .van de 
heren Lamberts en Roethof en op 28 juni 1972 
werd hun initiatiefvoorstel door de Commissie 
"genoegzaam voorbereid" geacht voor behan
deling in de Tweede Kamer. Nagenoeg tezelfde 
tijd (23 juni 1972) verscheen een ontwerp van 
wet "Wet afbreking zwangerschap" van de 
ministers Stuijt en van Agt. 

Nadien gebeurde er geruime tijd niets, het
geen uiteraard niet los gezien kan worden van 
de val van het kabinet-BiesheuveL Bij het 
ontstaan van het kabinet-Den Uyl is evrvol
gens afgesproken dat het ontwerp Stuijt-Van 
Agt zal worden vervangen door een ontwerp 
van de confessionele regeringspartners, zodat 
de Tweede Kamer kon kiezen uit twee initia
tief-ontwerpen. Informateur Burger voegde er 
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nog dreigend aan toe dat hij het .,volstrekt 
onaanvaardbaar" achtte, indien het kabinet 
een besluit van het parlement niet zou onder
tekenen. Een vraag dienaangaande van het 
D'66-kamerlid mevrouw Goudsmil tijdens het 
recente debat van 5 november j.l. weigerde 
Minister Vain Agt echter te beantwoorden. In
middels is het ontwerp van ARP en KVP ver
schenen, en heeft de oppositionele VVD
fractie eveneens een eigen ontwerp gepro
duceerd. 

Het is verleidelijk alle ingediende ontwerpen 
nader te belichten. Het zou echter weinig over
zichtelijk zijn en het lijkt zinvoller eerst en
kele grote lijnen van de problematiek te be
lichten en ter afsluiting in te gaan op een aan
tal deelaspecten welke in alle genoemde ont
werpen ter sprake komen. De opinievorming 
welke buiten het parlement heeft plaatsgevon
den kan grosso modo over drie ingangen wor
den verdeeld, te weten een religieuze, een me
dische en een juridische. 

Kerk en abortus 

Het is niet mogelijk te spreken over een stel
lingname van de "Nederlandse Kerken". In 
zijn algemeenheid zijn de uitspraken van een 
hiërarchisch episcopale kerk als de rooms
katholieke verschillend van aard vergeleken 
met synodale kerken zoals de Hervormde en 
de Gereformeerde Kerk. Of zoals een lid van 
de Hervormde Synode, dr. C. van Andel in 
.,De Tijd" van 29 november 1974 stelt: "Maar 
een synode legt geen mening op. Zij spreekt 
niet het laatste woord, en het gezag van haar 
stem is afhankelijk van de inhoud en de over
tuigingskracht van haar boodschap". De Ka
tholieke Kerk daarentegen is echter uiteinde
lijk aan het gezag van de paus onderworpen. 
In een rapport "Leven en helpen te leven", 
aangenomen,door de Hervormde Synode op 19 
november 1974 wordt het "neen-tenzij'' 
standpunt ingenomen. Toch wordt er ruimte 
gelaten voor psychische en sociale overwege
ningen welke naast medische een rol kunnen 
spelen, zij het niet met unanieme ondersteu
ning. Wel was men unaniem van mening dat 
de uiteindelijke verantwoordelijkheid voor een 
beslissing bij de vrouw - en zo mogelijk - haar 
partner behoort te liggen. De Gereformeerde 
Synode heeft een op 3 oktober 1974 gestarte 
discussie nog niet afgerond. Zij zal halverwe
ge 1975 in een herzien rapport dat aan zeer 
gevarieerde meningen tegemoet moet komen, 
pogen tot een synodebesluit te komen. 

De bovenomschreven discussies gaan uiter
aard voorbij aan die gelovigen die hun poli-



tiek tehuis bij de SGP, het GPV en de RKPN 
en de Boerenpartij hebben gevonden. Deze 
partijen hebben politieke radio- en tv-zendttljd 
ter beschikking gesteld van een nationale 
anti-abortus actie georganiseerd door het Ne
derlands Comité .. Redt het Ongeboren Kind", 
dat strijdt voor de bescherming van het kind 
vanaf de conceptie. Een dergelijke stellingna
me sluit een nadere nuancering en iedere vorm 
van tolerantie nadrukkelijk uit. In het verleng
de van het bovengenoemde Comité ligt een 
internationaal abortuscongres (2 en 3 novem
ber 1974 te Brussel), dat in een resolutie heeft 
verklaard dat ,.het vrijgeven van de handel in 
voorbehoedsmiddelen en collectieve sexuele 
voorlichting moeten leiden tot een abortieve 
mentaliteit en die tot gevolg kan hebben dat 
de vrouw tot een (lust)voorwerp wordt ver
laagd en het gezinsleven kapot gemaakt 
wordt". (Volkskrant 4 november 1974). De op
merking van één der sprekers, bisschop Gijsen 
uit Roermond, dat christenen niet alleen zelf 
volgens hun overtuiging moeten leven, maar 
die anderen ook moeten bijbrengen, ligt qua 
mentaliteit niet ver af van het Nederlands Co
mité en van het genoemde congres te Brussel. 

Met het bovenstaande wil niet gezegd zijn dat 
de Katholieke Kerk in Nederland zich op soort
gelijke wijze tegen de abortuskwestie opstelt, 
al zijn er een aantal gemeenschappelijke ele
menten. In de verklaring van de bisschoppen 
van 8 oktober 1974 wordt bijvoorbeeld het vol
gende gesteld: .. Het behoort tot onze taak als 
christenen en als mensen om voor menselijk 
leven op te komen, vooral waar dit leven erg 
zwak en bedreigd is en niet in staat om zich
zelf te verdedigen .... Het geldt evenzeer voor 
het ongeboren menselijk leven". "Er is in de 
stadia van ontwikkeling geen grens te trek
ken waarvoor de vrucht! nog geen individueel 
leven zou hebben en waarna zij dit wel zou 
bezitten" ... De staat heeft een verplichting tot 
bescherming van de rechtsgoederen en van 
de rechten van personen tegen opzettelijke 
aantasting door anderen, ongeacht of dezen 
hierbij handelen volgens eigen zeden of over
tuiging' ... Maar dat neemt niet weg dat het 
ongeboren leven - evenals het geboren leven -
het recht heeft om ook door strafsancties te 
worden beschermd". De verklaring van de 
bisschoppen eindigt met de volgende zinnen: 
"Het afwijzen van abortus provocatus is 
echter geen specifiek christelijk standpunt. 
Het vloeit voort uit de plicht om het men
selijk leven te verdedigen dat weerloos is. 
Hiervoor moet iedere christen en ieder 
mens van goede wil opkomen'.' Ik aarzel niet 
de door de bisschoppen voorgestane bemoei
enis van de kerk met de staat op grond van 
hun stellige opvatting dat 't leven begint bij de 
conceptie als intolerant te bestempelen. Immers 
er wordt van de overheid verlangd dat zij de 
wensen en opvattingen van een bepaalde 
groep vertaald in een wetgeving die voor ie
dereen zal moeten gelden. Overigens kan be
twijfeld worden of alle katholieke gelovigen 
deze verklaring onderschrijven. In het KRO-te
levisieprogramma .,Rooilijn" van 9 december 
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1974 'Ü" ro•"lloteo bekeod gem.,kt "" .. : 
enquête onder Nederlandse katholieken ov~~ I 
abortus. 16% acht abortus bij elke onbedoelde 
zwangerschap aanvaardbaar, 53% acht abor-
tus onder bepaalde omstandigheden aan
vaardbaar, 25% acht abortus alleen aanvaard
baar als anders het leven van de vrouw in ge
vaar komt en slechts 4% acht abortus onder 
alle omstandigheden onaanvaardbaar. Blijkbaar 
denkt een deel van de katholieken, evenals bU 
de protestanten het geval is, genuanceerder 
over abortus dan de leiding van de kerk. 

De medische wereld 
en de abortus 

Een belangrijke indicatie voor het denken van 
de medische wereld kan gevonden worden in 
de richtlijnen ten behoeve van de uitvoering 
van abortus, uitgevaardigd door het hoofdbe
stuur van de Koninklijke Nederlandse Maat
schappij tot bevordering der Geneeskunst. Sa
mengevat luidt het standpunt van de KNMG 
als volgt: Abortus provocatus verricht door een 
arts dient niet strafbaar te zijn: het besluit tot 
het uitvoeren van de abortus dient genomen 
te worden door tenminste twee artsen; de in
greep dient vooralsnog te geschieden in al
gemene ziekenhuizen of in inrichtingen die 
daartoe op grond van nader te stellen eisen 
toestemming hebben gekregen. Ten dienste 
van verdere begeleiding - niet ten behoeve 
van een controle-apparaat - en ten nutte van 
wetenschappelijk onderzoek dient van elke 
ingreep een verslag gemaakt te worden; aan 
nazorg dient belangrijke aandacht te worden 
besteed, waaronder mede wordt begrepen 
voorlichting omtrent het voorkomen van zwan
gerschap. 
In de overwegingen die aan deze oordeels
vorming vooraf gaan wordt gesteld dat "de 
arts overeenkomstig de eisen van verantwoord 
medisch handelen, tot zijn beslissing inzake 
de aard van de geadviseerde hulpverlening 
dient te komen na zorgvuldige afweging van 
alle relevante faktoren, waarbij in aanmerking 
genomen dient te worden dat de gezondheid 
van de mens in integrale zin, als lichamelijk, 
geestelijk en maatschappelijk welzijn opgevat 
dient te worden." Abortus wordt gezien als 
een uiterste oplossing, waaruit voortvloeit de 
hoge eisen van zorgvuldigheid aan de besluit
vorming moeten worden gesteld. Overigens 
kan de uitvoering geacht worden te vallen on
der de uitoefening van de geneeskunst en 
neemt deze als zodanig geen bijzondere plaats 

· in tim opzicht van andere medische handelin
gen. 1) 

Ook onder de artsen bestaat een diversiteit 
van meningen over de abortus, ,.hetgeen o.a. 
tot uiting komt in het bestaan van het Neder
landse Artsenverbond, een afsplitsing van het 
K.N.M.G., die tegenstander is van abortus, en 
in een behoedzaam optreden van het Hoofd
bestuur van de K.N.M.G. inzake het abortus
vraagstuk". Om die redenen wenst minister 



Agt de rechter te laten beoordelen of de 
1 van een arts de toets van de 
ethiek kan doorstaan: "De richt
de Koninklijke Maatschappij 

ring van de Geneeskunst van 
,...,,_.~ ... --r geven hierover dan ook geen 

uitsluitsel meer. De medische 
is als houvast biedend gegeven uit het 

verdwenen.·· 2) Een ander belangrijk 
is de rol van de medische inspekties. 
van Agt merkt daarover het volgende 

: "Het toetsen van de indicatiestelling door 
inspektie aan de eisen van zorgvuldigheid 

evenmin tot volle wasdom gekomen. Wei
licht omdat over die eisen geen alom aan
vaarde opinie bestaat. Ook echter omdat die 
controle niet gemakkelijk valt te volvoeren. In 
overwegende tot zeer overwegende mate 
heeft het toezicht van de geneeskundige in-

. ,spekties zich daarom beperkt tot het derde 
·echoion: dat van de techniek, de hygiëne en 
ook wel de nazorg." 
Juridisch-technisch gezien heeft minister van 
Agt bezwaren tegen het hanteren van het 
Medisch Tuchtrecht: "Het tuchtrecht kan pas 
In werking komen - ik citeer nu uit artikel 2 
van de Medische Tuchtwet: 

"Als het vertrouwen in de stand der 
geneeskundigen is ondermijnd, of bij 
nalatigheid waarbij ernstige schade 
ontstaat voor e enpersoon te wiens be
hoeve raad of bijstand wordt gevraagd, 
of tegen een medicus die blijk geeft 
van grove onkunde." 3) 

Behalve dat de mogelijkheden tot ingrijpen 
zeer beperkt zijn, aldus minister van Agt, is het 
Interne tuchtrecht van de KNMG niet van toe
passing op niet-leden van deze privaatrechte
lijke maatschappij. 

Ik kan onderschrijven dat de medische ethiek, 
zoals verwoord in de richtlijnen een nogal 
rekbaar begrip is. De inspektie van de Volks
gezondheid is in haar beperkt functioneren 
echter slechts zelden geconfontreerd met 
abortussen waarbij op onverantwoorde wijze 
Is gewerkt. Minister van Agt heeft dit bij het 
Bloemenhave debat nog eens bevestigd. 

Een geheel andere vraag is of de indicatie
stelling van de behandelende artsen op ver
antwoorde wijze heeft plaatsgevonden. Enke
le publicaties laten zien hoe het denken van 
de medici zich in de loop der tijd heeft ge
wUzigd. Prof. Sikkel heeft in "Intermediair" 4) 
geschetst hoe het beleid van de Vrouwenkli
niek te Leiden van 1968 tot 1973 is gewijzigd 
van "neen tenzij" naar ,.ja tenzij". Het inzicht 
groeide dat de vrouw zeer goed in staat is om 
haar eigen problematiek te beoordelen. De 
laatste jaren is 90% van de aanvragen uitge
voerd om sociale dan wel om psychische rede
nen. Door een goede samenwerking met de 
huisarts daalde het aantal aanvragen met een 
zwangerschapsduur van meer dan. 9 weken. 
Men beperkte zich - in verband met de na
zorg en de capaciteit - tot aanvragers uit de 
regio Leiden, en op grond van beleid tot aan
vragers met een zwangerschapsduur van min-
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der dan 9 weken. Aanvankelijk werden nage
noeg alle cliënten door een multi-disciplinair 
team gezien, doch later bleek nog slechts 
30o/o. 

Geconstateerd werd dat 57% van de onge
huwde en 25,3% van de gehuwde aanvragers 
geen enkele vorm van anti-conceptie toepas
te. Ruim 86% van de vrouwen kwam voor na
zorg in de polikliniek terug. 

Belangwekkend in dit verband is voorts een 
interview met medewerkers van het Elisabeth 
Gasthuis in Haarlem. 5) De psychiater Waage 
stelt dat abortus-teams van vijf personen grot•= 
spanningen en schuldgevoelens oproepen bij 
de vrouw, en dat het beter is dat de vrouw 
in dialoog met voor haar relevante personen 
zelf tot een beslissing komt. 
Bij een enquête onder Haarlemse hulsartsen 
(1970) bleek dat tweederde de samenwerkin·J 
tussen huisartse en gynaecoloog vol.doende 
vond en geen behoefte had aan een uitgebrei· 
der artsenteam. Dr. Mansvelt, medisch direk
teur, merkt over de positie van de vrouw het 
volgende op 6): "De vrouw moet worden ont
vangen in een sfeer waaruit blijkt dat zij niet 
een abortus hoeft af te dwingen. Waarbij een 
gesprek met de vrouw gevoerd wordt, waarin 
wordt gezegd dat ze sowieso geholpen wordt 
als ze dat wenst, maar dat gezien het grote 
belang van het onderwerp het voor haar gees
telijke gezondheid beter is de beslissing te ne
men op dezelfde wijze waarop ze haar andere 
belangrijke beslissingen in het leven neemt. 
Heeft ze dat gedaan, dan moet er niet verder 
gezeurd worden. Het is niet de bedoeling eer. 
andere instantie in het leven te roepen die 
moet beoordelen, die beoordeling hoort bij 
degene die verantwoordelijkheid draagt, dat 
is de vrouw. Maar dan niet in de zin van 
,.Baas in eigen buik" dat stoot veel mensen 
m.i. terecht tegen de borst, omdat ze er in 
voelen dat het een gemakkelijke beslissing is. 
Nou gemakkelijk mag die beslissing niet zijn. 
Het onderwerp is te belangrijk". Wel wenst 
de heer van Mansvelt een grens te trekken: 
"Daarvoor zou ik niet willen denken in weken 
maar in het principe van de afhankelijheid van 
de moeder en het is denkbaar dat die grens, 
die nu ligt bij 20 weken op een ander tijdstip 
komt te liggen, naarmate de geneeskundige 
mogelijkheder~ voortschrijden." 

De gedachte van een uiterste grens sluit aan 
bij de commissie Kloosterman, die abortus
provocatus als volgt heeft omschreven 7): 

,Onder abortus-provocatus verstaat de 
commissie het afbreken van menselijk 
leven in ontwikkeling dat naar ver
wacht mag worden, zelfs met optimale 
behandeling niet in staat is buiten het 
moederlichaam in leven te blijven. Bij 
de huidige stand van de medische we
tenschap (1971 J. W.) valt de verwijde
ring van een vrucht tot 26 weken onder 
de omschrijving.'' 

In de praktijk van de Stimezo-klinieken zijn 



dergelijke grenzen gerespecteerd. Slechts 
6.2% van de aanvraagsters was langer dan 12 
weken zwanger. De meeste aanvragen liggen 
bij ongeveer 8 weken zwangerschap. Verder 
blijkt dat de gemiddelde zwangerschapsduur 
door een beter doorwijzingsbeleid van de art
sen daalt. 

Het lijkt mij onjuist te concluderen dat er door 
de aangehaalde artsen op onjuiste wijze is 
gehandeld, al kan ik mij voorstellen dat de 
medische ethiek - wat dat ook moge zijn -
slechts een beperkte rol speelt en het in we
zen gaat om de persoonlijke ethiek van de in
dividuën, zowel de vrouw als de arts. Deze 
ethiek kan niet worden opgelegd door het 
Medisch Tuchtrecht of de wetgeving. Wel zal 
van invloed kunnen zijn voor de arts dat een 
vrouw in nood zich mogelijk tot een illegaal 
aborteur zal wenden. Verder is genoegzaam 
bekend dat ongewenste kinderen veelal min
der ontwikkelingskansen hebben 8) en niet zel
den slachtoffer worden van kindermishandeling. 
De vraag is in hoeverre en op welke wijze 
een strafwetgeving met alle opgesomde over
wegingen en nuances rekening kan en moet 
houden. 

Wetgeving en abortus 

In het voortgaande heb ik al gepoogd te 
schetsen hoe verschillend de opinies zijn bin
nen de diverse kerken en onder de medici. In 
de medische wereld wordt om uiteenlopende 
redenen meer en meer rekening gebouden met 
de opvattingen van de vrouw zelf, voor zover 
die binnen een kader van verantwoordelijk
heidsgevoel getrokken kunnen worden. Een 
wetswijziging zal recht moeten doen aan ge
wijzigde maatschappelijke opvattingen, anders 
zal zij niet gerespecteerd worden en zal het 
vrijwel niet mogelijk zijn - evenals · in de hui
dige situatie - deze rechtsregels af te dwin
gen.Het gaat er daarbij niet om of men zelf, 
indien men met een ongewenste zwangerschap 
wordt geconfronteerd, voor abortus zou kie
zen, doch of men anderen een zekere keuze
vrijheid wil laten. Gezien de diversiteit van 
denken bij hun achterban zulen de confessi
onele volksvertegenwoordigers · mogelijk 
met uitzondering van de katholieke - voorstan
ders van afschaffing van de strafbaarstel-
ling van abortus kunnen zijn. Minister van Agt 
is daarentegen van mening dat er een ethisch 
reveil moet komen in de gehele samenleving 
en niet uitsluitend in de sector der medici. 9) 

Na het debat in de Tweede Kamer heeft hij 
duidelijk stelling gekozen: 

.. Als ik in mijn wetgevend werk mijn per
soonlijke overtuiging niet mag laten spre
ken ga ik weg. Als de Kamer mij urgeert 
iets te doen dat ik niet kan aanvaarden, 
dan moet ik gaan. Vanuit de PvdA en de 
VVD gaan stemmen op om het abortusde
bat voor het zomerreces te houden. Dat 
wordt voor mij 'n moeilijke tijd hoewel ik -'t 
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gaat immers om initiatiefwetsontwerpen • .. 
niet in het debat hoef te mengen. 1111J 
Ik houd er rekening mee dat het tot een 
breuk komt tussen mij en de Kamer. Ik heb 
ernstige reserves als de Kamer van mij 
wil dat ik de abortus uit de strafwet 
schrap." 1 0) 

Dit is van belang omdat een door het parle
ment aanvaard wetsontwerp door Minister 
Van Agt moet worden ondertekend. Het Bloe. 
menhave-debat heeft mijns inziens vooral ge. 
functioneerd als een politiek profileringsmid
del voor Minister Van Agt en de confessionele 
partijen. De uitspraken van Van Agt wijzen er. 
op dat het voor hem persoonlijk een breek
punt met de Kamer gaat worden. 

Op grond van de voornaamste kenmerken van 
het AR-KVP-ontwerp, te weten de afwijzing 
van de sociale indicatie, de verplichte raadge. 
ving van een overleggroep door de arts en de 
beperkte opheffing van de strafbaarstelling 
van de arts zal dit ontwerp naar alle waar
schijnlijkheid geen parlementaire meerderheid 
verkrijgen en kunnen de confessionelen zich 
ten behoeve van grote delen van hun achter
ban blijven profileren als "tegenstanders" 
van abortus. Of zij zover gaan dat zij het ka
binet over de abortuskwestie ten val zullen 
brengen zal de tijd leren, al lijkt mij de abor
tus één der weinige thema's is, waarmee 
confessionele partijen verkiezingswinst kunnen 
behalen, zodat een dergelijke betreurenswaar
dige gang van zaken niet bij voorbaat moet 
worden uitgesloten. 

Het is van belang in te gaan op het initiatief
ontwerp van de PvdA-afgevaardigden Lam
berts en Roethof, aan wie lof toekomt omdat 
in een tijd dat dit onderwerp meer omstreden 
was dan thans nog steeds het geval is, met 
een voorstel zijn gekomen. 
De kern van hun voorstel is de afschaffing 
van de strafbaarstelling van de arts zonder 
meer. Aparte bepalingen in de wet wijzen zij 
af en in de Memorie van Toelichting 11) van 
hun ontwerp motiveren zij dit standpunt met 
vier conclusies: 
1. bij de wet dienen geen aparte indicaties te 

worden gesteld, aangezien deze of te ruim 
- dus overbodig - of te beperkt - met als 
gevolg ontduiking - kunnen uitvallen. 

2. het stellen van een termijn wordt afgewe
zen omdat de huisarts en de specialist en 
de betrokkenen zelf naarmate de zwanger· 
schap verder is gevorderd, een g~otere 
weerstand zulen ontwikkelen tegen de in
greep. Na verloop van tijd gaat de sociale 
indicatie minder zwaar en de medische 
zwaarder wegen. 

3. geen voorschrift bij wet dat de ingreep in 
een erkend ziekenhuis of inrichting dient 
te geschieden. De noodzaak hiervan kan 
"aan het oordeel der deskundigen worden 
overgelaten en wordt mede beinvloed door 
medische technieken. 

4. geen verplichte sociale abortusteams, om· 
dat deze de vrouw angst inboezemen. In 
de Memorie van Antwoord 12) wordt dit 
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als volgt toegelicht: .. Gedeeld beraad is 
lang niet altüd rijp beraad. Als er behoef

. te bestaat aan raadpleging van anderen, 
dan heeft die meer effect in de vrUwillige 
sfeer, dan bij een routinekarakter, dat een 
verplicht overleg al gauw krijgt, zeker als 
er een evidente aanleiding tot abortus is." 

de onder 1, 2 en 4 motiveringen kan ik 
I verenigen, doch voor het overige acht 
""'rrrr111vv•m in de deskundigen minder 

~7••1t<:nr,.,K,~nn dan de PvdA-afgevaardigden 
leunen op het Medisch Tuchtrecht. 

veel sterkere mate kan ik instemmen met 
initiatief-ontwerp ,.Wet afbreking zwanger

, van de VVD Kamerleden mevr. Veder
en Geurtsen. Qua intentie staat dit ont
vrU dicht bU dat van de heren Lamberts 

rtsen, omdat het eveneens de straf
ling van de arts wil opheffen en het 
i g over abortus overlaat aan de be-
nd arts samen met de vrouw zonder 

rkingen te stellen aan de te hanteren in
les. De VVD-voorstellen beogen echter 

ranties te verschaffen voor de kwaliteit van 
ingreep door abortus alleen toe te staan 

erkende inrichtingen (artikelen 5 en 6 van 
initiatief-ontwerp), waardoor het verhel-

: pen van complicaties en de nazorg beter ge
~waarborgd zUn. Een belangrUk punt in het 
WO-ontwerp is de Adviescommissie, die de 

·Minister van Justitie gevraagd of ongevraagd 
11dviseert over de uitvoering van de wet en 
die toezicht houdt op de naleving van de wets
bepalingen. Deze door de K.N.M.G. en de 
Nationale Raad voor MaatschappeiUk WelzUn 
te bemannen commissie kan desgewenst aan
wijzingen geven. Onzorgvuldige besluitvorming 
kan aldus leiden tot strafrechteriUke vervol
ging en onzorgvuldige uitvoering tot melding 
aan de inspectie voor de Volkgezondheid, en 
via deze melding tot een eventuele intrekking 
van de rekening van de betreffende inrich-
ting. 
Bovenal hoop ik echter dat niet een situatie 
zal ontstaan waarin VVD en PvdA elkaars ont
werp niet wensen te zien aangenomen door 
de Tweede Kamer. Tegenover ,.Vrij Nederland" 
verklaarde de heer Roethof: 

.. Lamberts en ik hebben altijd op 't stand
punt gestaan, dat er een open gesprek in 
de Kamer moet plaatsvinden, waarbij wU 
constructieve wUzigingsvoorstellen niet 
zonder meer van de hand wijzen. Maar de 
VVD moet er niet op rekenen, dat wij het 
VVD-ontwerp zullen steunen, als zij eerst 
ons ontwerp hebben helpen wegstemmen. 
Als de VVD zoveel regelingen wil treffen, 
dat die niet in ons ontwerp als amende
menten kunnen worden aangebracht, dan 
is het nog maar zeer de vraag of hun ont
werp voor ons aanvaardbaar is." 14) 

De oplossing wordt door Roethof in hetzelfde 
Interview aangedragen: ,.Ze kunnen wijzi
gingsvoorstellen indienen op een zodanige 
wijze dat ons ontwerp daarmee synoniem 
wordt met hun voorgenomen ontwerp. Dan 
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kunnen wij wel zien wat we wel of niet aan
vaarden." Dat lijkt mij een te billijken oplos
sing. 

Enkele persoonlijke 
conclusies 

De opvattingen over abortus verschillen van 
persoon tot persoon. Ook voor hen die abor
tus aan anderen willen toestaan zijn er vele 
nuances te bedenken die een rol kunnen spe
len bij het scheppen van een nieuwe wettel
lijke regeling voor de abortus provocatus. Ik 
wil dit artikel maar beëindigen met een aantal 
van mijn conclusies. Het lijkt mij wenselijk de 
strafbaarstelling van de arts op te heffen en 
de beslissing over de abortus over te laten 
aan een samenspel van de vrouw en de arts, 
waarbij de verantwoordelijkheid van de vrouw 
zeer zwaar weegt. De arts kan uitreaard 
nooit verplicht worden tot het verrichten van 
abortus, al mag van de huisartsen die zelf 
principieel tegenstander van abortus zijn, ver
wacht worden dat zij patiënten op de be
staande mogelijkheden wijzen. Het stellen van 
indicaties levert dermate veel problemen op 
dat het beter achterwege kan blijven, behou
dens de grens van levensvatbaarheid buiten 
het moederlichaam. Het stellen van een tijds
termijn binnen deze limiet heeft weinig zin, 
daar voor de overgrote meerderheid van de 
aanvragers reeds sprake is van een in de 
praktijk gegroeide termijn, welke ligt tussen 8 
en 12 weken. Fixatie van een termijn kan juist 
evidente noodgevallen buiten de criteria doen 
vallen. Ter voorkoming van misstanden en ten 
behoeve van begeleiding en opvang van com
plicaties zal de behandeling het beste in zie
kenhuizen of speciale klinieken kunnen plaats
vinden, waarbij bepaalde eisen aan de uitvoe
ring, de nazorg, de kosten van de behandeling 
en de - anonieme - registratie kunnen worden 
gesteld. 

In grote lijnen komen deze punten neer op het 
reguleren van van de status quo, zoals die is 
ontstaan onder kabinetten waarvan steeds 
confessionele ministers deel hebben uitge
maakt. Het allerbelangrijkste - en dat kan de
ze ministers vooral aangerekend worden -
lijkt mij de verbetering van de voorlichting 
over anti-conceptiva en over sterilisatie van 
overheidswege. Immers, abortus is een uiter
ste middel en geen instrument van bevolkings
politiek. Daarvoor is de ingreep te zwaarwe
gend. 
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NOTEN: 

1) Geciteerd uit Kamerstuk 10719, zitting 
1971-1972, .,Verslag van een openbaar 
gehoor'', blz. 7 en 8, n.a.v. de voorberei
ding van het initiatief-ontwerp Lamberts/ 
Roethof. 

2) Handelingen der Tweede Kamer Staten 
Generaal, 5 november 1974, blz. 1020, 
m.k 

3) Handelingen Tweede Kamer der Staten 
Generaal, 5 november 1974, blz. 1020, L.K. 

4) .,Vijf jaar Abortus Provocatus", Prof. dr. 
A. Sikkel, .,Intermediair", 11 januari '74. 

5) NAG-Handelsblad, 14 december 1974. 
6) NAG-Handelsblad, 14 december 1974. 
7) Kamerstuk 11321, zitting 1971, stuk nr. 2, 

blz. 22. 
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8) "Het welzijn van ongewenste kinderen", 
drs. R. Veenhoven, .,Intermediair", 29 no
vember 1974. 

9) Handelingen Tweede Kamer, 5 november 
1 97 4, blz. 1 042 L.K. 

1 0) Vrij Nederland, 22 fenruari 1975. 
11) Kamerstuk 10719, zitting 1969/1970, stuk

nr. 3, blz. 5 e.v. 
12) Kamerstuk 10719, zitting 1971/1972, stuk

nr. 6. blz. 5. 
13) Kamerstuk 13302, zitting 1974/1975, stuk

nr. 2. 
14) Vrij Nederland, 8 februari 1974: "Als het 

aan de VVD ligt wordt de abortus niet 
echt geliberaliseerd. 
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Inkomensverdeling: 
enkele antwoordnotities 

Met bewonderenswaardige hardnekkigheid 
Is Drs. Th. A. J. Meijs in de achtereenvol
gende afleveringen van Liberaal Reveil op 
zoek naar bij uitstek liberale normen voor 
Inkomensverdeling en -politiek. Tijdens 
deze speurtocht heeft hij In het laatste 
nummer van dit tijdschrift vijf stellingen op 
de korrel genomen, die ik vorig jaar mei 
heb aangedragen t.b.v. een Amsterdamse 
economendiscussie. Zijn voornaamste be
zwaren tegen mijn benadering zijn de vol
gende. In de eerste plaats dat ik mij "afzet 
tegen het stipuleren van een norm voor 
de rechtvaardige inkomensverdeling''. En 
vervolgens, dat ik mede daardoor kom 
tot "te gemakkelijke acceptering van de 
resultaten van het marktmechanisme voor 
de personele inkomensverdeling". Op bei
de punten van kritiek wil ik graag enig 
weerwerk leveren. 

Eerst dan iets over mijn ontbrekend norm
besef. Het verwijt is niet geheel terecht. 
Zelfs bij de - onvermijdelijke - beknoptheid 
waarmee ik mijn stellingen formuleerde 
(zie L.R. oktober 1974), moet het mogelijk 
zijn contouren te ontwaren voor normering 
t.a.v. de personele inkomensverdeling. 
Daarbij vermag ik uiteraard slechts te ho
pen, dat deze aanzetten voldoen aan de 
door Meijs gestelde eis, dat zij "liberaal in 
de juiste zin van het woord" zijn. 

Naar verheerlijking van een of andere "invi
sible hand" die via het marktmechanisme 
(m.m. zal voortaan de afkorting zijn) per 
definitie maatschappelijke optimalitelt in de 
wereld brengt, zal men bij mij vergeefs 
zoeken. Belangrijk lijkt mij intussen wel de 
volgende overweging: het m.m., zoals dat 
zich in onze windstreken in een aantal va
riëteiten heeft ontwikkeld, is geen histo
risch toevallig gebeuren. Dat individuele 
bedrijven ("ondernemers") en consumen
ten in het economische proces de uiteinde
lijke beslissingseenheden zijn, Is niet los 
te zien van een bepaalde kijk op de mon
digheid van de mens. Een mondigheid, die 
op ander vlak uitdrukking heeft gevonden 
In parlementaire democratie: voor een libe
raal (.,in de juiste zin van het woord") 
alpha zo niet omega. 

Zonder nu deze band al te ongenuanceerd 
te leggen (maar bovendien ook met open 
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oog voor de economische efficiëntie van 
een m.m.) sta ik dan ook met de nodige re
serve tegenover pogingen om bij de prijs
vorming de centrale leiding de functies te 
laten overnemen, die anders door dit 
m.m. zouden zijn vervuld. Het zal verder dui
delijk zijn, dat centrale leiding bij de prijs
vorming voor de diensten van produktie
fakteren onvermijdelijk repercussies heeft 
voor het hele stelsel van prijsvorming, 
voor het gehele economische systeem. 

2. De vraag is nu of een liberaal (i.d.j.z.v.h.w.) 
in zijn benadering van sociaal-economische 
problematiek bij alle sympathie voor een 
mechanisme dat uitgaat van de mondigheid 
van het individu, toch niet door de realiliet 
ertoe gedwongen wordt aan een ander 
systeem dan het m.m. de voorkeur te ge
ven. Bijvoorbeeld omdat door allerlel on
volkomenheden de uitkomsten in strijd zijn 
met andere aspecten van de menselijke 
waardigheid. Er is niet zoveel fantasie 
voor nodig (of historische feitenkennis) om 
zich regelrechte uitbuiting als resultaat 
van het m.m. voor de geest te halen, iets 
wat moeilijk te rijmen is met de in liberale 
kring zo hoog gewaardeerde ontplooiings
mogelijkheden voor het individu. 

Een oplossing voor dit laatste type pro
bleem heb ik intusen reeds in een van 
mijn meergestelde stellingen aangeduid, 
toen ik er op wees dat de overheid er zorg 
voor behoort te dragen, dat .,prijsvorming 
op de arbeidsmakten, voor zover gelegen 
beneden een sociaal aanvaardbaar (en 
dynamisch) minimumniveau, wordt gecor
rigeerd". Ook anderszins zal het m.m. bij
sturing en correctie behoeven. Ontwikke
lingen in het sociaal-economisch leven, 
waarbij in toenemende mate enerzijds oli
gopolistische giganten, maar bijvoorbeeld 
anderzijds ook niet geheel machteloze 
vakbonden zijn komen te staan, zijn 
maar moeizaam in overeenstemming te 
brengen met het beeld van .. vrije concur
rentie", die via het m.m. enigerlei optimaal 
resultaat afwerpt. Oligopolistische en mo
nopolistische tendenties zijn trouwens ook 
op kleinere schaal in ruime mate aanwe
zigDit verschijnsel behoeft voortdurende 
aandacht van de overheid. 

Nu ik in het voorgaande al even de analo
gie met de parlementaire democratie heb 
getrokken, rijst uiteraard de vraag in 
hoeverre het m.m., waar guldens als stem
biljetten worden gebruikt de vergelijking 
met een one man ,one vete-systeem kan 
doorstaan. Zo gesteld, is het antwoord 



op de vraag voor de hand liggend. Even
als overigens de remedie, die de liberaal 
zal voorstellen: ik noemde in mijn stellin
gen als zodanig "actief bronnenbeleid (pas
sende opleidingskansen, bezitsvorming bij 
brede lagen van de bevolking)", hetgeen 
mij het verwijt van Meijs opleverde, dat 
dit "onuitgewerkt" bleef. Het verwijt is 
juist, zij het bij de kritiek op stellingen 
niet geheel terecht. In het kort dan een 
paar opmerkingen hierover. 

Onder passende opleidlngskansen versta 
ik gelijke startkansen. Pen heeft daarover 
een behartenswaardige opmerking ge
maakt in zijn boek over Inkomensverde
ling. Want al is bet uitgangspunt uiterst 
sympathiek (ieder bereikt de sport van de 
maatschappelijke iadder overeenkomend 
met z'n capaciteiten), het kan in de prak
tijk moeilijk te aanvaarden consequenties 
hebben. Is namelijk aan dit uitgangspunt 
voldaan, dan is ieders plaats in de maat
schappij tevens het visitekaartje van z'n 
bekwaamheden. Lager geplaatsten, die dan 
niet meer het excuus van de onrechtvaar
dige maatschappij zouden kunnen aan
voeren, zullen in zo'n situatie hun geluk 
dan ook niet onvermijdelijk voelen toene
men. Enige sociale behoedzaamheid is 
hier dus niet misplaatst. 

De bijdrage van de optimalisering van de 
Inkomensverdeling volgens het een of an
dere cnterium tot 's mensen geluk is 
trouwens toch een teer punt. Ook als we 
afzien van vooral door beter gesjtueerden 
vaak gehanteerde scheurkalender wijshe
den dat geld niet gelukkig maakt, kan de 
analogie met de one man, one vota-situatie 
bij de politieke democratie tot enige tempe
ring van verwachtingen leiden: zelfs die si
tuatie stemt niet iederaan gelukkig. 

Terug naar het actieve bronnenbeleid. Een 
derde progressie bij schenking en erfrecht 
kan ongelijke startkansen drastisch egali
seren. Maar, zoals eenvoudig is in te zien, 
daaraan kleven bezwaren. zowel wat betreft 
de instandhouding van het maatschappelijk 
kapitaal als de bestedingsvrijheid van het 
individu, die niet nodeloos moeten worden 
aangetast. 

Van spaarbevorderende maatregelen ver
wacht ik niet al te veel heil. Als we naar 
de Nederlandse actualiteit zien, dan kun
nen we constateren dat het daarbij als 
regel om mini-bedragen is gegaan, terwijl 
aan de spaarcapaciteit nauwelijks iets ver
anderde. Meer effect verwacht ik van in
vesteringsloon, terwijl ook onderzocht 
moet worden in hoeverre winstdeling en/ 
of vermogensaanwasdeling door werkne
mers een bijdrage kunnen leveren tot de 
door een liberaal (i.d.j.z.v.h.w.) gewenste 
vergelijkmatiging van startkansen voor 
ieder individu in de samenleving. Hoewel 
ik mij realiseer, dat elk van de zojuist aan-
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gesneden onderwerpen voldoende stof 
biedt voor een flink artikel, hoop ik niette
min mijn criticus -en de overige lezers _ iet 
duidelijker te hebben gemaakt waaraan ik 8 

dacht toen ik "actief bronnenbeleid" be
pleitte. 

Intussen zullen gelijke kansen (en andere 
wenselijkheden) nog niet een vraag- en 
aanbodsituatie ter markt behoeven te 
garanderen, die een inkomensverdeling 
naar ieders tevredenheid oplevert. De 
reeds genoemde machtsposities en voorts 
allerlei traditionele elementen kunnen daar
bij roet in het eten gooien, om slechts een 
voorbeeld te noemen. Het zal overigens 
geen betoog behoeven, dat het voor
gaande de kritiek van Meijs weerlegt als zou 
ik er voor hebben gepleit boven de mini
mum-inkomensgrens "alles te laten bij wat 
het is". Ook na herlezing van stelling nr. 
4 meen ik niet aanleiding tot deze misvat
ting te hebben gegeven. 

3. Wat ik tot dusver heb opgemerkt wijst 
reeds in de richting, dat n.m.m. normen 
m.b.t. de inkomensverdeling in de eerste 
plaats betrekking dienen te hebben op de 
wijze van inkomensvorming. Het resultaat, 
dat via een zo min mogelijk door elemen
ten van macht en traditie verwrongen m.m. 
tot stand komt, kan daarnaast - zie het ge
val van onaanvaardbare lage inkomens
correctie behoeven. Aan het formuleren 
van een norm á la DS 70 waag ik mij lie
ver niet. Zoals bekend, heeft deze partij 
bepleit, dat de verhouding tussen het 
hoogste en het laagste netto inkomen in 
ons land maximaal 5:1 mag zijn. Ongetwij
feld een respectabel standpunt, maar rijke
lijk arbitrair. Bij de oude Babyloniërs was, 
naar ik meen, het getal 12 heilig. Anderen 
zweren weer bij 3 of 7. 

Evenmin verwacht ik alle heil van een de 
laatste jaren veelvuldig verkondigd uit
gangspunt, dat gelet op de gelijkwaardig· 
heid van alle mensen ieders welzijn (ove
rigens niet alleen door het inkomen be
paald) gelijk zou moeten zijn. Methodolo
gische en meetproblemen zijn daarbij ech· 
ter aanzienlijk. Inkomensverschillen moe· 
ten worden .. waar gemaakt". (Tinbergen, 
Albeda, de Galan, Pen). Alles hangt er 
daarbij vanzelfsprekend van af hoe dit 
"waar maken" in de praktijk dient te ge
schieden: mits voldoende plaats wordt in· 
geruimd aan vraag- en aanbodverhoudingen 
ter markt, zou ook ik mijn plaats onder 
deze paraplu kunnen vinden. 

Maar de betogen gaan veelal in een an
dere richting: job evaluation, werkclassifi
catie, functiewaardering is het modewoord. 
Teneinde ook de verticale inkomensverde
ling rechtvaardig te houden, beziet men 
dan voor elke werkkring in hoeverre een 
aantal factoren aanwezig en relevant is 
(zoals precisie, vuilheid van het werk enz.) 



en kent aan elke factor een gewicht toe. 
De objectiviteit van deze methode lijkt mij 
groter te schijnen dan te zijn. Er is een 
element van subjectiviteit gelegen in de 
keuze van de voor een werkkring relevant 
geachte factoren, evenals in de waarde
ring die men er aan toekent. (Aibeda & de 
Galan. die dan ook stellen dat werkclassi
ficatie hoogstens inzicht, maar nog geen 
rechtvaardigheid doet ontstaan). Het is 
overigens wel begrijpelijk, dat wanneer 
men van loonbeleid tot inkomensbeleid wil 
komen, een beroep op functiewaardering 
wordt gedaan: aldus wordt het namelijk in · 
principe ook mogelijk de zgn. vrije beroe
pen vergelijkbaar te maken met andere 
functies. 

In de praktijk lijken mij eveneens grote 
bezwaren te kleven aan het funderen van 
het inkomensbeleid op dit hulpmiddel. Wie 
zullen de relevante factoren en gewichten 
gaan bepalen? Wie hakt de knopen door 
bij alle onvermijdelijk optredende menings
verschillen? De regering soms? Dit zou een 
vorm van paternalisme zijn, die overigens 
wonderwel zou passen bij de Nijmeegse 
dromen over beheersing van het econo
misch leven door de staat, zoals deze on
langs door Den Uyl zijn geformuleerd. En 
mocht het allemaal iets minder gecentrali
seerd in z'n werk gaan, dan moet ik niet 
denken aan de "voting paradoxes", die de 
consistentie van zulk een aanpak kunnen 
bedreigen. 

(Om deze beschouwing niet het kader te 
laten overschrijden van een reaktie op 
Meijs' kritiek op mijn stellingen, laat ik het 
herverdelingsbeleid van de overheid (be
lastingen, subsidies, sociale zekerheid) 
verder onaangeroerd). 

Nog een enkele opmerking over Meijs' 
tweede hoofdpunt van kritiek, t.w. mijn ver
meende te gemakkelijk accepteren van de 
resultaten van het m.m. voor de personele 
inkomensverdeling. Daarover is in het 
voorgaande al het een en ander naar voren 
gekomen. Met Meijs wijs ik de ontkoppe
ling af, die Van der Zwan in zijn boeiende 
pre-advies voor de Vereniging voor Staat
huishoudkunde (1973) heeft voorgesteld 
tussen persoonlijke beloning en prijsvor
ming via het m.m. (dat dan zijn diensten 
zou kunnen blijven bewijzen voor de opti
male allocatie). Zoals Van der Zwan trou
wens zelf heeft opgemerkt, is voor het wel
slagen van zo'n heroïsche operatie een 
ander maatschappijtype nodig. Een type, 
dat ondanks de aanlokkelijke bewoordin
gen van Van der Zwan, n.m.m. voorname
lijk door heilloze bureaucratie en inperking 
van vrijheid wordt gekenmerkt en als zo
danig niet de minste aantrekkingskracht 
voor mij heeft. \ 

Ik voeg daar nog aan toe, dat bij het ge
bruik van het m.m. in de bovengenoemde, 
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begrensde zin, ook een nieuw mensentype 
zou moeten worden bijgeleverd. In prin
cipe zouden immers in de Zwanse samen
leving allen hetzelfde inkomen ontvangen. 
Verschillen in de beloning blijken in de 
praktijk voorshands evenwel nog zeer 
werkzaam i.v.m. een zo gunstig mogelijke 
allocatie. Daarmee is uiteraard niet ge
zegd, dat dus elk inkomensverschil posi
tief zou moeten worden gewaardeerd. Wel. 
dat enig empirisch onderzoek niet mis
plaatst zou zijn op basis waarvan Van der 
Zwan aannemelijk zou kunnen maken, dat 
mettertijd sociale motivatie geheel de plaats 
van inkomensdifferenties zou kunnen inne
men. 

Vraag- en aanbodverhoudingen kunnen -
zeker voor beperkte perioden - dermate 
slecht op elkaar zijn afgestemd, dat het 
m.m. bijvoorbeeld ten gevolge van de gro
te schaarste aan een bepaald type be
kwaamheden, tot zeer hoge inkomens leidt. 
leder kan daarvan bepaalde voorbeelden be
denken. Afgezien van de reductie van bru-
to tot netto inkomen, die de belastingen be
werkstelligen, is beïnvloeding door de over
heid van de aanbodzijde een - op enige 
termijn - werkzaam middel ter beteugeling 
van excessen. Bovendien kunnen - indien 
elders in de economie verstoringen drei
gen - maximum-prijzen soms soulaas bie
den. Ook een liberaal (i.d.j.z.v.h.w.) zal 
daarvoor begrip kunnen opbrengen. 

5. Nog drie kanttekeningen tot slot. Het is 
opmerkelijk, dat het thema van vergelijk
matiging van de inkomensverdeling zo 
driftig aan de orde wordt gesteld in een 
tijd, waarin inkomensongelijkheid kleiner 
is dan ooit (in de moderne tijd en in ons 
land). Toegenomen communicatie zal hier
aan niet vreemd zijn: externe effecten in 
de individuele nutsfuncties zijn theoretisch 
trouwens niets nieuws. Dat doet wel de 
vraag rijzen of toegenomen en toenemende 
openbaarheid van inkomens (waarvan ik 
overigens een voorstander ben) sterk zal 
bijdagen tot het menselijk geluk. Optimisten 
zullen redeneren, dat wanneer inkomens
verschillen die dan blijken, maar gebaseerd 
zijn op algemeen aanvaarde uitgangspun
ten, er geen vuiltje aan de lucht is. Zowel 
over die algemene aanvaarding als over de 
optimistische conclusie heb ik mijn twij
fels. 
Ten tweede. Het is in ons land niet onge
bruikelijk over vragen van inkomensverde
ling te discussiëren als leefden wij op een 
geïsoleerd eiland. Dat nu is niet het ge
val. Enerzijds mag dit argument natuurlijk 
niet worden gehanteerd als dooddoener 
tegen redelijke wijzigingsvoorstellen. Maar 
anderzijds kan het geen kwaad bij voortdu
ring te overwegen, dat internationale ver
bondenheid op allerlei wijzen grenzen stelt 
aan de aard en omvang van herverdelings
maalregelen e.d. ten onzent. 
In de derde plaats hecht ik er aan uitdruk-
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king te geven- aan mijn waardering voor de 
regelmaat, waarmee. Meijs in liberale kring 
een onderwerp .ter .discussie stelt, waar
aan - uitzonderingen daargelate-n - door 
VVDers nog wel eens te spaarzaam aan-
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dacht werd besteed. Het is te hopen, dat 
zijn initiatieven ertoe bijdragen binnen de 
VVD een discussie in optima forma over 
vragen van inkomens- (en vermogens) po. 
litiek te doen plaatsvinden. 



verheidspartici pa tie en 
ncu rrentie tegensteil i ng? 

Kan de econoom criteria aangeven voor het 
ondernemersgedrag van de overheid? 

En wat vindt de politicus daarvan? 

Dr. D. J. Wolfson 

Alweer een vervolgverhaal? 

In Liberaal Reveil vari october 1974 heeft drs. 
H. J. Rang een interessante beschouwing ge
wijd aan de vraag in hoeverre de overheid als 
ondernemer mag concurreren met het bedrijfs
leven. 
Als politicus veldeet hij aan de verwachting 
dat hij er in zijn betoog geen doekjes om zou 
winden; de vermanende vinger ontbrak dan 
ook niet. 
Als ambtenaar bedrijf ik geen politiek; mijn be
toog is wat minder kleurrijk, ik verduidelijk 
slechts alternatieven. 
In wat volgt schets ik eerst het economisch 
denkpatroon waaraan het ondernemersgedrag 
van de overheid getoetst kan worden, daarna 
zullen we zien dat het uiteindelijk tot op grote 
hoogte een kwestie van - politieke - smaak is; 
een vrijblijvende conclusie dus. Af en toe zal 
ik daarbij op het betoog van Rang inhaken, 
soms met, soms zonder instemming. Het wordt 
wel een beetje technisch hier en daar. Ten be
hoeve van de lezer die bij de Grote Namen 
zelf wil naslaan of het allemaal wel waar is zijn 
een aantal voetnoten toegevoegd. 

Het basiscriterium voor de 
overheid als ondernemer 

De private ondernemer zal over het algemeen 
de productiefactoren zo combineren dat hij, op 
lange termijn althans, zijn winst maximeert. Hij 
kijkt daarbij naar zijn kosten en opbrengsten 
tegen marktprijzen die hij al dan niet zelf kan 
beïnvi(Ulden. Nu behoeft zo'n op basis van 
marktprijzen berekend privaateconomisch ren
dement niet noodzakelijk overeen te stemmen 
met een maatschappelijk rendement op basis 
van de kosten en baten van de productie voor 
de maatschappij als geheel. 

Dit maatschappelijk rendement dient het richt-
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snoer te zijn voor het treffen van overheida
voorzieningen en regelingen die het onderne
mersgedrag bijsturen alsmede voor het optre
den van de overheid als ondernemer. 
Het kan van het privaat-economisch rendement 
afwijken door het optreden van positieve of 
negatieve externe effecten die de uit maat
schappelijk oogpunt relevante schaarstever
houdingen versluieren. Dergelijke effecten zijn 
"extern", omdat zij niet uit eigen beweging 
in de privaat-economische calculatie worden 
opgenomen. Schoolvoorbeeld van negatieve 
externe effecten zijn de milieuvervuilende ele
menten van het prodctieproces, waardoor de 
overheid op grond van het principe van "de 
vervuiler betaalt" alsnog een rekening kan 
presenteren aan de particuliere ondernemer. 
Openbaar vervoer daarentegen kan als posi
tief extern effect hebben dat het overbelasting 
van verkeerswegen vermindert. 

Als eerste benadering kunnen we zeggen dat 
de overheid geen eigen voorzieningen hoeft te 
treffen en de ondernemersfunctie niet over 
hoeft te nemen zolang zij er in slaagt door een 
stelsel van gerichte heffingen en toeslagen op 
de particuliere productie het bedrijfs- econo
misch rendemeent in overeenstemming te 
brengen met het maatschappelijk rendement. 1) 

Collectieve voorzieningen 
en individuele preferenties 

Deze eerste benadering sluit, in een wat ande
re formulering, aan bij het basis-criterium dat 
Rang ontwikkeld ...... •· dat, als gevolg van het 
overheids-initiatief, een voorziening wordt ze
kergesteld, die voor (de ontwikkeling van) de 
gemeenschap of groepen daaruit belangrijk 
wordt geacht, en die anders niet tot stand zou 
zijn gekomen, of niet in dezelfde omvang, in 
dezelfde vorm, in hetzelfde tempo, of met de
zelfde waarborgen" (blz. 31 ). 
Eigenlijk kan het hele overheidsoptreden wor
den verklaard uit dat belang dat aan bepaalde 
voorzieningen wordt gehecht enerzijds, en die 
door Rang genoemde restricties naar omvang, 
vorm, tempo, en waarborgen anderzijds. Het 
hele overheidsoptreden, dat betekent ook de 
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voorziening in traditionele overheidstaken zoals 
rechtsbedeling, binnenlandse veiligheid en 
buitenlandse betrekkingen. Het gaat daarbij in 
hoofdzaak om die externe effecten 2). In onze 
samenleving is brood te koop, maar recht niet. 
De bakker komt privaateconomisch aan zijn 
trekken, maar als de aard van de voorziening 
zodanig is dat het niet gewenst, niet doelma
tig of zelfs niet mogelijk is om er op individu
ele basis voor te laten betalen levert zo'n voor
ziening alleen maar externe effecten op. Dat 
is heel mooi, maar rechters moeten ook brood 
kunnen kopen. Vandaar dat rechtsbedeling van 
oudsher een collectieve voorziening is, ten las
te van de schatkist. 
Bij die positieve externe effecten is het een 
kwestie van gradatie. Soms bedragen ze 100 
per cent (we spreken dan van een puur collec
tief goed), soms is het een kwestie van romme
len aan de marge met een beetje subsidie. 
Soms is het treffen van een collectieve voor
ziening geen kwestie van geld, maar van waar
borgen, zoals bij civiel-rechterlijke procedures 
waar de verliezer wél de door de tegenpartij 
gemaakte proceskosten betaalt, maar niet aan 
de rechter persoonlijk. 

Collectieve voorzieningen kunnen zowel op in
dividuele als op collectieve preferenties geba
seerd zijn. In het eerste geval behoeven ze in
dividuele preferenties niet te doorkruisen. In
tegendeel, regering en parlement zetten zich er 
dan juist voor in een voorzieningenpakket te 
bieden waarbij zoveel mogelijk aan ieders indi
viduele voorkeuren tegemoet gekomen wordt 
door positieve externe effecten met begratings
geld te honoreren en negatieve externe effec
ten met verbodsbepalingen of hoge belasting
tarieven terug te dringen (links rijden mag 
niet, de boel verstoppen door niet-selectief 
autogebruik wordt o.m. via parkeergelden ont
moedigd; het openbaar vervoer daarentegen 
wordt gesubsidieerd omdat het positieve ex
terne effecten heeft). 
Kenmerk van dergelijke collectieve voorzie
ningen is dat de overheid daarmee tracht het 
achterliggende marktmechanisme, voor zover 
het door de werking van externe effecten ge
frusteerd was, weer tot gelding te brengen, of 
- wanneer dat bij een puur collectief goed per 
definitie niet onmogelijk is - met inachtneming 
van individuele voorkeuren te vervangen. 

Collectieve preferenties 

Tot dusver ging het alleen over de rol van de 
overheid bij het tot gelding brengen van indi
viduele preferenties die door onvolkomenhe
den in de werking van het marktmechanisme in 
de knel zijn gekomen. De souvereiniteit der 
consumenten - een rasecht liberaal stokpaard -
is daarbij niet aangetast. 
Daarnaast werkt de overheid ook op basis van 
collectieve preferenties , op grond waarvan 
ze ons individualistisch consumptiepatroon 
aanvult om daarin plaats te maken voor ons 
gevoel van maatschappelijke medeverantwoor
delijkheid. Hier raak ik aan een politiek ge-
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voelig punt: dat gevoel leeft niet bij iedere 
burger even sterk; anders dan bij het ten uit
voer leggen van individuele voorkeuren is 
onze steun voor dergelijke .. aanvullingen" ver. 
re van unaniem. We vinden b.v. wel allemaal 
dat wezen niet aan hun lot moeten worden 
overgelaten. Als de overheid weeshuizen sub. 
sidieert heeft dat onze instemming. Wij zijn 
ook de beroerdste niet als het om inkomens
verdelende maatregelen gaat, als we maar al
lemáál meedoen (een echte collectieve prefe
rentie dus). Maar we komen hier al op glad 
ijs, unanimiteit is op een enkel weeshuis na 
moeilijk te vinden, we zijn hier ongegeneerd 
bezig waarde-oordelen binnen te smokkelen 
en het riekt naar bevoogding. Het is maar 
goed dat we die voogd zelf aanstellen, iede-
re vier jaar in het stemhokje. Overigens moe
ten we ons bij dit alles wel realiseren dat het 
onderscheid tussen individuele en collectieve 
preferenties een kwestie van invalshoeken is. 
In de praktijk lopen ze veelal door elkaar en 
zijn collectieve voorzieningen vaak op een men
geling gebaseerd 3). 

Een kwestie van 
(maatschappelijk) management 
en van vrijheid van expressie 

Het zal de lezer duidelijk zijn dat het niet een
voudig is om het privaateconomisch rende
ment in overeenstemming te brengen met een 
maatschappelijk rendement, waarin we, naast 
gefrustreerde individuele preferenties, ook 
nog collectieve preferenties mee moeten ne
men. Algemeen geldende regels voor het in
strumentarium dat de overheid daarvoor moet 
inzetten zijn niet te geven, het is meer een 
vraag hoe knelpunten het meest efficient 
opgelost kunnen worden. 
Als voorbeeld diene het stimuleren van de in
troductie van een nieuwe technologie of van 
een nieuw product, verondersteld dat de wen
selijkheid dat de vernieuwing er komt vol
doende vaststaat (daarover straks meer). 
Soms zijn de voorhanden deskundigheid en 
de marktsituatie zodanig dat met een financie
ringsarrangement kan worden volstaan (Fok
ker F 27 en F 28); soms kunnen in plaats 
daarvan marktbeschermende maatregelen no
dig zijn als ruggesteun bij de uitbouw van de 
productie (bescherming geregelde lijndiensten 
van de KLM, geeft Rang als voorbeeld. 
Zoiets blijft vanuit het oogpunt van de consu
ment altijd een hachelijke zaak; ik stem van 
.harte in met zijn vermaan dat chartervluchten 
van de KLM niet mogen worden ontzien); soms 
moet de overheid zelf de productie ter hand 
nemen (als in het openbaar vervoer, waar voor 
de private ondernemer geen droog brood meer 
te verdienen is). In de internationale compu
terindustrie zien we alle varianten (ongesubsi
dieërde particuliere productie, afzetgaranties 
en overheidsproductie) naast elkaar. Criterium 
voor de keuze van de interventie is niet in de 
eerste plaats de ideologische appreciatie van 
de overheid als ondernemer (brieven bezorgen 
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efficiënter is dat de overheid zelf die 
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de onzekerheden waarmee het nieuwe pro
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Is het veelal maatschappelijk op het goed
koopst als de overheid vóór gaat. Kapingsver

. zekeringen op vliegtuigen zijn jarenlang door 
· .het RUk gepionierd, totdat Lloyd's een geloof-

ige prijs kon noemen. Het is dus primair 
·een kwestie van kostenbewaking en manage
,ment, zaken die - in weerwil van wat men aan 
sommige bittertafels kan horen - de overheid 

;·wel degelijk ter harte gaan. Sterk zelfs. 

Een ander voorbeeld kan gelegen zijn in het 
verbeteren van de werkgelegenheid. In Oos
telijk Groningen bestaat sinds jaar en dag een 
grote arbeidsreserve met een qua scholing 
weinig gedifferentieerd profiel. De extra kos
ten die dit voor het creëren van arbeidsplaat
sen meebrengt laten zich moeilijk in een sub
sidiebedrag objectiveren. De overheid heeft 
hier een taak om al pionierend en scholend niet 
alleen zelf werk te verschaffen maar ook, via 
doorstromings- en uitstralingseffecten (posi
tieve externe effecten) de kwaliteit van het 
aanbod op de arbeidsmarkt en daarmee het in
vesteringsklimaat te verbeteren. 

Vanuit deze optiek vind ik het een geruststel
lende gedachte dat de Staat in Zuid-Limburg, 
waar de aanpassingsproblemen legio zijn, over 
een krachtig en dynamisch bedrijf als DSM be
schikt. Een van de argumenten voor exploitatie 
van staatswege was destijds in 1901 , zoals 
Rang aanhaalt ,.het kweken van een krachtige 
mijnbevolking". Het is dan ook bevreemdend 
dat hij de niet-Gasunie activiteiten van DSM 
wil afstoten juist nu de industriële herstructu
rering in Limburg grote eisen stelt aan herscho
ling en begeleiding van werknemers. Mis
schien vind hij DSM daarvoor geen geschikt 
instrument meer nu dit bedrijf, zoals hij zegt, 
geheel functioneert als ware het een particu
liere onderneming. Maar als dat zo is (en zo 
zou moeten blijven), dan is het volstrekt on
Interessant in welke kluis de aandelen liggen. 

Toch moet de efficiency soms terugtreden voor 
ideologische overwegingen, met name als de 
vrijheid van expressie in het geding komt. 
Kunst en cultuur worden uit hoofde van col
lectieve preferenties (als ,.merit goods") ruim 
gesubsidieerd. Culturele activiteiten moeten 
natuurlijk efficient geleid worden, ze werken 
per slot met gemeenschapsgeld; maar er is 
geen mens die er over denkt om toneelspe-
lers of journalisten als ambtenaren in te kap
selen teneinde greep te krijgen op de zakelijke 
leiding. laat staan op het artistieke beleid. Dat 
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zou niet zo best zijn voor die expressie, want 
de spelregels van het demoeraties bestel ver
eisen dat ambtenaren hun bestuurlijke loyali
teit voorop stellen. 

Mag winst? 

Winst moet. Als de overheid investeringen 
doet die hun maatschappelijk rendement niet 
opbrengen kan zij de daaraan bestede belas
tinggelden of de daarvoor aangesroken kapi
taalmarktruimte beter aan particulieren laten 
die wel een representatief rendement op hun 
investeringen verwachten. Zondigen tegen de
ze regel betekent dat de overheid het niveau 
van het dynamisch evenwicht in de economie 
als geheel drukt of, iets minder technisch ge
zegd, de mogelijkheid om de maatschappe
lijke welvaart te maximeren doorkruist. 

Nu is dit wel een hele mond vol, want het ver
onderstelt dat we dat maatschappelijk rende
ment ook kunnen kwantificeren. Daartoe is no
dig dat we de externe effecten met expliciete 
stelposten in de baten- en lastencalculatie op
voeren. 
Het Concertgebouw ,.mag" zoveel tekort ko
men, de Nederlandse Spoorwegen zo - en -
zoveel, maar dan moeten de met die stelposten 
opgehoogde bedrijfsbaten ook een representa
tief rendement opleveren. (De in die stelpost 
besloten ,.papieren winst" zal over het alge
meen met de subsidie verrekend worden). 
Aldus hebben we een benedengrens voor de 
winst, er moet een representatief rendement 
(in dit geval b.v. het rendement op staatsle
ningen) uitkomen, anders springen we licht
voetig om met schaars gemeenschapsgeld. Is 
er nu ook een bovengrens? In het algemeen 
wel, ja. Met name wanneer de overheid een 
monopoliepositie inneemt moet zij zich twee
maal bedenken voordat zij de consument extra 
lasten oplegd en het gebruik van overheids
diensten onnodig beperkt door monopoliewin
sten na te streven 4). Niettemin kan het voor
komen dat de overheid toch monopoliewinsten 
maakt - en daarmee een element van verbruiks
belasting in de prijsstelling introduceert ten
einde het verbruik van een schaars goed te
rug te dringen zonder tot fysieke rantsoenering 
over te gaan. Dat zien we op het ogenblik ge
beuren met de aardgasprijzen, waarbij tevens 
aan de eis van verdelende rechtvaardigheid 
wordt voldaan dat diegenen die nu toevallig 
aardgas stoken geen energie-meevaller in de 
schoot geworpen krijgen. 
Uit het bovenstaande blijkt wel dat ik Rang 
niet kan volgen in zijn kritiek op de beduiden
de winsten van de telefoondienst voor zover 
zij strekken om ,.de algemene middelen aan 
te vullen". De PTI als geheel gaat de laatste 
jaren uit van een rendement van rond 7% van 
het gemiddeld werkzame vermogen en dat is 
echt wel nodig om de schaarste van het 
staatsvermogen recht te doen wedervaren. 
Wel heeft hij gelijk als hij zegt dat de telefoon
dienst niet onder de postdienst moet bloeden, 
dat is een inzicht dat ook al bij de PTI zelf is 



gegroeid 5): per 1 september 1974 zijn de 
posttarieven dan ook opgetrokken terwijl de 
abonnements· en gesprekstarieven van de te
lefonie al een tijd gelijk gebleven zijn. 
Daarentegen snap ik weer niet wat hij met de 
Postbank vóór heeft. Een stroppenbank die 
soepeler kredietwaardigheidscriteria aanlegt is 
geen countervalling power die marktconform 
tegenwicht verschaft aan het particuliere bank· 
wezen. Daartoe is nodig dat het bankwezen 
er op eigen terrein en op vergelijkbare ter
men een sterke concurrent bij krijgt zodat de 
gezonde mededinging via prijs· en prestatie· 
concurrentie kan worden bevorderd. En dit is 
nu ook juist bedoeling, zoals delezer zelf in 
de Kamerstukken kan nagaan 6). 

Leidt overheidsparticipatie 
tot concurrentievervalsing ? 

Neen, mits de overheid zich houdt aan de re- .. 
gels van het spel. Dit betekent bijvoorbeeld dat 
overheidsbedrijven zich geen geprivilegieerde 
verwerving van financieringsmiddelen kunnen 
permitteren. De Postbank zal haar eigen pas
siefbedrijf hebben in concurrentie met het 
bankwezen. Reeds nu betaalt de RPS via inter· 
ne verrekening voor 't gebruik van loketruimte 
in de postkantoren, en de PCGD voor 't post
vervoer van haar af- en bijschrijvingen. "Dum
ping" van <>Verheidsproducten is onacceptabel. 
De overheid zal ook geen misbruik mogen ma
ken van een monopoliepositie, noch in de 
prijszetting, noch door het belemmeren van de 
toetreding van bedrijven die op commerciële 
basis aan de voortbrenging van nieuwe pro
ducten zouden willen gaan deelnemen. Ik 
dacht dan ook dat het met die oneerlijke con
currentie door de overheid wel meeviel; ik 
weet er tenminste geen voorbeelden van. 

Hoe komen de beslissingen 
tot stand? 

In het voorgaande is er stilletjes van uitgegaan 
dat de wenselijkheid van een collectieve voor
ziening vaststond of vaststelbaar was en dat 
we de stelposten in de maatschappelijke kos
tencalculatie wel konden kwantificeren. Hier 
duiken de grote problemen op ·bij de beoorde
ling van de overheid als ondernemer. Met na
me het rangschikken van collectieve behoef
ten waaromtrent geen unanimiteit bestaat is 
een heel probleem. Nu kan men hopen dat in 
een democratie waar respect bestaat voor 
minderheden alles wel op z'n pootjes terecht
komt, maar dan overschat men de mogelijkhe
den om een harmonisch optimum tot stand te 
brengen, gegeven de sterk uiteenlopende 
maatschappij-opvattingen die nu eenmaal niet 
zonder kreukels op een collectieve noemer ge
bracht kunnen worden 7). Zoals Hennipman in 
zijn tweede, in voetnoot 6 geciteerde opstel 
opmerkt biedt het z.g. criterium van Pareto, 
zelfs wanneer men het zo eng Interpreteert 

dat aanpassingen zich in optimale richting be. 
wegen zolang de relatieve positie van alle 
daarbij betrokken subjecten onaangetast blijft 
geen oplossing wanneer men met de uitgangs: 
positie geen vrede heeft, zoals wel blijkt uit 
de centen/procenten controverse in de inko
mensverdeling. Ook als we het voor en tegen 
van bepaalde maatregelen via lasten- en ba
tencalculatie zichtbaar proberen te maken be
reiken we niet meer dan wat Pen in zijn bij
drage aan de Goedhartbundel "procedure" . 
rationaliteit noemt. De "substantieve'' rationa. 
liteit - die bijvoorbeeld de "juiste" hoogte van 
de eerder genoemde stelposten zou moeten 
opleveren is geen kwestie van keurige, zorg
vuldig in kaart gebrachte indifferentiecurven 
maar van een politiek zoekplaatje. ' 

Een kwestie van smaak 

Mijn wat vrijblijvende conclusie (de lezer was 
gewaarschuwd) is dan ook (1) dat we goed 
voor ogen moeten houden waar het om gaat . 
het maximeren van de mantschappelijke wel
vaart door het naar zijn maatschappelijk ren
dement waarderen van de overheidsproductie • 
(2) dat de overheid zich daarbij aan gedrags
regels moet houden die concurrentieverval
sing voorkomen - wat ze ook doet -
maar (3) dat wat we nu onder die maxi-
male maatschappelijke welvaart verstaan 
afhangt van de vraag welke collectieve pre
ferenties een goedkeurend knikje krijgen en 
welke niet. Het is dus uiteindelijk een kwestie 
van politieke smaak, waarover ook Grote Na
men geen objectief uitsluitsel kunnen geven. 
We kunnen de these van Pen veralgemeniseren 
door te zeggen dat de hele economie niet 
meer biedt dan een denksysteem, een proce
dure-rationaliteit waarmee we de eerste twee 
bovengenoemde conclusie-elementen kunnen 
onderbouwen. Ook onze vooroordelen t.a.v. de 
juiste omvang van de publieke sector kunnen 
we op die manier weg-rationaliseren, maar het 
uiteindelijke óórdeel over de verhouding tussen 
individuele ontplooiing en maatschappelijke 
medeverantwoordelijkheid die de wereld het 
meest leefbaar maakt laat zich niet rationalise
ren, evenmin als het politieke besluitvormings
proces tot op de bodem verklaarbaar, laat 
staan beheersbaar is. Een socialist is in dit 
laatste afwegingsproces ongetwijfeld bereid 
een sterkere mate van overheidsbemoeiing te 
aanvaarden dan de gemiddelde lezer van Li
beraal Reveil, maar dan ziet hij in die overheids· 
participatie eerder een instrument ter verwe-

. zenlijking van zijn maatschappelijke idealen, 
dan een doel op zichzelf 8). Een ieder kan zijn 
eigen voorkeur hebben over de rol die collec· 
tieve preferenties m.b.t. zaken als dienstbaar· 
held van de ondernemingsgewijze productie 
aan het algemeen belang, inkomensverdeling, 
zelfbestuur in alle samenwerkingsverbanden 
en milieubeheer in het overheidsoptreden 
moeten spelen. Het is nu juist het aardige van 
de economie dat zij ons in laatste instantie 
vrij laat over maatschappelijke vragen anders 
te denken. 
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and Economics, october 1960. De 
kern van dit artikel is opnieuw opgenomen 
in 'n handzame Penguin, onder redactie van 

Turvey, Public Enterprise, Harmonds
worth 1968. Zie ook W. J. Baumol, On 
Taxatien and the Control of Externalities, 
The American Economie Review, juni 1972 
en de daarop gevolgde discussie in het 
nummer van juni 1974 van hetzelfde tijd
schrift. 
Daarnaast kunnen zich nog problemen 
voordoen als gevolg van ondeelbaarheid 
van productiefactoren, die het verdere be
toog evenwei niet wezenlijk beïnvloeden. 
In de Angelsaksische literatuur worden col
lecti.eve voorzieningen op basis van indivi
duele en collectieve preferenties wel aan
gegeven als ,,public goeds" en "merit 
goeds". Er is hier veel over geschreven, ik 
noem slechts vier auteurs die de discussie 
sterk hebben beïnvloed: R. A. Musgrave, 
The Theory of Public Finance, New Vork 

·. 1959, i.h.b. pp. 9-15 idem, Provision for 
Seclal Goeds in the Market System, Public 
Finance/Finances Publiques, 1971 nr 2, en 
R. A. Musgrave en P. B. Musgrave, Public 

> Flnance in Theory and Practice, New Vork 
1973, hoofdstuk 3: C. S. Shoup, Public Fi
nance, Chicago 1969, pp. 66-74; J.C. Head, 
On Merit Goeds, Finanzarchiv, Jg. 25 (1966) 
en idem, Public Goeds; The Polar Case, in 
R. M. Bird en J. G. Head (red.), Modern 
Fiscal Issues; Essays in Honor of Carl S. 
Shoup, Toronto 1972. 
Zie over de optimale prUsstelling door de 
overheid A. P. Lerner The Economics of 
Control, Londen 1944 en C. J. Oort, Het 
marginalisme als basis voor de prijsvorming 
In het vervoerswezen; een analyse, Rotter
dam 1960 en idem, Toegepaste welvaarts
economie en de marginale kostenregel, De 
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Economist, october 1964. 
5) Zie J. C. E. Maas en T. TeUema, Struc

tuurveranderingen in het post- en telefoon
verkeer, Economisch-Statistische Berichten, 
27 november 1974. 

6) Zie de beantwoording op 25 juni 1973 van 
de vragen van het Lid der Eerste Kamer de 
heer Schwarz en van het lid der Tweede 
Kamer de heer Vermaat (Aanhangsel Han
delingen) Eerste Kamer, zitting 1972-1973, 
nr. 199, respectievelijk idem Tweede Kamer, 
nr. 2231 ), de Memorie van Toelichting op 
hoofdstuk IX B (Financiën) van de rijksbe
groting 1974 (blz. 9), de Memorie van Toe
lichting op de Wijziging van de Beleggings
wet, zitting 1973-1974 nr. 12979 en de Me
morie van Antwoord daarop. Zie ook de · 
rede van de Minister van Financiën bij het 
25-jubileum van de Nederlandse Bankiers
vereniging, opgenomen in Bank- en Effec
tenbedrijf, oktober 1974. 

7) Een interessante introductie in de bestuurs
kundige problematiek geven L. Koopmans 
De beslisingen over de rijksbegroting, De
venter 1968, en J. D. Hilferink, Gemeente
lijke investeringsbeslissingen, Den Haag 
1974. 
De Nederlandse literatuur over de een
stemmigheidsproblematiek is onlangs ver
rUkt met twee zeer fundamentele maar 
niet eenvoudige opstellen van P. Hennip
man, "Lotgevallen van een theorie: Wick
sell en zijn verhouding tot Pareto in de leer 
der openbare financiën", in V. Halberstadt 
e.a. (red.), Economie in overleg, Opstellen 
aangeboden aan Prof. Dr. C. Goedhart, 
Leiden 1974, en "Paretiaans optimum en 
Wickseliaanse eenstemmigheid", in R. L. 
Haan e.a. (red.), Model en Mogelijkheid, 
opstellen aangeboden aan Prof. Dr. F. de 
Roos, Groningen 1974. Wat makkeiOker toe
gankelijk en eveneens van hoog gehalte is 
de büdrage van J. Pen, "Onzichtbare hand", 
in de eerstgenoemde bundel. Pen kritiseert 
hier - terecht - de wat optimistische visie 
van R. N. McKean in diens Public Span
ding, New Vork 1968, overigens een sma
kelijk leesbaar en zeer aanbevelenswaardig 
boek. 

8) Zie bijvoorbeeld de rede van de Minister
President voor het Nederlands Christelijk 
Werkgeversverbond te Nijmegen. 
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Wandelingen door de Handelingen 

door N. Cramer 1) 

besproken door G. H. Scholten 

Ter gelegenheid van het 125-jarig bestaan van 
de Stenografische Dienst van de Staten-Gene
raal heeft Dr. N. Cramer, hoogleraar in de 
parlementaire geschiedenis aan de Leidse 
Ul'liversiteit, een bijzonder aardig boekje sa
{tlengesteld. Het bevat een inleiding over het 
vfflrk en de betekenis van de Dienst en een 
groot aantal citaten uit de kamerv~rslagen met 
korte toelichtingen, literatuurverwiJzingen en 
historische spotprenten. De eerste passage is 
een betoog van Groen van Prinsterer bij het 
instellen van de Dienst in 1849, de laatste ei· 
taten illustreren op treffende wijze de woorden 
van de heer Den Uyl all~ oppositieleider en 
als minister-president, dat het zaliger is open
heid te bepleiten dan deze te verwezenlijken. 
Daartussen passeren meer dan zeventig pi· 
kante en dramatische parlementaire momen
ten de revue, alle aan de hand van authentieke 
citaten van kamerleden en ministers, zoals 
deze in de Handelingen werden vastgelegd. 

Wie het boekje doorleest krijgt geen represen
tatief beeld van het dagelijks parlementaire 
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bedrijf. De oud-journalist Cramer is er te 
goed in geslaagd vele krenten uit de maar 
al te vaak saaie en taaie parlementaire 
woordenbrij te pikken. Soms hebben deze be. 
trekking op politieke beslissingen van het 
grootste belang, soms belichten zij incidenten 
die aantonen dat ook kamerleden en excellen. 
ties niets menselijks vreemd is. Samen illus
treren zij de betekenis van het openbaar de
bat aan het Binnenhof en de waarde van het 
verslag van het besprokene in de Handelingen. 

Als men zich zorgen maakt over de parlemen
taire democratie, en wie doet dat niet, kan men 
in dit boekje troost vinden. Het laat zien dat 
ons parlement in het verleden heel wat poli
tieke stormen heeft kunnen doorstaan en dat 
er in menig opzicht minder nieuws onder de 
zon is dan overtrokken beschouwingen over 
"polarisatie" ons wel eens willen doen gelo
ven. Aan de andere kant stemt het wel zorge
lijk dat onze huidige fractieleiders er niet in 
lijken te slagen het peil van hun illustere voor
gangers te evenaren. Het blijft voortdurend no
dig ons kritisch te bezinnen, zowel op de taak 
en werkwijze' van het parlement, als op de 
manier waarop wij onze parlementariërs selec
teren en vanuit de partijen begeleiden. 
1) Uitgegeven bij de Staatsuitgeverij. 



e gelijkheid als slogan of 
als politiek ideaal? 
ft, Braams 

Inleiding 

In de actuele politiek in ons kleine landje 
speelt de gelijkheidsgedachte een belangrijke 
rol. Zozeer zelfs dat punten uit een regerings
beleid worden aangeprezen omdat ze zo goed 
zouden bijdragen aan het bevorderen van meer 
gelijkheid, een streven dat ook wel nivelle-
ring wordt genoemd. In het Regeeraccoord 
van de progressieve drie, Keerpunt 1972 ge
naamd, wordt gesproken over een grote ge
lijkheid van zeggenschap van alle burgers die 
er zal moeten komen en van een fundamente
le ongelijkheid in inkomen en bezit die moet 
worden teruggedrongen. Zelfs de immateri-
ële ongelijkheid moet worden teruggedrongen 
en de ongelijkheid in woon-, werk- en leefom
standigheden moet worden aangepakt. Er 
moet een nieuw bestel komen waarin een in
komensbeleid zal worden gehanteerd om meer 
gelijkheid van inkomens en vermogens te be
reiken. 

Keerpunt 1972 is een politiek stuk en men 
zal dan ook meer moeten letten op de poli
tieke boodschap die gebracht wordt, dan op 
de letterlijke tekst waarmee die boodschap is 
geformuleerd. Maar, zoals wel meer met een 
politiek geschrift gebeurt, zulke teksten gaan 
een eigen leven leiden. Bij Keerpunt lijkt de 

1 gelijkheidsgedachte een hoofdthema te zijn, 
·waarop verantwoordelijke bewindslieden me
nen te kunnen terugvallen wanneer ze een on
gewoon voorstel moeten verdedigen, zoals de 
bewindslieden van onderwijs, die, gedwongen 
door een te kleine onderwijscapaciteit, een 
maatregel als loting ter bepaling van de toela
ting tot de Universiteit verdedigen met de 
stelling dat dit een beleid is van gelijke kan
sen. De suggestie die van het woord gelijk
heid uitgaat, is blijkbaar zo groot dat daartoe 
een argumentatie niet meer nodig wordt ge
acht en de maatregel van loting als toelatings
procedure als rechtvaardig moet worden ge
accepteerd. Deze ontwikkeling is opvallend, 
omdat bijvoorbeeld de verschillende studies 
die de Wiardi Beekmanstichting heeft gewijd 
aan verschillende aspecten in het kader van 
het studieprojekt gelijkheid voornamelijk han
delen over de ongelijkheid zoals deze zich in 
verschillende maatschappelijke gebieden laat 
aantonen. In die studies wordt meer de nadruk 
gelegd op het wegnemen van ongelijk-
heden dan op het streven naar gelijkheid. 
Maar ook hier geldt dat de keuze van de naam 
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van het project, d.i. "Studieproject gelijkheid" 
als motto een functie kan worden toegekend 
maar daarboven ertoe heeft bijgedragen dat 
het streven naar het verminderen van onge
lijkheden geïdentificeerd gaat worden met een 
streven naar gelijkheid. Dat 'n dergelijke gelijk
stelling onjuist is, zal ik nog nader trachten 
aan te tonen. Hier zou ik erover willen opmer
ken dat een streven naar gelijkheid een veel 
verdergaande doelstelling aangeeft dan het 
streven naar verminderen van ongelijkheid en 
dat tevens ook het doel anders wordt. Een 
streven naar vermindering van ongelijkheid 
kan als zeer succesvol worden ervaren wan
neer bestaande verschillen tot de helft wor
den teruggebracht, bij een streven naar gelijk
heid is er dan nog geen succes. Er is immers 
nog steeds ongelijkheid en geen nieuwe ge
lijkheid. 

De gelijkheid als politiek ideaal is niet nieuw. 
Al eeuwen lang is er een telkens terugkerend 
verlangen naar rechtvaardigheid die verkregen 
zou kunnen worden door gelijkheid te bevorde
ren. Soms zijn er revoluties die zich voltrek
ken onder een leuze waarin verlangen naar 
gelijkheid wordt uitgesproken. De Franse re
volutie en de communistische omwentelingen 
zijn daar voorbeelden van. Het valt op dat 
zulke revoluties meestal wel op een enkel 
aspect gelijkheid weten te brengen, maar op 
vele punten ongelijkheid laten bestaan of 
zelfs weer nieuwe ongelijkheden introduce-
ren. In Frankrijk kwam een einde aan de over
heersing door de aristocratie maar verschillen 
in inkomen en macht bleven groot. In landen 
achter het ijzeren gordijn is er wel meer een
vormigheid dan bij ons, maar die versluiert 
grote verschillen in macht, behandeling en 
materiële welvaart. 
Het verschijnsel van de aantrekkingskracht 
van leuzen waarin gelijkheid wordt beloofd, 
heeft de aandacht van auteurs uit verschillen
de disciplines gekregen. Vanuit hun verschil
lende gezichtshoeken onderwerpen zij het be
ginsel of de leuze aan een nadere analyse. Zo 
kan men studies vinden die liggen op het 
werkterrein van de historicus, jurist, filosoof 
en de econoom. Vanuit mijn eigen discipline, 
de natuurwetenschap, kan men ook enkele 
opmerkingen daaraan toevoegen en dan ten
slotte als politiek geïnteresseerde trachten tot 
samenvattende conclusies te komen. 

Om tot beter inzicht in 't begrip gelijkheid te 
te komen en van daaruit te proberen de bete
kenis van dit begrip voor verschillende sec
toren uit het maatschappelijk leven te door
gronden, lijkt het een zinvolle keuze om van 
eenvoudige systemen naar de ingewikkelde te 
gaan en daarom eerst met beschouwingen te 



beginnen die zijn ontleend aan enkele basis
wetenschappen. In die wetenschappen werkt 
men in het algemeen met modellen die eenvou
diger worden geacht dan die van toepassing 
zijn voor beschouwingen van maatschappelijke 
problemen. 
Daarnaast wordt aandacht gegeven aan ver
schillen die in de levende natuur bestaan tus
sen individuen van een soort, met name de 
mens. Dan volgt een bespreking van enkele 
beschouwingen die gewijd zijn aan de gelijk
heid in politieke zin waarbij met name aan
dacht wordt geschonken aan de spanning die 
kan optreden bij een gelijktijdig nastreven van 
vrijheid en gelijkheid. Tenslotte wordt getracht 
na te gaan in hoeverre een streven naar ge
lijkheid te verenigen is met een streven naar 
een dynamische maatschappij. 

Gelijkheid in wiskunde 

In de wiskunde wordt gewerkt met abstracte 
begrippen en getallen. Men kent er de gelijk
heid en het begrip "gelijk zijn". De gelijkheid 
komt voor in logische beweringen (bijvoor
beeld stellingen of definities) en betreft ab
stracte zaken. Een voorbeeld van 'n gelijkheid is 
de bewering dat a + b = b + a als a en b 
getallen zijn. Het begrip gelijkheid in de zin 
van een logische gelijkheid is van grote bete
kenis in de filosofie en in het recht, bijvoor
beeld als men uitgaat van de gelijkheid van 
de burger voor de wet, maar in practische si
tuaties waar feitelijke ongelijkheden met 
meetbare verschillen optreden, is de betekenis 
minder. Dan is van belang het.begrip "gelijk 
zijn", zoals in het geval van een algebraïsche 
functie waarvan de waarde gelijk kan worden 
aan die van een gekozen getal. Deze formule
ring suggereert dat meestal de waarde van de 
betreffende functie anders is dan van het ge
kozen getal. 
Als die functie oneindig veel waarden ieder 
éénmaal kan aannemen, is er hoogstens één 
van die waarden gelijk aan het gekozen ge
tal. Men zou kunnen zeggen dat over het alge
meen de functiewaarde ongelijk is aan het ge
kozen getal maar dat er een uitzondering is, 
namelijk, wanneer de gelijkheid van waarden 
optreedt. Men kan de gelijkheid ook formule
ren als een bijzonder geval van ongelijkheid, 
namelijk die waarbij het verschil tussen func
tiewaarde en het gekozen getal nul is en niet 
een willekeurig ander getal. Er zijn oneindig 
veel manieren waarop in het voorbeeld een 
ongelijkheid kan worden geconstrueerd en 
hoogstens één, waarbij van gelijkheid sprake 
is. 

Gelijkheid in natuurkunde 
en techniek 

In de natuurkunde en in de techniek ligt het 
probleem anders. Men kan daar werken met 
mathematische functies en op abstracte wijze 
trachten verschijnselen te beschrijven. Dan 

gelden de opmerkingen die eerder over het 
wiskundige gelijkzijn werden gemaakt. Maar 
men kan in de natuurkunde ook de zaak van d 
experimentele kant benaderen, een werkwijze 6 

die kenmerkend is voor de techniek, en een 
grootheid die iets zegt over een voorwerp of 
een verzameling fysische objecten, zoals de 
moleculen in een gas, meten en in geschikt 
gekozen eenheden uitdrukken. Daarna kan 
men een ander object zoeken waarvan de 
waarde van de overeenkomstige grootheid ge. 
lijk is aan die van het eerste object. Laten we 
als voorbeeld kiezen de lengte van een meta
len staaf en zoeken naar een andere staaf 
die dezelfde lengte heeft. Dan kunnen we im
mers zeggen dat de lengte van de beide sta
ven gelijk is. Welnu, het zal duidelijk zijn, 
dat naarmate de methode van het meten van 
een lengte nauwkeuriger is, hoe moeilijker 
zal worden de bijpassende staaf van gelijke 
lengte te vinden. Meten we alleen in centime
ters dan lukt het ons wellicht vrij snel aan de 
opdracht te voldoen. Wanneer we echter me
ten met een nauwkeurigheid van duizendsten 
van millimeters dan wordt het een stuk moei
lijker. Zodra we echter meten met een nauw
keurigheid van een miljoenste van een millime
ter" zal het duidelijk zijn dat het vinden van 'n 
staaf van gelijke lengte een haast onmogelij
ke taak wordt. In de natuurkunde en de tech
niek verstaat men onder een gelijkheid vaak 
niets anders dan een ongelijkheid waarbij het 
verschil niet boven een aangegeven bedrag 
mag. uitgaan, 

Het gelijktijdig zijn van twee signalen houdt in 
dat de twee signalen in een nader te precise
ren tijdinterval moeten vallen. Alnaargelang 
de gewenste nauwkeurigheid zullen de twee 
signalen gelijktijdig kunnen zijn voor een on
derzoeker die een grove maatstaf hanteert 
en ongelijktijdig voor de andere die over een 
veel fijnere meettechniek beschikt of die een 
scherper criterium wenst te hanteren. 

Een voorbeeld uit de gastheorie kan van be
tekenis zijn om het begrip ongelijkheid te de
monstreren. Als we 'n volume van 'n gas nemen 
dat bestaat uit allemaal gelijke atomen, bijvoor
beeld heliumatomen, dan weten we dat al de
ze atomen gelijk zijn in de zin dat we ze niet 
van elkaar kunnen onderscheiden, ze zijn niet 
identificeerbaar, maar hun snelheden zijn zeer 
verschillend. Men treft er een verdeling aan 
van snelheden en men kan het gas goed ka· 
rakteriseren door het introduceren van het 
begrip gemiddelde snelheid van de atomen 

. van dat gas. leder atoom zal alle snelheden 
van die snelheidsverdeling kunnen aannoe
men en zal dat ook doen als we het voldoende 
tijd geven. Door botsingen immers verandert 
na iedere botsing de snelheid. De kans dat 2 
atomen gedurende een zeer korte tijd dezelf
de snelheid hebben, is klein, maar in getal uit 
te drukken. De kans echter dat die snelheden 
in dezelfde richting gaan, en bijvoorbeeld niet 
tegengesteld of met een willekeurige andere 
hoek ten opzichte van elkaar, is nog weer 
eens zeer veel kleiner. De kans dat van 'n gas 
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. bestaande uit 100 atomen, alle atomen gedu
rende een korte tijd dezelfde snelheid zullen 
hebben, is echter onvergelijkelijk veel kleiner 
dan voor 2 atomen en zo klein dat men prac
tisch kan stellen dat het niet voorkomt. 
Voor een gas met veel meer atomen wordt de 
toestand van gelijke snelheden zo onwaar
schijnlijk dat het geen zin meer heeft over die 
kans te spreken. 

Toch is er een situatie denkbaar waarin wel 
alle atomen dezelfde snelheid hebben! Dat 
Is wanneer de temperatuur daalt tot die van 
het absolute nulpunt, bij -273°C. Dan 
staan alle atomen stil en hebben dus alle de
zelfde snelheid. Maar dan heeft dat helium 
geen eigenschappen meer van een gas. Alle 
beweeglijkheid en dynamiek is weg. Alles is 
bevroren. Maar zolang het gas nog een meet
bare temperatuur heeft, is er beweging en is 
er een grote mate van ongelijkheid In die be
weging. 

Gelijkheid en gelijke kansen 

Het begrip gelijke kansen wordt vaak gehan
teerd wanneer men wil bereiken dat ieder uit 
de samenleving een redelijke behandeling zal 
krijgen, bijvoorbeeld in het onderwijs, opdat 
Iemands kansen op het verwerven van een 
zèlf gewenste positie in de maatschappij zo 
groot mogelijk zullen worden. Het begrip komt 
voor in het beginselprogramma van de VVD 
en wordt recent nog gehanteerd door Wiegel 2) 
In "De geloofwaardigheid van een Alterna
tief." In het meest recente verkiezingsprogram
ma van de VVD voor kamerverkiezingen, "Libe
ralen op nieuwe wegen" 3) komt het begrip 
.,het beginsel der gelijkwaardige kansen" naar 
voren dat een der doelstellingen zou zijn die 
In een samenhangende structuur voor het ge
hele onderwijs gerealiseerd zou moeten wor
den. 

In Liberaal Manifest ('72) 4) wordt in de onder
wijsparagraaf gesproken over "gelijke ont
plooiingsmogelijkheden voor Iedereen" een 
formulering die een aarzeling verraadt om van 
gelijke kansen te willen spreken, maar toch 
vrijwel overeenkomt met het begrip "gelijke 
ontplooiingskansen." 

In het meest recente gemeenteprogram van de 
WD, namelijk dat van 1974, waaraan schrijver 
dezes zijn bijdrage mocht geven, komt het be
grip gelijke of gelijkwaardige kansen niet meer 
In de onderwijsparagraaf voor, maar wordt ge
sproken van een optimale ontplooiing en vor
ming van het individu als doelstelling voor 'n 
onderwijsbeleid. In een beschouwing over on
derwijs tijdens het beleidsdebat in de Eerste 
Kamer bij gelegenheid van de behandeling van 
de onderwijsbegroting 1974, de eerste begro
ting van een socialistische onderwijs-minister, 
vraagt Zoutendijk zich af 5)wat wordt bedoeld 
met gelijke kansen.Hij merkt op dat er immers 
nimmer sprake kan zijn van werkelijk gelijke 
kansen, omdat mensen niet gelijk zijn. Zouten-
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dijk stelt dat het dan niet gaat om gelijke kan
sen maar om "fair treatment'', een eerlijke be
handeling. 
Vos, in zijn hier na te bespreken beschou
wing, noemt het begrip "gelijkheid van kan
sen" in het politieke en sociale debat een 
contradictie in terminis, een mystificatie van de 
gelijkheidsidee, omdat kans het wisselvallige 
en teevalskarakter van gebeurtenissen aan
geeft en daarmee fundamenteel met ongelijk
heid is verbonden. Deze laatste stellingname 
wordt door schrijver dezes onderschreven en 
vormt een der voornaamste redenen waarom 
z.i. het begrip niet dienstbaar gemaakt kan 
worden aan een liberale maatschappijvisie en 
daarom niet in bespiegelingen over onderwijs
doelstellingen gehanteerd moet worden. 

Toegegeven moet worden dat in het gewone 
taalgebruik het begrip kans niet steeds op de
zelfde manier wordt gebruikt en dat er geen 
ondubbelzinnige uitleg aan het begrip wordt 
gegeven. Wanneer het woord wordt gebruikt 
om aan te geven dat iemand een mogelijkheid 
werd geboden om 'n begeerde promotie te ma
ken, zegt men dat hem 'n mooie kans werd gebo
den die dan vermoedelijk met beide handen 
gretig werd aangegrepen. Er klinkt iets door 
van het lot dat gunstig gezind is. Een andere 
uitdrukking waarin het woord kans voorkomt, 
is wanneer men spreekt van de kans op over
leving na een ongeval., bijvoorbeeld met een 
passagiersvliegtuig. Dat woord kans heeft de
zelfde betekenis als de kans bij een loterij. 
Deze laatste situatie geeft de mogelijkheid 
het begrip nader te definiëren, zoals dat in de 
wis- en natuurkunde gebruikelijk is. De kans 
op bijvoorbeeld een hoofdprijs in een loterij 
wordt getalsmatig aangegeven door het aantal 
hoofdprijzen per verloting te delen door het 
aantal loten waaruit bij die verloting de goede 
lotnummers moeten worden getrokken. Bestaat 
een volledige serie loten uit 10.000 loten en 
wordt er één prijs van f 100.000,- verloot, dan 
is de kans dat de prijs van 1 00.000,- op een 
willekeurig lot valt 0,0001 ofwel 0,01 Ofo. 
leder van de deelnemers in die loterij heeft 
per lot eenzelfde kans op de hoofdprijs. Die 
kans is echter erg klein. Op zich zou die te 
klein zijn om veel mensen ertoe te brengen 
hun geld in een duur lot te steken en daarom 
worden er nog wat aardige prijzen bij gedaan. 
Voor ieder van die prijzen is ook weer met 
een eenvoudige deling te bepalen welke de 
kans is op het winnen van zo'n prijs. Het be
grip kans krijgt hier een goed gedefinieerde 
betekenis. In de kansrekening, ook wel waar
schijnlijkheidsrekening genoemd, worden aan
zienlijk ingewikkelder situaties quantitatief ge
analyseerd. Deze kansrekening heeft toepas
singen In verschillende wetenschappen en de 
techniek. De grondslag Is echter het kansbe
grip zoals dat hier is aangegeven. Voor onze 
beschouwing is vooral van belang nog eens 
een situatie te bekijken waarin van gelijke 
kansen wordt gesproken. Het gaat er dan om 
dat er iets verdeeld moet worden dat niet in 
zóveel gelijke delen te verdelen is als er ge
gadigden zijn. De verdeling moet dan enge-



n -- l:k '""· dot wH ,eggoo e' wlleo gegodlgdoo 
zijn die iets krijgen en anderen die niets ont
vangen. Het uitgangspunt is de ongelijkheid 
die er fundamenteel aanwezig is in hetgeen er 
moet worden verdeeld. Er is b.v. 'n antieke 
klok te verdelen onder 6 erfgenamen en de 
kans voor ieder is 1 op 6 wanneer er eerlijk 
wordt geloot. Gaat het om het verdelen van 'n 
stuk land dan kan ieder der erfgenamen een 
zesde deel van het land krijgen als die zes 
stukken door ieder als gelijkwaardig worden 
beschouwd. In dat geval wordt er door de 
erfgenamen niet geloot, men verdeelt eenvou
dig het land zo dat ieder een zesde deel 
krijgt. Zou men namelijk ieder stukje land 
apart onder steeds weer alle 6 erfgenamen ver
loten. dan is de kans groot dat één der erf
genamen twee stukjes land krijgt en een an
der niets. Loten wordt dan niet meer als een 
eerlijk hulpmiddel ervaren om het verdelings
probleem op te lossen. 

Men kan dus stellen dat loten een methode is 
om een ondeelbaar iets uit te delen zodanig 
dat de toewijzing uitsluitend door het toeval 
geschiedt. Als er geen ander criterium is te 
vinden, kan dit als eerlijk worden ervaren. Er 
zijn dan gelijke kansen voor ieder, maar het 
eindresultaat is een ongelijke verdeling. Of 
zoiets als eerlijk ervaren wordt, is subjectief 
en hangt af van de situatie. Wanneer de toe
lating van bezitters van een VWO diploma tot 
een universiteit uitsluitend door loting zou 
worden bepaald, zullen diegenen die hard ge
werkt hebben voor hun eindexamen het bij
zonder oneerlijk vinden dat de kantjesloper, 
die met de hakken over de sloot geslaagd is, 
wel mag studeren en zijzelf niét. Diegenen 
met hoge cijfers zullen het oneerlijk vinden 
dat iemand met lage cijfers voor het eindex
amen en misschien ook nog na meermalen 
doubleren, wordt toegelaten. En wat nog be
langrijker is, in beide voorbeelden zal de ge
lukkige inloter niet kunnen beweren dat het 
resultaat rechtvaardig is. 
Voor ons is van belang vast te stellen dat het 
begrip gelijke kansen erop duidt dat er iets 
ondeelbaars uitgedeeld moet worden en dat 
er na de verdeling een ongelijkheid bestaat. 
De suggestie die uitgaat van de gelijke kans 
is misleidend omdat er een rechtvaardige ver
deling mee wordt gesuggereerd en niet een 
di,e wezenlijk ongelijk is. Het merkwaardige is 
dat men des te meer nadruk legt op de ge
lijkheid van kansen wanneer de inzet lager 
en de prijs hoger ligt en dus de te verwachten 
verdeling na de loting grotere verschillen zal 
tonen. Interessant is het hier op te merken 
dat men in het algemeen meer prijs stelt op 
een gelijke kans dan op een gelijke verdeling 
getuige de grote belangstelling voor loterijen, 
lotto's, kansspelen, paardentoto's, voetbal
toto's, gokken en wat men nog meer aan kans
spel kan bedenken. 
In veie culturen, waaronder ook de onze, is 
blijkbaar zowel een verlangen naar gelijkheid 
als naar ongelijkheid merkbaar. Het lijkt er 
wel op dat naarmate de gelijkheid duidelijker 
zichtbaar wordt ook het VE!rlangen naar de on-
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gelijkheid zich duidelijker gaat manifesteren 
De deelname aan loterijen en gokken wordt. 
groter en blijkbaar geeft een hoge prijs Wei
nig aanleiding tot afgunst omdat ieder de 
hoop blijft houden dat bij verder gokken het 
lot ook hem eens gunstig gezind zal zijn. 
Men kan dan zeggen dat er een ontwikkelin 
gaande is om via een loterij met gelijke kan~ 
sen, met een minimum aan inspanning een 
maximum aan ongelijkheid te verkrijgen. 

Gelijkheid en gelijkwaardigheid 
filosofisch bezien 

Een beschouwing met een benadering vanuit 
weer een geheel andere hoek is gegeven door 
de filosoof H. Vos in zijn boekje "Menselijke 
gelijkheid onder voorbehoud". In dit geschrift 
stelt de auteur dat de gelijkheidsgedachte een 
van de belangrijkste hoofdstukken vormt uit 
de politieke en sociale filosofie. 
De discussie over de gelijkheidsidee wordt ge
voerd met begrippen als gelijkheid, gelijk
waardigheid en menswaardigheid, maar de on
derscheiding tussen de feitelijke, morele, me
tafysische en godsdienstige argumenten zou 
worden verwaarloosd. De auteur analyseert 
vervolgens de begrippen gelijkheid en ge
lijkwaardigheid en komt tot de conclusie dat 
in het algemeen deze begrippen noch als om
schrijving van de werkelijkheid, noch als for
mulering voet het ideaal erg zinvol kun-
nen worden gebruikt. Wat de gelijkheid als 
ideaal betreft, wijst de auteur op de grote ver
schillen die er tussen mensen bestaan. De 
menselijke ongelijkheid is een natuurlijk ge
geven, omdat mensen zowel psychologisch als 
fysiologisch in alle aspecten die men beden
ken kan verschillen. Over gelijkwaardigheid 
merkt hij op dat juist door het invoeren van 
normen en waarden in een samenleving de 
verschillen tussen de mensen onderling worden I 
geaccentueerd. Zonder deze normen en 
waarden heeft het geen zin om over een 
waardering van de relevante aspecten te spre· 
ken. Maar juist door het aanhouden van nor
men en waarden en de discussie over het al 
of niet voldoen aan de norm worden de ver
schillen geaccentueerd. Het gaat hier vooral 
over waarden die voortspruiten uit belangen. 
Er zal dan een preferentie zijn voor mensen 
die beter aan de normen voldoen. Die men-
sen zullen in onze ogen meer waard zijn. En 
daarmee is de gedachte aan de gelijkwaardig
heid van mensen tot een fictie geworden. 

Een interessante vraag die door de auteur 
werd geponeerd is of het anarchisme door 
het verwerpen van normen en waarden ook 
de gelijkwaardigheid van mensen tracht te be
vorderen, of alleen naar de opheffing van 
machtsverschillen streeft. 

Vos komt tot de conclusie dat menswaardig
heid een zinvol begrip is dat In de sociologie 
en de politiek kan worden gehanteerd. Daar
onder wordt dan verstaan dat mensen aan-
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spraak zouden moeten hebben op gelijke plich
ten en rechten, gelijke behandeling en beje
gening, mits relevante verschillen een goede 
grond vormen hiervan af te wijken. 

oe verschillen die er bestaan tussen de men
sen en die bij Vos de hoofdreden vormden 
voor zijn afwijzing van de gelijkheidsgedachte 
zun inderdaad opvallend en wat veel belang
rijker is, zij zijn voor een deel functioneel. In 
de natuur leiden die verschillen op lange ter
mijn tot belangrijke veranderingen in eigen
schappen van mensen en van samenlevingen 
die blijkbaar een functie hebben bij de in
standhouding van de soort. 

Gelijkheid en recht 

Wanneer men in een rechtsstaat tot een prae
tischa uitvoering van gelijkheidsgedachten zou 
willen komen, dient men zich vragen te stel
len zoals Prof. J. J. M. van der Ven dat doet 
in zijn afscheidscollege 7) dat hij in 1972 hield 
onder de titel .. Vrijheid, Gelijkheid en Broeder
schap!, een critische herwaardering van een 
revolutionaire leuze". Hij signaleert twee moei
lijkheden in het werken met het begrip gelijk
heid; onduidelijkheid wat betreft de inhoud 
van het begrip en het absolute van de vor
ming die iedere schakering van het tegen-
deel lijkt uit te sluiten. Als jurist vraagt hij 
zich dan af welke de taak van 't recht zou moe
ten zijn om de gevraagde gelijkheid te bevor
deren ... Moet het recht optreden alleen maar 
om een van nature gegeven gelijkheid te 
handhaven? En als deze zo natuurlijk is, hoe 
zou het dan komen, dat ze zonder rechtsbe
scherming tot ongelijkheid leidt? Zou inder
daad van nature een ongelijkheid in aanleg 
aanwezig zijn, die het mogelijk maakt dat in 
een historisch groeiproces de ongelijkheden 
groter worden?". 

.,Of anders gevraagd: als juist niet de gelijk
heid, maar ongelijkheid een natuurlijk gege
ven is, uit welken hoofde valt dan aan te to
nen, dan is 't recht, of minder technisch en meer 
ideëel uitgedrukt, de gerechtigheid eist aan 
die natuurlijke ongelijkheid een eind te maken? 
Mag het recht zo diep in een natuurlijk gege
ven ingrijpen, dat het die natuur tegenwerkt 
en aldus misschien in die natuur zich aan mi
lleuverarming en milieubederf in sociaal op
zicht schuldig maakt? Mag verschillende aan
leg ook tot verschillende ontplooiing voeren, 
of moet 'die juist in de kiem worden ge
smoord?" 

Hij erkent dat het recht, bijvoorbeeld in het 
arbeidsrecht, regels kan stellen die een onge
lijke behandeling voorschrijven om gelijk
heid van rechtsgenoten te bevorderen. Hij 
stelt dat wanneer ongelijkheid door cultuur of 
traditie bepaald worden, het recht geroepen 
kan worden om de ongelijkheid te verminde
ren. Maar hij waarschuwt ervoor natuur en 
cultuur als twee elkaar vijandige grootheden 
tegenover elkaar te stellen. Als het recht 
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moet ingaan tegen de natuur van de mens is 
er geen zekerheid dat rechtvaardigheid wordt 
verkregen. Hij concludeert dat: .. Evenals vrij
heid stelt ook gelijkheid als absolute eis van 
gerechtigheid meer problemen dan vanzelf
sprekende mogelijkheiden." 

Een aspect dat ook door andere auteurs is 
besproken en waaraan bijvoorbeeld de Tocque
ville aandacht schenkt, is de spanning die er 
tussen de eis naar vrijheid en de eis van gelijk
heid bestaat. Vrijheid van ontwikkeling en ont
plooiing van de eigen persoon moet ook de 
mogelijkheid geven idealen die verschillen van 
die van anderen na te streven. Van der Ven 
schrijft dat de vrijheid meer gericht is op het 
individu, maar dat de gelijkheid kijkt naar de 
mens in zijn betrekkingen tot andere mensen. 
De vrijheid moet dan in strijd komen met de 
gelijkheid omdat radicale vrijheid niet leiden 
l<an tot gelijkheid. De gelijkheid als mecha
nisch beginsel in een rechtsbestel en een 
maatschappijstructuur frusteert de vrijheid en 
daarmee de menselijkheid van de samenle
ving. In zijn ogen predikt men momenteel te 
lichtvaardig een gelijkheidsideaal dat boven 
het vrijheidsideaal wordt gesteld. 

Gelijkheid of ongelijkheid 
in de natuur 

De levende natuur wordt gekenmerkt door een 
zeer grote verscheidenheid van soorten waar
van aangenomen moet worden dat ze alle zijn 
ontstaan uit de allereerste levensvorm die zich 
op aarde ontwikkelde. Dat ontstaan gaat via 
mutaties, dat zijn sprongsgewijze veranderin
gen van de erfelijke eigenschappen, waardoor 
een nieuwe soort onstaal die op een of meer 
punten afwijkt van de oorspronkelijke soort. 
Heersen er uitwendige omstandigheden waar
bij een der soorten een betere overlevings
kans heeft dan de andere dan zal na korte 
of lange tijd de soort met de beste overle

vingskans de overhand krijgen. In een gebied 
waar andere uitwendige omstandigheden heer
sen kan de verhouding andersom liggen. Men 
neemt aan dat door steeds weer optredende 
mutaties, die iedere keer weer een andere 
kleine of grote verandering in erfelijke eigen
schappen tot gevolg hebben, een steeds gro
tere variatie is ontstaan, waardoor bij steeds 
meer verschillende omstandigheden levensvor
men in stand konden blijven en in evenwicht 
met elkaar kwamen.De geologie en de paleonto
logie (de leer der fossielen) hebben duidelijk 
gemaakt dat er ook in de uitwendige omstan
digheden die op verschillende plaatsen op 
aarde heersen, over langere tijd grote veran
deringen konden optreden waardoor van de le
vende soorten aanpassing aan de nieuwe om
standigheden werd vereist. Door de grote ge
varieerdheid en door het steeds maar weer 
optreden van mutaties slaagden sommige 
soorten er in zich te handhaven, andere stier
ven uit en nieuwe soorten ontwikkelden zich. 
Juist door de grote gevarieerdheid bleek het 



mogelUk dat steeds weer een aanpassing aan 
nieuwe omstandigheden lukte. Verschillen zo 
groot dat ze aanleiding geven tot het onder
kennen van aparte soorten maar ook verschil
len in één soort, droegen bU aan die aanpas
smg. Voor de mens zUn die verschillen ook 
van belang, bijvoorbeeld wanneer we verschil
lende rassen in hun typische eigenschappen 
vergelijken. De verschillen bOvoorbeeld in 
huidskleur zUn functioneel in verband met de 
verschillen in bestraling door zonlicht die een 
huid op verschillende breedtegraden op deze 
aarde ondergaat. Bij de meeste hogere soor
ten van leven treden zelfs in één ras nog be
langrUke verschillen op waarvan de belang
rijkste ongetwüfeld het verschil in geslacht is. 
Voor de voortplanting van de soort is dat ver
schil in geslacht essentieel. Er wordt mee 
bereikt dat er steeds weer verschillende na
komelingen ontstaan, waarvan de onderlinge 
verschillen des te groter kunnen zUn naarmate 
de soort over méér en meer gespecialiseerde 
eigenschappen beschikt. 
leder weet hoe plantenkwekers of dierenfok
kers deze verschillen uitbuiten om betere 
vormen te kweken of zelfs nieuwe vormen te 
ontwikkelen. De verschillen kunnen dus func
tioneel gemaakt worden en ze waren dit in 
het lange proces van aanpassing dat in de evo
lutie optrad. 

Een van de meest markante verschillen tussen 
de mens en de overige diersoorten is het be
schikken van de mens over een groot aantal 
geestelijke eigenschappen die in de evolutio
naire ontwikkeling ongetwUfeld een belangrijke 
functie heeft gehad. Als men alleen naar de 
lichamelijke eigenschappen val'! de mens zou 
kijken, kan men erkennen dat de benaming 
.,naakte aap" een goede typering geeft. Kijkt 
men naar de geestelijke mogelijkheden van de 
mens dan zal men moeten stellen dat er met 
de ontwikkeling van die geesteiUke eigen
schappen een geheel nieuwe soort .is bUgeko
men. 

De keuzen die de kweker doet ten aanzien 
van het door hem te kruisen materiaal treden 
in de natuur ook op, hoewel het keuzeproces 
op een andere manier verloopt. Vele studies 
zijn gewijd aan de complexe rituelen die die
ren uitvoeren in de paartijd. De vraag hoe 
daar de relatie met selectie gelegd moet wor
den is vaak niet te beantwoorden. Wel is dui
delijk dat de partnerkeuze kan-bijdragen tot 
verbetering van eigenschappen. Bij de mens 
betreft dat ook heel markant de verbetering 
van geestelijke kwaliteiten zoals bOvoorbeeld 
de intelligentie. In een artikel in Natuur en 
Techniek wordt dat door Van Peet 8) op 'n hel
dere wijze beschreven. Er wordt daar gesteld 
dat intelligentie het kenmerk is dat, in hogere 
mate dan enig ander kenmerk, bij de partner
keuze een rol speelt, zodanig dat hierdoor over 
een aantal generaties gemeten een effect van 
verhoging van het gemiddelde intelligentieni
veau ontstaat. Dit wordt bereikt door een re
latieve versterking van de beide extremen in 
de verdeling waarbij de kans op nageslacht 
voor de zeer laag begaafden lager is dan voor 

de zeer hoog begaafden. De verschillen tua. 
sen mensen zouden dan met name wat de in., 
telligentie betreft functioneel zijn. Maar los · 
van het grote belang van deze verschillen 0 . 
lange termijn zijn de verschillen voor het he~ 
den van grote betekenis. De verschillen zijn 
er op zoveel punten dat er geen twee men
sen, afgezien dan van sommige tweelingen, .. 
gevonden worden die gelijk zijn. Zelfs wan- ' 
neer men één mens beschouwt in de verschil. 
lende fases van zUn leven zijn er grote ver- ·. 
schillen in karakter, in mogelükheden, in prea.· 
talie, in diepgang. 

In een menselijke samenleving is gelijk-
heid van vormen en uitingen dodelijk verve
lend en het einde van alle creativiteit. 
ledere creativiteit is er immers weer op 
gericht verschillen te veroorzaken, iedere 
baanbreker of vernieuwer onderscheidt zich 
van de anderen door op belangrijke punten 
geen overeenkomst te vertonen met zijn me
deburgers. leder mens heeft in meer of min
dere mate deze creativiteit, zodat hU of zU 
wanneer geboren of verplaatst in een andere 
omgeving ook daar weer zijn plaats weet te 
vinden. Ook de verschillen in omgeving heb
ben op die manier weer hun invloed op de 
wijze waarop een mens zich manifesteert. le
der mens heeft door zijn mogelijkheid van 
aanpassen aan zijn omgeving het in zich op 
vele manieren zich te kunnen ontwikkelen en 
uiteindelUk te komen tot een mens die ver
schillend is -.:an de mens die fysiologisch on
onderscheidbaar van hemzelf in een andere 
situatie of omgeving zich heeft moeten ontwik
kelen. 

De ongelijkheid is dus fundamenteel en func
tioneel. Een algemeen ideaal van gelijkheid, 
zonder nauwkeurige afbakening van de aspec
ten waarop het streven naar gelijkheid betrek
king moet hebben, is onnatuurlijk en zou juist 
om die reden door vele ideologen verworpen 
moeten worden. De opmerking van Van der 
Ven dal ieder die met rechtsregels een gelijk
heid na wil streven, gericht op het beëindigen 
van een natuuriUke gelijkheid, zich aan milleu
verarming bezondigt, zegt in feite hetzelfde. 

De gelijkheid in politieke zin 

In de leuze van de Franse revolutie klinkt de . 
gelijkheid als een van de drie hoofddoelen 
krachtig door. De revolutie heeft er inderdaad 
toe geleid dat de meest gehate ongelijkheid, 

. die van de standen, opgeheven werd door uit
schakeling van de aristocratie als regerende 
en invloedrijke klasse. Men kan stellen dat 
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de wens naar geiLikheid toen slechts een be
perkt doel betrof. Voor een Fransman uit die 
tüd na de revolutie was het een openbaring 
om waar te nemen dat in de Verenigde Staten 
van Amerika een ander streven naar geiLikheid 
vorm kreeg. In zijn beschrijving van de demo· 
eratie in Amerika merkt de Tocqueville 9) op 
dat er in dat land een gelijkheid van rang en 
stand is zodanig dat niemand zich de mindere 



een ander behoeft te voelen en dat ook 
doet. In zijn boek wijdt hij een hoofdstuk 
de verlangens naar gelijkheid en naar 

lr&,llh,eid en constateert dat het verlangen naar 
id grotere hartstocht lijkt op te roepen 

dat naar vrijheid. De Tocqueville stelt dat 
111 hun extreme vorm gelijkheid en vrijheid in 
elkaar kunnen overgaan. Dat is het ideaal 
waar in een democratie naar wordt gestreefd. 
Maar er zijn minder perfecte vormen moge
Ujk. bijvoorbeeld als men de gelijkheid in het 
sociale leven laat prevaleren over die in de 
politiek. Als daar ongelijkheid is, houdt dat 
een vermindering in van de vrijheid deel te 
nemen aan het bestuur. 

Een interessant aspect van de Tocqueville's 
beschouwingen is, dat hU wijst op het gevaar 
dat het streven naar gelijkheid inhoudt voor 
de vrijheid. Hij merkt op dat hoewel er vrij-
heid kan bestaan ook zonder dat het bestuur 
democratisch is, de vrijheid gemakkelijker ver
loren kan gaan dan de gelijkheid. Er is immers 
steeds een mate van gelijkheid onder mensen. 
Wetten en regels, heersende opvattingen, ge
woonten en gebruiken, omgangsvormen en 
een mode zullen een mate van gelijkheid mee
brengen die zeer moeilijk tot verdwijnen zal 
kunnen worden gebracht, zodat er steeds 
gelijkheid zichtbaar zal zijn. Maar vrijheid kan 
snel verloren gaan als men er niet attent op 
blijft die te behouden. En dan nog kan men 
gelukkig zijn met de gelijkheid, zelfs in slaver
nij. Want mensen wennen snel aan miserabele 
omstandigheden die allen gelijkelijkheld treffen. 
Zulk een gelijkheid geeft snel bevrediging en 
Is voor ieder waarneembaar. De nadelen van 
vrijheid worden vaak al vroeg zichtbaar, ter-
wijl de voordelen soms pas na een lange tijd 
blijken en dan nog zo dat het moeilijk is na te 
gaan waaruit het voordeel voortkwam. 

In een tweetal artikelen van Robert Nisbet 10, 
11) worden de moderne gelijkheidsgedachten 
die in sommige ideologiën spelen aan een na
dere beschouwing onderworpen. Hij doet dat 
aan de hand van twee boeken (C. Jencks, J. 
Rawls) waarin de auteurs, in het voetspoor 
van Rousseau, hun gedachten laten gaan 
naar een maatschappij waarin rechtvaardigheid 
voor allen zou heersen door de gelijkheid die 
er werd bereikt. 

Nisbet constateert dat in kringen van intellec
tuelen de gelijkheidegedachte vaak fervent 
wordt beleden en dat de gedachte dan door 
zijn intensiteit en algemeenheid haast de sta
tus van een religieus dogma lijkt te gaan krij
gen. Hij constateert dat de recente auteurs 
eigenlijk herhalen wat door Rousseau in zijn 
werken is uitgewerkt en geformuleerd. Daar
om geeft hU een analyse van het werk van 
Rousseau en concludeert dat deze de gevolgen 
van het gelijkheidsstreven beter heeft door
zien dan de moderne auteurs en dat deze ge
volgen door de moderne auteurs niet en door 
Rousseau wel worden aangegeven. Eén van de 
eisen die Rousseau vervuld wil zien, is de 
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volledige onafhankelijkheid van ieder mens van 
anderen en daarmee dus de onafhankelijkheid 
van kinderen van hun ouders. Als ieder alleen 
nog afhankelijk is van de staat, is ieder gelijk. 
Daarnaast moer er een gezamenlijke (sociale) 
religie zijn en tenslotte krijgt de staat een 
grote macht om ieder die dit geloof niet aan
hangt uit de maatschappij te verwijderen. 

Nisbet stelt dat de gelijkheid als een van de 
hoofdelementen van zulk een religie grote 
aantrekkingskracht heeft. Het is een eenvoudig 
begrip dat overal op kan worden toegepast, op 
een kleine gemeenschap, op een bevolking of 
op het hele mensdom. Het kan het doel zijn 
van religieuze, sociale en politieke activiteit. 
Het draagt in zich de gedachte aan 'n perma
nente revolutie, zoals ook de grote universele 
godsdiensten op het moment van hun ontstaan 
tegen tradities en wetten van dat tijdvak in
gingen, omdat er steeds weer nieuwe aspec
ten van ongelijkheid zullen ontstaan en er dus 
steeds weer nieuwe doelen zijn waarop de 
aandacht kan worden gericht. Nisbet merkt op, 
in overeenstemming met de Tocqueville, dat in 
onze tijd vrijheidsgedachten gebaseerd op 
zelfstandigheid, op de mogelijkheid op welk 
gebied dan ook creatief te kunnen zijn en de 
vrijheid om eigen meningen te mogen hebben 
geheel onafhankelijk van wat de publieke opi
nie voorschrijft, terzijde dreigen te worden ge
schoven ten behoeve van een conceptie van 
vrijheid die niets anders inhoudt dan dat alle 
burgers een gelijk deel mogen hebben. Hij 
stelt ook dat de gelijkheidsgedachte, meer 
dan iets anders, leidt tot radicalisme en harts
tochten oproept. 

Eén van de door Nisbet aangehaalde auteurs 
constateert met spijt dat de bevolking als ge
heel niet warm loopt voor een gelijkheids
ideaal. Nisbet zelf voegt daaraan toe dat naar 
zijn indruk in de Verenigde Staten geen meer
derheid gevonden zou worden voor een alge
mene politiek van gelijkheid, of het inkomen 
betreft, of iets anders. Als er in een ongelijk
heidssamenleving een voldoende mate van 
mobiliteit is, kan dat iets prikkelends, iets sti
mulerends geven. Men kan hopen iets gewel
digs te bereiken of gewoon op een meevaller
tje, men kan risico's nemen of gewoon maar 
een gokje, men kan een nieuwe mode begin
nen of eraan meedoen, men kan zich willen 
onderscheiden of zich ergens voor opwerpen, 
kortom men kan anders zijn of doen dan ande
ren en zich daardoor gelukkig voelen. 

Daarnaast is hiërarchie en ongelijkheid een 
zo essentieel element van de samenleving, te 
beginnen bij het gezin, dat ieder er vertrouwd 
mee is. 

Hoewel de Tocqueville meent dat het ge
lijkheidsideaal grote groepen uit de bevolking 
sterk aanspreekt, sterker zelfs dan het vrij
heidsideaal, veronderstelt Nisbet dat, behalve 
in tijden van onrust, de bevolking er niet warm 
voor zal lopen en dat in een democratie er 
niet veel kans is dat een gelijkheidapolitiek 



verwezenlijkt zal kunnen worden. Hij vraagt 
zich dan af welke consequenties een voortge
zette strijd voor gelijkheid zal hebben voor de 
democratie. Zal er een politieke theorie komen 
(zoals bij Rousseau) waarin de wil van de 
meerderheid vervangen wordt door gelijkheid 
die door de intellectuele utopisten gezien 
wordt als deugd en rechtvaardigheid? 

Gelijkheid en vrijheid 

Verschillende opmerkingen van de Tocqueville 
waarop Nisbet wijst, lijken verrassend actu
eel te zijn, met name dat een streven naar ge
lijkheid niet behoeft samen te gaan met de 
wens een democratische staatsvorm in stand 
te houden. Totalitair links belooft 'n grote mate 
van maatschappelijke gelijkheid zoals de afwe
zigheid van rangen, standen en klassen en 
veel omstandigheiden die uiterlijk voor ieder 
gelijk blijven. Maar de politieke macht blijft 
ongelijk verdeeld en over de vrijheid zelf mee 
te kunnen bepalen hoe het bestuur zal zijn, 
behoeft men zich geen illusies te maken. Ze 
krijgen steun van idealisten en utopisten die 
filosoferen over een maatschappij waarin de 
hoogste rechtvaardigheid zou worden bereikt 
door een volmaakte gelijkheid. 

Gematigd links heeft het moeilijk hier iets te
genover te stellen dat aanspreekt. Voor hun 
vaak redelijke doelen kiezen ze motto's die in
spelen op de hunkering naar gelijkheid die door 
radicalen en utopisten wordt bepleit. 

Voor democratisch links is medezeggenschap 
in een democratisch bestel ongetwijfeld een 
hoofddoel, hoewel men door de neiging naar 
centralisme de mogelijkheid tot zelfbestuur en 
daarmee het gevoel van vrijheid, niet steeds 
bevordert. Maar door een zwaar accent te leg
gen op de gelijkheidsgedachte als hoofddoel 
geeft democratisch links in feite steun aan 
totalitair links, met een groot risico voor de 
vrijheid. Juist omdat de gelijkheid, waar hij 
wordt bereikt, direct herkenbaar is, en de 
vrijheid wanneer hij wordt gerealiseerd zijn 
gunstige gevolgen eerst veel later zichtbaar 
laat worden, is het verleidelijk de gelijkheid als 
politiek doel te kiezen. Het suggestieve van de 
gelijkheidsgedachte is reeds eerder geïllus
treerd met 't voorbeeld van de gelijke kans bij 
loting, bijvoorbeeld voor toelating tot een uni
versiteit. 

Er kan nog een andere reden zijn waarom de 
gelijkheid meer aanspreekt dan de vrijheid als 
politiek ideaal. Dat is omdat de goede resul
taten van een gelijkheidspolitiek voornamelijk 
worden verwacht van een wegnemen van het 
meer bij anderen ten bate van het eigen te
kort. Een streven naar grotere vrijheid geeft 
het individu een grotere verantwoordelijkheid 
voor de eigen ontplooiing en voor het zelf 
kiezen van het pad dat naar het meerdere wel
zijn moet leiden. De goede resultaten zijn dan 
echter vooral afhankelijk van de eigen inspan
ning. 
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Voor liberalen is dit geen optimistische boo, 
schap. Als de opmerkingen van Nisbet en v· 
de Tocqueville juist zijn en de gelijkheid als' 
ideaal een grotere aantrekkingkracht heeft 
dan de vrijheidsgedachte, zal het liberalismE 
juist omdat het een eigen inspanning vraagt 
nooit een populaire ideologie en daarmee e1 
meerderheidsideologie worden. Zolang er e. 
ter een democratie bestaat, zal het liberalisr 
een aantrekkingskracht uitoefenen op hen d 
zich niet willen conformeren en daardoor ee 
tegenkracht kunnen vormen waarmee meer
derheden rekening moeten houden. 

Dynamische maatschappij 

In een dynamische maatschappij zal de ongE 
lijkheid een onmisbare, uiterst belangrijke 
plaats hebben. Het zal niet een doel zijn wa1 
naar we bewust moeten streven, maar een 
voorwaarde die noodzakelijk aanwezig moet 
zijn om andere doelen te kunnen bereil<en. 
Als we helemaal niets doen, geen bestuur 
voeren, zal de ongelijkheid de neiging hebb1 
zichzelf te versterken en groter te worden, 
terwijl daarnaast een verstarring zal kunnen 
optreden. Immers mensen die een bevoerree 
te plaats hebben weten te bereiken zullen 
trachten die plaats voor henzelf te behouden 
zo mogelijk ook aan hun kinderen die gunsti 
ge plaats willen doorgeven. In vele samenle· 
vingen ziet men dat verworven bezit overga! 
op de kinderén en dat ook belangrijke posi
ties overerven. In onze samenleving zullen 
ouders die een redelijke plaats in de maat
schappij hebben verworven proberen hun ki1 
deren zo te motiveren en te steunen dat ook 
zij een soortgelijke plaats kunnen verkrijgen, 
daarmee dus anderen die een dergelijke stin 
lans niet hebben gehad het moeilijker ma
kend zoiets op eigen kracht te veroveren. 

Het zal in sterke mate afhangen van het doe 
dat men kiest (of de prioriteit die men stelt)' 
de ongelijkheid een functie zal hebben of 
niet. Wil men een hoog niveau van welvaart 
en is dat alleen te verkrijgen door een grote 
inspanning van de gehele samenleving, dan 
zal men moeten zorgen dat er stimulansen b1 
staan en dat er beloning is voor prestaties di 
het gezamenlijk gestelde doel doen realisere 
of die er een nuttige bijdrage toe zijn. Wil 
men zijn vrijheid behouden of veroveren dan 
zal van ieder een grote inspanning worden 9' 
vraagd en zullen degenen die dat opbrengen 
naar mate van hun vermogen en prestatie 

·moeten worden beloond. Komt men met een 
samenleving in een crisis of een periode wae 
in verschillende moeilijkheden moeten worde 
opgelost of waarin weerstand moet worden ~ 
boden aan zware tegendruk, dan zal men zo
wel inventiviteit, creativiteit als inzet willen 
waarderen. 

Het komt mij voor dat het tijdperk waarin wij 
leven, zeker voor de Westerse Wereld een 
overgangsperiode is. We hebben een ge
weldige invloed gezien van wetenschap en 



niek. De mogelijkheid ziekten terug te 
is vergroot en heeft tot ingrijpende 

taten geleid, zo zelfs dat er van proble
men door overbevolking en misschien van 
degeneratie sprake is. De mogelijkheden 
orn te produceren en grote aantallen men
sen te voorzien van voedsel en van nutti-
e en aangename gebruiksvoorwerpen, de 
~0gelijkheid de spierenergie te vervangen 
door gebruiksmachines, de mogelijkheid ken
nis te verspreiden vla verschillende communi
catiemedia, via woord en beeld, zijn zo in
grijpend geweest dat nieuwe samenlevings
vormen zich ontwikkelen die zijn aangepast 
aan de nieuwe voorzieningen en media. An
derzijds is gebleken dat onze methoden ruw 
hebben ingegrepen in het evenwicht dat in de 
natuur aanwezig was, een evenwicht dat geen 
stabiliteit inhield maar een langzame evolutie, 
rnet tijdsconstanten die soms langer zijn dan 
de duur van meerdere generaties. Er ontwik
kelt zich nu een bewustzijn dat men geen 
roofbouw kan plegen op de natuurlijke hulp
middelen maar dat men zal moeten trachten 
tot een levenswijze te komen die beter is af
gestemd op de mogelijkheden die het gehele 
ecosysteem biedt. Er zijn velen die over de 
onmogelijkheid dit te kunnen bereiken hun 
pessimistische zienswijze hebben kenbaar ge
maakt. In het Hollandse doet een onheilsvoor
spelling het nog steeds goed. Door de eeuwen 
heen was het evenwicht wankel door de aan
wezigheid van de zee die, al was het maar 
een enkele maal in een eeuw, grote aanvallen 
deed op het land en zijn bewoners en voor 
grote aantallen slachtoffers kon zorgen. 

Zelf neig ik niet tot zodanig pessimisme. Eer
der meen ik dat de revolutie veroorzaakt door 
wetenschap en techniek slechts halverwege 
voltooid is. Wat wij vandaag methoden noemen 
van groot technisch en wetenschappelijk ver
nuft, zijn ontwikkelingen waarbij slechts enke
le aspecten tot 'n hoog niveau van verfijning 
zijn gebracht. Nu we in studies als die van de 
grenzen van de groei gewezen zijn op aspec
ten die tot op heden verwaarloosd zijn geble
ven, is 't zaak verder te gaan met verbeteren 
en met verstand en redelijkheid er voor te zorgen 
dat onze nieuwe levensstijl beter wordt aange
past aan de grenzen die de psychische en fy
sieke mogelijkheden van de mens hem stel-
len en daarnaast te bevorderen dat 
de menselijke samenleving als geheel in even
wicht komt met de grondstoffen en met het 
andere leven dat er op deze aarde is en dat 
er op zo gevarieerd mogelijke wijze zal moe
ten blijven. Dat zal vragen om andere, vaak 
volledig nieuwe, productiemethoden, nieuwe 
(of oude) chemische processen en een volle
dig nieuwe energiehuishouding. Misschien dat 
we het ideaal pas over enkele generaties kun
nen bereiken, maar er zijn zaken die haast 
hebben en die een grote inspanning op rela
tlef korte termijn vragen. Dat betekent dat we 
het ons niet kunnen permitteren nu al naar 
een maatschappijvorm te gaan waarin creativi
teit en inventiviteit uitsluitend gericht zijn 
op bevrediging van het individu, maar dat 
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we daarentegen zullen moeten trachten, 
met behoud van het bereikte, stimulansen te 
geven die de beoogde inspanning doen 
verwerkelijken. Dit houd in dat de ongelijkheid 
functioneel zal moeten blijven. 
Er zal een beloning en waardering moeten zijn 
voor vernieuwingen die de gestelde doelen 
binnen bereik brengen. Er zal aanmoediging 
moeten zijn om talenten, nodig voor het berei
ken van vernieuwingen, tot ontwikkeling te 
brengen. Uit een oogpunt van lijfsbehoud al
leen al zal het een zaak zUn alle talent te mo
biliseren. Juist daarom zal ieder uit de samen
leving de kans moeten krijgen zijn talent te 
ontdekken en verder te ontwikkelen, zowel 
terwille van de samenleving in zijn geheel, 
als voor zUn persooniUke geluk. Dat vraagt om 
hoog ontwikkelde vormen van onderwUs, maar 
die houden in dat er een grote mate van on
geiUkheid zal zUn in zekere aspecten van de 
menseiUke creativiteit. Dat vraagt ook om 
creatief bestuur en dat houdt in een 9nge1Uk
heid, maar niet een ongecontroleerd zijn, van 
macht. En het kan ook inhouden dat er onge
IUkheid in inkomen is en dan moet men ook 
accepteren dat er ongelijkheid in vermogen 
ontstaat. Maar als neven-doelstelling is goed 
denkbaar een wens ook hier een zodange dy
namiek te bevorderen dat een hoger inkomen 
en eigen bezit voor velen bereikbaar wordt als 
die behoefte er bestaat. En men kan ook pro
beren andere mogelUkheden die geluk bren
gen en ander behoeften te ontwikkelen zodat 
niet slechts één zaak door ieder en onder alle 
omstandigheden wordt nagestreefd. Want als 
allen geiUke wensen hebben en hetzelfde wil
len zal dat leiden tot schaarste van het be
treffende goed. 

Slotopmerking 

Wanneer we trachten met behulp van het 
voorgaande te komen tot een stellingname 
over enkele maatschappelijke aspecten die 
vaak in een gelijkheidsstreven worden be
trokken, zoals inkomen en macht, dan kan het 
volgende worden opgemerkt. De inzichten zo
als die kunnen worden ontleend aan de na
tuur geven geen steun aan een stelling dat 
het nuttig zou zijn, ik spreek niet over goed 
of kwaad omdat daarover vanuit de natuur niet 
tot een oordeel kan worden gekomen, om te 
streven naar gelijkheid. Gelijkheid is een ab
stract en geen practisch begrip, maatschappe
lijke gelijkheid is een uitzonderlijke toestand 
die slechts met zeer veel Inspanning en dan 
nog zeer onvolledig in stand kan worden ge
houden. Ongelijkheid van mensen is funda
menteel en functioneel. Om met deze overal 
voorkomende ongelijkheid te kunnen leven is 
het noodzakelijk dat verschillen die als te 
groot worden ervaren worden gecorrigeerd en 
voorts dat er zoveel mobiliteit is dat het in be
ginsel voor ieder mogelUk is om ook een posi
tie met een hoger inkomen of met een grotere 
macht te bereiken. In een democratie kan 
daaraan nog als voorwaarde worden gesteld 
dat er een grote mate van openheid moet zijn 



en dat met name de macht gecontroleerd kan 
worden. De mogelijkheid open houden een 
hoger inkomen te bereiken vraagt om een sa
menleving waarin inspanning, initiatief en on
dernemingslust wordt gewaardeerd en het lijkt 
of men hier als vanzelf komt tot het vrije on
dernemerschap als mogelijkheid de nodige 
mobiliteit in inkomensverdeling te kunnen be
reiken, los van de mogelijkheid het inkomen 
te variëren door naar evenredigheid meer of 
minder lang te werken. 

Aansluitend op wat door Meys 12} in dit blad 
gesteld is over 'n inkomenspolitiek, meen ik 
hem te kunnen steunen in zijn standpunt dat 
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vooraf moet worden vastgesteld wat onder ee 
rechtvaardige inkomensverdeling moet wor- n 
den verstaan. Maar ik zou willen bepleiten om 
daarbij niet uit te gaan van het begrip "funda
mentele gelijkheid", en ook niet van "funda
mentele gelijkwaardigheid" voor zover daar 
meer onder wordt verstaan dat de staats- en 
burgerrechtelijke gelijkrechtigheid, maar eer
der van een functionele ongelijkheid die in 
dienst wordt gesteld van het bereiken van 
menswaardigheid en rechtvaardigheid voor zo. 
vel mogelijk mensen, met behoud van een zo 
hoog mogelijk gemiddeld welzijn en een rede
lijke mate van vrijheid. 
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Voorwoord 
ledereen kende mr. F. Korthals Altes als alge
meen secretaris van de VVD: een perfecte 
manager van het partijgebeuren. Maar nu hij 
voorzitter is geworden van de politieke groe
pering der Nederlandse liberalen (en ook wel 
een paar anderen), willen wij wel wat meer 
van hem weten. Vandaar dat wij dit nummer 
beginnen met een interview met hem. Een 
vraaggesprek,waarvan de weergave nu eens 
niet wordt geteisterd door ruimtegebrek. Het 
werd "afgenomen" (de vakterm doet denken 
aan bloed afnemen ter bepaling van de bloed
groep) door de journalist Th. de Jong, thans 
werkzaam bij Sijthoff Pers, vroeger bij het 
ANP, het Parool en het Algemeen Dagblad. 
Prof. mr. N. E. H. van Esveld reageert op 'n re
de van mr. Van Riel. Niet die in Breda, waar
var1 de spreker de omstreden passage in
middels min of meer heeft teruggenomen, zo
dat commentaar overbodig werd. Maar die 
in Assen, waarin hij het samengaan der niet
socialisten uit naakt zelfbehoud onvermijdelijk 
noemde. Zij werd al enige tijd geleden gehou
den, doch het onderwerp blijft actueel. En-
kele vooraanstaande partijgenoten hebben 
sindsdien immers voorzichtig de mogelijkheid 
van een geheel andere opstelling aangeduid: 
samengaan met een (veranderde) Partij van 
de Arbeid. Prof. Van Esveld neemt onzes in
ziens een realistische tussenpositie in. Schrijver 
is hoogleraar in het sociaal recht aan de 
Rijksuniversiteit te Leiden, kroonlid van de 
Sociaal-Economische Raad en voorzitter van 
het curatorium van de Prof. mr. B. M. Telders
stichting. 
Van de Grondwetsherziening heeft de Tweede 
Kamer niet veel heel gelaten. Prof. dr. A. 
Lijphart roept echter op tot nieuwe bezinning 
over de wenselijkheid van een hervorming van 
het kiesstelsel. Anders dan de Kamerfractie 
van de VVD acht hij zo'n hervorming niet al
leen in het belang van de partij (dat erkende 
ook fractievoorzitter H. Wiegel, die haar ver
wierp op principiële gronden, in het oktober
nummer 1974 van Liberaal Reveil toegelicht), 
doch ook in het belang van het land. Prof. 
Lijphart is hoogleraar in de Leer der Interna
tionale Betrekkingen aan de Rijksuniversiteit 
te Leiden en kreeg grote bekendheid door zijn 
beschouwingen over de pacificatie-democratie. 
Bij het rapport van de Teldersstichting 

KUNST ZINNIG SUBSIDIEREN maakt de heer 
M. Leeflang critische notities. Als kind van 
twee kunstenaars heeft hij grote culturele be
langstelling. Hij is medewerker van de Pro
vinciale Culturele Raad in Utrecht en tevens 
lid van de Culturele Commissie van de VVD. 
Ook een ander rapport van de Teldersstichting 
heeft een reactie uitgelokt, namelijk MILIEU, 
GROEI en SCHAARSTE. Ir. H. Hondius, chef 
industrie Gasunie, en ir. W. W. Nijs, general 
manager van de Nucom en van de joint ven
ture van Rijn Schelde/Verolme en Comprimo, 
leveren commentaar op hoofdstuk 7.2 van dit 
geschrift, het hoofdstuk over het energiebeleid. 
Zij menen, dat dit hoofdstuk op enkele pun
ten te vaag is, terwijl juist nu een duidelijke 
liberale visie op het energievraagstuk is ge
wenst. 
Dr. D. J. Kroon, werkzaam bij Philips op het 
natuurkundig laboratorium, vergelijkt ditzelfde 
hoofdstuk met de uitgave ENERGIEBELEID 
van het centrum voor Staatkundige Vorming, 
de Dr. Abraham Kuyperstichting en de Jhr. 
mr. de Savornin Lohmannstichting - kortom 
de studieuze kant van het CDA. Hij doet dat 
in zijn bespreking van deze uitgave en komt 
tot de slotsom, dat VVD en CDA op dit punt 
tot een gemeenschappelijke beleidsvoering 
moeten kunnen komen. 
Mr. J. G. Rietkerk, thans weer lid van de 
Tweede Kamer voor de VVD, is staatssecreta
ris geweest bij minister van Sociale Zaken 
drs. J. Boersma, tegen wien hij nu oppositie 
moet voeren. Is er verschil tussen het sociale 
beleid van een kabinet met liberalen en de 
politiek van dezelfde minister in een regering, 
waarop socialisten hun stempel drukken? En 
zo ja, wat is dat verschil? Mr. Rietkerk kan 
deze vragen het beste beantwoorden. 
Over Vis, Water en Twee Walvissen is een 
pleidooi voor Volkskapitalisme. De schrijver 
drs. F. W. van der Schaar is werkzaam in het 
bedrijfsleven. Daarvoor was hij onder meer 
secretaris van de delegatie der Europese Com
missie in de onderhandelingen met een aantal 
Arabische··staten en later econoom bij de staf 
van de VVD-Kamerfractie. Van 1965 af is hij 
lid van de Sociaal-Economische Commissie 
van deze partij en mede-samensteller van 
verscheidene VVD-brochures over uiteenlo
pende onderwerpen. 



NIEUWE VOORZITTER MR. F. KORTHALS ALTES: 

"VVD moet zich bezinnen 
op tussentijdse verkiezingen" 
Theo de Jong 

Mr. Frits Korthals Altes is medio-maart j.l. tot 
voorzitter van de VVD gekozen. De heer Kort
hals Altes (43) volgde mevrouw Haya van 
Someren-Downer op, die penningmeester is 
geworden. De nieuwe voorzitter is Amster
dammer van geboorte, maar woont en werkt 
in Rotterdam waar hij is verbonden aan een 
groot advocatenkantoor. 
Sinds 1956 is hij lid van de WD, en heeft 
inmiddels een groot aantal bestuursfuncties 
achter de rug. In die tijd trad hij weinig op de 
voorgrond. Al betekent dat niet, dat hij geen 
uitgesproken mening heeft over uiteenlopen
de politieke issues. 
In een uitgebreid vraaggesprek laat hij zich 
kennen als een bekwaam tacticus, die door
dacht en genuanceerd zijn denkbeelden toe
licht. Een geboren politicus .. al zegt hij nadruk
kelijk geen ambities in die richting te hebben 
en zich geheel te willen richten op de organi
satorische kant van het VVD-voorzitterschap. 

-Volgens sommige politieke commentatoren 
bent u persoonlijk meer een liberaal van 
de .. oude stempel" (uit de school Geertse
ma-Vonhoff), dan een representant van de 
nieuwe stroming Wiegel-van Someren, die 
een wat minder tolerante koers zou 
varen ten opzichte van bijvoorbeeld de 
PvdA. 

Korthals Altes: .. Daarmee ben ik het niet 
eens, omdat ik namelijk dat onderscheid tus
sen die twee .,scholen" niet zie. 
Ik heb inderdaad van nabij meegemaakt de 
perioden van Geertsema, dus in de tijd dat 
Toxopeus minister was, en de periode '70-
'71. En nu maak ik dus Wiegel mee. Haya van 
Someren ken ik goed, omdat, toen zij voor
zitster was, ik de functie van algemeen se
cretaris vervulde. 
leder heeft zijn eigen wijze van uitdrukken. 
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leder moet ook zijn positie bepalen aan de 
hand van de actuele politieke situatie. Dat de 
VVD nu duidelijk een andere opstelling zou 
gaan kiezen - nee, daarmee ben ik het op 
zichzelf niet eens. 
Ik heb nog maar kort geleden de redevoering 
nog eens gelezen die Geertsema heeft gehou
den tijdens de algemene vergadering in 1966, 
op het ogenblik dat de kabinetsformatie-Cals 
rondkwam. Ook daaruit bleek dat Geertsema 
toch uitermate scherp oppositie voerde. Die 
rede kreeg, toen-ie uitkwam, als titel mee: 
.,De vorming van het kabinet-Cals, of het of
ferfeest der beginselen". Ook daar zat toch 
kennelijk niet de bedoeling voor om de heren 
van het kabinet uitgesproken vriendelijk tege
moet te treden. Maar er is wel een belang
rijk verschil in de benadering van de actuele 
politieke situatie in 'n periode van regerings
verantwoordelijkheid, en in een periode van 
oppositie". 

-De VVD was, en is ook nu nog, altijd een 
vrij rustige partij. Zeker in de tijd dat er nog 
.. slechts" 30.000 leden waren - een be
trekkelijk kleine groep van eensgezinden. 
Nu telt de VVD ruim 80.000 leden, en de 
groei is er kennelijk nog niet uit. 
Houdt dat niet het gevaar in, dat de co
hesie kleiner wordt, en binnen de WD 
.. vleugelvorming" ontstaat? Op het Binnen
hof verwacht men wel dat deze groei-poli
tiek van fractieleider Wiegel z'n tol zal 
eisen. Speelt hierbij ook geen rol het feit 
dat Wiegel de ontevredenheid buiten de 
VVD exploiteert met het doel die om te 
zetten in ledenwinst? 

Korthals Altes: .,Ik ben er niet zo ongerust op, 
dat onze groei tot vleugelvorming zal leiden. 
Ik geloof namelijk dat wij tot nog toe kans 
hebben gezien om, ook als er over bepaalde 
onderwerpen verschillend werd gedacht, via 
een zakelijke discussie uit de moeilijkheden te 
komen. Waarbij toch de duidelijke wil aanwe
zig was, om zo mogelijk tot een gezamenlijk 



standpunt te komen. Wanneer je ledental 
groeit, en dat is bü ons sterk en explosief 
gegroeid, dan hoeft dat niet te betekenen, 
dat op hetzelfde ogenblik de mentaliteit zich 
zou gaan w(jzigen. Als ik nou kük waar een 
heleboel van die nieuwe VVD-leden 
vandaan komen - we weten dat uit enquêtes 
onder de ledenaanwas - dan blijkt meer dan 
de helft al vrij lang op de VVD gestemd te 
hebben, ondanks dat men toen nog geen lid 
was. 
Ik ben nu zelf bezig met het maken van een 
tournee langs de kamercentrales van de par
tij. Daar wordt in grote openheid met de daar 
aanwezige mensen - kaderleden, afdelingsbe
sturen, en ook wel raads- en statenleden - de 
situatie besproken. En daarbij krijg ik niet de 
indruk dat er iets wijst in de richting van 
vleugelvorming, in tegenstelling tot wat je 
ziet bij andere partijen. 
Bij ons gaan we uit van beginselen die sterk 
worden gedragen door het begrip verdraag
zaamheid, hetgeen gemakkelijk tot een over
eenstemming leidt. Gemakkelijker, dan bijvoor
beeld bij de socialisten. Het socialisme, we 
hebben dat op het recente PvdA-congres 
gezien, is een echte strijdpartiJ En dan kan je 
ook onderlinge strijd krijgen". 

-Aan de hand van debatten in de Tweede 
Kamer dringt de conclusie zich soms op 
dat de oppositierol van de WD niet over
duidelijk overkomt. Al vormen KVP en AR 
een bijwagen van de PvdA, toch spelen zij 
hun .. pseudo"-oppositie overtuigender. 
Intussen zijn ook de heren Geertsema en 
Vonhoff - die de VVD een duidelijk .. ge
zicht" gaven - vertrokken. 
Wordt het politieke beeld van de WD nu 
niet wat afgevlakt? 

Korthals Altes: .. Bij andere politieke partijen 
is ook het verschijnsel waarneembaar, dat 
iemand die bewindsman is geweest - hetzij 
minister of staatssecretaris - het werk in de 
Kamer niet meer zo bevredigend vindt, en dan 
iets anders gaat zoeken. 
Dat is niet alleen bij de WD zo, al hebben 
Vonhoff en Geertsema inderdaad een be
stuursfunctie aanvaard. Uitgangspunt daarbij 
was dat zij iets .,concreets" te doen wilden 
hebben. Ik herinner me precies hetzelfde van 
Toxopeus, enkele jaren geleden ... " 

-Maar oudminister De Koster dacht er an-
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ders over, en keerde wel terug in de groe
ne bankjes ... 

Korthals Altes: .. Inderdaad, Rietkerk is ook 
teruggekomen - en daar zijn we ontzettend 
blij om. Maar als je naar de confessionele 
partijen kijkt - Biesheuvel zit niet in de frac
tie, Nelissen niet, Grosheide niet- enfin, 
noem maar op. 
Dat is, vind ik, wel een heel probleem in de 
Nederlandse politiek. Het is erg moeilijk om 
je oud-bewindslieden opnieuw aan de fractie 
te binden. Maar dat geldt dus ook voor buiten 
de VVD". 

-En uw mening over het vervullen van een 
duidelijke oppositie-functie van de VVD? 

Korthals Altes: .,Een oppositiepartij heeft per 
definitie geen meerderheid. Hij kan z'n zin in 
de Tweede Kamer niet krijgen. De WD heeft 
tenslotte - slechts - 22 zetels. Nu bestond de 
tactiek van de Partij van de Arbeid - in de 
lange periode dat zij oppositie moest voe-
ren - uit het indienen van een continue stroom 
van moties, die dan allemaal werden afgewe
zen. Onze tactiek is er op gericht het rege
ringsbeleid daadwerkelük afbreuk te doen, of 
liever gezegd - om bij te sturen. En dat be
reik je alleen, wanneer je wél een meerder
heid hebt. 
Op die manier is het soms onontkoombaar om 
iets, dat je zelf zou willen doen, over te la
ten aan één van de regeringspartijen. 
Voorbeeld hiervan is de verlaging van de ven
nootschapsbelasting. 
De VVD-fractie wilde die verlaging graag 
doorgevoerd zien. We hebben toen tegen de 
KVP gezegd - jullie moeten het voorstel in
dienen. Doe je dat binnen 14 dagen NIET, 
dan doen w(j het. En de KVP deed 't inder
daad, en dat was veel effectiever. Want als 
wij ermee waren gekomen, dan was het ze
ker afgewezen ... 
Je moet dus soms de eer aan een ander gun
nen, om resultaten te boeken. Maar het feit 
d a t de KVP het wetsontwerp bliksemsnel 
heeft ingediend, toont naar m(jn mening aan, 
dat onze rol als oppositiepart(j wel ernstig 
wordt genomen". 

-Toch heeft u in een vraaggesprek met een 
journalist van de Sijthoff Pers gezegd, 
vanuit de Kamercentrales vaak de sugges
tie te horen te kr(jgen: waarom pakt de 



WD de zaken in de Tweede Kamer niet 
wat harder aan. 

Ook de voorzitters-wisseling is vrij rimpel
loos verlopen. Is die rust niet te verklaren 
met een gebrek aan vitaliteit? 

Korthals Altes: "Eerst mijn menning over de 
oppositie. 
Direct na het totstandkoming van het kabinet
Den Uyl was er gewoonweg weinig oppositie 
in de Kamer te voeren. Den Uyl was bezig met 
het voorbereiden van zijn beleid, en men had 
nog weinig concrete voorstellen. In die tijd 
heeft Wiegel nogal wat spreekbeurten buiten 
het parlement gehouden. Wiegel kreeg toen, 
onder andere van Andriessen, het verwijt te 
horen dat hij wel oppositie voerde b u i t e n 
het parlement, maar niet erbinnen. 
Nadat het kabinet-Den Uyl met z'n eerste be
groting kwam, is het accent Vlfl onze bezig
heden heel duidelijk naar het parlement ver
legd. Wiegel ging minder naar spreekbeurten, 
en had er ook minder tijd voor. 
Daarmee volgde het tweede jaar van de rege
ring-Den Uyl, de tweede begroting kwam, en 
ook de contra-begroting. In het afgelopen na
jaar kregen we het noodplan voor de bouw, 
en in februari kregen we de interpellatie van 
Wiegel, waarbij hij twintig beleidspunten-ter
overweging heeft aangedragen, bestemd voor 
de werkloosheidsbestrijding. En kort geleden 
heeft onze fractie een plan gelanceerd om de 
werkgelegenheid in de bouw - via anderhalf 
miljard gulden extra - aan te moedigen. 
De komende begroting van het kabinet-Den 
Uyl - de derde - is voor ons erg belangrijk. 
Want het derde jaar van een regering wordt 
altijd het oogstjaar genoemd. Als het kabinet 
dát gaat doen, en men komt inderdaad met 
voorstellen op 't gebied van de grondpolitiek 
en de vermogensaanwasdeling (en met andere 
punten die in "Keerpunt" aan de kiezers zijn 
beloofd), dan kan ik nu aan ónze kiezers be
loven, dat ze wel het één en ander aan onze 
parlementaire oppositie te zien zullen krij
gen. 
Onze fractie probeert namelijk op een zo 
concreet-mogelijke wijze alternatieven aan te 
geven. De uitzichtloze methode om alles af te 
kraken, en dan met een motie te komen (die 
toch wordt afgewezen, met misschien 'n aan
tal stemmen van de CHU en Boerenpartij vóór) 
- daarin ziet de VVD totaal geen brood. 

Wat de "rimpelloos"-verlopen voorzitterswis
seling betreft, het volgende. Een voorzitter 
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kan bij ons beslist niet zomaar doen of laten 
wat hij wil. Vóór wij een congres hebben, 

moeten we weten wat we wél en niet kunnen 
doen. Dat merken we altijd via de voorzitters 
van de kamercentrales. De kamercentrales 
zijn de partij-organen, die in de kieskringen 
opereren. Daar weet men zeer nauwkeurig wat 
er in de achterban leeft, en als het partijbe
stuur precies wil weten hoe de zaken er voor 
staan, dan hoort men dat op die manier. 
En mocht het partijbestuur niet zélf het initia
tief nemen, dan nemen die voorzitters van de 
kamercentrales het wel ... " 

-Intussen worden de confessionele partijen 
- KVP en AR - steeds meer als bijwagen 
van de PvdA aangezien. Het is wellicht 
ook om die reden dat binnen de KVP nu 
wordt gesproken over een soort re-active
ring, om op die manier meer naar het 
CDA toe te groeien. Ziet u in dat streven 
nog een kans op succes, of zet de terug
val van het aantal stemmers op de confes
sionele partijen zich voort, waardoor over
levingskansen ontbreken? 

Korthals Altes: "Ik geloof dat de enige moge
lijkheid voor de confessionele partijen om nog 
een rol in de landspolitiek te (gaan )spelen, 
of om hun plaats niet helemáál kwijt te raken, 
samenwerking binnen de CDA is. Als KVP, 
AR en CH afzonderlijk blijven optrekken, 
schiet er niets meer van die partijen over. De 
tekenen wijzen er immers op, dat de belang
stelling voor de confessioneler, in neergaande 
lijn is. 
Maar het kan zijn, dat er door het CDA 'n 
soort re-animatie optreedt. De uitslag bij de 
Statenverkiezing vorig jaar gaf iets in die 
richting te zien." 

-Toch moet nog blijken hoe dat CDA-avon
tuur afloopt. Intussen lijkt de PvdA naar 
links op te schuiven, gezien de NAVO-dis
cussie, de rem op de atoomwapens die 
wordt bepleit, en het bepleite uitstel van 
de Starfighter-vervanging. D'66 en DS'70 
nemen in omvang flink af. Wat is het gevolg 
van die ontwikkelingen voor de WD? 

Korthals Altes: "De politieke strijd gaat in
derdaad "in 't midden" van het politieke krach
tenveld ontbranden. Ik heb dan ook op de al
gemene vergadering van de WD gezegd, dat 
de kansen voor ons nu wellicht groter dan 
ooit tevoren zijn. Maar daar zullen we zélf 



heel veel aan moeten doen. Op dat midden-ter

rein is nog altijd veel belangstelling waarneem
baar. We hebben D'66 gehad, en DS'70 ge
had ... " 

-U spreekt nadrukkelijk in de verleden tijd .... 

Korthals Altes: "Ja, ik zeg met nadruk "ge
had". Als ze in 1977 nog móchten terugko
men, dan zal hun aanhang toch nog verder 
zijn geslonken. En op die kiezers moet de 
VVD zich richten. We moeten ze een onderdak 
zien te geven. Ik geloof ook wel dat er weer 
'ns splinterpartijen zullen worden opgericht, 
die 'n gooi naar de kiezersgunst doen. En dan 
hangt het er erg vanaf, of ze met iemand ko
men die de mensen aanspreekt. Zoals 't geval 
was bij Van Mierlo en bij Drees Jr. Maar on
danks die bekende gezichten, is 't toch alle
maal mislukt. Al weet je nooit of er niet ie
mand komt, die wel kans ziet de mensen te 
pakken ... " 

-Zou er juist bij deze middengroepen, ge
zien hun gematigde politieke opstelling, 
geen irritatie ontstaan bij het optreden van 
senator Van Riel - een man die zich graag 
in extremis uit - te denken is hierbij aan 
uitspraken over minister Pronk en de Baa
der Meinhofgroep. 

Korthals Altes: "Ik kan niet ontkennen dat 
bepaalde uitlatingen van Van Riel ongelukkig 
zijn gevallen in brede kring. Daarover is men 
niet zó gelukkig, en Van Riel heeft veel er
van al weer afgezwakt. Ten aanzien van Wie
gel is mij op geen enkele manier gebleken, 
dat hij de dingen verkeerd zou zien, of niet 
goed zou aanpakken. Zijn rede is in de alge
mene vergadering erg goed onthaald. 
Ik ben het dan ook beslist niet eens met Hoo
gendijk, hoofdredacteur van Elsevier's, die op
merkte dat de redevoeringen van Wiegel en 
van Haya van Someren "rechts-polariserend" 
waren. 
Ze hebben, ieder op eigen wijze, gezegd dat 
de VVD zich op 't midden moest richten - een 
lijn die ik persoonlijk ook helemaal onder
schrijf". 

-De VVD wil een echte volkspartij worden. 
Kunt u aan de hand van enkele harde pun
ten aangeven, wanneer de VVD iets con
structiefs heeft gedaan voor bijvoorbeeld 
65-plussers, lager-betaalden en andere 
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groepen die minder dan gemiddeld van de 

welvaart profiteren? 

Korthals Altes: "We hebben de indruk dat het 
kabinet-Den Uyl speelt met de gedachte om, nu 
het slecht gaat met onze nationale economie, 
maar heel weinig water te doen bij de eisen 
die zijn neergelegd in "Keerpunt". Er zal 
waarschijnlijk weinig ruimte zijn voor reële 
verbetering van de lonen. De "nul"-lijn zal 
worden gehandhaafd, en dáártegen zullen wij 
ons ernstig verzetten. De ruimte die er dan 
toch nog te vergeven is, moet naar mijn me
ning in de eerste plaats tot uitdrukkink komen 
via inkomensverbetering, ook voor de laagste 
inkomensgroepen. Als er weinig mogelijk is, 
dan staan die hogere inkomensgroepen bij mij 
echt niet voorop. 
Intussen is het hele bouwwerk van sociale 
voorzieningen met onze volledige instemming 
tot stand gekomen. 
Wij staan er ook achter dat er een algemene 
arbeidsongeschiktsheidsverzekering komt, die 
tevens voor de zelfstandigen geldt. In welk 
tempo dat gebeurt, hangt ook een beetje af 
van de economische ruimte die wij krijgen. 
We moeten overigens, als het niet anders kan, 
de pas markeren op het gebied van de collec
tieve uitgaven. Daarin zullen wij heel duide
lijk ons standpunt naar voren brengen. Wij 
zijn er ook wel een beetje voor om, binnen het 
kader van de wijzigingen in het ondernemings
recht die onder minister Polak tot stand zijn 
gekomen - de invloed van de ondernemings
raden nog wat uit te bouwen. Of dat met wets
wijzigingen moet, is een tweede. De bedoe
ling van de hele nieuwe wetgeving op vennoot
schapsgebied moet nog wat beter uit de verf 
komen. Ook daarover willen wij nog wat con
crete voorstellen doen". 

-Ziet u de PvdA nog een tweede kabinets
periode ingaan? 
KVP en AR bleken in de praktijk weinig 
losweekbaar. De PSP rekent ook al op 'n 
tweede kabinet-Den Uyl .... 

Korthals Altes: "Maar de achterban van de 
PSP heeft inmiddels laten weten, dat zij daar
aan geen steun wil verlenen. Het blijft op dit 
moment ontzettend moeilijk om voorspellin
gen te doen. In de eerste plaats - op welke 
grond zullen er verkiezingen plaatsvinden? 
Zijn het tussentijdse verkiezingen vanwege 
een kabinetscrisis, of zit Den Uyl de rit uit, 



en zijn er gewoon in 1977 periodieke verkie
zingen? 
Als er een crisis is, zal dat vermoedelijk zijn 
omdat het kabinet of in het parlement de 
confessionelen en de PvdA elkaar niet meer 

kunnen vinden. Dat lijkt mij het meest aan
nemelijke. Dan hangt het maar van de aard 
van die crisis af, of de PvdA de samenwerking 
met de confessionelen wil voortzetten. En 

het hangt ook af van de confessionelen - die 
nu eenmaal van tijd tot tijd van partner ver
wisselen - of zij nog met de PvdA willen 
samengaan. 
Het tweede punt is - hóé lopen die verkiezin
gen af. Zit er een grote winst in voor de Partij 
van de Arbeid, of niet. Want volgens de opi
niepeilingen neemt de PvdA nog wat in om
vang toe, al zal die groei wel tot stand komen 
via de stemmen van oud-D'66-ers. 
Ook ónze aanhang neemt volgens die opinie
peilingen toe. Een onzekere factor in het ge
heel vormt het CDA. Als het CDA in die ver
kiezingen echt van de grond is gekomen, dan 
heb ik 't idee, dat h3t CDA toch nog wel met 
een aanmerkelijk aantal zetels komt. En is er 
dan een meerderheid CDA/VVD mogelijk .... 
Overigens ben ik persoonlijk niet tégen die 
combinatie CDA/VVD. Voor het meedoen 
van de VVD aan een volgend kabinet is mijns 
inziens dat samengaan de enige mogelijk
heid. Op ons eigen houtje kunnen we nu een
maal geen meerderheid halen. Ondanks al 
mijn optimisme, staat dát wel voor mij vast. 
Maar je weet het nooit met die confessione
len. De kans bestaat altijd dat ze in 'n periode 
van kabinetsformatie tóch weer de socialisten 
vinden ... " 

-Intern is er bij de PvdA ook nog het een 
en ander aan de hand. De NAVO-discus
sie en het Defensie-issue hebben tot scher
pe kritiek geleid op de ministers Van der 
Stoel en Vredeling. Ziet u een rechtse 
PvdA-vleugel in de richting van de VVD 
groeien? 

Korthals Altes: "Ik geloof wel dat op het laat
ste PvdA-congres zich een heel duidelijk ver
schijnsel heeft gemanifesteerd. Namelijk dat 
degenen die daar als afgevaardigden optraden 
slechts een beperkte groep uit de maatschap
pij vormen. Ze zijn in sommige kranten om

schreven als "vormingswerkers, wetenschappe
lijke ambtenaren en nieuwe vrijgestelden. " 
Die groep heeft een betrekkelijk hoge 
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gemiddelde ontwikkeling en een hoog 
intulectueel peil. Maar de groep vormt niét 
een doorsnee van wat de werkelijke kiezers
en ledenachterban wil. En die achterban 
bestaat uit ruim honderdduizend man. 

Dat congres heeft aangetoond dat de af
stand van die groep naar de kiezers én naar 
de kant van het bestuur groot is, en nog gro
ter wordt. Dat is voor een partij die zich 

moet afvragen - "is het congres wel repre
sentatief" - natuurlijk een groot probleem. 
Aan de andere kant heeft de PvdA in de afge
lopen jaren een sterke coherentie gehad. 

Daarom geloof ik dat je nu nog niet goed kan 
concluderen dat er 'n groep bij de PvdA af
valt en/of naar de VVD toegroeit. 
De kritiek op Vredeling en Van der Stoel 
neemt inderdaad in grote hevigheid toe, en 
in het koor van critici heeft zich nu ook de 
nieuwe PvdA-voorzitter geschaard. Dat bij 
elkaar zijn vreemde ontwikkelingen. Terwijl 
Den Uyl heeft gezegd dat de congres-uit
spraak over het niet-laten doorgaan van de 
F-16 aankoop, niet door het kabinet wordt 
uitgevoerd en niet wordt vertaald in beleids
plannen. Dat is erg frusterend voor zo'n con
gres ... " 

-Mevrouw Van Someren heeft onlangs in 
een redevoering gezegd: "We moeten het 

zovér krijgen, dat Den Uyl uit het Catshuis 
verdwijnt. Gelooft u dat deze verhuizing 
tussentijds plaatsgrijpt, of mikt u toch ze
kerheidshalve op de komende verkiezin
gen in 1977? 

Korthals Altes: "Nee, nee, we zien toch wel 
mogelijkheden dat het kabinet valt vóór het 
einde van de rit. Er ligt, via de NAVO-uit
spraak van het PvdA-congres, een tijdbom 
onder het kabinet. En ook de F-16 kwestie 
zit nog helemaal niet makkelijk; dan spreek ik 
nog niet eens over het vaststellen van de nieu
we begroting, want dat wordt beslist geen 
simpele zaak. Want bij de neergaande con
junctuur krijg je de grote moeilijkheid dat de 
PvdA moet kiezen tussen Keerpunt (via de 
"nul"-lijn), en de reële inkomensverbetering. 
Het niet-uitvoeren van een aantal Keerpunt
eisen kan aanleiding geven tot grote span
ningen. 
Er is nog een reden, om te veronderstellen 
dat er wel 'ns een crisis in het kabinet kan 
komen. Zo'n twee maanden geleden heft Fr. 
v. d. Poel in "Het Vrije Volk" een artikel ge-



schreven over de kop "Kappen of door
gaan?" Dat was 'n verhaal over een bijeen
komst van voorlieden van de PvdA - Den Uyl 
was er bij - waar is gesproken over de vraag: 
"Moet de PvdA nu geen issue vinden waarop 
vóór 1977 een breuk gebaseerd kan wor
den, om op die manier tussentijdse verkie
zingen te kunnen houden. 
Men zou zich die vraag hebben gesteld, omdat 
op dit ogenblik, volgens de opiniepeilingen, 
zo'n besluit voor de PvdA niet ongunstig zou 
aflopen. Ik twijfel er daarbij niet aan dat V. 
d. Poel over informatie beschikt, die goede 
gronden heeft. 
Dan zeg ik, op mijn beurt - waarom zouden 
wij bij de VVD ook niet met die mogelijkhe
den van tussentijdse verkiezingen rekening 
houden? Dat zou in elk geval een punt moe
ten worden van intern beraad. Zeker gezien 
het feit dat het CDA op korte termijn nog 
niet is gerealiseerd. De WD moet zich, gezien 
die verwachtingen, beraden wat de beste tak
tiek is". 

VONHOFFS REDE 

Op het ogenblik, dat dit interview wordt af
genomen, kon nog niet worden ingegaan op 
de toespraak die de heer Vonhoff op 22 
april in Goes heeft gehouden. De reactie 
van de heer Korthals Altes daarop geven wij 
hieronder in de indirecte rede weer. 

Red 

Hij begrijpt niet wat Vonhoff ertoe gebracht 
heeft juist op dit ogenblik de mogelijkheid 
van samenwerking met de PvdA te bepleit
ten. Tijdens het congres Vrede en Veiligheid 
heeft de PvdA onze defensie en ons Navo
lidmaatschap op losse schroeven gezet. 
Juist de bewindslieden die een gematigd be
leid willen voeren, zagen dat beleid scherp 
afgekeurd. Het moment voor dit pleidooi was 
wel bijzonder slecht gekozen, want een derge
lijke partij mag geen regeringsverantwoorde
lijkheid dragen. 

Het moest onbegrijpelijk achtte mr. Korthals 
Altes, die jarenlang nauw met Vonhoff in 
goede vriendschap heeft samengewerkt in 
hsl dagelijkse bestuur van de partij, dat zijn 
motivering zo'n opportunistische indruk 
maakte. Hij was dat niet van hem gewend. 
Het lijkt erop dat Vonhoff de samenwerking 
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met de PvdA alleen bepleitte omdat met de 
confessionele partijen geen regeringsmeerder
heid meer te vormen zou zijn, waardoor de 
VVD nog enige tijd oppositiepartij zou blijven. 
Mr. Korthals Altes is in dat opzicht optimis
tischer: bij de Statenverkiezingen van 1974 
bleek een combinatie VVD-CDA nog goed 
voor 80 kamerzetels. 

Het liberale beginsel der verdraagzaamheid 
waarop Vonhoff een beroep deed, spreekt 
mr. Korthals Altes persoonlijk sterk aan. 
Maar verdraagzaamheid mag nooit als dek
mantel worden gebruikt om hemelsbrede poli
tieke verschillen te verdoezelen. 
En dat die er nog steeds zijn, bewees het 
laatste PvdA-congres, waar onverdraagzaam
heide zelfs tegenover de ministers van de 
eigen partij hoogtij vierde. 

De uitval naar de confessionele partijen die 
Vonhoff onbetrouwbaar had genoemd, ge
tuigt niet erg van verdraagzaamheid. Doordat 
de confessionele partijen voor de verkiezin
gen nooit een keuze willen doen tussen sa
menwerking met VVD of PvdA is hun politie
ke opstelling onberekenbaar. Onbetrouwbaar 
zijn de confessionele regeringspartners niet: 
als er neenmaal afspraken zijn gemaakt, dan 
houden zij zich eraan. Dat weet Vonhoff, die 
zelfs staatssecretaris is geweest in het kabi
net-Biesheuvel, heel goed. 

In sommige commentaren was vermeld dat de 
VVD de PvdA altijd principieel had afgewe
zen. Dit is niet geheel juist. Sinds 1959 heeft 
de VVD altijd voor de verkiezingen een uit
spraak gedaan over de vraag met welke par
tijen samenwerking in de komende periode 
wel of niet mogelijk zou zijn op basis van het 
eigen verkiezingsprogram en de verkiezings
programma's van die andere partijen. Sinds 
1959 is de PvdA iedere keer afgevallen, omdat 
er te grote verschillen waren tussen de ver
kiezingsprogramma's. In 1972 is dat ook 
weer gebeurd en Vonhoff heeft als kandidaat 
voor de Tweede Kamer dat programma en die 
uitspraak aanvaard. 

Ook voor de volgende verkiezingen zal de 
algemene vergadering van de VVD moeten 
beslissen over de vraag of een dergelijke uit
spraak over samenwerking met andere partij
en wordt gedaan en hoe die dan moet luiden. 

Het dagelijks bestuur van de VVD heeft bij 



een nabeschouwing over het PvdA-congres 
eind vorige week nog eens uitdrukkelijk en 
unaniem vastgesteld dat er op dit ogenblik 
geen enkele aanleiding was op de uitspraak 

van 1972 terug te komen. 

Terecht heeft Wiegel de uitspraken van Von
hoff "slecht getimed" genoemd. Vonhoff 
maakte ook een tactische fout: door zijn op
treden zien fracties en partijbestuur nogeens 
extra aanleiding de uitspraak van 1972 uit
drukkelijk te bevestigen. 

Uit het verslag in de Proviciale Zeeuwse 
Courant blijkt dat Vonhoff de polarisatie ver
keerd vindt en tolerantie in het algemeen 
bepleitte. Daarmee is mr. Korthals Altes het 
graag eens. De wijze van oppositie-voeren 
door de VVD ziet hij niet als polarisatie. Men 
kan toch moeilijk van een oppositiepartij ver
wachten dat deze zonder al te veel bezwaar 
wetten en maatregelen laat passeren die zij 
niet in het landsbelang acht. 

De VVD-fractie komt geregeld met construc
tieve tegenvoorstellen en concrete bijdragen 
ter bestrijding van de werkloosheid en het in
zakken van de woningbouw. Vonhoff verwijt 
de confessionele partijen dat zij te weinig in
vloed hebben op het huidige beleid, maar dat 
komt omdat zij hebben besloten de uitvoering 
van het linkse regeringsprogram Keerpunt '72 
te tolereren. De polarisatie gaat van de PvdA 
uit: meerderheidscolleges, rode vlag op over
heidsgebouwen in Rotterdam en Zaanstad, 
opleggen van hun verkiezingsprogram aan de 
confessionele ministers enz. 

De VVD mag en moet daarop kritiek hebben 
en moet tevens aangeven wat zij dan wel wil. 
Dat doen de fracties. Dat doet ook de gehele 
partij die op verzoek van het hoofdbestuur 
nu al bezig is met de voorbereiding van een 
nieuw verkiezingsprogramma. Dat zal aan 
ieder een duidelijk en positief beeld geven van 
wat de WD in de toekomst wil 

KORTHALS ALTES OVER ACTUELE POLITIEKE 
ONTWIKKELINGEN EN IN DE BELANGSTELLING 
STAANDE VRAAGSTUKKEN 

Hoe denkt mr. Korthals Alles over actuele 
politieke ontwikkelingen en vraagstukken. 
Een dwarsdoorsnede van de zaken, die nu in 
het brandpunt van de belangstelling staan. 

Abortus 

-De VVD zegt vaak pal te staan voor de 
persoonlijke vrijheid, en de persoonlijke 
vrijheidsbeleving . .,Baas in eigen buik" 
draagt elementen van die vrijheid in zich -
de direct - betrokkene moet zélf beslissen. 
Toch heeft de VVD voorgesteld bij een 
abortus-aanvraag de arts verplicht in te 
schakelen., Waarom? 

Korthals Alles: .,Abortus heeft natuurlijk ook 
te maken met de bescherming van leven. Er 

zijn verschillende godsdienstige en filosofische 
opvattingen over de vraag wanneer leven 
precies begint. Maar één ding is zeker- wan
neer je geen abortus pleegt, ontstaat er in 
de meeste gevallen leven. De overheid heeft 
mijns inziens ten aanzien van bescherming 
van het leven - doodslag is tenslotte nog al-
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tijd strafbaar - bepaald wel een taak, ook 
naar liberale overtuiging. Die abortus is ove
rigens een zaak, die ook in onze eigen kring 
heel moeilijk ligt. Niet iedereen denkt er het
zelfde over - dat hangt van ieders godsdien
stige overtuiging of levensopvatting af, in hoe
verre hij daarop wil ingaan. 
Het tweede punt is - de eisen die de VVD in 
het initiatief-wetsontwerp over abortus heeft 
gesteld gaan voornamelijk over een ver
antwoorde besluitvorming, maar wél met het 
uiteindelijke beslissingsrecht bij de betrokken 
ouders of bij de betrokken vrouw. Er zijn 
eisen gesteld waaraan de klinieken of zieken
huizen moeten voldoen. 
De vrijheid die de VVD voorstaat is altijd een 
vrijheid in gebondenheid. Zo'n abortusbe
slissing kan vaak vóórkomen in een paniek
situatie. De arts moet zich er van overtuigen, 
dat de andere mogelijkheden nauwkeurig zijn 
overwogen. En de medische begeleiding is 
ook al daarom gewenst, dat je 't in de toe
komst niet zover meer laat komen. Abortus 
is een laatste redmiddel. Het zou veel beter 
zijn, en dat staan wij als liberalen ook voor, 



dat men de hele zwangerschap voorkómt, in 
plaats van afbreekt. En dat voorkómen blijkt 
in hele grote kringen van ons volk nog niet 
zo'n simpele zaak te zijn. Daarom vind ik die 
medische begeleiding erg nodig, evenals de 
gezondheidswaarborgen". 

Werkloosheid 

-Overstappend van ethische vraagstukken 
naar de harde cijfers van ons economisch 
bestel. De werkloosheid neemt nog steeds 
toe. Ondernemers klagen over verslech
tering van het investeringsklimaat. 
De wegenbouw en de huizenbouw lopen 
fors terug, en massa-ontslagen zijn aan de 
orde van de dag. Zelfs de Nederlandse 
aardgasreserve - ooit geprezen vanwege 
de ontzaglijke waarde voor de betalings
balans - wordt nu door sommigen al een 
"gevaar" voor onze economie genoemd. 

Korthals Alles: "Ik geloof wel dat het huidige 
kabinet te weinig maatregelen neemt om de 
werkloosheid op de juiste wijze aan te pak
ken. Er wordt wel aan de symptonen ge-
werkt, maar niet aan de bestrijding van de 
kwaal. De kwaal is, dat er te weinig wordt 
geinvesteerd, omdat de ondernemers dat 
blijkbaar niet zien zitten. Er is herhaaldelijk 
gepleit voor het nemen van maatregelen, 
waardoor het vertrouwen van de investeerders 
toeneemt. En Wiegel heeft zelf al gezegd -
waarom is de regering nu niet zélf gekomen 
met een voorstel tot verlaging van de ven
nootschapsbelasting? Daarmee zou de rege
ring bij de ondernemers echt VERTROUWEN 
hebben gewekt. Nu is het voorstel ingediend 
door de KVP. De verlaging zal er dus wel 
komen, maar tegen de wens van de PvdA in. 
Het is geen overdrijven als ik zeg dat het 
vertrouwen van met name de Nederlandse 
ondernemers is geschókt. Dat blijkt bij voor
beeld uit het feit dat die ondernemingen, die 
ook een vestiging in België hebben, vorig jaar 
aanzienlijk meer in België hbben geïnves
teerd, dan in Nederland. Blijkbaar wordt het 
financiële klimaat in België beter beoordeeld 
dan hier - terwijl de recessie toch een mon
diaal verschijnsel is. 

Ik geloof overigens niet dat we al in het diep
te punt zijn - dat moet nog kómen. Het aantal 
in aanbouw genomen woningen loopt steeds 
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verder terug in ons land. En het griezelige 
is, dat het aantal woningen in 'n nog vroeger 
stadium - dus in het stadium van tekenen, 
grondverwerven etc. - óók nog terugloopt. 
Het duurt nog wel even, eer het bouwpro
gramma op peil komt. Zoiets heeft een enor
me tijd van voorbereiding nodig. Ik ben op dat 
punt dan ook zeer somber gestemd. Het ka
binet is veel te laat begonnen om in de bouw 
goede tegenmaatregelen te nemen. Nu zegt 
minister Gruijters wel - "ik ben niet van plan 
om voor de leegstand te bouwen". Maar het 

merkwaardig is dat hij niet met cijfers staaft, 
dat de woningnood plotseling is opgeheven ... " 

Maximum-loon 

-De VVD wil een volkspartij zijn. Hoe staat 
u tegenover het PvdA-idee om een soort 
"maximum"-loon te introduceren, dat 
ca. 100.000 gulden bedraagt. De rest zou 

dan moeten worden wégbelast. Dat heeft 
natuurlijk ook gevolgen voor professoren, 

artsen, directeuren van bedrijven etc. 

Korthals Alles: "Het wegbelaste geld komt 
niet ten goede aan de minderbedeelden in 
onze samenleving. Dat groepje met zo'n hoog 
inkomen is zó klein, dat ook Den Uyl zelf 
zegt: ,.Je moet niet denken dat door die af
vlakkingsmaatregelen brede lagen van de be
volking er beter van worden". In dat opzicht 
is dat idee dus betrekkelijk zinloos. En ... " 

-Is het dan niet jaloezie-verminderd? 

Korthals Alles: "Ik weet niet of die jaloezie zo 
groot is. Je kunt de jaloezie wel aanwakke
ren, door aldoor over dit onderwerp te pra
ten. Ik dacht dat een heleboel mensen 't 'n 
acceptabele zaak vinden, dat bepaalde bezig
heden en beroepen hoger gehonoreerd wor
den dan andere. 
Bovendien is er dit: we leven in Nederland 
n1et op 'n eiland. Die hoge inkomens wor
den vaak verdiend in ondernemingen waarin 
men vaak te maken heeft met internationale 
verbanden. En als het internationaal vertakte 
ondernemingen zijn, komen er vaak buiten
landers naar Nederland. Op dit moment ken
nen we al in Nederland belastingfaciliteiten 
voor buitenlanders, die in Nederland bijvoor
beeld in de leiding van 'n Amerikaanse on
derneming werkzaam zijn. Het feit dat zo-
iets blijkbaar nodig is gevonden, wijst al in de 



richting dat we ons erg ver afbegeven van 
wat er in landen om ons heen gebeurt. 
WU zUn nu eenmaal een internationaal ge
richt land. Je zou het risico scheppen, dat 
ondernemingen die de mogelijkheden hebben 
óm weg te trekken, inderdaad ons land verla
ten. 
We hebben in Nederland nu nog de hoofdkan
toren van Shell en Philips. en voor 'n deel van 
Unilevar. Ik zie er het nut niet van in, om die 
mensen weg te jagen. Ook bij wetenschappers 
geldt dat - als zij weggaan krijg je 'n brain

drain. Op zichzelf zijn er hoogleraren, die 
nog niet aan 'n ton inkomen toe zijn. Maar 
een hoogleraar, die medicus is en daarnaast 
ook nog operaties uitvoert, kan wel hoger ko
men. Dat lijkt mij vrij duidelijk - maar zo'n 
salaris wordt dan ook wel erg zwaar belast. 
Van die top-verdienste gaat 71 procent naar 
de belasting. Ik geloof niet, dat je dat tarief 
nog verder moet gaan opschroeven ... " 

Permissive society 

--Nederland heet, zo kan men in andere lan
den vernemen, een "permissive society" te 
zijn. Alles kan, en alles mag. Pornofilms, 
versoepeling van de gewone filmkeuring, 
de radio geeft hasj-koersen, er wordt 
gepleit voor legalisatie van de soft-
drugs, en er komen meer blootstranden. 
Kan de VVD zich met dat Vrijheidsbeeld 
verenigen? 

Korthals Altes: "Identificeren is iets anders, 
dan het toelaten. Het afschaffen van de film
keuring, daarvan zijn we al een hele lange 
tijd voorstander. Het grote bezwaar van dit 
soort zaken vind ik - maar dat is altijd een 
probleem bij slingers die doorslaan na 'n pe
riode waarin alles op het gebied van porno
grafie in Nederland was verboden - dat er 'n 
soort explosie ontstaat bij het toelaten ervan. 

Ik dacht overigens dat de uitwassen al weer 
aardig aan het afnemen waren. De jongere 
medewerkers van het advokatenkantoor waar
aan ik ben verbonden, worden nu regelmatig 
tot curator benoemd in het faillisement van 
een sexshop. Het gaat niet meer zo goed in 
die branche. De vraag blijft wel: als dit zich 
verder ontwikkelt, is dat dan een verschijnsel 
waartegen je bepaalde bedenkingen kunt 
koesteren? Is het niet een soort crisis in ons 
cultuurpatroon ... Want vrijheid op dit punt 
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vind ik best, maar erg hoogstaand kan ik het 

nog altijd niet vinden. 
Wat de soft-drugs betreft - dat is een reus
achtig moeilijk probleem. We hebben onlangs 
een rapport gehad van een aantal deskun
digen uit onze partij. En daaruit komt naar 
voren dat het onderscheid, dat nu tussen soft 
en hard-drugs wordt gemaakt, toch eigenlijk 
verkeerd is. De overgang van soft naar hard 
is zó gering, dat je de mensen zand in de 
ogen strooit door te zeggen - het gebruik van 
't één is niet gevaarlijk en van 't ander wel. 
We hebben een westerse maatschappij waar

in drugs een vreemde invloed vormen. Dat 
die middelen in oosterse landen, waarin drugs 
op grotere schaal verkrijgbaar zijn, veel heil
zaams hebben gebracht geloof ik niet. Ik ben 
er helemaal voorstander van als we op dit ge
bied terughoudend blijven. 
Een verbod, dus. De overheid mag best, on
danks alle vrijheden, bepaalde beperkingen 
opleggen als er sprake is van een gevaar 
voor de volksgezondheid. 
Ik heb er ook geen bezwaar tegen dat auto
mobilisten hun veiligheidsgordel moeten aan
trekken - en ook dat is een vorm van vrij
heidsbeperking. Al zijn er ook liberalen, die 
dát een schandaal vinden. Ik kan me er niet 
zo over opwinden. 
Blootstranden vormen voor de echte naturis
ten een volstrekt onschuldige zaak. Zij gelo
ven erin, en je kunt het niet op één lijn stellen 
met pornografie en drugs. Als je naaktlopen 
toelaat op min of meer afgelegen stranden, 
waardoor je niet in kontakt komt met mensen 
die er ernstige bezwaren tegen hebben -
daarin zie ik geen bezwaar. Het probleem is 
in 'n vol land als het onze wél - waar vind je 
nog van die afgelegen plaatsen?" 

Misdaadcijfers 

- De misdaadcijfers in ons land stijgen, het 
aantal kidnappingen, gijzelingen en ka
pingen nemen toe, betogingen lopen uit de 
hand. Komt de VVD met dit issue? 

Korthals Altes: "Ik geloof wel dat de toene
mende criminaliteit een zorglijke zaak is. In de
len van Amerika waar men lange tijd erg te
rughoudend is geweest op 't gebied van sex, 
steeg toch de misdaad - ook al met het toe
nemen van de welvaart. 
Of er een verband bestaat tussen meer mis
daad en meer welvaart weet ik niet. Ik geloof 



wel dat er bepaald tegen die stijgende mis
daad moet worden opgetreden. Maar in die 
zin, dat je 'n groter politie-apparaat gaat kwe
ken, en meer controle gaat invoeren. 
Als jurist geloof ik niet in de preventieve 
werking van de strafverzwaring. Want slechts 
ongeveer 20 procent van de misdrijven wordt 
opgespoord, en 80 procent blijft buiten schot 
en wordt niet vervolgd. Die 80 procent bereik 
je ook niet met strafverzwaring. Je moet pro
beren het aantal wél-betrapten te vergroten. 
Bovendien - iedereen die strafverzwaring be
pleit, ziet over het hoofd dat de rechter toch 
vaak de maximumstraf niet oplegt. 
Dus dat heeft ook geen directe werking. Te 
hard rijden - boven de 100 kilometer -wordt 
wél tegengegaan, wanneer iedereen zou weten 
dat er verscholen radarposten staan. Maar of 
je nu 50 gulden boeten moet betalen, of 100 
gulden - dat weerhoudt veel mensen er niet 
van om die gok toch maar te wagen". 

Media-nota 

-Het kabinet-Den Uyl heeft, via Cultuur
minister Van Doorn, dezer dagen de me
dia-nota gepresenteerd. Steun aan nood
lijdende kranten en weekbladen, die van 
staatswege wordt verstrekt om de pluri
formiteit te handhaven, en de meningsvor
ming zo gefundeerd mogelijk te laten 
plaatsvinden. Hoe staat u hier tegenover? 

Korthals Altes: "Dat media-beleid van het 
kabinet-Den Uyl vind ik een afschuwelijke 
zaak. Ik geloof dat 't helemaal verkeerd gaat. 
We hebben nu onlangs het geval van "De 
Tijd" meegemaakt. Daar weet ik toevallig iets 
meer van. 
"De Tijd" zou worden gesubsidieerd zolang 
deze krant 55.000 betalende abonnees had. 
Door die subsidiëring kon "De Tijd" goed
koper gaan werken dan kranten, die 't alle
maal zelf moesten verdienen. Daarmee werd 
dus de concurrentie met de andere bladen 
vervalst. Op 'n zeker moment besloot de 
VNU-directie - uitgever van "De Tijd" - om 
"De Tijd" op te heffen, omdat het kennelijk 
niet goed zat met dat aantal betalende abon
nees. 
En toen moesten er bij de onderneming die 
"De Tijd" drukte, tachtig mensen worden ont
slagen. Dat was niét gebeurd wanneer die 
hele subsidietoestand er niet was geweest. 
Want dan had iedereen het kunnen zien aan-
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komen, dat het met "De Tijd" misging. En 
dan had men door de zogenaamde normale 
afvloeiing veel minder heftige reacties gekre
gen in de werkgelegenheidssfeer". 

-En het argument van de pluriforme infor
matie en meningsvorming? 

Korthals Altes: "Er is nog altijd een groot 
aantal kranten van verschillende pluimage. 
En om nu als voorbeeld maar 'ns de NRC
Handelsblad te nemen - op het moment dat 
men daar zo'n beetje 't enige landelijke 
avondblad was geworden, zei men: "We 
zullen onze kolommen ook openstellen voor 
andere zienswijzen". 
Zij hebben toen binnen die krant, die aanvan
kelijk een duidelijk-liberale kleur had, een 
duidelijke pluriformiteit nagestreefd. Dat 
blijkt ook uit de verschillende "columns" die 
zij hebben, waarin ook mensen met een an
dere politieke overtuiging naar voren komen. 
Nu wordt de NRC-Handelsblad langzamer
hand zelfs een uitgesproken rooie krant ge
noemd, al zal ik hier zelf geen mening over 
uitspreken ... " 

Defensie 

-Misschien kunnen wij het gesprek afron
den met uw opvattingen over de Neder
landse defensie. Het PvdA-congres heeft 
gesproken over het uit de NAVO stappen 
(aan een termijn van 3 jaar gebonden), de 
regeling voor gewetensbezwaarde militai
ren in spe is verruimd, de diensttijd wordt 
verkort, de soldij is verhoogd, de Star
fighters worden liefst niet vervangen, en 
men wil de atoomwapens van Nederlandse 
bodem verwijderen. Gelooft u ook dat de 
dreiging uit het Oosten is afgenomen? 

Korthals Altes: "Integendeel. Het Warschau
pakt is nog altijd bezig met de conventionele 
bewapening én de conventionele bewapening 
enorm te versterken. Het Westen heeft zich 
nog steeds - uit defensieve overwegingen -
bewapend.Maar de bewapening van het 
Oostblok is zeer sterk toegenomen. De Mari
ne-invloed van de Russen is onvoorstelbaar 
groot. 
Wanneer je nu, net als het PvdA-congres, 
zegt: "We willen geen atoombewapening", 
dan zou je daar tegenover een toeneming 
van de conventionele bewapening moeten 



stellen. Maar dat wil men óók niet. 
Natuurlijk zijn wij ook voor ontspanning. 
Maar die ontspanning dwing je niet af, als je 
eenzijdig gaat ontwapenen. Ik zou het ook 
veel prettiger vinden om te zeggen .,Het 

hoeft niet meer". Helaas is daar geen reden 
toe - de realiteit is anders. 
Het helemaal geen controle meer uitoefenen 
op de (motieven en achtergronden van) ge
wetensbezwaarden, vind ik wel erg be
zwaarlijk. Dat maakt het erg gemakkelijk voor 
iemand die het dienstnemen op de een of 
andere reden niet goed uitkomt, te zeggen -
ik doe 't niet. 

Wat de soldij-verhoging betreft, het volgen
de. Door het verscheinsel van de geboortegolf 
hoeft er van een hele lichting nu nog maar 'n 
klein deel werkelijk in actieve dienst. Daar
door onstaal er een bepaalde ongelijkheid. 
Eén deel van de jeugd moet in dienst, een 
ander deel kan werken aan zijn carrière. 
Daarom vind ik die verbeterde beloning ze
ker aanvaardbaar. 

Maar dan moet je niet tegelijkertijd - zoals de 
PvdA doet - slechts 3 procent van het na
tionaal inkomen voor defensiedoeleinden uit
geven. Dat betekent dat je de mensen in 
vredestijd wel beter beloont, maar je ver
groot daarmee hun kans op sneuvelen in tij
den dat 't ooit op de harde realiteit aan-
komt. Dat noem ik het voeren van kortzich
tige politiek. Wanneer je 'n krijgsmacht nodig 
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vindt, moet je ook voor goede bewapening 
en: uitrusting zorgen". 

Isolationisme 

-De Amerikaanse president Ford lijkt 'n 
meer isolationistische koers te volgen. 
Heeft dat naar uw mening ook invloed op 
de NAVO - het bondgenootschap waarop 
Nederland (nog) kan terugvallen? 

Korthals Alles: .,Je moet zeker rekening hou
den met de dreiging dat Amerika ooit een 
meer isolationistische politiek gaat voeren, 
Gezien de achtergrond is het mijns inziens 
buitengewoon onverstandig in Nederland de 
defensie op 'n koopje te willen regelen. 
En dat doet de PvdA. De Amerikanen zullen 
veel eerder geneigd zijn om het bondgenoot
schap onverminderd voort te zetten, als zij 
zien dat wij van ónze kant ook een evenredige 
inspanning getroosten. 

De PvdA gaat nu, uit 'n soort anti-Amerikaan
se overweging, zeggen -we moeten de NAVO 
uiterst kritisch bekijken. Maar terwijl ze dat 
doen, realiseren ze zich kennelijk onvoldoen
de dat ze zoiets in alle rust kunnen zeggen, 
omdat de Amerikanen bereid zijn ons de 
atoom-paraplu boven het hoofd te houden. 
In feite trekt de PvdA dus een zeer zware 
wissel op de Amerikanen. 

Vreemd, dat men in grote kringen zoiets nau
welijks beseft ... " 



De liberalen samen met de 
confessionelen? 

Mr. N. E. H. van Esveld 

Mr. Van Ai els rede te Assen 

Op 6 januari heeft mr. Van Riel een rede ge
houden, waarin hij tot de conclusie kwam 
dat het samengaan der niet-socialisten thans 

uit naakt zelfbehoud onvermijdelijk is. Zijn 

conclusie werd gesteund door een scherpe 
analyse van de huidige Nederlandse politieke 
verhoudingen en van de troeven die drs. Den 
Uyl in zijn hand houdt. De heren Andriessen 
en Aantjes acht hij brave en vlijtige, welme

nende amateurs, die bij voortduring nalaten in 
te zien dat het aanleunen tegen een veel gro
tere en positief agerende partij hun eigen groe
peringen naar electoraal verval doet toesnellen. 
Blijkens 'n enquête van het Bureau Lagendijk 

zullen PvdA en PPR bij verkiezingen groot 
succes behalen en tezamen 45% van de stem
men krijgen. We groeien dus naar een vijftig
vijftig situatie en die dwingt tot het kiezen van 
eieren voor ons geld. 

Commentaar op de conclusie 
uit Van Ai els politieke analyse 

Het is een intellectueel genoegen mr. Van 
Riel aan te horen of te lezen. Dat behoeft 

uiteraard niet te betekenen dat men het met 
hem eens behoeft te zijn. In het onderhavige 
geval zou dat trouwens niet zo moeilijk zijn. 
Uit de door hem geanalyseerde politieke ge
gevens schijnt weinig anders af te leiden te 
zijn dan dat de socialisten toegroeien naar de 
grootst mogelijke minderheid en dat de kleinst 
mogelijke meerderheid verdeeld is en zich 
dienovereenkomstig laat verdelen. 

Die toestand is niet hoopgevend. Politieke si
tuatie::; zijn dat echter nooit. Schijnbaar zekere 
meerderheden kunnen ineens omslaan in ver
deelde minderheden. De volksgunst is even 
onberekenbaar als de economie, die onze 
maatschappelijke zekerheden en daarmee on
ze politieke stemming bepaalt. 
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Bij een tweepartijen stelsel bestaan die onze
kerheden evenzo. De suggestie van mr. Van 

Riel zou dan alleen neerkomen op een wis
selend tij van linkse of rechtse kabinetten. Ge
zien zijn opmerkingen over het te gronde gaan 
van KVP, het niet bestaan van CDA en het uit
gespeeld zijn van de confessionele overtuiging 
ais bindend element voor politieke keuze, lijkt 
de kans op regelmatige overwinningen van een 
rechts blok niet groot. Waarom zouden de af

valligen van KVP en AR wel bij een samen
klontering van niet-socialistische partijen wil

len blijven? 
Het enige bindende element zal een gezond 
politiek credo kunnen zijn en dat is van de 
confessionelen niet te verwachten. Want wat 
is hun politieke overtuiging, als de confes

sionele aanzet is verdwenen? 

Twee vragen 

Mr. Van Riels gedachte laat bij doordenking 
twee vragen onbeantwoord. In de eerste plaats 
wie nu tot dat blok van socialisten behoren. 
In de tweede plaats wat de dwalende con
fessionelen nu zoeken. Er zijn natuurlijk meer 
vragen, maar ik beperk mij tot deze. 

De socialisten 

Ik geloof dat het verkeerd is al te veel onder
steboven te geraken door de aanwas van de 

socialisten thans. Drs. Den Uyl mag dan de 
handige politicus en manoeuvrant zijn, die 
mr. Van Riel schetst, op de duur zal hij het 
zonder harde boodschap en reële politieke ver
langens niet kunnen rooien. De kloof tussen 
links-links en rechts-links is hemelsbreed. Het 
zal niet mogelijk blijven haar te overbruggen 
als ook voor de massa duidelijk wordt dat 
Keerpunt '72 niet verwezenlijkt wordt en dat 
van alle hervormingen slechts de woorden 
resten. En zodra enige dier woorden zullen 
worden omgezet in daden, zullen de gevol-
gen dier veranderde prioriteitsstelling duide
lijk worden en de verdeeldheid in de linkse 

gelederen aanwakkeren. 

Om het kort te zeggen: zolang het niks kost, 



is men links. Zodra men voor zijn sociale ge
zindheid ook zelf offers moet brengen, ver
dwijnt de animo. Men voelt dan niet meer 
voor nivellering, voor overplaatsing naar min
der bevolkte gebieden, voor bezuiniging op de 
sociale voorzieningen, voor verdere bevoog
ding van de bestedingsvrijheid. 

Ik kan het ook op een andere manier kort 
zeggen: zolang het kabinet-Den Uyl aan da
den nauwelijks toekomt (behalve aan potverte
ren van de aardgasmiljarden), zal het electo
raal niet te grote problemen ontmoeten. Zo
dra het zich aan principiële hervormingen zet, 
zal het tegenwind krijgen, ook en juist uit 
eigen gelederen. 

Conclusie: het linkse bolwerk heeft vele bar
sten. Als het hard gaat waaien en regenen, 
zal de lekkage enorm zijn. 

De confessionelen 

Het deconfessionaliseringsproces is nauwe
lijks te stuiten, niet door een CDA. niet door 
wisselingen in het partijvoorzitterschap van 
de KVP, maar ook niet door vorming van een 
groot conglomeraat van niet-socialistische 
partijen. Als de deconfessionalisering immers 
doorzet, is er per definitie geen confessionele 
partij meer, noch van rooms-katholieke noch 
van calvinistische origine. 
Als de confessionelen uiteenvallen, stromen 
hun kiezers toe naar de partijen, waarmee zij 
zich het meest verwant voelen en bij wie ze 
het ook eens willen proberen. De .,floating 
vote" zal dienovereenkomstig kwantitatief 
enorm stijgen. Het is dan de taak van de 
overige partijen, de WD voorop, om te 
trachten de verstrooiden een goed tehuis aan 
te bieden. 

Ik zie dus meer in een bewuster, krachtiger 
en electoraal goed afgestemde politiek van 
de VVD dan in een (federatieve?) bundeling 
van de niet-socialistische partijen. 

Ik zelf zou het ook wel even moeilijk hebben 
om mensen als Andriessen en Aantjes tot mijn 
partijfractie te zien gaan behoren. Vooral ook 
na lezing van het boek van Schmelzer heb ik 
het gevoel dat voor sommige confessionelen 
er een langdurige periode van deconfessiona
lisering nodig zal zijn. 

14 

De liberalen en hun affiniteiten 

Ik heb eens een principieel en groot liberaal 
horen zeggen: .. Als ik met een socialist 
praat, weet ik in tien minuten waarover we 
het eens en oneens zijn (ik weet niet of hij 
daarin bij Den Uyl zou slagen), maar bij een 
confessioneel kom ik er nooit achter". 

Inderdaad hebben liberalen en socialisten 
meer gemeen dan liberalen en confessionelen. 
In beginsel vormen zij loten aan dezelfde stam. 
Een verwijzing naar de 19e eeuwse literatuur 
hierover is ter toelichting al bijna overbodig. 

Praktisch zijn zij echter uit elkaar gegroeid, 
voornamelijk op en door het punt der eco
nomische ordening. De socialisten willen 
natuurlijk ook zoveel mogelijk vrijheid en ei
gen ontplooiing van de mensen. Zij menen ech
ter dat de economische orde nog zo verkeerd 
is, dat de staat belangrijke taken naar zich 
toe moet trekken en dat de individuen zich 
daarom naar de collectiviteit in haar verschil
lende geledingen dienen te voegen. 

Geleidelijk aan is voor vele socialisten het 
middel tot doel geworden. De hulp van de 
collectiviteit, welke immers zo veel sociale 
zekerheid bracht, is men als principiële voor
waarde voor een rechtvaardige samenleving 
gaan zien. Het lijkt thans wel of socialisten 
van oordeel zijn dat welvaart en welzijn slechts 
door de staat verzekerd kunnen worden. Zij 
vergeten dan dat de staat dat nooit - ook 
dus niet in het verleden - heeft kunnen doen, 
maar hoogstens het welvaartsproces van de 
organen der economische orde, te weten de 
ondernemingen, heeft kunnen begeleiden, 
hier en daar inperken of bijsturen, maar 
nooit zelf initiëren en verzorgen. Waar de 
staat dat zelf poogt te doen, gaat het econo
misch mis. 

Ook de liberaal streeft naar welvaart, wel
zijn en sociale zekerheid voor allen. Hij is er 
echter heilig van overtuigd dat particulier ini
tiatief, eigen verantwoordelijkheid en eigen 
ontplooiing daartoe de beste voorwaarden en 
middelen zijn. 
Hij wil leven en werken in vrijheid en gunt dat 
ook anderen. 

Liberalen horen in het midden 

Hoewel de gehele indeling tussen links en 



rechts een anachronisme is en het onder
scheid tussen progressieven en conservatie
ven een miskenning van de politieke werke
lükheid, de moderne liberalen kunnen zeker 
niet tot tegenhangers van "de" socialisten bij 
uitstek worden gerekend. Zij zijn rechts noch 
conservatief. Zij zijn niet dogmatisch en offe
ren anderen niet op aan een theorie of idee. 
Zij zijn pragmatisch, wat uiteraard zijn bezwa
ren kan hebben. Zij vormen typisch de politie
ke middengroep van ons volk. Een volk van 
zelfdoeners, aan wie het naar eigen verant
woordelijkheid handelen en het zelf initiatieven 
nemen in het bloed zit. Natuurlijk worden daar
bij fouten gemaakt, maar het zijn juist ook de 
liberalen, die veel eerder en veel principiëler 
dan de confessionelen erkennen dat er voor 
de overheid een taak op sociaal-economisch 
terrein ligt. 

Liberalen willen zich best voegen naar so
ciaal-economische voorschriften in het belang 
van het gehele volk. Zij menen alleen dat de 
kracht ener natie niet vanuit de collectiviteit 
maar vanuit de toewijding der individuen ont
staat. 
Daarom zullen zij wel voor sociale wetgeving 
zijn (die dan ook volledig geïnitieerd is door 
onze liberale voorgangers als Goeman Bor
gesius, Treub, Lely, Drucker, enz.), maar zul
len zij tevens aansturen op versterking van 
eigen kracht en het handelen uit eigen verant
woordelijkheid. 

Dit maakt de politieke boodschap der libera
len zo sterk. Sterk, door tijden van tegenslag 
heen. Zo sterk ook, dat de liberalen bij een 
goed met ver zicht gevoerde politiek rustig 
de aanwas uit de geledingen van zowel de 
confessionelen als van de rechtse socialisten 
kunnen afwachten. Niet alleen vele confessio
nelen zijn de bevoogding en dogmatisering 
hunner ideeën moe, ook de rechtse socialis
ten zullen dat worden. Wat immers te zeggen 
van het socialistische drijven naar steeds 
meer overheidsinvloed op economisch terrein, 
terwijl het administratiefrechtelijk zonneklaar 
is dat "de" overheid doorgaans slechts één 
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bepaalde ambtenaar in een ondoorzichtige 
ambtelijke bureaucratie is? 

Zodra de overheid moet gaan uitmaken wat 
goed en niet goed is, wat men wel en niet 
mag, met wélk werk men wát mag verdienen, 
wat kunst is en niet, welke kranten er moe
ten zijn, wat voor subsidiëring in aanmerking 
komt of niet en ... wat het buitenland moet 
en mag doen, dan is het drastisch mis met 
de verwezenlijking van het hoogste mensen
recht, t.w. het recht op eigen ontplooiing, 
het recht om binnen de ordenende regels van 
de gemeenschap zich zelf te zijn. 

Een partij die voor verwezenlijking en hand
having van dit recht vecht, behoeft voor de 
toekomst niet bang te zijn. Behalve confessi
onelen, die zelf hebben leren denken, zal zij 
socialisten zien toevloeien. Socialisten, die 
zich zijn gaan afvragen of hun ziel niet be
klemd raakt door een systeem dat doelbe
wust de collectiviteit voortrekt bij het individu 
en te weinig ruimte biedt voor het op eigen 
manier aanpakken van zaken, het zelf ver
antwoordelijkheid dragen en het naar eigen 
ontplooiing zoeken. 

Conclusie 

De socialistische groep van 45% zal afkalven. 
De confessionelen hebben na de deconfes
sionaliseringsfase geen eigen been meer om 
op te staan en zijn voor de liberalen dus geen 
potentiële politieke partner. Met een goed ge
voerde politiek, die het accent legt op de we
zenlijke boodschap van het ware liberalisme, 
zullen vele individuele socialisten en confes
sionelen zich tot de VVD bekennen en de par
tij tot een krachtige middenpartij maken. 

Waarlijk "progressief" is de partij die naar 
sociale vooruitgang streeft maar de basis 
economisch gezond houdt. 

"Links" en "rechts" zullen gevormd worden 
door politieke dogmatici van socialistische 
huize en uit confessionele hoek. 



Hervorming 
partij belang 

van het kiesstelsel· 
én landsbelang 

A. Lijphart 

In zijn artikel "Grondwet in discussie" in een 

recent nummer van Liberaal Reveil wijst H. 

Wiegel de regeringsvoorstellen m.b.t. de ge
kozen kabinetsformateur en de invoering van 
een districtenstelsel op principiële gronden 
af. 1) Inmiddels heeft de Tweede Kamer zich 

eveneens negatief uitgesproken over beide 

voorstellen, waardoor zij waarschijnlijk voor
lopig van de baan zijn. Wellicht biedt deze 
omstandigheid echter een goede gelegenheid 

tot nieuwe bezinning over de wenselijkheid 
met name van de hervorming van het stelsel 

voor de verkiezing van de Tweede Kamer. 

Op de kwestie van het kiesstelsel wil ik in 
dit artikel de nadruk leggen. Hierbij laat ik 
zowel de voorgcstelde verkiezing van de ka
binetsformateur als het feit dat door regering 
en progressieve partijen de twee kwesties op 
mijns inziens gekunstelde wijze aan elkaar ge

koppeld zijn, buiten beschouwing. Terloops 
wil ik echter wel opmerken dat, hoewel ik 
persoonlijk geen tegenstander van de geko-
zen kabinetsformateur ben, aan deze verande

ring om twee redenen grote risico's verbonden 
zijn: a) Indien het voorstel een stap op weg 

naar een gekozen minister-president betekent, 

impliceert het de invoering van een presidenti

eel stelsel. Ongeacht of men voor- of tegen

stander van een presidentieel systeem is, moet 
men het er over eens zijn dat het een ingrij
pende wijziging van het huidige regeringsstel
sel zou inhouden. b) Indien de gekozen forma
teur niet meer en niet minder is dan wat de 
term letterlijk betekent, is een dergelijke ambts
drager een volledig ongebruikelijke figuur, 
wamvoor in het staatsrecht van de Westerse 
democratieën geen precedent bestaat en waar
mee in geen enkel land enige ervaring is op
gedaan. 2) Deze bezwaren gelden voor de 

hervorming van het kiesselsel echter niet: de 
door de regering voorgestelde of eventueel 
andere daarmee vergelijkbere wijzigingen zijn 
namelijk noch ingrijpend noch ongebruikelijk. 
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Evenredigheid en districten 

Wiegel stelt dat een districtenstelsel voorde
len voor de VVD zou opleveren - zetelwinst 

en een betere kans om in de regering te wor

den opgenomen - maar dat het ondanks dit 

duidelijke partijbelang principieel moet worden 
afgewezen. Op zichzelf is een dergelijke hou
ding zeer te waarderen; zij steekt gunstig af 
bij de vele voorbeelden van het opportunis

tisch manipuleren van kiesstelsels met het 

oog op zetelwinst (bijv. de "gerrymander" in 
de Verenigde Staten en de ingewikkelde 
Franse kieswet van 1951 ). Mijns inziens tast 
het door de regering voorgestelde districten
stelsel het evenredigheidsprincipe echter niet 

of nauwelijks aan. 

In de eerste plaats is het in feite onjuist om 

in dit geval van een "districtenstelsel" te 
spreken, omdat het een kiessysteem sugge
reert dat in Engeland, Amerika, Canada en 
Nieuw Zeeland gebruikt wordt: per district 
wordt daar met een (eventueel relatieve) meer
derh8id van stemmen één volksvertegenwoor
diger gekozen. Dit is een "districtenstelsel" 
of een "meerderheidsstelsel". Daartegenover 
staan stelsels van evenredige vertegenwoor
diging, die in een aantal opzichten van elkaar 

kunnen verschillen. Eén van deze verschillen 
betreft de grootte van de districten (d.w.z. 

het aantal vertegenwoordigers per district) 

waarbinnen evenredige vertegenwoordiging 

wordt toegepast. De grootte kan variëren van 
een theoretisch minimum van twee tot een 
maximum dat gelijk is aan het totale aantal 
volksvertegenwoordigers (en waarbij dus in 
feite het gehele land één district is). Van de 

dertien Westerse democratische landen die 
hun "Tweede Kamers" kiezen met stelsels 
van evenredige vertegenwoordiging zijn er 
slechts twee dia de maximale districtsgrootte 
toepassen: Nederland en Israël. Alle dertien 
stelsels zijn echter stelsels van evenredige 
vertegenwoordiging. Het is dan ook onjuist om 
het regeringsvoorstel om evenredige vertegen

woordiging binnen districten in te stellen te 
beschrijven als het overgaan op een geheel 
andersoortig stelsel. Wiegel doet dit in zijn 



artikel impliciet door uitvoerig de voor- en 
nadelen van evenredige vertegenwoordiging 
op te sommen en te spreken over de "kwade 
kanten die zitten aan het verlaten van de 

evenredige vertegenwoordiging". 3) 

De keuze tussen het huidige systeem en het 
regeringsvoorstel is niet een keuze tussen 

twee fundamenteel verschillende stelsels 
maar slechts tussen twee vormen van even
redige vertegenwoordiging. Aangezien niet 
minder dan elf andere democratische landen 

het evenredigheidsprincipe toepassen binnen 
districten die kleiner zijn dan het land als 
geheel, kan men bovendien moeilijk vasthou
den dat Nederland en Israël de enige beginsel
vaste "gidslanden" zijn die het principe op 
de enige juiste manier hanteren. 

Naast het feit dat het regeringsvoorstel dus 
niet het verlaten van het evenredigheidsprin
cipe inhoudt, dient een tweede aspect bena
drukt te worden: In vergelijking met de kies
stelsels van de elf reeds genoemde landen 
gaat het regeringsvoorstel helemaal niet ver. 
De 12 à 15 door de regering gewenste dis
tricten zouden een gemiddelde grootte hebben 
van 10 à 12,5 vertegenwoordigers per dis
trict. Dit is vergeleken met andere landen een 
relatief klein aantal districten en een relatief 
groot aantal vertegenwoordigers per district. 
Tabel 1 toont de exacte gegevens voor deze 
elf landen. 4) Nederland is - tussen aanhalings
tekens - ook in de tabel opgenomen om dui
delijk te maken op welke bescheiden plaats 
ons land volgens het regeringsplan terecht 
zoLJ komen. 

Tabel 1. 
Gemiddelde districtsgrootte in elf landen (ca. 
1965) en in Nederland (volgens het regerings
voorstel) in afnemende volgorde. 

Italië 
Finland 
Luxemburg 

"Nederland" 
Zweden 
Zwitserland 
Noorwegen 
België 
Denemarken 
IJsland 
Oostenrijk 
Ierland 

10,0 à 

19,1 
13,3 
13,0 
12,5 
8,2 
8,0 
7,5 
7,1 
6,7 
6,7 
5,7 
3,7 

Deze cijfers moeten wel met enige omzichtig
heid geïnterpreteerd worden (in het Deense 
systeem met kleine districten zijn er bijvoor
beeld ook enige landelijk te verdelen zetels 
5); het Zweedse systeem is enkele jaren ge
leden gewijzigd en kent nu een kiesdrempel 
van 4 procent; enz.), maar de algemene ten
dens is duidelijk. Uiteraard neemt de mathe
matische evenredigheid (landelijk gemeten) 
enigszins af bij een dalende districtsgrootte. 
Maar ook na een eventuele aanvaarding van 
het plan om 12 à 15 kiesdistricten in Neder

land in te stellen, zouden wij blijven behoren 
tot de landen, die een relatief groot aantal ver
tegenwoordigers per district hebben en waar
in de evenredigheid nog in hoge mate verwe
zenlijkt kan worden. 
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Kiesstelsel en 
kabinetsformatie 

Omdat een dergelijke wijziging van ons kies
stelsel noch als diep ingrijpend noch als onge
bruikelijk beschouwd kan worden (in feite is 
in internationaal-vergelijkend opzicht het hui
dige stelsel hoogst ongebruikelijk!) is het be
ter om van een aanpassing dan van een her
vorming te spreken. Deze aanpassing zou 
echter wel enige belangrijke gevolgen heb
ben. De VVD en de andere grote partijen zou
den hierdoor enige zetelwinst kunnen boeken. 
Wat echter veel belangrijker is dat deze ze
telwinst de potentieel te vormen kabinetscoali
ties sterk beïnvloedt. Wiegel zegt hierover het 
volgende: "De confessionelen boeken er ze
telwinst door, de VVD doet dat ook en er 
komt daardoor een behoorlijke meerderheid 
in de Tweede Kamer van Liberalen en confes

sionelen tezamen. Onze kansen weer in de re
gering te komen zouden er aanzienlijk door 
stijgen ... " En hij voegt hier veelbetekenend 
aan toe: "Verleiding genoeg dus". 6) 

Deze analyse is op zichzelf volledig juist, maar 
g::Jeft toch een scheve indruk omdat alleen het 
najagen van enge partijbelangen wordt be
nadrukt. Laten we zijn argument omkeren: als 
liberalen en confessionelen geen zetelwinst 
boeken, is de kans groot dat er de komende 
jaren geen confessioneel-liberaal kabinet kan 
worden gevormd, dat de liberalen geen rege
ringsverantwoordelijkheid zullen kunnen dragen 
en dat een socialistisch-confessioneel kabinet 
het enige kabinet is dat gevormd kan worden. 



Is dat een vooruitzicht dat de VVD lüdzaam 
moet aanvaarden? 

Tabel 2 laat zien hoeveel er sinds de ,.rustige 
jaren" na de Tweede Wereldoorlog in de nu
merieke aanhang van de partijen veranderd is. 
7) De eerste kolom geeft de gemiddelde per
centages van de geldige stemmen in de vijf 
Tweede Kamerverkiezingen van 1946 t/m 1959; 
de tweede kolom de uitslag van de laatste 
verkiezingen; en de derde kolom de toename 
of afname van dit laatste percentage verge
leken met het gemiddelde van 1946 t/m 1959. 
Alleen de VVD en de kleine partijen blijken op 
de lange termijn winnaars te zijn geweest. 
Door de opmars van de kleine partijen wordt 
het voor de VVD echter tegelijkertijd moeilijk 
om deze winst via een plaats in het kabinet 
om te zetten in invloed op het regeringsbe
leid. 

Tabel 2. 

Uitslagen van de Tweede Kamerverkiezingen 
in 1946 t/m 1959 (gemiddelden) en in 1972. 

Partijen 1946 t/m 1959 1972 Toename/afname 
PvdA 29,2 27,3 -7% 
KVP 30,8 17,7 -43% 
VVD 8,8 14,4 +64% 
ARP 11,3 8,8 -22% 
CHU 8,5 4,8 -44% 
Overige 11,4 27,0 +137% 

Dit perspectief lijkt mij voor de VVD weinig 
aanlokkelijk. Maar niet alleen het eigen par
tijbelang is hierbij in het geding. Een gezonde 
democratie heeft een krachtige regering en 
een krachtige oppositie nodig, die elkaar kun
nen afwisselen. Een situatie waarin gedurende 
een lange periode slechts één partij of één be
paalde coalitie van partijen, ongeacht hun po
litieke kleur, aan de macht kan zijn, is een be
denkelijke zaak. Het is daarom ook in het 
landsbelang als een dergelijke constellatie 
vermeden kan worden - zeker als dit doel ge
realiseerd kan worden door een betrekkelijk 
kleine aanpassing van het kiesstelsel in de 
richting van de algemene norm, die in de prak
tijk door de meeste Westerse democratieën 
met evenredige verkiezingen aanvaard wordt. 

Door vast te houden aan de huidige extreme 
vorm van evenredige vertegenwoordiging 
brengt de WO bovendien haar eigen kiezers 
in een moeilijke situatie. Op welke partij moet 
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de liberale kiezer stemmen die het regerings
beleid in behoudende zin wil beïnvloeden? Als 
hij weet dat de VVD naar alle waarschijnlijkheid 
geen regeringspartij zal worden en dat er toch 
weer een socialistisch-confessioneel kabinet 
uit de bus zal komen, zou hij zijn keuze logi
scherwijze niet op de VVD moeten laten vallen 
maar op een van de confessionele partijen. Op 
die manier heeft hij tenminste nog enige invloed 
op het beleid van de regering. 

Het nut van kleine partijen 

Een doorslaggevende rol in Wiegels principiële 
verwerping van het regeringsvoorstel m.b.t. 
het kiesstelsel speelt tenslotte de nuttige 
politieke functie die hij toekent aan kleine par
tijen: ,.Het huidige kiesstelsel biedt nieuwe 
stromingen snel een kans, waardoor oude par
tijen tot reageren worden gedwongen maar 
zorgt er tegelijkertijd voor dat onverhoedse 
koerswijzigingen van grote partijen worden ge
corrigeerd door kleine, principiële. Meer dan 
enig ander kiessysteem biedt het stelsel van 
de evenredige vertegenwoordiging opening 
aan politieke vernieuwingsbeweging. Meer dan 
enig ander kiessysteem is het stelsel van de 
evenredige vertegenwoordiging waarborg voor 
politieke stabiliteit". 8) 

Hierbij dienen de volgende kanttekeningen te 
worden geplaatst: 

a) De door Wiegel gesignaleerde tenden
sen werken tegen elkaar in en heffen 
elkaar daardoor grotendeels op. 

b) Door minder extreme stelsels van even
redige vertegenwoordiging wordt de op
komst van nieuwe partijen met nieuwe 
ideeën geenszins onmogelijk gemaakt, 
maar alleen minder gemakkelijk. 

c) Als het vormen van nieuwe partijen 
minder gemakkelijk is, wordt de op
komst van nieuwe ideeën in bestaande 
partijen gestimuleerd; dat dit in feite 
zeer wel mogelijk is, bewijst het onstaan 
van Nieuw Links binnen de PvdA en de 
ontwikkeling van ideeën verwant aan 
die van 0'66 binnen de Duitse liberale 
FDP. 

d) Een extreem evenredig stelsel geeft 
weliswaar zelfs zeer kleine partijen een 
gelegenheid hun stem te laten horen, 
maar zit hierin niet een element van 
,.kiezersbedrog"? De stem van derge
lijke partijen heeft nauwelijks enige in
vloed op het regeringsbeleid. 



Mijn tegenargumenten betekenen niet dat ik 
een overtuigd tegenstander ben van kleine 
partijen als zodanig. Hoewel ik Wiegels argu
menten op zijn minst discutabel acht, kunnen 
mijns inziens kleine partijen wel degelijk enig 
nut hebben. Slechts al zij gezamenlijk te veel 
zetels in de Tweede Kamer innemen, ontstaat 
de noodzaak om hun invloed terug te dringen 
door van een extreem op een meer gematigd 
stelsel van evenredige vertegenwoordiging 
over te gaan. Maar mijn belangrijkste be-

NOTEN: 

1) H. Wiegel, "Grondwet in discussie", 
Liberaal Reveil, jrg. 16 (oktober 1974), 
blz. 2-7. 

2) Enige jaren geleden heb ik mij positie
ver uitgelaten over dit voorstel in mijn 
commentaar op de rapporten van de 
Staatscommissie Cals-Donner: "Op 
weg naar een presidentieel stelsel?'' 
Socialisme en Democratie, jrg. 27, no. 
3 (maart 1970), blz. 137-143. 

3) Wiegel, o.c., blz. 5. 

zwaar tegen Wiegels redenering is dat hij van 
de behandeling van de kleine partijen, die 
naar mijn mening slechts een bijzaak behoort 
te zijn, een hoofdzaak maakt. De werkelijke 
hoofdzaken in een parlementaire democratie 
zijn de kabinetsformatie, het regeringsbeleid 
en de relatie kabinet-parlement. Het is onver
standig om van een bijzaak een principiële 
kwestie te blijven maken en daardoor zowel 
partijbelang als landsbelang te schaden. 

4) De gegevens zijn ontleend aan D. W. 
Rae, The Politica! Consequences of 
Electoral Laws, 2e ed., New Haven, 
Vale University Press, 1971, blz. 42-44. 

5) Zie K. E. MiJler, Government and Poli
tics in Denmark, Boston, Houghton 
Mifflin, 1968, blz. 95-103. 

6) Wiegel, o.c., blz. 5. 

7) Gebaseerd op gegevens in Centraal 
Bureau voor de Statistiek, Statistiek der 
verkiezingen 1972: Tweede Kamer der 
Staten-Generaal, 29 november, Den 
Haag, Staatsuitgeverij, 1973, blz. 23. 

8) Wiegel, o.c., blz. 6-7. 

"Kunstzinnig subsidieren" 1
) 

besproken door M. Leeflang 

Voor het eerst in haar reeks van 23 geschriften 
geeft de Teldersstichting 65 pagina's 
aandacht aan kunstbeleid. Onder de titel 
KUNST ZINNIG SUSJOlEREN (de anonyme 
omslagontwerper was zó onder de indruk van 
de woordspeling dat hij het woord 'subsidiëren' 
met een kleine letter liet drukken om het 
grapje nog wat aan te dikken) wordt 
gesproken over de overheidsbemoeienis· 
met de kunsten, de kontrole op subsidies, 
het nut van advies door deskundigen etc. 
uitmondend in een handvol aanbevelingen voor 
de subsidiepolitiek zelf. Het boekje lijkt 
bestemd om informatie te verschaffen 
over beginselen, uitgang-spunten en aan
bevelingen van kultuurbeleid aan b.v. lokale 
en provinciale bestuurders. 
Tenzij ik deze bestuurders sterk overschat, 
geloof ik dat er weinig of geen nieuws 
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voor hen in te vinden is. Zelfs van een 
overzichtelijk bijeenbrengen van het bekende 
- een op zich zeer nuttige funktie - is 
geen sprake. Het liberale aspekt is beperkt 
tot een nadruk op een goede kontrole op 
de toegekende subsidies. Misschien was 
mijn verwachting op dit punt te hoog 
gespannen, en bestaat er niet zo iets als 
een liberaal of socialistisch - laat staan een 
konfessioneel - kultuurbeleid. Ik pretendeer 
dan ook niet een wel-liberale visie te· geven 
want de norm om dat liberalisme aan te· 
toetsen is bij mijn weten in de officiële partij 
stukken niet te• vinden. Dit verhaal is dan 
ook niet meer dan .wat de titel zegt : een 
aantal notities, hoofdzakelijk kritische, bij 
deze uitgave van de Tel.dersstichting. 

Het begint al bij het door elkaar halen van 
kunst en kultuur. Laten we duidelijk zijn : 
de titel spreekt over kunst en daar gaat 
het boekje over. Maar de tekst gebruikt 
meestal het woord met bredere inhoud : 



kultuur. Al die andere zaken, die b.v. bij het 
ministerie onder het begrip kultuur zijn komen 
te vallen (bibliotheekwerk, monumenten, 
vormings- en ontwikkelingswerk, kunst door 
amateurs etc) komen niet of nauwelijks ter 
sprake. 
Gekozen is voor een VVD definititie uit 1968 -
"Kultuur is het samenspel van geestelijke 
verworvenhe,den en onderzoekingen die ... 
de mens zijn geesteswerk verschaffen". 
Bij zo'n uitspraak zie ik erg nette mensen 
voor me die met de beste bedoelingen een 
mooie, maar onbruikbare definitie verzinnen. 
Een soort resolutie van de veiligheidsraad, 
die nu eenmaal vastgesteld moet worden 
maar waar ieder mee doen en laten kan 
wat hij wil. Maar goed het gaat dus over 
het subsidiëren van kunstuitingen en dan nog 
voornamelijk van beeldende kunst. 

De kunst wordt in navolging van Mac Luhan 
gezien als iets wat het vermogen heeft vooruit 
te lopen op komende sociale en tech
nologische ontwikkelingen. Daarmee stelt 
men zich achter hen, die vooral sinds 1968, de 
kunstenaar zien als iemand die door zijn 
kreativiteit een profetische, funktie in de 
maatschappij vervult. Ik vind dat een te 
zware claim. Het mag, dan een kritiek zijn 
op veel geschiedschrijvingen die te veel 
generaals en hun handwerk als uitgangspunt 
nemen en de kunstgeschiedenis in een 
apart deeltje behandelen, maar het gaat 
mij te ver de kunstenaar als bij uitstek de 
man met de toekomst antenne af te schilderen. 
Kreativiteit en visie op de toekomst is in alle 
beroepsgroepen, te vinden. Niet dik gezaaid 
weliswaar, maar dat geldt ook voor de 
kunstenaars. Ik zou dan ook zwaardere 
motieven willen vinden om de bescherming 
van het kunstenaarsberoep met zo bijzondere 
maatregelen ter hand te nemen als in feite 
gebeurd is b.v. met de Beeldende Kunstenaars 
Regeling. Maar ik vind ze niet. Vrijwel 
overal waar de relatie tussen vraag en 
aanbod in de war is geraakt worden 
beperkende maatregelen getroffen (sanering 
van het poerenbedrijf, studentenstops etc) 
alleen bij de kunst is dit anders. 
Rijkssubsidies op aankopen, aankopen door 
het rijk, BKR-, het zijn in feite allemaal 
maatregelen die de verstoorde of nooit 
bestaan hebbende relatie tussen 
kunstproducent en -konsument willen 
onaantrekkelijk misschien in een partij-
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programma) zou mijns inziens moeten streven 
naar een markt relatie waarin de kunstenaar 
zonder overheidssteun kan leven. Nu is 
een ander trekje van het liberalisme de 
realiteitszin; waarschijnlijk heeft die de 
overhand gehad toen de kommissie, die 
het boekje samenstelde als uitgangspunt 
koos : "kunstuitingen zijn vandaag slechts 
mogelijk wanneer de overheid steunend en 
stimulerend optreedt". Ik denk dat kunstenaars, 
die, om welke reden dan ook, zich wèl in 
voldoende belangstelling van het publiek 
verheugen en dus zonder overheidssteun 
rondkomen zo'n uitgangspunt 'n beetje be
droefd zou maken. Wat er aan schort is ge
woon dat er teveel kunstenaars zijn. 

Een ander uitgangspunt van de kommissie 
is dat de overheid aan ieder, die meent een 
bijdrage aan de Nederlandse kultuur te kunnen 
leveren, alle mogelijkheid daartoe moet 
bieden door middel van subsidie. Hier moet 
de onbewezen stelling, dat veel talent verloren 
is gegaan door niet tijdig voldoende middelen 
beschikbaar gesteld te hebben, meespelen. 
Is het werkelijk een liberaal standpunt 
dat ieder plan van een kunstenaar 
gesubsidieerd moeten worden ? Natuurlijk 
moet niemand de voet dwars gezet worden. 
Gelijke kansen voor een ieder, akkoord. 
Maar ook door voor elk plan overheidsgeld 
beschikbaar te stellen ? Nou, nee zegt 
de kommissie, vraag eerst advies aan de 
deskundigen en schort je bestuurdersoordeel 
op. Nu is advies vragen altijd een verstandige 
zaak. Maar het woord deskundigheid wordt 
de laatste tijd zo te pas en te onpas 
gebruikt (en aangevochten) dat het nauwelijks 
bruikbaar is als tover-oplossing. Des-wat 
is men kundig? In de verschillende kunst
technieken, in de subsidietechniek, in de 
bestuurskunde, in de kunsthistorie ? 
Deskundigen zijn vaak - en dat geldt 
vooral in adviesorganen van de overheid 
- belangen vertegenwoordigers. Mensen, 
die al dan niet helder kunnen formuleren waar 
de samenleving naar toe moet, met hun 
eigen privé- of kollektieve visie als doel. 
Kortom mensen, net als bestuurders. Ik 
geloof dat adviesorganen pas goed kunnen 
werken wanneer er heel konkrete meetbare 
veranderen. Een liberaal beleid (hoe 
kriteria worden gehanteerd. Soms lukt dat, 
maar vaak zijn gevoelsargumenten (wij 
vinden dat. .. ), de kern van het advies. 



Bovendien, als een kunstenaar de antenne 
naar de toekomst heeft, hoe zouden de 
deskundigen dit kunnen herkennen ? 
Ik geloof dat het publiek of de individuele 

koper de ware deskundige is. 

De kommissie formuleert een aantal van die 
kriteria : Wordt het doel bereikt (konserveren, 

stimuleren of toegankelijk maken) ? Is het 
doel het offer waard (hier schijnt de kommissie 
terug te krabbelen van de stelling dat ieder 
die een bijdrage heeft subsidiewaardig is) ? 
Wat is het artistieke en sociale rendement? 
Draagt de uiting bij aan ontwikkeling van 
de Nederlandse kultuur? Gaat het om 
plaatselijk-, regionaal- of landelijk belang ? 

De vragen zijn allemaal nuttig, maar zo 
moeilijk konkreet te beantwoorden. Ik zie 
de adviezen en besluiten al voor me. 
Vol goede bedoelingen maar bij de motivering 
komen weer vage woorden. Is dit nu inhaerent 
aan de kultuur of komt het omdat we ons 
pas zo kort serieus bezig houden met de 
subsidiëring ? Ik hoop het laatste. 

Ik wil een poging doen (een grasgroene 
weliswaar) om een aantal kriteria te noemen, 
die meer mogelijkheid tot objektiviteit bieden. 
Immers alleen objektiviteit kan de damp van 
willekeur oplossen, die rond zoveel kultuur 
subsidies hangt en die niet past in een 
overheidsbestel. Stel u voor een zevental 
kriteria waaraan eventueel verschillende 
waarden gehecht worden via een soort 
ijkproces. De som van de waarden geeft 
dan een prioriteitsnummer aan een subsidie
verzoekende instelling of aktiviteit. In het 
voorbeeld noem ik één van de overheden -
de provincie - bij name omdat ik 'de' 
overheid niet ken. Uiteraard had ook het 
rijk of de gemeente ten voorbeeld kunnen 
staan. 

Verrijking van het 
kultuurgebied 

Wot·dt door subsidie het kultuurpatroon 
in de provincie verrijkt? 
waarde 2 : ja, het is een kwalitatieve 

toevoeging 
waarde 1 : ja, het is een kwantitatieve 

toevoeging 
waarde 0 : het is geen toevoeging 

Uniek of niet? 

Kan het doel van de instellingjaktiviteit ook 
door andere al bestaande instellingen worden 

bereikt? 
waarde 2 : nee, niet ook door anderen 
waarde 0 : ook door anderen 

Urgentie 
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Hoe urgent is het verkrijgen van het prov. 
subsidie voor de instelling ? 
waarde 3 : het gaat niet door zonder prov. 

subsidie 
waarde 2 : de kwaliteit van het werk wordt 

minder of niet verhoogd zonder 
prov. subsidie 

Prov. subsidie 

waarde 1 : de kwantiteit van het werk wordt 
verminderd of niet verhoogd 
zonder prov. subsidie 

Werkingssfeer 

Op welk geografisch gebied richt men zich 
in de praktijk ? 
waarde 3 : gehele provincie (bv bij prov. 

bib\. centrales) 
waarde 2 : groot deel van de provincie 
waarde 1 : klein deel van de provincie 

Doelgroep 

Is het werk gericht op de totale bevolking of 
op een speciale groep ? 
waarde 3 : gericht op groepen met een 

'achterstand' of 'handicap' 
waarde 2 : gericht op de gehele bevolknig, 

open voor iedereen 
waarde 1 : gericht op een deel van de 

bevolking (bv eigen leden) 

Financiële konsekwenties 
van subsidiëring 

Hoe is de te verwachten ontwikkeling van 
de provinciale bijdrage•? 
waarde 3 : geen verhoging ( bv voor 

incidentele zaken) 
waarde. 2 : trend verhoging 
waarde 1 : meer dan trendverhoging (bv te 

verwachten sterke ontwikkeling) 



Is het een taak van 
de betreffende overheid ? 

Valt het werk binnen het takenpakket van de 
provincie ? Dit is uiteraard een dwingend 
kriterium. Het hoort voorop te staan. 
Is het antwoord hierop 'nee' dan kunnen 
de andere vragen buiten beschouwing gelaten 
worden. Het vervelende is alleen dat de 
meeste overheden nog nauweiUks begonnen 
zun aan het formuleren van hun taken en als 
ze het doen geen rekening houden met de 
andere overheidsniveaus. 
Ook de kommissie spreekt over de vraag 
wie van de overheden moet subsidiëren 
(de 'knelpuntennota' ging haar daarin
duidelijker-voor). "De belanghebber 
betaalt", is de uitspraak. De gemeente voor 
de plaatselijke-, de regio voor de regionale
en het rijk voor de landelijke zaken. Maar wie 
heeft er ooit een kunstuiting gezien die 
zuiver het één of het ander was ? Veel zou 
waarschijnlijk op de regio terecht komen. 
Maar de regio bestaat vaak uit een stad en 
omliggende dorpen. Moeten de kleintjes 
meebetalen aan de dure snoepgoederen van 
de grote ? Hebben deze niet een hogere 
uitkering van het gemeentefonds ? Kunnen 
de kleintjes nog iets kultureels doen 
als zij op redelijke wUze meebetalen aan 
centrumvoorzieningen ? De, kommissie heeft 
zich niet uitgesproken over de samenhang 
tussen draagkracht van de gemeenten en de 
lastenverdeling. Het boekje is kennelük 
geschreven vanuit de situatie van de grote 
gemeente. 

Ook meen ik dat een hoofdstuk ontbreekt 
over de mogeiUke eigen initiatieven van 
beleidsvoerders. Het gaat voornamelijk 
over het reageren op impulsen uit de 
niet-overheidshoek. Alleen in het hoofdstuk 
over financiëren of subsidiëren komt even de 
mogeiUkheid aan de orde van overheids
initiatief maar dan vooral in een afweging 
van voor- en nadelen van de technieken. 
Gemotiveerde suggesties voor een aktieve 
kunst politiek - laat staan een eigen, niet van 

1) Uitgave Prof. mr. B. M. Teldersstichting, 
(1975) prijs f 7,20. 
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het partikulier initiatief afgeleide-, kultuur 
politiek - op het nivo van de diverse 
grootten en ligging van gemeenten en 
provincies hadden een waardevolle aanvulling 
kunnen zijn. Het maakt nogal wat uit of een 
dorp vlak tegen Den Haag aan ligt of ver 
van een grote gemeente verwUderd is. 
Weer een ander onderwerp betreft de 
auteursrechten van de beeldende kunstenaar. 
Gepleit wordt voor bescherming van dit 
recht door de overheid. Wanneer dit gaat 
over reproductierechten, het tegengaan van 
vervalsingen, een regeling omtrent toestemming 
voor exposeren etc., volg ik de kommissie 
gaarne. Toch had ik graag in dit verband 
zaken als de muurschildering bij de PTI in 
Amsterdam, en het portret van de burgemeester 
betrokken. (Een schildering die werd 
verwUderd zonder toestemming van de 
kunstenaar en een opdracht voor een portret 
waarvan de geportretteerde weigerde het 
te exposeren; beide tot groot ongenoegen 
van de kunstenaars) De vraag is hierbij 
in het geding of de eigenaar (koper) van een 
kunstwerk het recht heeft dit te vernietigen 
of de plicht het te bewaren en, zo de 
kunstenaar dit wenst, te exposeren. Zou het 
niet liberaal zijn om te stellen dat het de 
eigenaar vrU staat met zUn bezit te handelen 
naar eigen goeddunken ? Is een kunstwerk 
in partikulier- of overheidsbezit onaantastbaar? 
Het komt mU voor dat affaires als die van 
de Amsterdamse PTI nadelig zUn voor de 
kunstenaar. BedrUven die een kunstopdracht 
overwegen zullen nog wel eens extra diep 
nadenken over hun investering als deze, 
voor eeuwen bestemd moet zun. Natuurlijk 
koopt niemand iets om het te vernietigen, 
maar de plicht om het te konserveren of het 
te exposeren lUkt mij diskutabel. 

Ik zie het boekje als een eerste stap op 
weg naar een liberale kultuur politieke 
formulering. Zo'n eerste stap heeft het 
voordeel dat het reakties los kan maken, 
zoals deze van een beste stuurman aan de 
wal, maar er moet meer komen. En het 
kan beter. 



Energie beleid of bezinning? 

Een kommentaar naar aanleiding van hoofdstuk 
7.2 Energiebeleid van geschrift 26 "Milieu, 
groei en schaarste" van de Telderstichting 
door Ir. H. Hondius te Haren (Gr.) en 
Ir. W. W. Nijs te Bergen (N.H.). 

In het geschrift "Milieu, groei en schaarste" 
van de Prof. Mr. B. M. Telderstichting is 
hoofdstug 7.2 gewijd aan het Energiebeleid. 
Het is een goede liberale traditie open te 
diskussiëren over onderwerpen waarover 
men aanvankelijk van mening verschilt, 
met als doelstelling dat uit een dergelijke 
diskussie een gemeenschappelijk, vaak 
genuanceerder standpunt kan resulteren. De 
schrijvers vinden in de bewuste bijdrage 
veel wat hen aanspreekt. Op enkele punten 
menen zij echter dat het geschrift te vaag 
is, te weinig richting geeft, dan wel zichzelf 
tegenspreekt, terwijl zij van mening zijn dat 
juist nu een duidelijke liberale visie ten aanzien 
van wezenlijke vraagstukken als energie 
gewenst is. 
Hierna volgen de gedeelten uit geschrift 26, 
die de schrijvers nopen tot een reaktie. 
De schrijvers menen dat een aantal van deze 
zienswijzen duidelijk amendering behoeft. 
De bezinningsgedachte ten aanzien van 
kernenergie weerspreekt de in het geschrift 
geuitte beleidsvoornemens ten aanzien van 
fossiele brandstoffen. Zij zouden puntsgewijs 
als volgt willen reageren : 
"7.2.1. Het duurt ongeveer 10 jaar voordat 
een nieuwe (kern)energiecentrale netto energie 
gaat leveren". 
Voor de bouw van een komplete 1100 MWe 
kerncentrale zijn de volgende hoeveelheden 
energie nodig : 1) 

740 mln kWh voor de bouw inklusief alle 
daar opgestelde installaties 

1000 mln kWh voor de eerste, brandstoflading 
500 mln kWh voor de in een jaar vollast

bedrijf benodigde vervangende brandstof, 
totaal benodigd : 2240 mnl kWh. 
Bij 6000 vollast bedrijfsuren, een normale 
Nederlandse waarde voor een basislast 

eenheid, produceert een 1100 MW centrale 
6,6 mrd kWh. Het duurt dus ongeveer 4 
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maanden (en niet 10 jaar) van normaal 
bedrijf van een Nederlandse, grondlastcentrale, 
voordat de in de produktie van de eenheid 
gestoken energie is terugverdiend. Daarna 

kan aan het netto leveren van stroom 
begonnen worden. 
"7.2.3.2. Wij zijn van mening dat de overheid 
er in het algemeen verstandig aan doet een 
afwachtende houding aan te nemen (ten 
opzichte van het aanschaffen van drie 
kernraaktoren van 1000 MW als genoemd 
in de Energienota), zolang de deskundigen 
van mening verschillen". 
Deskundigen verschillen principieel niet van 
mening over de veiligheid van de nu 
beschikbare lichtwaterreaktoren. 
Hier zij er nog eens op gewezen dat door 
ingebruikname van 3 reaktaren à 1000 MWe 
0,3 % aan de stralingsdosis wordt toegevoegd 
die elke Nederlander nu al ontvangt door 
röntgendiagnostiek. 
Ten aanzien van opslag en verwerking van 
radioaktief afval cite,ren wij het Kongres 
van het Reaktor Centrum Nederland 
1 mei 1974. 2) Het is technisch mogelijk de 
afvalstoffen van de elektriciteitsproduktie 
door middel van kernsplijting in Nederland 
te behandelen en definitief op te bergen 
zonder de volksgezondheid te schaden". 
Kernenergiecentrales lenen zich door hun 
komplexiteit en de toegepaste beveiligings
systemen bijzonder slecht voor sabotage met 
enige konsekwentie, voor de omgeving. 
Slechts een grote groep terrroristen, die 
samen met enige specialisten voor gedurende 
vele uren een centrale bezet kunnen houden, 
zouden bij voldoende kennis van de specifieke 
centrale gevaar kunnen opleveren. Dit is 
totaal onvergelijkbaar met de veel 
eenvoudiger mogelijkheden zoals grote, 
uitverkochte voetbalstadions en grote, 
warenhuizen op zaterdagmiddag. In hetzelfde 
kader valt de 'diefstal van plutonium via 
gebruikte splijtstofelementen. Voor wie de 
grote loden kontainers van enige tonnen 
gezien heeft, is het duidelijk dat het niet 
eenvoudig is de,ze mee te, nemen, om niet te 

spreken van de grote technologische' kennis 
en gespecialiseerde apparatuur die nodig 
is om het plutonium vrij te maken. 
"Om veiligheidsredenen en psychologische 



overwegingen zullen de kerncentrales ver van 
grote bevolkingscentra gebouwd moeten 
worden". 
Het is met de huidige technische middelen 
mogelijk lichtwaterreactoren te construeren, te 
bouwen en te· bedrijven, zodat voor de 
naaste omgeving nauwelijks extra stralings
belasting optreedt. 
In de tot op heden 700(! !) bedrijfsjaren met 
kernreektoren is geen nucleair ongeluk 
voorgekomen. Rasmussen, hoogleraar aan 
het Massachusetts lnstitute of Technology 
komt 3) tot het volgende staatje met 
overlijdensrisiko's 

auto-ongelukken 
verdrinken 
vliegreizen 
onweer 
reaktorongelukken 

door diverse oorzaken : 
individuele kans per jaar : 

1 op de 4.000 
1 op de 30.000 

op de 1 00.000 
op de 2.000.000 
op de 300.000.000 

(bij 1 00 centra las, volgens de tegenwoordig 
geldende veiligheidsrichtlijnen voor lichtwater 
reaktoren). 
Bovendien dient hier nog een wijdverbreid 
misverstand te worden weggenomen : 
kernenergiecentrales kunnen niet ontploffen 
zoals atoombommen. Dit is niet vanwege 
beveiliging, doch op basis van fysische 
wetten, die geen explosies, die veroorzaakt 
worden door zogenaamd laag-verrijkt uranium, 
zoals dit wordt toegepast, toelaten. 
"Het wordt dan veel moeilijker de vrijkomende 
warmte voor stadverwarming te benutten. 
Er wordt daarom gepleit voor kleine, op 
fossiele brandstoffen werkende centrales 
in de steden met gebruik van vrijkomende 
(koelwater) warmte". 
Men moet bij elektriciteitsopwekeenheden 
een verschil maken tussen 
- basislasteenheden : bedrijfstijd * van het 

maximum vermogen 6000 uur. 
- middenlasteenheden : be.drijfstijd 2000-

4000 uur. 
- pieklasteenheden : bedrijfstijd 700- 1000 

uur. 
Gezien de behoefte aan koelwater en bij 
fossiele. centrale de uitworp uit de schoorsteen, 
zullen basislastcentrales, los van de 
brandstofkeuze, voor elektriciteitsopwekking 
zelden binnen stedelijke agglomeraties 
gebouwd worden maar juist op een 
behoorlijke afstand daarvan. Bovendien is 
de te realiseren bedrijfstijd van de warmte/ 
krachtkoppeling 4) 5) ten behoeve van de 
stadsverwarming niet meer dan 3000 uur. 
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Basislasteenheden zullen daarom ten principale, 
naast technische redenen, niet zo geschikt 
zün om warmte aan stedelüke verwarmings
systemen af te staan, los van de 
brandstofvoorziening fossiel of nucleair. 
Middenlasteenheden daarentegen, die ook 
van kleiner vermogen kunnen zijn, kunnen 
gemakkelijker ingericht worden voor levering 

van warmte aan afnemers. De gasturbine/ 
afgaskatel kombinatie biedt hiervoor 
ekonomisch aantrekkelijke mogelijkheden. 
Het toe:~omstig opwekpakket, zoals ook in 
dit geschrift gesuggereerd, dient om 
economische redenen en ZEKERHEID VAN 
VOORZIENING te bestaan uit: 
- voor bassilast : kernenergie ~ 1000 à 

1200 MW eenheden, eventueel aangevuld 
met kolen/olie gestookte eenheden 
van~ 700 MW. 

- middenlast: gasturbine/afgasketel/stoom
turbine kombinaties, vermogen 120 à 
150 MW. met mogelijkheden stedelijke 
agglomeraties of industrieën van 
afvalwarmte te voorzien. 
pieklast : oliegestookte gasturbines. 

Een met het buitenland konkurrerende 
stroomprijs met name voor industriële 
doeleinden, is voor het behoud van de 
welvaart essentieel. Een evenwichtig 
opgebouwd elektriciteitsopwekpakket, waarin 
kernenergie de basislastrol op zich neemt 
is daartoe, onder de huidige prijsverhoudingen, 
een vereiste. Het huidig plan van de 
N.V. Samenwerkende Elektrititeits Produktie
bedrijven, dat voorziet in de aanschaf van 
drie reaktaren van ~ 1000 MW tot 1985, 
is een redelijke aanzet tot een ekonomisch 
juiste inpassing van de kernenergie in het 
Nederlandse opweksysteem. Buitenlandse 
programma's zijn vaak ook relatief ten opzichte 
van het aldaar opgesteld vermogen veel 
ambitieuzer. 
''Door onze grote aardgasvoorraad kunnen 
wij het ons permitteren de bouw van 
kerncentrales enkele jaren uit te stellen 
en ondertussen leren van ervaringen elders". 
De thans bekende bewezen reserves van 
het Nederlandse aardgas zullen tot het jaar 
'2000 bestemd zijn voor : 
- het voldoen van eenmaal aangegane 

exportverplichtingen; 
- het uitleveren van de gesloten groot

verbruikersovereenkomsten; 
- het zekerstellen van de gasbehoefte van 

de sektor openbare voorziening; 



- het zolang mogelijk voorzien van 
hoogwaardige industriële toepassingen; 

- het vormen van een zekere strategische 
reserve voor toekomstige - thans 
onbekende - ontwikkelingen. 

Voor het verlengen van kontrakten voor de 
bulk van de elektriciteitscentrales is er geen 
Nederlands gas beschikbaar, althans niet 

volgens de thans bekende, beste inzichten. 

Dit betekent dat vanaf 1978 in steeds 
toenemende mate stookolie het 
aardgasvervangend altematief zal zijn. 
Aardgas voor basislast elektriciteitsopwekking, 

dat extra zou moeten worden geïmporteerd, 
is aanzienlijk duurder ,dan stookolie, omdat 
aardgas als hoogwaardig fossiele brandstof 
een hogere marktwaarde heeft en er overal 
in Europa een relatieve aardgasschaarste, 
heerst. Het kan zeker zinnig gebruikt worden 
bij middenlast gasturbine/stoomturbine 
eenheden en gasturbinejafgaskete,l kombinaties 
ten behoeve van stadsverwarming. Het 
eventueel uitstellen van de bouw van 
rekatoren heeft met onze "aardgasrijkdom" 
dan ook geen korrelatie. Dit geluid, dat 
ook in de Bezinningsnota door een aantal 

notabelen naar voren werd gebracht, 
stoelt niet op reailteit. Wij kunnen ons 
om ekonomische noch om voorzieningsredenen 
permitteren niet op kernenergie over te gaan! 
"Mocht op goede gronden toch besloten 
worden tot de bouw van één of meer 
kerncentrales, dan zouden wij, ter vermindering 
van de risiko's er voor willen pleiten deze 
centrales op een kunstmatig eiland in zee 
te bouwen, alwaar de vrijkomende warmte een 
industriële toepassing zou kunnen krijgen". 
Een lichtvoetige, bijna romantische gedachte. 
Of reaktaren zijn veilig, en dus, onder 
aanhouding van strenge, vastgestelde 
kriteria kunnen zij gebouwd worden, of niet. 
Als het dan wel kan uit een oogpunt van 
risiko's om "psyche sociale" 6) redenen toch 
uitwijken naar een eiland op 45 km van de 
vaste wal, doet weinig realistisch aan ! 
Als liberalen, bedacht op het behouden zoniet 
vermeerderen van de welvaart voor allen, 

moeten wij toch steeds weer bedenken 
dat zo laag mogelijke stroomprijzen de basis 
van onze welvaart vormen. Wat te denken van 
de kosten van 45 km extra 380 kV kabel 
door de Noordzee ! 7) Zo'n Noordzee-
eiland 8) kan voor een aantal industriële 
ventures een zeer goede gedachte zijn : 
primaire om stroom naar het land te 
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transporteren is dit het zeker niet. 
"7.2.6.2. Het komt ons voor dat de efficiëntie 
van het brandstofverbruik vermindert wanneer 
centrales worden gebouwd voor de 
piekbelasting. Wellicht is het beter de 
centrales kleiner te bouwen''. 
Centrales worden ontworpen om bij de 
normale belasting het optimale rendement 

te hebben. Tussen 3/4 en vollast blijft dit 

rendement nagenoeg konstant. De opmerking 
uit het geschrift stoelt niet op realiteit. 
De samenstelling van het opwekpakket is 
reeds genoemd. Voor middenlast-
en mogelijk pieklastbedrijf heeft de 120 à 
150 MW combined-cycle eenheid/gasturbine/ 
stoomturbine eenheid grote voordelen qua 
rendement en lage verliezen bij het starten. 
Inderdaad zou hiermede ook een regeneratie 
van oude standscentrales op zeer 
ekonomische wijze bewerkstelligd kunnen 

worden. 

Resumé 

Van Liberalen mag een konkrete visie op 

het energiebeleid verwacht worden. De 

Energienota van de Regering van medio 

september 1974 doet een goede poging een 
beleid te formuleren. Ook de nota 
Energiebeleid, uitgegeven door de CDA, 
formuleert duidelijke, doelstellingen. In beide 
wordt gepleit voor een zinnig inpassen 
van een aantal kernreaktoren in het 
Nederlandse elektriciteitsopwekbestel. 
Welnu, ook van liberale zijde iS' een dergelijke 
uitspraak, gemotiveerd, verantwoord. 
Ons dunkt dat er genoeg bezonnen is, de 
laatste lichtwaterkerncentrale is in Nederland 
besteld in april 1969. Het wordt hoog tijd 
om deze bezinningsperiade 1969-1975 af te 
sluiten en met de uitvoering van het beleid 
te beginnen. Laat het ons in vergelijk met 
het ons omringende buitenland niet 
vergaan als in de periode 1845-1860 met de 
spoorwegaanleg. In die periode bezonnen 
wij ons over partikuliere of staatsexploitatie. 
Het ontbrak ons in die tijd ook aan durf 
en ondernemingsgeest en er is praktisch 
geen spoorlijn in Nederland aangelegd. 
In het buitenland met name in België 
vervijfvoudigde men in dezelfde tijd de 

uitbouw van het lijnennet Het resultaat 
was : Antwerpen, Hamburg, Bremen lieten 
de Nederlandse zeehavens verre achter zich. 
De industrie in ~wente en Brabant werd 



door gemis aan de nodige verkeersmiddelen 
van de wereldmarkt teruggedrongen. 9) 
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"Energiebeleid" 1
) 

besproken door Dr. D. J. Kroon 

De wetenschappelijke bureaus van de con
fessionele partijen hebben in een gezamenlijke 
studie hun visie gegeven op het energiebe
leid, dat Nederland in de komende tien jaren 
zou kunnen voeren. 
In een 68 pagina's tellende brochure worden 
achteraanvolgens de volgende onderwerpen 
behandeld: 

- Vraag en aanbod, mondiaal en in Ne
derland. 
(Wat is de vraag, zowel in de wereld 
als in Nederland naar energie, wat is 
het aanbod, waaruit bestaan en waar be
vinden zich de wereldvoorraden, welke 
zijn de alternatieve mogelijkheden. Po
litieke, economische en technische 
knelpunten. Een en ander uitgebreid 
met tabellen gedocumenteerd). 

- Uitgangspunten voor een energiebe
leid. 
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6) L. Hoffman : 
Psycho-sociaal (naar aanleiding van nota 
Energiebeleid Rotterdam, 1974) -
Economische Statistische Berichten 60 
(1975) 15.1.1975. 

7) Prof. Ir. J. de Haas et. al. : 
Consequenties van het toepassen van 
ondergrondsekabel in 150 kV en 380 
kV-netten - Eelectrotechniek 53 (1975) 
5 (april). 

8) Stevin Informatie nr. 1 - 1975. 
9) Mr. Dr. J. H. Jonekers Nieboer : 

Geschiedenis der Nederlandscha 
Spoorwegen - tweede druk, Nijgh & 
Van Ditmar, N.V. Rotterdam, hoofdstuk 11. 
Bedrijfstijd, ook wel bedrijfstijd van de 
maximale belasting genoemd, wordt 
als volgt gedefinieerd : 

bedrijfstijd 

totaal geproduceerde, c.q. 
afgeleverde energie 

optredende max. belasting 
in de beschouwde periode 

(Nationale sociaal-economische doel
stellingen zoals werkgelegenheid, eco
nomische groei, betalingsbalans, prijs
stabiliteit, inkomensverdeling, milieu
zorg, ruimtelijke ordening, internationaal 
beleid. Tenslotte wordt een nieuwe na
tionale doelstelling geformuleerd: .,Ze
kerstelling van grondstoffenvoorzie
ning"). 

- Opties voor overheidsbeslissingen. 
(Beperking van de vraag naar energie, 
gesplitst naar beperking in de groei van 
het energieverbruik en besparingen in 
de verbruikssectoren. Vergroting van 
het aanbod van brandstoffen, zoals ver
dere ontginning van fossiele brandstof
fen en verdere toepassing van kern
energie.) 

Als bijdrage tot de meningsvorming over onze 
energievoorziening is deze brochure zeker ge
slaagd, maar om als grondslag te dienen voor 
een te voeren energiebeleid zijn er nog te
veel belangrijke punten niet afgemaakt. Nu 
kan men ook niet anders verwachten. 



Een werkelijk geïntegreerd energiebeleid zal 
in vele sectoren van het economisch leven in
grijpen, zoals woningbouw, verkeer, ruimte
lijke ordening, industriële processen, milieu
zorg, betalingsbalans, belastingsysteem, we
tenschappelijk onderzoek en internationale 
betrekkingen. Al deze facetten zullen nog ze
ker vele jaren van intensieve studie vragen 
om de knelpunten te lokaliseren en wegen tot 
optimale oplossingen aan te geven. De com
missie, die de brochure heeft samengesteld, 
heeft zich dan ook wijselijk beperkt tot wat 
op dit moment bekend is, tot het signaleren 
waar verdere studie noodzakelijk is en is 
slechts op enkele punten tot concrete aanbe
velingen gekomen. 

Het ligt voor de hand de 68 pagina's van de 
brochure van de confessionele partijen te 
vergelijken met de 18 pagina's tellende para
graaf over energiebeleid in het rapport van 
de Teldersstichting "Milieu, groei en schaar
ste". Aet is opvallend hoe eensluidend een 
groot aantal opvattingen in beide rapporten 
is: 

- Meer gebruik van steenkool in grote 
installaties. 

- Aardgas dient tegen de marktwaarde 
te worden verkocht. 

- Aanpassing bouwvoorschriften en be
tere isolatie van woonhuizen. 

- Geen progressief tarief voor aardgas. 
- Onderzoek naar energiebesparende 

technologie en industriële processen. 
Recycling van afvalstoffen waar moge
lijk. 

- Beperking, waar mogelijk, van de ver
plaatsingsdrang in het verkeer. 

De CDA-brochure behandelt, uiteraard, de 
achtergronden van deze problemen wat uitge
breider, dan in het rapport van de Telders
stichting mogelijk was. 

Een groot gedeelte van de brochure is gewijd 
aan een analyse van de vraag naar energie
dragers, het aanbod en de voorraden in de 
wereld. Tevens wordt een zeer realistisch 
overzicht gegeven van de mogelijkheden, die 
de zgn. "alternatieve energiebronnen", waar
over tegenwoordig teveel en te gemakkelijk 

1) Uitgave Centrum voor Staatkundige Vor
ming, Dr. Abraham Kuyperstichting, Jhr. 
Mr. de Savornin Lohmannstichting (1975). 
Prijs f 5,25. 
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gesproken wordt, ons bieden. Hoewel een ze
kere bijdrage (enkele procenten) aan het Ne
leverd zou kunnen worden door zonne-energie, 
windkracht en aardwarmte, moet men zich 
hiervan - zeker in de komende tien jaren -
niets voorstellen. 
Tenslotte twee belangrijke verschillen tussen 
beide rapporten. In tegenstelling tot de wat 
vage en afwachtende houding, die in het rap
port van de Teldersstichting wordt aangeno
men ten aanzien van de kernenergie, is het 
CDA-rapport hierover zeer concreet. Kern
energie is noodzakelijk om het gat tussen 
vraag en aanbod op te vangen. Het gevaar 
van kerncentrales is veel geringer, dan men 
ons vaak wil laten geloven. Voor de opwer
king en opslag van de radio-actieve afval
produkten zijn alle mogelijkheden aanwezig, 
zeker bij een redelijke groei van kernenergie 
in ons verbruikspatroon tot het jaar 2000. 
Deze opvatting wordt gestaafd door een uit
gebreide analyse van stralingsgevaar en reac
torveiligheid. Men mist node in het rapport 
een analyse van de veiligheid van kweekre
actoren. 

Een ander verschil tussen beide rapporten is 
de financiering van het noodzakelijk onder
zoek van de energiebesparende maatregelen. 
In "Milieu, groei en schaarste" wordt aanbe
volen de extra aardgasbaten te gebruiken 
voor een financieringsfonds. Hoewel deze ge
dachte af en toe opduikt in de CDA-brochure, 
is ze verder niet uitgewerkt. De uitwerking 
van het punt "internationale betrekkingen" is 
wel erg summier. Het Nederlandse energiebe
leid kan nu eenmaal niet los worden gedacht 
van de ontwikkelingen in het buitenland. Spe
ciaal de samenwerking in de Europese Ge
meenschap zou een aparte paragraaf hebben 
verdiend. Helaas worden de Initiatieven, die 
Nederland hier zou kunnen ontplooien onvol
doende aangegeven. 

Concluderend mag men stellen, dat het rap
port "Energiebeleid" een waardevolle bijdrage 
is tot het opstellen van een zinvol programma 
voor de komende jaren. In een gesprek tussen 
de VVD en het CDA zal men zeker tot een ge
meenschappelijke beleidsvoering kunnen ko
men. 



De marges bi ij ven smal 
J. G. Rietkerk 

Nu het kabinet-Den Uyl al weer ongeveer 

net zo lang gefungeerd heeft als het 
kabinet-Biesheuvel, lijkt het mij een geschikt 

moment om gevolg te geven aan het 

herhaalde verzoek van de redactie eens 

een meer algemeen oordeel te geven over het 
sociale beleid van de huidige regeringsploeg. 

Ik stel mij voor daarbij vooral na te gaan in 

hoeverre op enkele hoofdpunten beide 
ploegen verschilden in hun beleidsvoornemens 
en wat tot nu toe van het nieuwe beleid 
terecht is gekomen. Ik wil daarbij niet te 

zeer ingaan op allerlei politieke zaken waar
over wij dagelijks in de Tweede Karnet 
spreken, maar wat meer afstandelijk de 

ontwikkeling proberen te overzien. 

Toen de heer Boersma in 1973 door zijn 

medewerking aan een door de socialisten 

gedomineerd kabinet de heer Burger de 

sleutel tot het slagen van diens formatie
pogingen in handen speelde, moet bij hem de 

overtuiging hebben voorgezeten, dat hij 
daardoor meer ruimte zou krijgen voor een 
sociaal beleid, zoals hij dat wenselijk achtte. 
De verwijten, die hij daarbij aan het adres 
van de VVD richtte om te motiveren waarom 

naar zijn oordeel van een voortzetting van 
de vroegere coalitie geen sprake meer l<on 
zijn, waren nooit erg sterk. Bij herhaling 
verklaarde hij met de liberale bewindslieden 

in het kabinet goed te kunnen samenwerken, 

maar omdat de VVD in de verkiezingsstrijd 

te hard van leer zou zijn getrokken tegen het 

misbruik in de sociale verzekering, zou 

verdere samenwerking niet meer mogelijk zijn. 
Nu maakte de heer Boersma zelf deel uit 

van een kabinet dat de herwaardering van de 
sociale verzekering, ook op het punt van 

het misbruik in zijn programma had 

opgenomen. Dat kan dus nauwelijks het 
wezenlijke punt zijn geweest. Meer doorslag

gevend acht ik de spanningen tussen de 
heer Broersma enerzijds en de heer de 
Brauw en Biesheuvel anderzijds en zijn 
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voorkeur voor samenwerking met partijen die 

geneigd zijn "de oren te laten hangen" naar 
de vakbeweging. 

Nu is het voor elk kabinet zaak een 

beleid te voeren dat de goede sociale 

verhoudingen in het land bevordert. Nederland 
gaat niet ten onrechte prat op zijn relatief 

grote arbeidsrust. Het is sociaal en 

economisch van het grootste belang die ook 
voor de toekomst zo veel mogelijk te 
waarborgen. Was er nu reden om te vrezen 
dat dit bij continuering van de coalitie

Biesheuvel in gevoar zou komen? 

Weliswaar speelde zich binnen de vak
beweging in die tijd het conflict Groenevelt
ter Heyde af, maar dat richtte zich niet op 
het kabinet. Ook was DS '70 voorstander van 

een fors loon-ingrijpen, maar daarin stond 
deze partij vrijwel alleen. Als er één punt is 
geweest, waaraan het kabinet-Biesheuvel 

vanaf het begin van zijn optreden veel 

gelegen heeft laten liggen, dan was het juist 

dat van de verhouding met de vakbeweging. 

Het is begonnen met de intrekking van de 

loonrnaatmgei-Roolvink, die nogal wat 
spanningen had veroorzaakt, en het is erin 

geslaagd eind 1972 een centraal accoord 

voor de arbeidsvoorwaarden voor 1973 tot 
stand te laten komen door op een niet 
onbelangrijk aantal punten aan de wensen van 

de sociale partners, met name ook van de 
vakbeweging tegemoet te komen. Dit is het 
kabinet-Den Uyl tot nu toe niet gegeven 
geweest, hoezeer de heer Boersma ook 

daarvoor heeft geijverd. Als voornaamste 
oorzaak daarvan zie ik de onverhulde 

voorrang die dit kabinet pleegt te geven aan 

bepaalde verlangens van de vakbeweging. Ik 

noem slechts als voorbeelden de in de 

machtigingswet voorgeschreven nivellering, 

de extra verhoging van het minimumloon 
en de jeugdlonen en de zonder enig 

vooroverleg in de Troonrede aangekondigde 
winstafroming, nadat de vakbeweging had 

aangekondigd slechts op die voorwaarde tot 

matiging van de looneisen bereid te zijn. 

In zijn Nijmeegse rede voegde de heer Den 
Uyl hier nog de controle op de investeringen 
aan toe. 



Dit beleid heeft ten opzichte van andere 

belangengroeperingen in onze samenleving 
sterk polariserend gewerkt. Boeren en 
middenstanders verloren hun vertrouwen en 
moesten eerst met aan opstand grenzende 
acties komen alvorens aan hun gerecht
vaardigde grieven enigszins tegemoet gekomen 
werd. Het middelbaar- en hoger personeel 
ging zich apart oragniseren en het 
bedrijfsleven als geheel kreeg het gevoel 
te staan tegenover een regering, die maar 
weinig sympathie kon opbrengen voor de 
particuliere ondernemingsgewijze productie, 
alle pogingen van Minister Lubbers om deze 
schade te beperken ten spijt. 

Ik kan dan ook moeilijk concluderen dat het 
kabinet-Den Uyl de maatschappelijke 
verhoudingen in ons land heeft verbeterd. 
Het is er tot nu toe wel in geslaagd de 
arbeidsrust in de ondernemingen te 
continueren. Een minder vakbewegingsgezind 
kabinet zou bij een zo forse stijging van 
de werkloosheid als die van in de laatste 
tijd van de werknemersorganisaties heel wat 
meer te verduren te hebben .gekregen. 
Overigens moet nog maar worden afgewacht 
of dit zo zal blijven als het kabinet blijft 
nalaten de structurele oorzaken van de 
werkloosheid fundamenteel aan te pakken. 
Door het onevenwichtige volgen van de 
verlangens van de vakbeweging heeft het 
kabinet scheuren veroorzaakt in zijn 
verhouding tot vrijwel alle andere 
maatschappelijke groeperingen, die niet 
gemakkelijk zullen kunnen worden gedicht. 
Het heeft aldus naar mijn oordeel de sociale 
verhoudingen in ons land bepaald niet 
verbeterd. 

Op het punt van de inkomensverhoudingen 
moet worden vastgesteld dat het kabinet 
steeds bijzondere aandacht heeft geschonken 
aan de positie van de laagste inkomens
trekkers en die belangrijk heeft verbeterd. 
Vorige kabinetten hadden zich op dit punt 
overigens evenmin onbetuigd gelaten, maar in 
de afgelopen twee jaar is hieraan toch wel 
extra gewerkt. Het minimumloon is enige 
malen structureel verhoogd, de bijstand is 
naar dit verhoogde niveau opgetrokken en 
bij de getroffen loon- en belastingmaatregelen 
is een zodanige nivellering toegepast dat 
de laagste inkomens .groepen daarvan 
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duidelijk meer hebben geprofiteerd. Toch 

moet ook bij dit vanuit sociaal oogpunt 
sympathiek lijkende beleid de kritische vraag 
worden gesteld of dit wel verantwoord is 
geweest. De opstuwende werking ervan op 
het loonkostenniveau is niet gering geweest. 
Het begint zo langzamerhand, niet in de 
laatste plaats door de studies van het 
Planbureau tot ons allen door te dringen, 
dat wij met onze economische polsstok niet 
meer over die kostensloot heen kunnen 
springen. Een toenemend aantal bedrijven 
en zelfstandigen raken in moeilijkheden en 
de werkloosheid neemt toe. Dat zou, 
omdat het hier om een al jarenlang voortgaand 
proces gaat, waarschijnlijk ook zonder de 
extra verbeteringen voor de laagste 
inkomensgroepen, gebeurd zijn, maar die 
maatregelen hebben deze ontwikkeling wel 
versterkt. En dan ben ik van mening dat 
het juist ook uit sociaal oogpunt niet 
verantwoord is geweest het accent zo sterk 
op die verbeteringen te leggen. Een 
minder snelle stijging van de sociale lasten, 
van het minimumloon en van de jeugdlonen 
zou de kleinere zelfstandige minder reële 
moeilijkheden hebben bezorgd, ook grotere 
bedrijven een betere rendementpositie 
hebben gegeven en in het al.gemeen meer 
werkgelegenheidsmogelijkheden hebben 
geschapen. 

Bij het sociale verzekeringsbeleid moeten 
soortgelijke kanttekeningen worden geplaatst. 
Het belang van goede voorzieningen tegen 
sociale risico's behoeft in deze tijd van 
werkloosheid zeker geen nader betoog. Ook 
voor onze economie is de handhaving 
van een groot deel van de koopkracht van 
grote betekenis. Daar staat tegenover dat 
wij deze uitgaven evenals die van de 
overheid, toch eerst zullen moeten verdienen. 
Als nu de verdiencapaciteit van het 
bedrijfsleven mede door de stijging van 
de collectieve lasten terugloopt (en daarmede 
de werkgelegenheid) dient welk kabinet 
dan ook op het punt van verdere uitbreiding 
van de sociale verzekering wel zeer grote 
voorzichtigheid te betrachten en alles in 
het werk te zetten om na te gaan in 
hoeverre door herwaarde~ing van deze 
voorzieningen, waarin heel wat wilde groei 
kan worden teruggedrukt, op zijn minst tot 
een stabilisering van deze uitgaven kan 
worden .gekomen. Hoewel Staatssecretaris 



Mertens de noodzaak van die herwaardering 
bij herhaling onderschrijft, heb ik van hem 
tot nu toe nog geen enkel concreet voorstel 
in die richting gezien. Integendeel, met 
de nieuwe algemene arbeidsongeschiktheids
verzekering en de plannen om alle netto 
uitkeringen aan die van het netto-minimumloon 
te koppelen, zullen de lasten alleen nog 
maar verder stijgen. En de mogelijkheden 
ook via beperking voor de kinderbijslagen 
tot verdere besparingen te komen, worden 
bij voorbaat weggegeven ter financiering 
van deze studiekostenregeling. Ook op dit 
punt dus een onevenwichtig beleid, dat 
tot nu toe alleen gericht is op sociale 
verbeteringen, maar wel eens tot gevolg zou 
kunnen hebben dat wij het straks gewoon 
niet meer kunnen opbrengen. 

Een meer positief geluid zou ik willen laten 
horen over het beleid dat minister 
Boersma tot nu toe op het punt van de 
medezeggenschap heeft gevoerd. Terecht 
wordt door hem de stelling genomen tegen 
allerlei polariserende stromingen, die 
overwonnen klasse-tegenstellingen meer 
willen aanscherpen alle zeggenschap bij de 
werknemers willen leggen of aansturen 
op anarchie. De brochure .,Fijn is anders" 
van de Industriebond NVV is daarvan een 
treffend voorbeeld. Hij stelt daar het 
samenwerkingsmodel tegenover, waarin op 
voorzichtige, doelbewuste manier verder 
vorm moet worden gegeven aan de 
onderlinge zeggenschapsverhoudingen in 
het bedrijfsleven. Door middel van SER
adviezen zal het bedrijfsleven daarvoor 
de weg moeten wijzen. 

In hoeverre deze benadering door het 
gehele kabinet wordt gedeeld, moet 
overigens nog wel worden afgewacht. De 
irritatie van de drie .,progressieve" partijen 
over dit beleid, doet vermoeden dat ook 
hierover het laatste woord nog niet gezegd 
is. Tijdens de begrotingsbehandeling in 
de Tweede Kamer heb ik wel bezwaar 
gemaakt tegen de eenzijdige voorstelling 
van zaken, alsof de nog helaas wel 
voorkomende frustaties in de arbeids
omstandigheden alleen tot ondernemingen 
beperkt zouden blijven, en vooral in de 
daar aanwezige structuren hun oorzaak 
zouden vinden. Naar mijn overtuiging 
doen deze problemen zich minstens zo 
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sterk voor in dienstverlenende instellingen 
en bij overheidsinstanties. Betere 
arbeidsverhoudingen en omstandigheden 
zullen dan ook naar mijn oordeel over de 
gehele linie moeten worden nagestreefd. 
Het zou het bestek van dit artikel evenwel 
te buiten gaan, daar nu uitvoerig op in te 
gaan. 

Tenslotte nog een enkel woord voor de 
inkomenspolitiek van het kabinet. Omdat zeer 
binnenkort de lang verwachte nota zal 

verschijnen, lijken uitvoeringe beschouwingen 
hierover op dit moment niet erg opportuun. * 
Wat mij bij alles wat hierover is aangekondigd 
het sterkst opvalt, is de invalshoek van 
waaruit deze problematiek wordt benaderd. 
Natuurlijk heeft een kabinet ook op dit 
gebied te zorgen voor zo evenwichtig 
mogelijke verhoudingen. Allerlei instrumenten 
heeft het tot zijn beschikking om bij te 
sturen, op punten waar het scheef dreigt 
te gaan. Maar het dient ook hier aan de 
samenleving ruimte te laten zoveel mogelijk 
zelf die onderlinge verhoudingen te regelen. 
Dit kabinet lijkt zich evenwel het recht 
aan te matigen over alles zeggenschap te 
hebben, precies te weten wat elke burger 
toekomt en dan ook te willen gaan 
voorschrijven wat elke burger mag verdienen. 
Afgezien van het feit dat ik verwacht dat 
het daartoe feitelijk gewoon niet in staat 
zal blijken te zijn, kan ik mij nauwelijks 
voorstellen dat partijen die toch nog ergens 
geacht worden principes van souvereiniteit 
in eigen kring en van subsidiariteit aan 
te hangen, aan een dergelijke dirigistische 
politiek zullen wil meewerken. Daarbij komt 
dat alle mooie slogans van spreiding van 
macht, kennis en inkomen ten spijt - waar 
ik als liberaal overigens evenzeer voorstander 
van ben - de feitelijke ontwikkeling op 
het gebied van de inkomensverhoudingen 
steeds meer bepaald gaat worden door 
de groeiende werkloosheid, die ertoe leidt 
dat velen die geen werk meer hebben, 
sterk in inkomen achteruit gaan ten opzichte 
van hen die nog wel zo gelukkig zijn. 

Voor zover het om de bestrijding van de 
conjuncturele component gaat, heeft het 
kabinet met verschillende werkenprogramma's 
en steunregelingen voor zwakke bedrijven, 
regio's en werknemersgroeperingen zijn best 
gedaan tijdelijke hulp te bieden. Tot nu 



toe is het echter weigerachtig gebleven tot 
een fundamentele aanpak van de structurele 
oorzaken te komen. Die zou naar mijn 
stellige overtuiging gezocht moeten worden 
in het meer ruimte geven aan de particuliere 

sector door middel van een blijvende 
beperking van het beslag op het nationale 
inkomen door de overheid en de sociale 

verzekering. 

Ik begrijp dat dit voor een kabinet-Den Uyl 
met een op collectieve uitgavenstijging 

gericht programma een moeilijk te slikken 

pil is. Ik hoop dat het jaarverslag van de 
President van de Nederlandse Bank na alle 
overige adviezen terzake van economische 
deskundigen de betrokken bewindslieden 
het laatste stootje in de goede richting zal 
geven. In ieder geval lijken alle op nivellering 
gerichte inkomenspolitieke idealen te 
verbleken bij een voortduring van een zo 

grote structurele werkloosheid. 

* De nota is inmiddels verschenen. 
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Resumerende kom ik tot de conclusie dat 

het sociale beleid van het kabinet-Den Uyl 
op wezenlijke punten onevenwichtiger is 
geweest dan dat van zijn voorganger, omdat 
het bij de noodzakelijke afweging van alle 

maatschappelijke belangen op een 
geforceerde manier aan de wensen van de 
vakbeweging is tegemoet gekomen en 
ook overigens bepaalde socialistische 

idealen heeft laten domineren boven wat 
maatschappelijk wenselijk en economisch 
mogelijk is. Daardoor heeft het zich niet 

alleen vervreemd van dat deel van onze 

bevolking, dat in eigen initiatief en 
ondernemingszin nog steeds een belangrijke 
inspiratiebron vindt, maar ook de 
economische basis verkleind om tot verdere 
groei van welvaart en welzijn voor allen 
te komen. De marges blijken nog steeds 
smal te zijn. 



Over vis, water en twee walvissen 

F. W. v. d. Schaar 

I ets over de aanpak 

Het economisch gebeuren en meer nog de uitwerking daarvan op een groot maatschappelijk 
goed, werkgelegenheid staat in het centrum van de belangstelling. Op het eerste gezicht 
lijkt de discussie in hoofdzaak over de soort der nemen maatregelen te gaan. In werkelijk
heid is vooral de toekomstige organisatie van ons bestel aan de orde. In deze bijdrage 
wordt een bepaald facet van een toekomstig bestel belicht. Dat op zich wel nauw verwant 
zou kunnen worden met hetgeen zich via de "indirecte optiek" werkgelegenheid aan ons 
manifesteert. E.e.a. vormt ook de verklaring voor de organisatie van deze bijdrage. In die 
zin dat getracht is relevante hoofdlijnen binnen het artikel te verwerken en dat com-
mentaar op belangrijk geachte nevenontwikkelingen - waaronder meerdere dezerzijds in het 
verleden gemaakte kanttekeningen over het gewenste economisch beleid in het kader van de 
indertijd nog dreigende werkloosheid - in noten werd opgenomen. 

Plaatsbepaling: politiek 

De VVD is in een beweging, die hopenlijk een 
liberale herleving zal blijken te zijn. Ten
minste symbolisch kwam die herleving 1) op 
gang toen partijvoorzitster van Someren, nu 
ruim drie jaar geleden, de suggestie van de 
Middenpartij lanceerde. 
Vervolgens analyseerde Henk Vonhoff 
een jaar geleden de gewenste richting van 
de politieke strategie van de VVD links. Drie 
kwart jaar geleden bepleitte Hoofd- en Dage
lijks Bestuurslid dr. R. de Korte een verlaten 
van de lijn Oud. Fractievoorzitter Wiegel 
rondde deze door vooraanstaande partijgeno
ten ingezette "beweging" in sept. j.l. voorlo
pig af met "de geloofwaardigheid van een al
ternatief". Die brochure betekende tenminste 
tendele ook een programmatische bijstelling 
van hetgeen Van Someren, Vonhoff en De 
Korte naar alle waarschijnlijkheid - bij alle be
staande nuanceverschillen tussen hen - tot 
hun in hoofdzaak politieke, echter nauwelijks 
in programmapunten geconcretiseerde stel
lingname, had gebracht: Voorkomen dat de 
huidige "regeringscoalitie" de VVD naar 
rechts zou drijven. 2} 
Wiegels brochure vermeldt daarenboven dat 
"het tot taak van de VVD als grootste opposi
tiepartij behoort op hoofdpunten van het be
leid met een duidelijk eigen visie te komen". 
Ook Langman heeft daarop gewezen. Enkele 
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aanzetten daartoe daargelaten is zo'n eigen 
visie op belangrijke economische beleidson
derdelen tot nu toe niet tot stand gebracht. 
Zo ontbreekt bijvoorbeeld ook bij Wiegel een 
bijstelling op het punt van de benadering der 
steeds indringender wordende (structureel) 
economische vraagstukken. Voor een niet 
onbelangrijk deel wordt dit veroorzaakt door
dat de gedachtegang van de VVD op dit voor 
de realisering van doelstellingen op vele be
leidsonderdelen van centraal belang zijnde 
gebied, lange tijd beheerst is door strikt glo
bale - laiser faire - uitgangspunten. Min of 
meer onder het motto: het is de taak van de 
regering te zorgen voor goed water, de vis 
zorgt zelf voor zijn voer; de enorme groei 
van de walvis kan worden afgeremd door een 
dieet. 

Plaatsbepaling: economisch 

Het verband tussen de richting der hierboven 
gesignaleerde beweging met de hier aange
kaarte noodzaak van gerichte bijstelling van 
de visie op het economisch gebeuren kon 
niet beter worden aangetoond dan door een 
citaat uit de column van Prof F. Harlog in de 
NRC van 4 februari j.l.: 

"Politicologen zeggen dat er met de ter
men rechts en links in de politiek weinig 
te beginnen valt ........ . 
Toch kunnen wij er op het gebied van de 



economische politiek nog wel iets mee 

doen. 
Daar gaat het vooral om het leggen van -
liefst kwantitatief - verband tussen doel
einden en instrumenten ......... Links denkt 

namelUk overwegend in doeleinden en 
rechts overwegend in instrumenten. 3) 
Zo heeft een rechtse politiek weinig vi-
sie ...... 
Een links Kabinet is dikwUis prematuur in 
zijn stellingname". 

Indien, in het voetspoor der geciteerde VVD
politici, de PartU zich inderdaad doelbewust 
tegen rechts afzet en overeenkomstig die 
strategie ook tot een voor anker gaan links 
in het midden van de nationale politieke wa
teren besluit, is het althans volgens Hartags 
(respectieveiUk van de Bergh's) "definities", 
zindelijk om van de Partij een doelbewuste 
en georganiseerde bezinning ook op doelein
den (respectievelijk gewenste output) v.w.b. 
dat economische aspect te vragen. 
Onze laatste Minister van Economische Za
ken Langman komt de in dit verband nauwe
lijks te overschaiten verdienste toe als eerste 

belangrijke VVD-politicus althans de organi
satie van mede op dergelijke uitgangspunten 
gefundeerde denkbeelden te hebben geëist. 4) 
En zoals hiervoor al werd opgemerkt is 
het daartoe nog onvoldoende gekomen. 
De bedoeling van het onderhavige artikel te
gen de achtergrond van het bovenstaande is 
enkele ook voor het Liberalisme als zodanig 
van belang zijnde toekomstige ontwikkelingen 
op economisch gebied te signaleren en te be
zien in welke mate deze aanleiding zouden 
kunnen geven, enerzijds het in hoofdzaak 
"globale viswater denken" te verlaten, ander
zijds prioriteiten vast te stellen op basis van 
tendele vernieuwde liberaal economische 

doelstellingen. 

Nu bieden de omstandigheden anno 1975 voor 
een ombuiging van de economische (maat
schappij) visie van de VVD - want ook daar 
gaat het hierover - onverminderd ruimte. 
Temeer ook omdat nog zeer wel in het ge
heugen zou kunnen liggen hoe de VVD - in de 
tweede helft der 60er jaren als regeringspar
tij - door het ontbreken van een duidelijke vi
sie op het structureel economisch gebeuren 
en "belast" met sterk globaal georiënteerde 
verkiezingsprogramma's, noodgedwongen re
gelmatig achter de zich sinds 1967 /'68 snel 
wijzigende omstandigheden heeft moeten aan-
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lopen. En toen geenszins in staat is geweest 

een aantal fundamentele beleidsaanpassingen 
zoals in zekere mate toch al wel neergelegd 
in "Liberalen op nieuwe wegen" (1971-1975) 
aan de praktUk van de regeringsverantwoor
delijkheid te toetsen. 5) Die situatie heeft 
bijvoorbeeld al aan het eind van de jaren '60 
tot onnodig verlies van meerdere duizenden 
arbeidsplaatsen geleid. 
Gedoeld wordt hier op de omstandigheid, dat 
de VVD als regeringspartU en uitgaande van 
een globale economische politiek, met grote 
schroom, onvoldoende tUdig en/of in onvol
doende mate overheidsbUdragen ten behoeve 
van bescherming, overleving of reconstructie 
van bepaalde bedrUfstakken en/ of afzonderlijke 
bedrUven heeft willen stellen (o.a. textiel, 
metaal) 6) En zulks in hoofdzaak omdat deze 
partij steeds vreesde dat daardoor de over
heidsinvloed op bedrijfstakken of individuele 
bedrUven te groot zou worden. 
In 1975 kan dan niet anders dan slechts wor
den geconstateerd dat de periode in de naoor
logse economische ontwikkeling, die de gelei
deiUke overgang van een aanbod-economie 
naar die van een economie beheerst door de 
vraag, markeerde (1967-1973), ruimschoots ten 
einde is. Een evolutie welke door de eind '73 
ineens opgekomen energiecrisis slechts nog 
wat duidelijker en van toen af aan voor een 
ieder zichbaar werd. Zeker na de exploderen
de werkloosheid. 
Die situatie - met vele consequenties voor ons 
bestel - maakt het voeren van een met name 
ook in de toekomst, in hoofdzaak globale po
litiek - onder de traditioneel impliciete veron
derstelling: de concurrentie redresseert over
capaciteiten, de ondernemers zelf creëren 
nieuwe mogelijkheden - volstrekt onvoldoen
de. Een beleid van structurele aard, duidelijk 

aangrijpend en waar nodig ingrijpend ook op 
bredere ontwikkelingen wordt dan ook steeds 
meer noodzakelijk. 

"Staats" en 
"Monopolie" kapitalisme 

Het zijn bovenstaande, uiteraard summier ge
schetste hoofdiUnen van politieke plaatsbe
paling en economische fasering, die een na
dere afbakening van het kader van dit artikel 

op dit moment mogelijk maakt. 
Temidden der meerdere te onderkennen hoofd
lijnen van het toekomstig economisch gebeu
ren heb ik v.w.b. de liberale opstelling hier 



het oog op tenminste twee uiteenlopende fun

damentele zaken die met diverse onderlinge 
verbanden sterk onze aandacht in de komen
de jaren zullen opeisen. Ik doel hier enerzijds 
op de sterke en voortdurend toenemende vor
ming van macht bij de overheid. Het "be
slag" van die overheid op ons bestel neemt 
jaar op jaar toe, veelal zonder dat wij ons er
van bewust zijn in welke mate dit proces 
voortdurend vanuit vele aspecten - sociaal, 
economisch, juridisch, financieel etc. - plaats
vindt. Als verschijningsvorm binnen ons stel
sel zou ik deze "beweging" als Staatskapita
lisme willen karakteriseren. 
Anderzijds heb ik het oog op ontwikkelingen 
bij het bedrijfsleven, die zich kenmerken door 
het steeds groter worden van een beperkt 
aantal bedrijven en het verdwijnen - of over
ger:Jmen worden door die grotere - van kleine 
ondetnemingen. Evolutie die in dit kader als 
monopolie-kapitalisme kan worden geken
schetst. 
De confrontatie tussen beide resulterende 
grootheden op het thema macht lijkt dikwijls 
nabij. Zo nabij dat er een confessionele Minis
ter Lubbers aan te pas moet komen om vroeg 
gerijpte sussende woorden te spreken. 7) 
Een enkel, even duidelijk als onvermijdelijk 
cijfer om de zaken waarover het hier gaat wat 
nader aan te duiden. Het ,.beslag" van de 
overheid alleen al op het nationaal 

inkomen is vanaf het begin der 60er jaren tot 
nu, marginaal bezien, gestegen van ca. 40% 
toen, tot 70% thans. Die ontwikkeling heeft 
voor S5% plaatsgevonden onder medeverant
woordelijkheid van de VVD. Dat laatste illu
streert de noodzaak voor deze partij om er 
niet alleen over mee te denken met welk dieet 
onze walvis kan worden geremd, maar, meer 
nog, op welke wijze de steeds grotere finan
ciële armslag van onze overheid voor de ver
wezenlijking van liberale wensen en instand
houding van bepaalde idealen kan worden ge
bruikt. Sa) Dat zou in ieder geval veel effec
tiever kunnen zijn dan voortdurende variaties 
rond het zo frusterend gebleken thema uit 
het recente verleden "geen verdere verho
ging van de belastingdruk". Sb) 

Door deze ontwikkelingen wordt vooral de 
speelruimte, beter gezegd de levensruimte, 
van de zelfstandigen en de kleinere onderne
mers - de derde belangrijke producerende 
groep in onze samenleving - sterk aangetast. 
Daarbij komt een ander gegeven. 

De arbeidsinkomensquote, d.i. het aandeel 
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van de factor arbeid in de toegevoegde waar
de, is in diezelfde periode van ongeveer 
65% in een aantal bedrijfstakken, tot bij de 
90% gestegen. 
Die ontwikkeling heeft in overwegende mate 

zeker plaatsgevonden met instemming van 
de VVD. De traditionele, ook wel conserva
tief genoemde zorgen in het liberale kamp 
nu, vinden m.i. - en terecht, ik wil daar geen 
enkel misverstand over mogelijk maken - hun 
oorsprong in vrees voor de invloed van de 
combinatie van beide ontwikkelingen - hier 
door enkele cijfers geillustreerd - op de ont
plooiingsmogelijkheden van de zelfstandige 
krachten in onze samenleving, die voor een 
zeer belangrijk deel gebundeld zijn in de on
dernemingsgewijze produktie. 

Op zich lijkt er nu een tegenstelling te ont
staan tussen de aangegeven ontwikkeling 
naar "monopoliekapitalisme" enerzijds en an
derzijds het gevaar voor ondernemingen dat 
een gevolg is van de cumulerende effecten 
van oprukkende staatsmacht en financiële uit
holling door sterk gestegen arbeidskosten 
tot uitdrukking komend in ruime halvering van 
de ondernemingsrendementen in dezelfde 
reeds genoemde circa 15-jarige periode. 
Die tegenstelling bestaat m.i. echter daarom 
niet (steeds) noodzakelijkerwijze, omdat veel 
bedrijfsvergrotingen juist nagestreefd zijn in 
het kader van een vlucht uit de meersoortige 
oorzaken der dalende resultaten door te stre
ven naar optimaler geachte bedrijfsgroot-
ten. Hetgeen in meerdere bedrijfstakken 
op zich een juiste reactie is geweest, reke
ninghoudende met de omstandigheid dat in
troductie van arbeidsproduktiviteits bevorde
rende "technieken" slechts bij grotere be
drijfs- of produktie-omvang tot de mogelijkhe
den behoorde. 
Het dreigende "monopolie-kapitalisme" - waar
tegen de stellingen allerwege worden opge
bouwd - is dan ook tendele een afgeleide van 
plaats hebbende - voor die bedrijven als ex
tern te beschouwen - ontwikkelingen, en niet 
uitsluitend en/of een autonoom machtsstreven. 

Hier rijst, zeker indien men aan deze ont
wikkeling die van de vlucht van het westerse 
bedrijfsleven naar de gebieden met een "over
vloed" aan grondstoffen, goedkopere arbeid 
en - sinds kort - kapitaal, toevoegt, een 
enorm probleem waarop terecht bezinning ook 
in liberale kring wordt gevraagd. 9) 



En welk vraagstuk, ook gegeven de overige 

omstandigheden, zeker geen oplossing zal 
vinden door het (internationaal werkend) 
grootbedrijf aan te vallen onder het motto: 
,.controle van ongecontroleerde macht". 

Evenmin echter door de betreffende zaken op 
hun beloop te laten en de staat steeds mach
tiger, enkele ondernemingen alleen groter 
en het aangegeven conflict daadwerkelijk te 
laler~ worder1. 

Ik deel de impliciete mening van Wijnand 
dat wij ons dat niet (meer) kunnen permit
teren. 

Zonder zijn (tendele politieke) oplossingen 
overigens onmiddellijk te kunnen overnemen. 
Voorshands geef ik er de voorkeur aan te 
trachten de verdrukten tussen "Staats- en 
Monopoliekapitalisten" hun zelfstandige be
slissingskracht, ontplooiingsmogelijkheden en 
daarmee relatiGve belang in de maatschappij 
te hergeven door een policiek die daar primair 
en bewust- niet gelijktijdig dus met de ver
wazenlijking van vele andere wensen - als 
noodzakelijk en nastrevenswaardig primaat 
vanuit gaat. Een op deze wijze herlevende 
,.derde macht" zou in belangrijke mate paal en 
perk kunnen stellen aan ongewenste evoluties 
zoals hierboven aangegeven; deze kunnen 
slechts uitmonden in s;tuaties waarmee het 
liberalisme in het geheel niet is gediend. 
Een dergelijk politiek beleid zou in het ka-
der der hier gehanteerde begrippen het best 
een streven naar "volkskapitalisrn:;" kunnen 
worden genoemd. 

Het deraillement van het traditionele kapita
listische systeem - althans in Nederland - tus
sen de hierboven aangegeven grootmachten, 
kan treffend worden geïllustreerd door de 
drastische vermindering van het aantal zelfstan
dige ondernemingen in een tempo tot nu toe 
(laatste tien jaar) van gemiddeld circa 4000!!! 
per jaar. Maar indien de voortekenen niet be
driegen is dat alleen een begin. Nu de eco
nomie het voor het goedmaken van alle 
,.overhead kosten" van het bedrijfsleven 
noodzakelijke gemiddelde expansietempo -
daaruit moet het verschil tussen arbeidspro
duktiviteit en sneller stijgende kosten (lo-
nen, belastingen, voorschriften) betaald worden 
- in een snel tempo verliest, begint de slag 
om de consument eerst recht. Of krom, in-

dien de geleidelijk ernstig scheefgatrokken 
verhouding tussen ,.kapitalere'' bedrijven en 
het (zelfstandige) kleinere bedrijf, nader 
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wordt beschouwd. Deze scheefgetrokken ver

houdingen bestaan zowel bij inkoop, pro
ductie als kapitaalverstrekking en als uitkomst 
van die omstandigheden ook op het gebied 
van de afzet (prijzen). Enkele voorbeelden. 

Met het wegvallen van de verticale prijsbin
ding 1 0) bestaat de macht van de grootinkoop 
niet alleen voor grondstoffen en halffabrika
ten maar ook voor eindprodukten. In een 

structureel recessieve economie - in de zin 
van veel tragere groei dan waaraan wij ge
wend zijn - (zonder "aardgas" wellicht voor
lopig maar 2%) wordt dat fataal voor diegene 
die daar geen deel aan kan hebben. Ook op 
het punt van kapitaalverschaffing en marke
ting (know-how) is het kleinere bedrijf erns
tig in het nadeel (gekomen). 

Kapitaalverstrekking (krediet) - fundament 
van ons kapitalistisch systeem - geschiedt in 
hoofdzaak op basis van geaccumuleerde win
sten uit het verleden. Die zijn het grootst bij 
de grootste ondernemingen. Dat heet 
vermogen. Daarmede wordt de kapitaalver
titrekkers naar rato van het verleende krediet 
zekerheid verschaft. Dekking voor echt kre
diet - dat is in feite ongedekt krediet - is in 
veel mindere mate te verkrijgen alleen voor 
goed en op de toekomst gericht beleid. Door 
de cumulatieve werking van de hierboven ge
noemde onderdelen, waarop het kleinere be
drijf in het nadeel is wordt ook dat steeds 
rnoeiiUker. De nadelen strekken zich vervol
gens ook uit tot de marketting in zijn totali
teit gegeven dat afzetresearch en aanloop
verliezen ook door de gekrompen marge voor 
de groep kleinere ondernemers niet meer te 

betalen zun. 

Daarbij komt dan dat "overlevings- of her
oriëntatie" kredieten van de overheid zelden 
beschikbaar zijn voor zelfstandigen, midden
en kleinbedrijf. Argumenten: te bewerkelijk en 
onbelangrijk voor de werkgelegenheid. Niet 
onbelangrijk evenwel voor het blijven functio
neren van ons bestel is de teneur van dit 

verhaal. 

Het is hier wel de plaats om te 
herhalen hetgeen over deze ontwikkeling 
reeds in de loop van 1969 tijdens voor
drachten voor een tiental departementen 
van d·a Maatschappij van Handel en Nijver

heid onder de titel "EEG perspectief 1980" 
blijkens b.v. het verslag in MaatschappUbe
langen en Leidsche Courant door schrijver de
zes werd gesteld. En welke opmerkingen ook 
geplaatst moeten worden tegen de achter-



grond van hetgeen ik over de structurele ge

wenste ontwikkelingen in die periode, elders 
heb geschreven: 11) .. Wanneer de conjunctuur 
gaat afnemen, hetgeen naar verwacht moet 

worden over twee of drie jaar het geval zal 
zijn, gaat misschien dan weer de overweging 
gelden: de zwakste onderneming krijgt de 
meeste steun als zij maar groot genoeg is 
en dus van belang voor de werkgelegenheid". 
Het is nu zover. Behoud van de werkgelegen
heid op die basis is nu overheidsbeleid. Maar 
wellicht zelfs helpt de staat dat grootbedrijf 
om naderhand b.v. onder uitsluitend socialis
tisch bewind en het excuus van mismanage
ment, te kunnen nationaliseren. Ook van die 
kant, en dit terzijde, dreigt het .,Staatskapita
lisme". 
Het voorbeeld van Leyland toont het, niet 
ten overvloede, weer aan. 

"Volkskapitalisme'' 

Maar is het verwonderlijk, dat door dit soort 
omstandigheden gedwongen, het beter rende
rende midden- en kleinbedrijf zich tracht te 
verkopen aan diezelfde reeds bevoordeelde 
grootondernemingen? Waardoor alle hier ge
noemde ongewenste ontwikkelingen worden 
versterkt. Verwacht moet worden, weer voor
uitziende en bij ongewijzigd beleid, dat in 
1985, Nederland 80 tot 100.000 (± 30%) 
zelfstandige ondernemingen minder zal tellen. 
Het is een beeld dat, tezamen met de on
derliggende verbanden, ook gericht liberaal in
grijpen - hoezeer die term, bij oppervlak-
kige beschouwing een contradictie lijkt in te 
houden - enals de tijd daarvoor is, noodzake
lijk maakt. Om te beginnen met het meest 
geëigende instrument dat in een kapitalistische 
maatschappij daartoe kan worden aangedra
gen: Kapitaal. 
Zo bezien behoeft een uitgroeiende Postbank, 
mits met voldoende mogelijkheden toegerust 
om de hier geschetste ontwikkelingen in de 
betreffende .,sector" te neutraliseren, zeker 
niet a priori te worden afgewezen. 
Het gehele scala van problemen echter maakt 
overheidsondersteuning, aangrijpend op af
zonderlijke facetten van de problematiek, mo
gelijk. Ik geef hier om niet in het vage te 
blijven enkele voorbeelden van punten die 
m.i. minimaal in een toekomstig verkiezings
program van een partij die een soort van 
.. volkskapitalisme" zou willen nastreven, te
recht zouden moeten komen. 
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Uitbreiding van het systeem van staatsgaran

ties t.b.v. kredietverstrekking door de Han
delsbanken - die recentelijk in dit opzicht een 
goed initiatief ontplooiden. 12) 
Zelfs ten behoeve van de specifieke mar

ketingproblematiek liggen er mogelijkheden 
voor de overheid: Oprichting van een op kost
prijsbasis werkend gemeenschappelijk marke
tingsinstituut van overheid en kleinbedrijf, dat 
in zijn dienstverlening aanzienlijk verder gaat 
dan het huidige E.J.M. Verruiming, eventueel 
met overheidsondersteuning, van de toepas
singsmogelijkheden van franchise, met na-
me voor de franchisenemer. Op belastingge
bied: De VVD 2e Kamerfractie gaf bij monde 
van drs. Van Aardenne tijdens het jongste 
werkgelegenheidsdebat eindelijk een reeds 
een maand of acht in een S.E.C.-werkgroep 
geopperde gedachte van 2e Kamerlid Mr. H. 
Koning, aan de openbaarheid prijs. T.w. 
Invoering van een belastingvrije voet in de 
vennootschapsbelasting. Deze gedachten 
passen geheel en al in het hier geschetste 
patroon van noodzakelijke in de toekomst te 
treffen en verder uit te bouwen soort maat

regelen. 13) 

.,Herinvoering" van de verticale prijsbinding, 
in feite ternauwernood nog bestaand instu
ment dat marktposities van het grootbedrijf 
in de afzet onnodig bevoordeelt. Wat te zeg
gen trouwens van totale herwaardering van 
de wetgeving op de economische mededin
ging. 

In dat kader valt te bezien of er sprake zou 
moeten zijn van wettelijke uitsluiting van de 
participatie van het grootbedrijf in (bepaalde 
sectoren van) de detailhandel. Moet onze 
enige juwelier straks een verzekeringsmaat
schappij zijn. Of moeten de belangrijkste 
parfumerie-artikelen alleen nog maar bij de 
superkruidenier kunnen worden gekocht? Of 
onze reis alleen op de bank geboekt? Is dat de 
verwezenlijking van een liberaal ideaal? Of 
de ontknoping van een onontkoombaar proces 
waartegen een partij als de VVD niets wenst te 
ondernemen. 

Ik geloof van niet. Hier treft Van den Bergh's 
kritiek (op. cit.) ZV/8.ar doel. .,Waar het de on
derneming betreft is vooral de WD blijven 
werken met wat de Amerikaanse .,liberaal" 
Robert A. Dahl een .,optische illusie" noem
de. Dat is de neiging om grote en zeer grote 
ondernemingen als net zo particulier te blij
ven beschouwen als de garage om de hoek". 
Maar de uitbouw van .,Volkskapitalisme" 



vraagt niet alleen initiatieven in de richting 

van de beschreven groep ondernemers en 
zelfstandigen maar ook maatregelen t.b.v. 
de particulier. Het beleid zou er dan vooral 
op gericht moeten zijn vermogensvorming bij 
de individuele werknemers tot stand te bren
gen. Daarvoor zijn meerdere redenen. Gro
tendeels passend in de uitgangspunten en 
oplossingen zoals die via meerdere verban
den hier summierlijk zijn aangegeven. 

Spreiding van macht door verder relatief op
trekken van inkomens is nadelig voor het be
drijfsleven in het algemeen waar het de be
schreven neveneffecten slechts versterkt. 
En is als zodanig dus ongewenst. Op-
lossing van de gesignaleerde problemen kan 
dan, deductief redenerend, niet anders gaan -
en zulks past ook in het denkbeeld van "Volks
kapitalisme" - dan via versterking van de ver
mogenspositie der werknemers. De daarvoor 
in aanmerking komende vermogensbestandde
len zijn woningbezit en aandelen. Het is tegen 
deze achtergronden dat ik op de jaarvergade
ring van de VVD, nu twee jaar geleden, in 
het kader van de bij die gelegenheid door mij 
gedane voorstellen tot krachtige uitbreiding 
van het eigen woningbezit, met name uitbrei
ding der 100% overheidsgarantieregeling t.b.v. 
het verkrijgen van hypotheken, ook tot oudere 
woningen, bepleitte. Om het aldus ook voor 
grote groepen van de laagste inkomenstrek
kers mogelijk te maken een eigen woning te 
kopen. 

E.e.a. vond in november 1973 verwezenlij
king door een met grote meerderheid in de 
Tweede Kamer aangenomen motie De Beer. 
Concretiseringen op dit onderdeel werden 
verder aangebracht in de WD publicatie 
"Baas in eigen huis'' (maart 1974). Bij de op
stelling van die nota heb ik mij verheugd 
over de positieve en eensgezinde wijze 
waarop de Commissie Bouw- en Huurbeleid 
van de VVD in het voetspoor van VVD 2e 
Kamerlid P. de Beer zich op technisch be
perkte maar impliciet politiek veel bredere 
doelstelling heeft kunnen verenigen. 14) 
Toch zal ik uiteraard niet mogen geloven dat 
met de achtereenvolgende acceptatie van 
desbetreffende interventie, motie en nota op 
één deelgebied ook de achterliggende, hier 
wat nader aangegeven uitgangspunten, van 
mijn begin 1973 ontvouwde denkbeelden die 
nu wat nader zijn uitgewerkt, voetstoots wer
den aangenomen. 
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~~a de ontvangen meerdere opmerkingen bij 

de in oktober/november j.l. verspreide versie 
van deze bijdrage kan ik onmogelijk handha
ven hetgeen ik toen stelde in het kader van 
de m.i. bestaande noodzaak van aandelen
bezit voor werknemers. 
""In deze context is het niet alleen erg stout
moedig om mede gezien het huidige bodem
niveau van de Nederlandse aandelenkoersen -
en met de Breedband ervaringen achter de 
hand - te bepleiten dat deze overheid over
gaat tot aankoop van ter beurze genoteerde 
Nederlandse aandelen t.b.v. vermogensvor
ming bij de werknemer". In wezen ben ik er 
van overtuigd, dat de positie van aandeel en 
aandeelhouder inderdaad zodanig is veran
derd, dat die oplossing met de bedoelde ge
volgen zowel voor inspraak als voor het bo
ven omschreven vermogensaspect niet zonder 
meer te verwezenlijken is". Al zou e.e.a. ge
zien de ontwikkeling der aandelen-koersen 
sindsdien inmiddels wel tot forse vermeerde
ring der betreffende fondsen hebben geleid. 

In het beeld dat hier in grote lijnen is ge
schetst past op zich wel een V.A.D. 
Op voorwaarde evenwel, dat deze financiële 
ruimte voor de bedrijven op dit moment 
niet beperkt en primair uitgaat van individue
le beschikkingsmacht van de vermogensaan
wasdeler. 
Er bestaat, het zal duidelijk zijn, dezerzijds 
immers geen behoefte aan het doen uitgroei
en van een derde (potentiële) Walvis, nu vak
vereniging geheten. 
In de hier ontwikkelde gedachtengang zou 
echter in principe de overheid als belangrijk
ste Nederlandse vermogensbezitter aan de 
V.A.D. moeten bijdragen. De middelen daar
toe zouden dan uiteraard uit het staatsver
mogen moeten worden opgebracht. 

Conclusie 

Met het bovenstaande heb ik getracht 
enige perspectieven te schetsen, die m.i. 
(wederom) wijziging van de liberale instelling 
als eventuele regeringspartij noodzaken. Enke
le jaren geleden heb ik meer "rechts" rede
nerend, immers alleen reagerend op de vertra
gingen in de economie en de daaruit dreigen
de werkloosheid, getracht de VVD te wijzen 
op de noodzaak van het verlaten van de glo
bale lijn. De steeds duidelijker wordende 
structuurwijzigingen die zich voordoen eisen 



nu een doelbewuste strategie, dit keer ook 
langs een andere doorsnede van onze pro

blematische samenleving dan indertijd. 
Dat was niet goed mogelijk zonder daarbij te 
proberen eerst de oppervlakte van de twee 
snijvlakken van de doorsnede - interne WD 

politiek, zowel als economische ontwikkeling -
bloot te leggen. En vervolgens de rotte plek
ken vanuit die ene doorsnede aan te geven. 

[r zijn echter vele doorsneden denkbaar en 
er zijn meerdere rotte plekken. Indien deze bij

drage en het gehanteerde snijvlak er maar 
enigszins kan toe bijdragen ons liberaal den
ken ook vanuit doelstellingen te mogen formu
leren, dan zie ik de verdere onvermijdelijke 

concretisering van Langmans initiatieven met 
grote belangstelling tegemoet. 
Alle vis moet zwemmen. 
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~OTEN: 

1) Zie in dit verband ook de bijdrage van 
Drs. J. Th. J. van den Bergh in dit blad van 
october '74 "De VVD heeft de aansluiting 
met de liberale herleving gemist". De her
leving is terecht gesignaleerd, het missen 
van elke aansluiting door de WD m.i. on
voldoende gemotiveerd. Integendeel, Van 
den Bergh heeft zelf een actief aandeel in 
de recente ideologische ljberale herleving. 
Zie ook de breed geschakeerde herleving 
van en in Liberaal Reveil. 

2) In een interview met H.P. van maart '74 
antwoordde Vonhoff op de vraag "wilt u 
al te radicale rechtse stroming in de WD 
indammen" met "ja" en even verder "als 
een waarschuwing tegen afglijden naar 
rechts''. Deze conclusie kan men ook be
schouwen als de grootste gemene deler 
van de standpunten van genoemden. Daar
bij valt onmogelijk in te zien dat één hun
ner bedoeld heeft een gebaar naar rechts 
te maken. 

3) Dit onderscheid is wel fundamenteel voor 
de aard van veel van het traditioneel po
litiek denken in Nederland. In de NRC van 
23-2-'74 formuleert Van den Bergh Hartags 
benadering als: "Bij socialisten is demo
cratie veelal een kwestie van uitkomst ...... 
Socialistische democratie is wezenlijk 
"output-democratie" en vervolgt (LR. 
oct. '74) "Liberalen zullen de beste moge
lijkheden zien in zo groot mogelijke garan
ties voor democratische input". Deze be
naderingen kunnen voor de Nederlandse 
verhoudingen en denkwijzen aanvaardbaar 
zijn, zij zijn ook sterk afhankelijk van de 
wijze - de systematiek - van denken in 
een bepaald land en het daaraan gekop
pelde doen. In een denktechnisch dog
matisch land als Frankrijk b.v. zou het ge
hanteerde onderscheid de relatie veel 
minder dekken. 

4) "Van paniek naar langetermijnbeleid", re
de uitgesproken op 22 maart 1974: "Wat 
ik wil bepleiten is, dat wij studiegroepen 
voor enkele belangrijke onderwerpen vor
men die samengesteld moeten zijn, en elk 
van de drie groepen is essentieel uit ac
tieve politici, praktijkmensen, dat kunnen 
mensen uit het bedrijfsleven maar b.v. ook 
de departementsambtenaren zijn en we
tenschapsbeoefenaren". Het is al eerder 
gebleken dat voor de traditioneel georiën
teerden binnen de VVD het noemen van 
ambtenaren in dit verband principieel 
moeilijk aanvaardbaar is. Immers in strijd 
met hun denkbeelden over dualisme. Op 
voorhand zij hier toegegeven dat het accep
teren van bepaalde monistische organisatie
vormen als waarvan hier sprake is meer 
praktische dan ideologische fundamenten 
heeft. Van twee kwaden kieze men hier de 
minste. 

5) Het waardevolle ",iberale manifest" (1973) 

leverde voor de hier aan de orde zijde pro
blematiek t.a.v. "liberalen op nieuwe wegen" 
weinig nieuwe gezichtspunten op. 

6) Op fundamentele wijze heeft Mr. Rietkerk 
tijdens het zojuist afgesloten werkgelegen
heidsdebat in huis- tuin- en kamertaal ver
tolkt waar ik in dat verband op doel. "Het 
Kabinet spreekt zelf van zuurstofgebrek 
van het bedrijfsleven. Welnu, als een ge
zelschap mensen in een kamer zuurstofge
brek heeft, dan moet men niet met 59 slan
getjes (afzonderlijke regeringsmaatrege
len) komen aanhollen, maar dan moet je 
het raam opengooien". Zonder enig voor
behoud accoord, maar in 1970 kon en 
moest het nog zeer wel met dergelijke 
slangetjes. Dat was in ieder geval de uit
voerig toegelichte reden dat dezerzijds in 
februari 1970 in ESB (nr. 2733) en n.a.v. 
een SER-rapport over de noodzaak deze 
slangetjes te creëeren erop werd aange
drongen "dat deze regering voor dat on
derdeel (sectorstructuursteun) van het 
economisch beleid reeds in 1971 1% van 
het nationaal inkomen reserveert". Waar
bij ik tevens aantekende dat de ont
wikkeling ertoe zou kunnen leiden dat op 
zeker moment "de positie van bepaalde 
sectoren in het geheel niet meer in eerste 
instantie wordt beoordeeld op basis van 
de (toekomstige) rentabiliteit, maar pri
mair op het belang van de werkgelegen
heid". 
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7) Politiek nieuws februari 1975. "De weerslag 
van de internationale recessie op onze 
economie te gebruiken als kritiek op het 
regeringsbeleid is kortzichtig, maar even 
kortzichtig is de werkloosheid te wijten 
aan slecht management in de bedrijven of 
aan de verdorvenheden van de onderne
mingsgewijze produktie, zoals wij die in ons 
land kennen". 

Ba) Voor liberalen die uitsluitend ideologische 
bevrediging denken te kunnen vinden in 
een vermindering van de overheidsinvloed 
ontstaat hier, het zij voorop gesteld, een 
moeilijk te aanvaarden constructie. 
Mijn uitgangspunt is dat het vooral ook 
zaak is de "opstelling" van de overheid 
in liberale zin om te buigen. 

8b) In 1967 vormde dit nog 'n concreet ver
kiezingsprogrammapunt van de VVD. En 
zelfs in 1971 was het nog een belangrijk 
element bij de presentatie. In de ESB van 
21 april 1971 betitelde schrijver dezes 
zijn bijdrage daarom met: "Dekkingsplan. 
of geplande Dekking" (kanttekeningen biJ 
het urgentieprogramma van de WO). 
Het laatste urgentieprogramma 1972-1976 -
uitgave januari 1975 - praat helemaal niet 
meer over cijfers onder het motto: "De 
VVD belooft niet meer dan mogelijk is en 
komt haar beloften na". Maar duidelijker 
beleidslijnen is waar het ook hier om gaat. 

9) Zie ook V & D d.d. 17 januari j.l. "De natte 
kille moesen dezer dagen", schrijver daar
van G. Wijnand bepleit in het licht van die 



vraagstukken algehele her-oriëntatie op 
doelstellingen van economische politiek en 
verhoudingen en de in te schakelen in
strumenten. De verwezenlijking van zijn 
uitgangspunten acht W. daarenboven al
leen mogelijk door een soort nationaal Ka
binet. E.e.a. zal t.z.t. wellicht een ander 
motief opleveren voor doorbreking van de 
lijn Oud. 

1 0) In een reactie op een commentaar in de 
Telegraaf van augustus 1967 over de door
breking der verticale prijsbinding stelde ik 
in datzelfde blad "Uw commentaar zou de 
indruk kunnen wekken dat voor de nationale 
economie als geheel de gevolgen van de 
doorbreking der verticale prijsbinding 
gunstig zijn. Met name indien men erin 
slaagt de gevolgen voor de middenstand 
te neutraliseren. Het gevolg van de huidige 
ontwikkeling op wat langere termijn is 
echter dat de middenstand verdwijnt ..... . 
voor het overleven van de op gang komen
de prijzenslag kan de middenstand qua 
structuur niet toegerust zijn ..... . 
Wanneer de middenstand zou 
zijn geliquideerd, bepalen de handelscon
cerns de vraag en door hun steeds sterker 
wordende positie op den duur ook de prijs 
- en daarmee dus de winsten der productie
ondernemingen. 
Er ontstaat hierdoor een sterke tendens 
tot overheveling van winsten van arbeids
intensieve productie-ondernemingen naar 
veel arbeids-extensievere handelsonderne
mingen. Dat daardoor investeringen, groei 
en toekomstige werkgelegenheid van deze 
productie-ondernemingen sterk gevaar lo
pen, behoeft geen nader betoog". 
Ook de zorgwekkende werkgelegenheid 
kan een reden zijn (vandaar dit uitvoerige 
citaat) om terug te komen op enkele in het 
verleden plaatsgehad hebbende en niet te 
stuiten ontwikkelingen die toen echter me
de werden ingegeven door de prioriteit van 
de noodzaak de prijsontwikkeling te be
heersen. 

11) a ESB 5 juni 1968. 
De structurele per bedrijfstak verschillen
de geaardheid der werkgelegenheid en 
werkloosheid maakt een globale loonmaat
regel (pauze) als voorgesteld door de re
gering (1968: toen dus met de VVD in het 
Kabinet) als instrument bij de werkloos
heidsbestrijding dan ook maar ten dele 
effectief. Het economisch beleid t.b.v. de 
structurele werkloosheid lijkt de komende 
jaren derhalve minder globaal, meer sec
torgewijze te moeten ingrijpen. 

11) b ESB 11 februari 1970. 
In de komende jaren zullen de structuur
problemen steeds meer aandacht opeisen ... 
Hoe dan ook, de meer traditionele Neder
landse (liberale) uitgangspunten - ook van 
het bedrijfsleven - op het gebied van de 
economische politiek, met name ter zake 
van overheidsbemoeienis, zullen - gezien 
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een aantal ontwikkelingen - niet ongewijzigd 
gehandhaafd kunnen worden. 
Met de thans duidelijk afzwakkende hoog
conjunctuur lijkt echter ook het tijdstip 
aangebroken daadwerkelijk meer middelen 
voor het sectorstructuurbeleid op de be-
groting te reserveren ....... wellicht zal dan 
blijken dat het onderhavige SER-advies 
weliswaar structureel te laat, maar con
junctureel toch nog op het nippertje kwam. 

12) In eerste instantie had ik hier het oog op 
de "Risiko-kapitaal B.V."; recentelijk is nu 
ook, thans van de zijde van Mees & Hope, 
de gedachte van een onder dergelijke ga
ranties werkende participatiemaatschappij 
gelanceerd. Mits voorzien van voldoende 
ingebouwde mogelijkheden om te mogen 
verliezen lijkt dat nog de beste gedachte. 

13) In deze context en omwille ook van de 
actualiteit wijs ik bijvoorbeeld op de om
standigheid dat een "normale" verlaging 
der Vennootschapsbelasting, zoals van 
VVD-zijde bepleit in het werkgelegenheids
debat, en terecht ook reeds door PvdA 
fractievoorzitter Van Thijn betoogt, beperkt 
blijft, zeker op de korte termijn, in zijn 
uitwerking op bet beoogde gebied omdat 
een dergelijke verlaging voor 40 tot 50% 
slechts bij twee (grote) ondernemingen 
terecht komt. 

14) De Haagse gemeenteraadfractie van de 
VVD heeft zeer praktisch voortbordu
rend op dit thema recentelijk een enquête 
doen houden bij circa 20.000 inwoners van 
gemeentewoningen teneinde te weten te 
komen of en in welke mate bij hen belang
stelling bestaat de woning te kopen. Een 
lofwaardig initiatief vanuit de hier ge-

14) De Haagse gemeenteraadsfractie van de 
schetste optiek. Verdere uitbouw van de 
gedachten op dit gebied zijn mogelijk bij
voorbeeld door concretisering van de 
mate waarin het eigen woningbezit moet 
toenemen (bijv. 4% per jaar) en verduide
lijking van de "positie" van erfpachts
gronden na afloop van de lopende con
tracten. 

"De eerste versie van dit artikel heeft in no
vember 1974 gecirculeerd bij de leden van de 
Centrale Werkgroep van de SEC van de WD 
waarvan de schrijver deel uitmaakt. 
Hij is die leden en de adviserende leden van 
die commissie - leden van de Tweede Ka
merfractie - die hem hun vele opmerkingen 
hebben doen toekomen, daarvoor zeer erken
telijk. 
Ook redactielid Drs. Meys is hij dank verschul
digd voor voor diens fundamentele opmerkin
gen. 
Hij vertrouwt en spreekt de hoop uit dat zij 
voldoende van hun aanwijzingen in deze ver
sie zullen aantreffen". 
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